
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1251 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Γ. Παπανδρέου, σελ.

1308 
3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Ανάγνωση και συζήτηση επί των Προγραµµατικών Δηλώ-

σεων της Κυβερνήσεως, σελ. 1251  -1307
4. Ανακοινώνονται επιστολές προς τον Πρόεδρο της Βου-

λής κ. Κωνσταντίνο Τασούλα µε τις οποίες:
i. o κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδρος της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης ενηµερώνει ότι ορί-
ζει Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας τον κ.
Κωνσταντίνο Μπούµπα, σελ. 1251, 1252 

ii. o κ. Σωκράτης Φάµελλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ενηµερώνει ότι ορίζει τον κ. Νι-
κόλαο Παππάς πρώτο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον κ.
Νάσο Ηλιόπουλο δεύτερο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο και
την κ. Θεοδώρα Τζάκρη τρίτη Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο,
σελ. 1251, 1253 

iii. o κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, γνω-
στοποιεί ότι ορίζει Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής τους κυρίους Μιχαήλ Κατρίνη
και Δηµήτριο Μάντζο, σελ. 1251, 1254 

iv. o κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης ενηµερώνει ότι ορί-
ζει Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους τον κ. Κωνσταντίνο
Χήτα και Αναπληρωτή τον κ. Στυλιανό Φωτόπουλο, Βουλευ-
τές Β' Θεσσαλονίκης και Ανατολικής Αττικής αντίστοιχα,
σελ. 1251, 1255 

v. η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, Επικεφαλής της Πλεύσης
Ελευθερίας, ενηµερώνει ότι ορίζει Αναπληρωτές Εκπροσώ-
πους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κόµµατός της τον
κ. Αλέξανδρο Καζαµία, Βουλευτή Επικρατείας και την κ.
Ελένη Καραγεωργοπούλου, Βουλευτή Ανατολικής Αττικής,
σελ. 1251, 1256 

vi. o κ. Βασίλειος Στίγκας, Πρόεδρος των Σπαρτιατών,
γνωστοποιεί ότι ο Βουλευτής της Ανατολικής Αττικής κ.
Ιωάννης Δηµητροκάλλης ορίζεται Γραµµατέας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του κόµµατος, σελ. 1272, 1273 

vii. o κ. Βασίλειος Στίγκας, Πρόεδρος των Σπαρτιατών,
γνωστοποιεί ότι ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κόντης, µε ανα-
πληρωτή τον Βουλευτή Χαράλαµπο Κατσιβαρδά, ορίζονται
ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι του κόµµατος, σελ. 1272,
1274 

5. Ανακοινώνεται επιστολή από τους ψηφολέκτες της
κάλπης των υποψηφίων Αντιπροέδρων της Αντιπολίτευσης ,
σελ. 1277 - 1278 

6. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση για σύ-
σταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διερεύνηση των
λόγων, των συνθηκών και των διαδικασιών κάτω από τις
οποίες υπογράφηκε και κυρώθηκε η συµφωνία των Πρε-
σπών, καταλογισµού ποινικών ευθυνών και ανάδειξη λόγων
αυτοδίκαιης ακυρότητας λόγων ακύρωσης, καθώς και επι-
γενόµενων λόγων καταγγελίας της ανωτέρω συµφωνίας»,
σύµφωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος

και 144 επ. του Κανονισµού της Βουλής , σελ. 1308 
7. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση για σύ-
σταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διερεύνηση των επι-
πλοκών, των θανάτων και των διαφόρων ασθενειών που
προκάλεσε στις Ελληνίδες και τους  Έλληνες το εµβόλιο
mRNA, τον καταλογισµό των ποινικών ευθυνών στα µέλη
της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας που µε τις αποφά-
σεις τους, ασκώντας παντός είδους βία, υποχρέωσαν τους
πολίτες να υποστούν το συγκεκριµένο εµβόλιο µε τις εντεύ-
θεν συνέπειες και την παραποµπή στη δικαιοσύνη των
υπευθύνων», σύµφωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος και 144 επ. του Κανονισµού της Βουλής, σελ.
1308 

8. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση για σύ-
σταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διερεύνηση των ποι-
νικών ευθυνών των αρµοδίων αξιωµατούχων, πολιτικών και
µη, µέσω πράξεων ή παραλείψεων που οδήγησαν στο µα-
ζικό έγκληµα στο Μάτι, τυχόν εµπλοκή µελών της τότε κυ-
βέρνησης σε προσπάθεια συγκάλυψης ή απόκρυψης
ευθυνών, καθώς και για την κατάσταση που επικρατεί στο
Πυροσβεστικό Σώµα», σύµφωνα µε τα άρθρα 68 παράγρα-
φος 2 του Συντάγµατος και 144 έως 148 του Κανονισµού
της Βουλής, σελ. 1308 

9. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση για σύ-
σταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διακρίβωση της ζη-
µίας που επέφερε στο ελληνικό δηµόσιο, στους  Έλληνες
και στις τράπεζες η διακυβέρνηση της χώρας κατά το
πρώτο εξάµηνο του 2015 από την κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, τη διερεύνηση των αιτιών επιβολής τραπεζικής αρ-
γίας και κεφαλαιακών περιορισµών, της υπογραφής του
τρίτου επώδυνου µνηµονίου, της ανάγκης νέας ανακεφαλαι-
οποίησης των πιστωτικών ιδρυµάτων, τον καθορισµό του
ακριβούς ύψους της ζηµιάς που επήλθε και τον καταλογι-
σµό ποινικών ευθυνών στα µέλη της τότε κυβέρνησης που
ευθύνονται», σύµφωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος και 144 επ. του Κανονισµού της Βουλής, σελ.
1308 

10. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση για σύ-
σταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διερεύνηση των συν-
θηκών του µαζικού εγκλήµατος των Τεµπών, τη διακρίβωση
και τον καταλογισµό τυχόν ποινικών ευθυνών σε µέλη της
τότε κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και την παραπο-
µπή των ποινικά υπευθύνων ενώπιον της δικαιοσύνης», σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και
144 επ. του Κανονισµού της Βουλής, σελ. 1308 

11. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1251, 1257, 1258,
1264, 1265, 1271, 1272, 1275, 1277, 1282, 1284, 1285, 1289,
1291, 1295, 1298, 1299, 1301, 1302, 1304, 1308, 1309 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1251 – 1279

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Δ’

Πέµπτη 6 Ιουλίου 2023



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1279 – 1309

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 1275
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 1284, 1285, 1289
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1304
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 1305
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 1300
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1301
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 1302, 1304
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1279, 1282
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1295
ΛΥΤΡΙΒΗ Ι. , σελ. 1298
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ.  , σελ. 1258, 1260, 1264
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 1291
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1282
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1299
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1260, 1265, 1271
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 1306

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 1304
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 1299, 1301, 1302, 1304, 

1308, 1309, 
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1258
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1251, 1257, 1258, 1264, 

1265, 1271, 1272, 1275, 
1277, 1282, 1284, 1285, 
1289, 1291, 1295, 1298

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 1285
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ.  , σελ. 1289
ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ Ν.  , σελ. 1289



Αθήνα, σήµερα στις 6 Ιουλίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
17.16’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 4-7-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Γ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 4 Ιου-
λίου 2023 (µεσηµέρι), σε ό,τι αφορά την εκλογή Αντιπροέδρων,
Κοσµητόρων και Γραµµατέων του Σώµατος)

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Μοναδικό αντικείµενο της σηµερινής συνεδριάσεως είναι η
ανάγνωση και συζήτηση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της
Κυβερνήσεως. 

Θα µου επιτρέψετε πριν προχωρήσω στην επεξήγηση της δια-
δικασίας η οποία θα ακολουθηθεί επί τριήµερον, να σας διαβάσω
ορισµένες επιστολές που έλαβα από Κοινοβουλευτικές Οµάδες
και αφορούν σε ορισµούς Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και
Γραµµατέων. 

Ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης, ορίζει Γραµµατέα της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας τον κ. Κωνσταντίνο Μπούµπα. 
Ο κ. Σωκράτης Φάµελλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, µε επιστολή του προς εµένα ορίζει τα εξής:
Ο κ. Νικόλαος Παππάς ορίζεται πρώτος Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, ο κ. Νάσος Ηλιόπουλος δεύτερος Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος και η κ. Θεοδώρα Τζάκρη τρίτη Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος. 

Ο κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, µε επιστολή του γνω-
στοποιεί ότι ορίζει Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής τους κυρίους Μιχαήλ Κατρίνη και Δηµήτριο
Μάντζο. 

Ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος επίσης, µε άλλο έγγραφο, ορίζει
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους τον κ. Κωνσταντίνο Χήτα και
Αναπληρωτή τον κ. Στυλιανό Φωτόπουλο, Βουλευτές Β’ Θεσσα-
λονίκης και Ανατολικής Αττικής αντίστοιχα. 

Η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, Επικεφαλής της Πλεύσης Ελευ-
θερίας, µε επιστολή της µας ενηµερώνει ότι ορίζει Αναπληρωτές
- Εκπροσώπους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του κόµµατός της
τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία, Βουλευτή Επικρατείας και την κ.
Ελένη Καραγεωργοπούλου, Βουλευτή Ανατολικής Αττικής. 

Όλα τα παραπάνω κατατίθενται στα Πρακτικά. 
(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά

και έχουν ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Κ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Δ’

Πέµπτη 6 Ιουλίου 2023



1252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Δ’ - 6 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1253
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1256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πάµε τώρα στην ανα-
φορά του τρόπου µε τον οποίον θα γίνει η επί τριήµερον συζή-
τηση των Προγραµµατικών Δηλώσεων. 

Η συζήτηση θα αρχίσει µετά την ανάγνωση των Προγραµµατι-
κών Δηλώσεων της Κυβερνήσεως από τον Πρωθυπουργό και θα
διεξαχθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 84 του Συντά-
γµατος και 141 του Κανονισµού, σε συνδυασµό και µε ανάλογη
εφαρµογή των άρθρων 96 παράγραφος 2 και 97 επίσης του Κα-
νονισµού και δεν µπορεί να παραταθεί περισσότερο από τρεις
µέρες από σήµερα. 

Η ψηφοφορία είναι ονοµαστική δι’ εκφωνήσεως του καταλόγου
των Βουλευτών και θα διεξαχθεί αµέσως µόλις τελειώσει η συζή-
τηση επί των δηλώσεων της Κυβερνήσεως και το αργότερο έως
τη δωδεκάτη νυκτερινή ώρα της τρίτης ηµέρας από την έναρξη
της συζήτησης, δηλαδή το Σάββατο 8 Ιουλίου. Εννοείται ότι θα
γίνει προσπάθεια να µη φτάσουµε µέχρι εκείνο το απώτατο όριο
προφανώς. Σε αυτή ψηφίζουν και οι Υπουργοί και οι Υφυπουργοί
αν είναι Βουλευτές. 

Οι Βουλευτές δύνανται να ψηφίσουν µε επιστολές που θα απο-
σταλούν στο Προεδρείο σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονι-
σµού όπως ισχύει, οι οποίες και θα συνυπολογιστούν στην κατα-
µέτρηση. 

Η Κυβέρνηση απολαύει της εµπιστοσύνης της Βουλής αν η
πρόταση εµπιστοσύνης εγκριθεί από την απόλυτη πλειοψηφία
των παρόντων Βουλευτών, η οποία δεν επιτρέπεται να είναι µι-
κρότερη από τα δύο πέµπτα του όλου αριθµού. 

Ειδικότερα, ως προς την οργάνωση της συζήτησης και ύστερα
από µία συνεννόηση που έκανα µε όλες και όλους το πρωί σχε-
τικά µε τον τρόπο διεξαγωγής, προτείνω την ακόλουθη διαδικα-
σία: Ο Πρόεδρος της Κυβερνήσεως κ. Κυριάκος Μητσοτάκης θα
αναγνώσει τις Προγραµµατικές Δηλώσεις και αµέσως µετά θα
τοποθετηθούν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Μετά το πέρας των οµιλιών των Προέδρων των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων θα υπάρξει ένας πρώτος κύκλος κατά προτεραι-
ότητα, όπως λέγεται, οµιλητών που θα λάβουν τον λόγο ως ειση-
γητές, εκπροσωπώντας τις ισάριθµες Κοινοβουλευτικές Οµάδες.
Μετά το πέρας των οµιλιών του κύκλου αυτού των κατά προτε-
ραιότητα οµιλητών θα λήξει η συνεδρίαση της Πέµπτης. 

Αύριο, Παρασκευή 7 Ιουλίου, µπορούν να λάβουν τον λόγο
Υπουργοί, Αναπληρωτές Υπουργοί, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι και βέβαια οι συνάδελφοι Βουλευτές. Η αυριανή συνεδρίαση
θα ξεκινήσει στις 9.00’ το πρωί και θα ολοκληρωθεί αργά το βρά-
δυ, αδιάκοπα, χωρίς διάλειµµα, και µεθαύριο το ίδιο. 

Η προβλεπόµενη ονοµαστική ψηφοφορία προτείνω να διεξα-
χθεί στις 20.00’ της τρίτης συνεδρίασης. 

Οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν υποβάλει κατάλογο µε οµι-
λητές, όπως προβλέπει το άρθρο 65 παράγραφος 5 του Κανονι-
σµού. Έχει καταρτιστεί από την αρµόδια υπηρεσία ενιαίος
κατάλογος οµιλητών που περιλαµβάνει τους Βουλευτές της Συ-
µπολίτευσης, οι οποίοι εναλλάσσονται µε τους Βουλευτές της
Αντιπολίτευσης, για να τηρηθεί η κατ’ αναλογία της δύναµης των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων εκπροσώπηση σε επτά κύκλους οµι-
λητών. Έκαστος κύκλος θα απαρτίζεται από δώδεκα Βουλευτές
µε την εξής αναλογία: Πέντε Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία,
δύο από τον ΣΥΡΙΖΑ, µία ή ένας από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής,
µία ή ένας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ένας από το
κόµµα Σπαρτιάτες, µία ή ένας Βουλευτής από το κόµµα Ελληνική
Λύση και διαδοχικά ανά κύκλο µία ή ένας Βουλευτής από την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα Νίκη και µία ή ένας από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα Πλεύση Ελευθερίας. 

Ο τελευταίος κύκλος, ο έβδοµος δηλαδή, θα απαρτίζεται από
δεκατρείς Βουλευτές. 

Προτείνω η διάρκεια οµιλίας των κατά προτεραιότητα Βουλευ-
τών να είναι επαυξηµένη κατά δέκα λεπτά χωρίς δικαίωµα δευ-
τερολογίας, των οµιλητών που θα δοθούν από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε κατάλογο να είναι επτά λεπτά χωρίς δι-
καίωµα δευτερολογίας, των Υπουργών δώδεκα λεπτά, των Ανα-
πληρωτών Υπουργών δέκα λεπτά. Οι Υφυπουργοί δεν θα λάβουν
τον λόγο, ώστε να µιλήσουν οι συνάδελφοι Βουλευτές. 

Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων ορίζεται από το άρθρο 97 του Κανονισµού. Ειδικότερα, η

διάρκεια αγόρευσης του Πρωθυπουργού ως ορίζεται στον Κα-
νονισµό είναι είκοσι λεπτά και για τους Προέδρους των υπόλοι-
πων Κοινοβουλευτικών Οµάδων µέχρι δεκαπέντε λεπτά. Προ-
τείνω όµως την πρώτη µέρα η ανάγνωση των Προγραµµατικών
Δηλώσεων από τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη να
διαρκέσει εξήντα λεπτά και των υπόλοιπων επτά Προέδρων µέχρι
σαράντα λεπτά της ώρας. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να λάβουν τον
λόγο για δώδεκα λεπτά στην πρωτολογία και έξι στην δευτερο-
λογία, όπως ορίζεται από τον Κανονισµό. Προτείνω να λάβουν
τον λόγο για την πρωτολογία τους δώδεκα λεπτά σε έναν ιδιαί-
τερο κύκλο µετά την ολοκλήρωση της οµιλίας των τριών πρώτων
κύκλων οµιλητών αύριο και για τις δευτερολογίες τους έξι λεπτά
σε έναν επίσης ιδιαίτερο κύκλο στην τρίτη συνεδρίαση, πριν τις
οµιλίες των Αρχηγών των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, η οποία θα
πραγµατοποιηθεί µε αντίστροφη σειρά της σηµερινής και κάποια
στιγµή το Σάββατο, νωρίς το απόγευµα. Όπως συνηθίζεται σε
αυτή τη διαδικασία, προτείνω να µη δεχτούµε περιορισµό χρόνου
οµιλίας τους κατά το ήµισυ σε περίπτωση που προηγηθεί οµιλία
του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, όπως προβλέπε-
ται στο άρθρο 167 παράγραφος 2 του Κανονισµού αφού ξεκινάµε
µε τις οµιλίες των Προέδρων. 

Πέραν των ανωτέρω οµιλιών των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων προτείνω, όπως έχουµε κάνει και παλιότερα, να µπορούν οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να παρεµβαίνουν όταν επιθυµούν,
συνήθως µετά από οµιλία Υπουργών, για τρία λεπτά µε ανώτατο
όριο τις τρεις παρεµβάσεις ανά ηµέρα συνεδρίασης, σύµφωνα
και µε το άρθρο 62 του Κανονισµού και αυτό να ισχύει για όλους
ανεξαιρέτως.

Δηλαδή, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, πέραν των οµιλιών
τους σε κύκλους αύριο και µεθαύριο για δώδεκα και έξι λεπτά,
θα έχουν τη µέγιστη δυνατότητα παρεµβάσεως άλλες τρεις
φορές τόσο την Παρασκευή όσο και το Σάββατο. Αυτές οι τρεις
φορές θα είναι τρίλεπτα. 

Σε περίπτωση αλλαγής των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
από κάποια Κοινοβουλευτική Οµάδα, εννοείται ότι οι παρεµβά-
σεις δεν είναι ανά πρόσωπα, αλλά αθροιστικά ανά Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα, διότι αν υποτεθεί ότι αλλάζει, δεν αθροίζεται ο χρό-
νος εκ του µηδενός, έχει διανυθεί χρόνος.

Τέλος, προτείνω να λαµβάνει τον λόγο Υπουργός ανά τέσσερις
Βουλευτές οµιλητές, όπως έχει γίνει και κατά το παρελθόν σε
ανάλογες διαδικασίες. 

Ήθελα να παρακαλέσω τώρα που ξεκινάµε αυτή τη νέα τετρα-
ετία µε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις, να τηρούµε τον χρόνο.
«Φείδου χρόνου» θα έπρεπε να είχα αναγράψει στους τοίχους
του Μεγάρου της Βουλής εάν δεν ήταν, κυρία Μενδώνη, µνηµείο
και µου το απαγορεύατε. 

Ο τρόπος µε τον οποίο µπορούµε να διαχειριστούµε µια οκτα-
κοµµατική Βουλή για την διαχείριση του χρόνου δεν είναι µαγι-
κός, είναι η τήρηση του χρόνου των οµιλιών και επειδή στο πα-
ρελθόν υπήρξαµε όντως γενναιόδωροι και πολύ ανεκτικοί, θεωρώ
ότι πρέπει τώρα αυτή η γενναιοδωρία και η µεγάλη ανεκτικότης
να µην ισχύσει, αλλά να προσπαθήσουµε και να πετύχουµε κυ-
ρίως, την τήρηση του χρόνου, που στο κάτω-κάτω είναι και θέµα
τηρήσεως του Κανονισµού. 

Τυχόν αλλαγές στη σειρά των οµιλητών του καταλόγου θα πρέ-
πει να γίνονται σε εξαιρετικές περιπτώσεις µετά τη σύνταξη του
καταλόγου, µε έγγραφο του Γραµµατέα των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων στην οποία ανήκουν οι Βουλευτές, το οποίο και απευθύ-
νεται στο Προεδρείο και µε την απαραίτητη προϋπόθεση της
αµοιβαίας αλλαγής ως τη λήξη της δεύτερης συνεδρίασης.

Συνοψίζοντας, αύριο η συζήτηση ξεκινάει στις 9.00’ όπως προ-
ανέφερα και θα είναι πολύωρη µέχρι τις πρωινές ώρες. Το Σάβ-
βατο 8 Ιουλίου, τελευταία µέρα, πάλι ξεκινάµε στις 9.00’ και η
προβλεπόµενη ονοµαστική ψηφοφορία προτείνω να διεξαχθεί
στις 20.00’ δι’ εκφωνήσεως του καταλόγου των Βουλευτών µετά
το πέρας των δευτερολογιών των Προέδρων των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων, αλλά µε την αντίστροφη σειρά αυτή τη φορά, το
Σάββατο δηλαδή, και χρόνους οκτώ λεπτά για όλους τους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και δέκα λεπτά για τον
Πρωθυπουργό, που οµιλεί τελευταίος.
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Τονίζω ότι η τήρηση όλων των ανωτέρω χρόνων θα είναι αυ-
στηρή, για να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι συνάδελ-
φοι και ζητώ τη συνδροµή όλων. 

Αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίο προτείνεται η διεξαγωγή
της τριήµερης συζήτησης επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων.

Δέχεται η Βουλή την πρόταση όπως τη διατύπωσα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο για

ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Να είναι όµως ένα

λεπτό. Κάνετε εσείς την αρχή αυτής της επαναστάσεως της τη-
ρήσεως του χρόνου. Να δούµε αν είστε επαναστάτης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα το δοκιµάσουµε, κύριε Πρόεδρε,
βάλτε και το χρονόµετρο ένα λεπτό και υπόσχοµαι να είµαι εντός
των συµφωνηθέντων.

Καλή δύναµη σε όλους κατ’ αρχάς σε αυτή τη νέα Βουλή. 
Είναι προφανές ότι το Προεδρείο καλείται να διαχειριστεί µια

κατάσταση πολυπληθούς Βουλής ως πολυκοµµατικής Βουλής
και πολυπληθούς Υπουργικού Συµβουλίου. Συνήθως, οι χρόνοι
ξεφεύγουν από τις πάµπολλες τοποθετήσεις των Υπουργών. Θα
θέλαµε, λοιπόν, να τηρηθούν τα συµφωνηθέντα, να δείξουν εγκ-
ράτεια και τα µέλη της Κυβερνήσεως, για να µιλήσουν αρκετοί
Βουλευτές και βεβαίως και ο κ. Βορίδης που τον βλέπω εδώ απέ-
ναντί µου και έχει τα ειδικά κοινοβουλευτικά καθήκοντα. 

Γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, ότι ο Κανονισµός της Βουλής επι-
φυλάσσει ειδικά προνόµια για τα µέλη της Κυβερνήσεως. Άρα
παίρνουµε τοις µετρητοίς αυτό που είπατε περί τήρησης του χρό-
νου και θεωρούµε ότι κατά προτεραιότητα αφορά τα µέλη της
Κυβερνήσεως, από τα οποία και περιµένουµε και την προτίµηση
της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας για το ποιοι θα πάρουν τον
λόγο και πόσοι κατά τη διάρκεια της διαδικασίας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας ευχαριστώ. 
Κατά προτεραιότητα αφορά όλες και όλους. 
Δέχεται η Βουλή την πρόταση, όπως διετυπώθη;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το Σώµα

συµφωνεί οµοφώνως.
Κατόπιν αυτής της συµφωνίας ο Πρόεδρος της Κυβερνήσεως

κ. Κυριάκος Μητσοτάκης καλείται να λάβει τον λόγο επί των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας
ευχαριστώ.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εύχοµαι σε όλες
και σε όλους καλή αρχή, καλή δύναµη στο έργο µας.

Χαίροµαι που απαλλαγήκαµε, κύριε Πρόεδρε και από τη τζα-
µαρία και µπορούµε να έχουµε καλύτερη πια οπτική επαφή µε
τους συναδέλφους.

Περίπου τέτοια εποχή, το 2019 και από το ίδιο Βήµα της Βου-
λής παρουσίαζα τις προγραµµατικές κυβερνητικές δηλώσεις της
πρώτης µας θητείας. Σήµερα, µε την εντολή των πολιτών της 25ης

Ιουνίου, βρίσκοµαι ξανά εδώ για να περιγράψω τους νέους φιλό-
δοξους στόχους µας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…τις προτεραιότητες µιας καινούργιας κυβερνητικής τετραε-

τίας, µε αυτοδύναµη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για δεύ-
τερη συνεχή φορά και µάλιστα, µε αυξηµένη δύναµη, ώστε να
κάνουµε πράξη ένα σχέδιο το οποίο εγκρίθηκε µε µεγάλα ποσο-
στά στις κάλπες.

Δεν θα κρύψω τη συγκίνησή µου για τη µεγάλη τιµή και ευθύνη
να υπηρετώ και πάλι ως Πρωθυπουργός την πατρίδα µου.

Στην αφετηρία, λοιπόν, αυτής της νέας νοµοθετικής και κυβερ-
νητικής περιόδου, θα εκφράσω την ακλόνητη θέλησή µου η νέα
διακυβέρνηση να εκπληρώσει στο ακέραιο τις προσδοκίες των
πολιτών. Οφείλουµε να είµαστε Κυβέρνηση όλων των Ελληνίδων
και όλων των Ελλήνων και µε τη σκληρή µας δουλειά, αλλά κυ-
ρίως, µε τα αποτελέσµατα της πολιτικής µας να συνεχίζουµε να
οικοδοµούµε στέρεες σχέσεις εµπιστοσύνης µε ένα ολοένα και
µεγαλύτερο τµήµα της ελληνικής κοινωνίας. Μαζί θα ακολουθή-
σουµε τη διαδροµή την οποία έχουµε χαράξει για να χτίσουµε

πάνω στα θεµέλια τα οποία έχουµε ήδη βάλει, όπως µαζί θα αντι-
µετωπίσουµε και τις προκλήσεις -τις πολλές προκλήσεις- που
έχουµε µπροστά µας.

Με το εκλογικό αποτέλεσµα του Ιουνίου η κοινωνία µας έκλεισε
οριστικά έναν πολυετή κύκλο καθυστέρησης και διχασµού, ψέ-
µατος, άρνησης και τοξικότητας, µε την τετραετία 2019 - 2023
να γίνεται η γέφυρα προς µια νέα εποχή. Τα προηγούµενα χρόνια
το ξέρετε ότι βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε πολλές εξωγενείς κρί-
σεις, µε πολλές εθνικές προκλήσεις. Τις ξεπεράσαµε όλοι µαζί
νικηφόρα. Κρατήσαµε την κοινωνία όρθια, στηρίζοντας τους πιο
αδύναµους, αλλά παράλληλα υλοποιήσαµε και όλες τις κεντρικές
µας προεκλογικές δεσµεύσεις.

Οι πολίτες µας επιβράβευσαν για αυτό µε γενναιοδωρία. Ό-
µως, ταυτόχρονα, µας ζήτησαν και κάτι πολύ συγκεκριµένο: Να
προχωρήσουµε γρήγορα και πιο τολµηρά στις µεγάλες αλλαγές.

Δεν έχουµε, λοιπόν, δεν έχω το δικαίωµα να διαψεύσω τις
προσδοκίες τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τώρα, άλλωστε, είµαστε και πιο έµπειροι και πιο δυνατοί. Η Ελ-

λάδα του 2023 δεν είναι πια η Ελλάδα ούτε του 2010, ούτε του
2015, ούτε του 2019. Είναι µια χώρα πιο ανθεκτική, µε µια κοινω-
νία πιο ενωµένη, πιο αισιόδοξη, µε µια οικονοµία η οποία ανα-
πτύσσεται µε γρήγορους ρυθµούς και µε ένα κράτος το οποίο
πατάει πια σε πιο στέρεο έδαφος, έτοιµο να ανταποκριθεί στις
υψηλές προσδοκίες των πολιτών.

Ναι, το πιστεύω ακράδαντα, οι καλύτερες µέρες είναι µπροστά
µας. Σηµαίνει, άραγε, αυτό ότι έχουν λυθεί όλα µας τα προβλή-
µατα; Σε καµµία περίπτωση. Πιστεύω ότι για αυτό µιλήσαµε και
µε πολύ µεγάλη ειλικρίνεια κατά τη διάρκεια και των δύο προ-
εκλογικών περιόδων, του Μαΐου και του Ιουνίου.

Ο τόπος µας, δυστυχώς, κουβαλά ακόµα στρεβλώσεις και
αµαρτίες δεκαετιών, που επιδεινώθηκαν από την πρωτοφανή οι-
κονοµική περιπέτεια τις τελευταίες δεκαετίες και τους τραγικούς
χειρισµούς, που δυστυχώς την παρέτειναν αναίτια, στρεβλώσεις
και αµαρτίες που σίγουρα δεν λύθηκαν σε µια τετραετία και που
απαιτούν τουλάχιστον δύο θητείες συνεπούς και σταθερής δια-
κυβέρνησης, για να µπορούν να θεραπευτούν. Διότι, ναι, η χώρα
είναι τώρα ελεύθερη από εποπτείες. Πρέπει, όµως, να κάνει το
τελευταίο βήµα για να ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα.

Ναι, η ανεργία διαρκώς µειώνεται και µάλιστα, µε τους ταχύ-
τερους ρυθµούς σε όλη την Ευρώπη. Όµως, µην ξεχνάµε ότι
είναι ακόµα η δεύτερη υψηλότερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ιδίως
στις γυναίκες και στους νέους. Ναι, αυξήσαµε τον κατώτατο και
τον µέσο µισθό. Ναι, µειώσαµε πενήντα φόρους και εισφορές,
στηρίξαµε το διαθέσιµο εισόδηµα, αλλά η διεθνής ακρίβεια ρο-
κανίζει αυτές τις αυξήσεις, πιέζοντας καθηµερινά τα νοικοκυριά
και ναι, παρά τις αυξήσεις που έχουν γίνει, όλοι το γνωρίζουµε
ότι οι µισθοί στην πατρίδα µας είναι ακόµα χαµηλοί. Ναι, είδαµε
επιτέλους τι σηµαίνει ψηφιακό κράτος. Όµως, η πατρίδα µας έχει
ακόµα να κάνει πολλά βήµατα για να κάνει ηλεκτρονικές όλες τις
δηµόσιες υπηρεσίες και να συντρίψει τη γραφειοκρατία. Ναι, το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας άντεξε στην πανδηµία. Ανέδειξε, όµως,
ταυτόχρονα και τις χρόνιες παθογένειές του, που απαιτούν πια
έναν ριζικό ανασχεδιασµό. Ναι, περιορίσαµε σηµαντικά τις µετα-
ναστευτικές ροές, θωρακίζοντας τα σύνορά µας. Όµως, όπως
βλέπετε, η µεταναστευτική κρίση είναι διαρκώς παρούσα και η
Ελλάδα, ως χώρα-σύνορο της Ευρώπης, οφείλει καθηµερινά να
δίνει εξετάσεις και στο πεδίο της προστασίας των συνόρων, αλλά
και στο πεδίο του ανθρωπισµού. Ναι, αποκτήσαµε φωνή και λόγο
που ακούγεται στην Ευρώπη και σε ολόκληρο τον κόσµο. Οι διε-
θνείς, όµως, προκλήσεις απαιτούν µια συνεχή, µια διαρκή εγρή-
γορση σε όλα τα µέτωπα της εξωτερικής µας πολιτικής.

Με άλλα λόγια, σήµερα η πατρίδα µε τη συµπλήρωση µισού
αιώνα από τη Μεταπολίτευση είναι πλέον, ναι, µια δηµοκρατία
ώριµη, ισχυρή και δυναµική, έτοιµη να ανοίξει τον δικό της βηµα-
τισµό στο µέλλον, αλλά χωρίς να ξεχνά τις πολλές και βαριές εκ-
κρεµότητες που έρχονται από το παρελθόν και µας κρατούν
ακόµα σε απόσταση από τον σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπου µπορούµε και θέλουµε και πρέπει να ανήκουµε.

Το ίδιο έτοιµη και ανυπόµονη για µεγάλες αλλαγές είναι και η
ελληνική κοινωνία, την οποία διατρέχει πια µια άλλη πολιτική
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κουλτούρα, µια κουλτούρα που δεν ζητά ηχηρά συνθήµατα, αλλά
πειστικά επιχειρήµατα και κυρίως, ζητάει χειροπιαστά αποτελέ-
σµατα. Νοµίζω ότι πρόκειται για µια πολύτιµη κατάκτηση, την
οποία οφείλουµε και να εδραιώσουµε, αλλά και να διευρύνουµε,
γιατί τις µεγάλες ιστορικές τοµές της µπορούν να τις πραγµατο-
ποιούν µόνο οι µεγάλες συναινέσεις και τελικά, οι ευρύχωρες κοι-
νωνικές συµµαχίες. Και µόνο τότε τα έθνη γράφουν τη δικιά τους
ιστορία.

Αυτός είναι και ο λόγος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, που επέλεξα σήµερα να µην περιορίσω αυτές τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης σε έναν απλό κατάλογο
µέτρων. Οι δεσµεύσεις µας, άλλωστε, είναι γνωστές. Περιλαµβά-
νονται στο πρόγραµµά µας. Θα τις παρουσιάσουν αναλυτικά ανά
τοµέα και τηρώντας τον χρόνο οι Υπουργοί και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί, ενώ από τις επόµενες κιόλας µέρες θα αρχίσουν να
παίρνουν τη µορφή νοµοσχεδίων, αλλά και κυβερνητικών αποφά-
σεων.

Θα µιλήσω, λοιπόν, περιγράφοντας τα χρόνια που έρχονται
από µια ευρύτερη, από µια πιο στρατηγική οπτική. Διότι, πρά-
γµατι, όπως δείχνουν όλα, είµαστε πια στο σύνορο ενός νέου ισ-
τορικού τόξου.

Για να µιλήσουµε, λοιπόν, για το µέλλον, πρέπει πρώτα να συ-
νοµιλήσουµε, αλλά και να διδαχθούµε από το παρελθόν, πολύ
περισσότερο όταν έχουν προηγηθεί, όπως µας θύµισε και ο κύ-
ριος Πρόεδρος της Βουλής στη δικιά του τοποθέτηση, τρεις
σταθµοί που σφράγισαν την πρόοδο της χώρας µας τα τελευταία
εκατό χρόνια.

Πρώτα ήταν ο αστικός εκσυγχρονισµός του Ελευθερίου Βενι-
ζέλου, που συνδύασε την εθνική ολοκλήρωση µε την αυγή της
ελληνικής βιοµηχανίας, αλλά και µε την στέρεη οικοδόµηση ενός
κράτους θεσµών. 

Αργότερα, ο ανορθωτικός εκσυγχρονισµός των δεκαετιών του
1950 και του 1960 που, παρά τις ατέλειες της δηµοκρατίας µας
εκείνη την εποχή, οδήγησε σε µια ραγδαία µεταπολεµική ανά-
πτυξη µε µεγάλα δηµόσια έργα, µε τη διαµόρφωση των αστικών
κέντρων, αλλά και µε το ρίζωµα της δηµόσιας δωρεάν εκπαίδευ-
σης. Αυτή ήταν µια τολµηρή πρωτοβουλία, που άνοιξε τον δρόµο
της προκοπής σε όλα τα Ελληνόπουλα, για να την καταστήσει
έναν ιµάντα κοινωνικής εξέλιξης, µια ευκαιρία ατοµικής προκο-
πής. 

Και τέλος, ο πολιτικός εκσυγχρονισµός της Μεταπολίτευσης,
εξέλιξη η οποία, χάρη στον ιδρυτή της παράταξής µας, τον Κων-
σταντίνο Καραµανλή, στέριωσε στον τόπο τη δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διασφάλισε, όµως, και την ευρωπαϊκή του προοπτική. Και πλαι-

σιώθηκε στη συνέχεια από σηµαντικές προωθητικές απόπειρες
και από Πρωθυπουργούς του ΠΑΣΟΚ, από τον Ανδρέα Παπαν-
δρέου, τον Κώστα Σηµίτη, για την εθνική συµφιλίωση, για την
ίδρυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, για την ένταξή µας στην
ΟΝΕ. 

Έχοντας, λοιπόν, αυτή τη βαριά παράδοση, η γενιά µας καλεί-
ται να δώσει περιεχόµενο στον δικό της εθνικό στόχο. Θα τον
ονόµαζα έναν «πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό». Και µε αυτόν τον
όρο, εννοώ τη µεγάλη προσπάθεια που πρέπει να καταβάλει η
χώρα µας να αντιµετωπίσει πολλές παθογένειες σε πολλά µέ-
τωπα, ενώ ταυτόχρονα πρέπει να κινούµαστε µε µεγάλη ταχύ-
τητα, µε την ταχύτητα της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης,
για να αντιµετωπίσουµε τις µεγάλες προκλήσεις οι οποίες έρχο-
νται από το µέλλον. Θα µιλήσω και γι’ αυτές στη συνέχεια σή-
µερα. 

Αυτή είναι µια προσπάθεια η οποία δεν είναι µόνο πολιτική,
είναι και κοινωνική. Αφορά οριζόντια όλα τα πεδία της δηµόσιας
ζωής, έχοντας πάντα για επίκεντρο τον πολίτη. Είναι µια προσπά-
θεια που πρέπει να είναι συµπεριληπτική, προστατεύοντας πρώτα
και πάνω απ’ όλα τους πιο αδύναµους και προσφέροντας ορατά
δικαιώµατα σε ανθρώπους που µέχρι σήµερα τους θεωρούσαµε
αόρατους. 

Είναι µια προσπάθεια που πρέπει να είναι και φιλόδοξη, αλλά
και δίκαιη. Καθώς η ανάπτυξη αυξάνει τον εθνικό πλούτο, πρέπει
σε αυτόν τον εθνικό πλούτο να έχουν όλοι µερίδιο. Την ίδια στι-
γµή, όµως, πρέπει να είναι και µια προσπάθεια ριζοσπαστική, η

οποία στην εξέλιξή της θα προάγει, θα καλλιεργεί τελικά νέες
συλλογικές συµπεριφορές. 

Αναφέροµαι µε άλλα λόγια σε έναν δυναµικό εκσυγχρονισµό
της ευρωπαϊκής µας πατρίδας, που θα εκδηλώνεται παντού, µε
κοινό χαρακτηριστικό το απτό, το µετρήσιµο αποτέλεσµα. 

Είναι µια διαρκής και κεντροµόλος κίνηση, η οποία πρέπει να
οδηγεί την κοινωνία ενωµένη προς τα µπρος, ενσωµατώνοντας
σε αυτή αξίες και παραδόσεις µέσα σε µία ενιαία συνέχεια. Αυτή
θα µας οδηγήσει τελικά στον κοινό βηµατισµό στο µέλλον. 

Βιώσαµε άλλωστε τους παλιούς ιδεολογικούς διαχωρισµούς
και τις απατηλές υποσχέσεις. Δεν έφεραν τη χώρα µπροστά. Την
πήγαν πίσω. Είναι, λοιπόν, καιρός να στοχεύσουµε ενωµένοι ψη-
λά, πατώντας όµως πάντα στο έδαφος γερά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στην εξειδίκευση
των κεντρικών στόχων της κυβερνητικής µας θητείας για την τε-
τραετία που έχουµε µπροστά µας. Και ξεκινώ µε το µέτωπο της
δηµοσιονοµικής και οικονοµικής πολιτικής, όπου οι στόχοι µας
είναι και σαφείς, αλλά και µετρήσιµοι: 

Ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας έως το τέλος του έτους! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Πρόωρη αποπληρωµή των διµερών δανείων του πρώτου µνη-
µονίου! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, λογικά πρωτογενή πλεονάσµατα στο πλαίσιο του νέου

Συµφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης που διαπραγµατευόµα-
στε αυτή την εποχή µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μείωση του δη-
µόσιου χρέους ως ποσοστού του ΑΕΠ, αρκετά κάτω από το 140%
έως το 2027. Υποχώρηση της ανεργίας στο 8% µέσα στην επό-
µενη τετραετία. Εξαγωγές στο 60% του ΑΕΠ. Και βέβαια, µείωση
των ανισοτήτων, µε µόνιµα µέτρα στήριξης της µεσαίας τάξης
και των πιο αδύναµων, αλλά και µε στοχευµένες πρωτοβουλίες
όποτε χρειάζεται, που θα απαντούν σε έκτακτες δυσκολίες. 

Και αυτή τη διπλή κατεύθυνση υπηρετεί και το πρώτο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών, το οποίο θα κατατεθεί στο
Εθνικό Κοινοβούλιο και θα έχει ψηφιστεί πριν το τέλος του µήνα.
Είναι ένα νοµοσχέδιο στο οποίο θα αποτυπώνονται πολλές από
τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις, απαντώντας έτσι και σε κά-
ποιες αµφιβολίες οι οποίες είχαν εκφραστεί από την αντιπολί-
τευση για το κατά πόσο θα είµαστε συνεπείς στην υλοποίηση των
προεκλογικών µας εξαγγελιών. 

Έτσι, απέναντι στην επίµονη ακρίβεια συνεχίζεται και για τους
επόµενους µήνες το Market Pass, που καλύπτει το 10% των βα-
σικών εξόδων των περισσότερων νοικοκυριών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καθιερώνουµε πια, όπως είχαµε δεσµευθεί, ως µόνιµο µέτρο

το Youth Pass ύψος των 150 ευρώ σε κάθε νέο δεκαοκτώ - δε-
καεννέα ετών για ταξίδια και πολιτιστικές δράσεις. Θα καταβλη-
θεί για πρώτη φορά τον Σεπτέµβριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παράλληλα, σε µόνιµη βάση από την 1-1-2024 τίθεται σε ισχύ

το νέο µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων, µε οριζόντιες αυ-
ξήσεις για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα µιλήσει πιο ειδικά γι’ αυτό και ο Υπουργός Οικονοµικών. Θα

υπάρξει, εκτός από την οριζόντια αύξηση, ειδική έµφαση στις
αµοιβές όσων κατέχουν θέσεις ευθύνης, τµηµατάρχες, διευθυ-
ντές, γενικούς διευθυντές. 

Η αλήθεια είναι ότι στην ελληνική δηµόσια διοίκηση η «ψαλίδα»
η οποία χωρίζει την αµοιβή ενός νεοπροσλαµβανόµενου δηµο-
σίου υπαλλήλου απ’ αυτή του γενικού διευθυντή είναι η µικρό-
τερη από οποιαδήποτε ευρωπαϊκή χώρα. Πρέπει να ανταµείψου-
µε καλύτερα τους δηµόσιους υπαλλήλους µας οι οποίοι κατέχουν
θέσεις ευθύνης, καθώς, βάσει του επιτελικού κράτους, τους ανα-
θέτουµε και περισσότερες αρµοδιότητες. 

Ταυτόχρονα, όµως, στηρίζουµε και τους δηµόσιους υπαλλή-
λους οι οποίοι έχουν οικογένεια, αυξάνοντας το οικογενειακό επί-
δοµα από 20 έως 50 ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο Υπουργός θα δώσει περισσότερα συγκεκριµένα παραδεί-

γµατα. Αυτό σηµαίνει, παραδείγµατος χάριν, για έναν δηµόσιο
υπάλληλο σε θέση ευθύνης, ο όποιος έχει παιδί, µια σηµαντικό-
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τατη αύξηση από 1-1-2024. 
Αυτές οι νέες ρυθµίσεις φέρνουν και τρεις ακόµα ελαφρύνσεις

για τις οποίες είχαµε δεσµευτεί προεκλογικά. 
Την πρόσθετη µείωση φόρου κατά 1.000 ευρώ στις οικογένειες

µε παιδιά! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Τη νέα µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για κάθε σπίτι το οποίο
είναι ασφαλισµένο από φυσικές καταστροφές! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, τη µόνιµη απαλλαγή των πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ

από κάθε συµµετοχή στις φαρµακευτικές δαπάνες! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Τέλος, κάτι το οποίο είµαι σίγουρος ότι θα σας χαροποιήσει
όλους πάρα πολύ, ειδικά εσάς στον ΣΥΡΙΖΑ. Καθιερώνεται πια µε
το πρώτο νοµοσχέδιο η κοστολόγηση των κοµµατικών προγραµ-
µάτων από ανεξάρτητο φορέα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι µια κατάκτηση αυτή. Δεν νοµίζω ότι θα ξαναµιλήσουµε

χωρίς κοστολογηµένα προγράµµατα. Η διαφορά είναι τώρα ότι
κάθε παροχή η οποία θα ακούγεται στον δηµόσιο διάλογο πρέπει
να είναι ρεαλιστική, µε τη σφραγίδα του Δηµοσιονοµικού Συµ-
βουλίου, και κυρίως να µην «ποτίζει» τα «λεφτόδεντρα» των ψε-
µάτων και τελικά της δυσπιστίας προς το πολιτικό σύστηµα. 

Και κάτι ακόµα. Αυτές τις άµεσες πρωτοβουλίες πλαισιώνουν
και οι πρώτες µας κινήσεις προς τους συνταξιούχους. Αναφέρο-
µαι στη συνέχιση της εφάπαξ ενίσχυσης στο τέλος του έτους από
το πλεόνασµα της ανάπτυξης όσων συνεχίζουν να πλήττονται
από την προσωπική διαφορά Κατρούγκαλου και ειδικά τους χα-
µηλοσυνταξιούχους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µια ακόµα σηµαντική πρωτοβουλία είναι αυτή που αφορά

στην ενθάρρυνση της δυνατότητας που δίνουµε στους συνταξι-
ούχους να παραµένουν, έστω και µε µερική απασχόληση, γιατί
αυτό είναι το πιο συνηθισµένο στην αγορά εργασίας. Στο εξής,
όσοι συνταξιούχοι θέλουν να εργάζονται δεν θα βλέπουν τη σύ-
νταξή τους µειωµένη κατά 30%. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να το εξηγήσουµε και σε όσους µας ακούν και µπορεί να µην

το γνωρίζουν. Σήµερα, ένας συνταξιούχος που µπορεί να δού-
λευε µία ηµέρα τον µήνα, θα µειωνόταν η σύνταξή του κατά 30%.
Στο εξής, θα λαµβάνουν ολόκληρη τη σύνταξη και θα βλέπουν
µόνο µια µικρή παρακράτηση στα πρόσθετα έσοδά τους από τη
δεύτερη δηλωµένη και νόµιµη πλέον αµοιβή τους.

Όπως είπα και στην αρχή, σκοπός µου σήµερα είναι να συνο-
ψίσω τους κεντρικούς στόχους που υπηρετούν τον πολυδιάστατο
εκσυγχρονισµό τον οποίο επιχειρούµε και που είναι στηριγµένος
στο κυβερνητικό πρόγραµµα, το οποίο πριν από λίγες εβδοµάδες
ενέκρινε ο ελληνικός λαός. Είναι ένα σχέδιο το οποίο είναι γνω-
στό και, όπως σας είπα, έχουµε µιλήσει πολύ γι’ αυτό στην προ-
εκλογική µας περίοδο. Το σχέδιο στηρίζεται σε πέντε πυλώνες:
την παραγωγική Ελλάδα, την κοινωνική Ελλάδα, την ψηφιακή και
«πράσινη» Ελλάδα, τη δίκαιη Ελλάδα και ασφαλώς, την ισχυρή
Ελλάδα. 

Διατρέχω σύντοµα τις προτεραιότητές του: 
Παραγωγική Ελλάδα σηµαίνει πρώτα και πάνω από όλα καλύ-

τερες αµοιβές, ώστε στην τετραετία ο µέσος µισθός να φτάσει
στα 1.500 ευρώ και ο κατώτατος µισθός να φτάσει στα 950 ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σηµαίνει περισσότερες συλλογικές συµβάσεις. Σήµερα είναι

ήδη επτακόσιες ενενήντα τέσσερις από τις πεντακόσιες που ήταν
πριν από τέσσερα χρόνια και καλύπτουν ένα εκατοµµύριο εργα-
ζόµενους. Και βέβαια, σηµαίνει νέα ετήσια αύξηση των συντά-
ξεων από 1-1-2024 που να ξεπερνά το 3%. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μίλησα ήδη για τις πρώτες ελαφρύνσεις και σε αυτές θα πρέ-

πει να προσθέσετε από τον επόµενο χρόνο τη σταδιακή µείωση
των τεκµηρίων κατά 30%, την υποχώρηση κατά µία ακόµη µο-
νάδα των εργοδοτικών εισφορών και σταδιακά την κατάργηση
του τελευταίου µνηµονιακού φόρου -και αναφέροµαι στο τέλος
επιτηδεύµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Όλα αυτά θα επιτευχθούν µε όχηµα την ισχυρή ανάπτυξη. 
Θα το ξαναπώ, κάναµε µια µεγάλη συζήτηση στην προεκλογική

περίοδο πως αυξάνονται οι µισθοί και εάν µπορεί να δεσµευθεί
µία κυβέρνηση ότι θα αυξήσει τους µισθούς και θα φτάσει τον
µέσο µισθό στα 1500 ευρώ. Είπαµε ότι αυτός είναι ο στόχος µας
και εξηγήσαµε πώς αυτός ο στόχος µπορεί να επιτευχθεί, καθώς
η ανάπτυξη µέσα από πολλές ιδιωτικές επενδύσεις είναι αυτή
που τελικά µειώνει την ανεργία, είναι αυτή που τελικά δίνει πε-
ρισσότερη διαπραγµατευτική δύναµη στους ίδιους τους εργαζό-
µενους και είναι αυτή που αναγκάζει τελικά τους επιχειρηµατίες
να πληρώνουν υψηλότερους µισθούς, για να βρουν τους καταρ-
τισµένους εργαζόµενους τους οποίους έχουν ανάγκη. 

Ακούµε συχνά να γίνεται αυτή η συζήτηση σε πολλούς κλά-
δους της ελληνικής οικονοµίας σήµερα. «Δεν βρίσκουµε εργαζό-
µενους», µας λένε οι επιχειρηµατίες. Και η απάντηση είναι «Πλη-
ρώστε περισσότερο και θα βρείτε εργαζόµενους». Και αυτό έχει
ήδη αρχίσει και συµβαίνει, γιατί ο µέσος µισθός έχει αυξηθεί από
τα 1050 ευρώ στα 1.200 ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτή η µόνιµη ενίσχυση των δηµόσιων οικονοµικών είναι

και αναγκαία συνθήκη για ένα ισχυρό κοινωνικό κράτος. Όµως
για να την πετύχουµε, απαιτεί και κάτι ακόµα, το οποίο, θέλω να
πιστεύω, ότι θα µας βρει όλες και όλους σύµφωνους σε αυτή την
Αίθουσα: Να κερδίσουµε επιτέλους τον πόλεµο κατά της φορο-
διαφυγής. 

Έχουµε κάνει σηµαντικά βήµατα σε αυτήν την κατεύθυνση. Το
κενό του ΦΠΑ µειώθηκε σηµαντικά την προηγούµενη τετραετία
και οι ηλεκτρονικές συναλλαγές µας βοήθησαν πολύ να περιορί-
σουµε τη µικρή φοροδιαφυγή. Έχουµε όµως να κάνουµε σηµα-
ντικά βήµατα σε αυτήν την κατεύθυνση και ένα πολύ συγκεκ-
ριµένο σχέδιο, για να µπορούµε να υλοποιήσουµε αυτή τη δέ-
σµευσή µας. 

Και θέλω να προειδοποιήσω όλους όσοι έχουν βολευτεί πίσω
από µία µακροχρόνια, στρεβλή πραγµατικότητα που επιµερίζει
άδικα τα φορολογικά βάρη στις πλάτες όλων όσοι δεν µπορούν
να κρύψουν τα εισοδήµατά τους. Τους λέω, λοιπόν, ξεκάθαρα ότι
αυτή η Κυβέρνηση διαθέτει και την πολιτική νοµιµοποίηση και τη
βούληση και την τεχνογνωσία να σας εντοπίσει και να σας υπο-
χρεώσει να κάνετε το αυτονόητο, να πληρώνετε δηλαδή τους φό-
ρους που αναλογούν στο πραγµατικό σας εισόδηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τέλος, θα πω µια φράση για µια σηµαντική πτυχή της παραγω-

γικής Ελλάδας που πιστεύω ότι µας αφορά όλους και αναφέρο-
µαι στη µετατροπή της πατρίδας µας ουσιαστικά σε ένα απέ-
ραντο εργοτάξιο από το µετρό της Θεσσαλονίκης, το οποίο επι-
τέλους ολοκληρώνεται.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Πότε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
σας καλέσουµε, κύριε Φάµελλε, στις αρχές του επόµενου έτους
να δείτε το µετρό να λειτουργεί χωρίς µουσαµάδες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Χαίροµαι για το ενδιαφέρον που δείχνετε.
Το µετρό της Αθήνας, το οποίο εξαπλώνεται, τους µεγάλους

δρόµους, τον αυτοκινητόδροµο Πάτρα-Πύργου και τον Ε65 που
ήδη κατασκευάζονται, τον ΒΟΑΚ, ο οποίος δροµολογείται, το αε-
ροδρόµιο στο Καστέλι, το οποίο και αυτό κατασκευάζεται δίπλα
στα ήδη δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια τα οποία λει-
τουργούν πλήρως ανακαινισµένα, τη διπλή ανάπλαση του Βοτα-
νικού και το FlyOver στη Θεσσαλονίκη.  

Αναφέροµαι σε λίγα µόνο, ενδεικτικά, από τα µεγάλα έργα τα
οποία δροµολογούνται αυτή την τετραετία, αλλά δίπλα σε αυτά
προσθέστε πέντε χιλιάδες οκτακόσια µικρά και µεσαία έργα σε
κάθε περιφέρεια της χώρας µε προϋπολογισµό που ξεπερνά τα
60 δισεκατοµµύρια. Για πρώτη φορά η πατρίδα µας απέκτησε
δώδεκα περιφερειακά σχέδια ανάπτυξης µε συγκεκριµένο και κο-
στολογηµένο προγραµµατισµό έργων και µε συγκεκριµένους φο-
ρείς υλοποίησης. 

Τα σχέδια αυτά, θα έλεγα ότι αποτελούν και για εµάς, την Κυ-
βέρνηση, µια αυτοδέσµευση ότι αυτά για τα οποία έχουµε µιλήσει
στους πολίτες έξω από την Αθήνα πρέπει και µπορούν να υλο-
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ποιηθούν. Ελλάδα δεν είναι µόνο η Αθήνα και η Αττική. Οι παρεµ-
βάσεις αυτές θα παρακολουθούνται και θα επικαιροποιούνται
διαρκώς, υπηρετώντας τους πολίτες. Κανείς δεν πρέπει να αι-
σθάνεται πολίτης δεύτερης κατηγορίας, επειδή µπορεί να κατοι-
κεί στο Ορµένιο ή στη Γαύδο ή στο Καστελόριζο ή στους Οθω-
νούς. Όλοι οι πολίτες πρέπει να έχουν την ίδια πρόσβαση στα
αγαθά της υγείας, της παιδείας, της ασφάλειας και όλοι να έχουν
την ίδια ευκαιρία για προκοπή.

Κοινωνική Ελλάδα: Είναι ένα πολύ µεγάλο κεφάλαιο, στο οποίο
αποδίδουµε εξαιρετική σηµασία. Σηµαίνει πριν και πρώτα απ’ όλα
στήριξη των πιο αδύναµων. Αξιοπρεπής, δωρεάν υγεία. Παιδεία
που να δίνει πρόσβαση στο µέλλον. Δικαίωµα στη στέγη και
ιδίως, στη νέα γενιά.

Η αναµόρφωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας αποτελεί και
για εµένα, αλλά και για την Κυβέρνησή µας συνολικά και σίγουρα
για την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας ένα µεγάλο προσωπικό
στοίχηµα. Υλοποιούνται ήδη µια σειρά από έργα υποδοµής και
σήµερα που µιλάµε σε ογδόντα νοσοκοµεία της χώρας, στα τµή-
µατα επειγόντων περιστατικών και σε εκατόν πενήντα έξι κέντρα
υγείας γίνονται σηµαντικές αναβαθµίσεις. Αυτές οι δράσεις χρη-
µατοδοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και οι οποίες κοστολο-
γούνται στο 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Είχε γίνει µια µεγάλη
συζήτηση από το ΠΑΣΟΚ για το τι ποσοστό τελικά του Ταµείου
Ανάκαµψης δαπανούµε στην υγεία. Το 1,5 δισεκατοµµύριο από
το ποσό που έχουµε στη διάθεσή µας από επιχορηγήσεις και όχι
από δάνεια είναι περίπου 8% του Ταµείου Ανάκαµψης. Άρα, είναι
µια σηµαντική παρέµβαση η οποία γίνεται σε αυτή την κατεύ-
θυνση και που οι πολίτες θα δουν τα πρώτα αποτελέσµατα εντός
των επόµενων µηνών.

Και προφανώς, αυτές τις νέες ανάγκες θα πρέπει να τις δια-
χειριστεί πρόσθετο προσωπικό. Η δέσµευσή µας για δέκα χιλιά-
δες νέες προσλήψεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας σε ορίζοντα
τετραετίας ισχύει στο ακέραιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οκτακόσιοι από αυτούς θα κατευθυνθούν στο ΕΚΑΒ. Ανεξάρ-

τητα από τις άµεσες κινήσεις που έχουµε ήδη κάνει µε την ηγεσία
του Υπουργείου για να αντιµετωπίσουµε έκτακτες ανάγκες, µε
την αυτονόητη συνεργασία µε εξειδικευµένο προσωπικό των Ενό-
πλων Δυνάµεων, της Πυροσβεστικής, ήδη αυτό υλοποιήθηκε µε
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου την οποία εκδώσαµε. Το κρά-
τος είναι ένα, είναι ενιαίο. Και ειδικά σε εκείνες τις περιπτώσεις
όπου µπορούν άλλοι τοµείς του κράτους να προσφέρουν τις υπη-
ρεσίες τους θα το κάνουµε χωρίς να το σκεφτούµε δεύτερη
φορά. Ο σκοπός µας είναι στις αστικές και στις ηµιαστικές πε-
ριοχές το ΕΚΑΒ να µπορεί να ανταποκρίνεται µέσα σε επτά έως
δεκαπέντε λεπτά. Γι’ αυτό και µέσα στις επόµενες εβδοµάδες συ-
γκροτούµε ήδη µια ειδική οµάδα για τα µεγάλα αστικά κέντρα,
ειδικά ξεκινώντας µε την Αθήνα, από διακόσιους πενήντα δικυ-
κλιστές διασώστες που θα προηγούνται των ασθενοφόρων πα-
ρέχοντας ταχύτερα τις πρώτες βοήθειες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βέβαια, προσθέστε σε αυτό τη δέσµευσή µας η οποία ήδη υλο-

ποιείται µε την έκδοση της σχετικής κοινής υπουργικής απόφα-
σης για τη µίσθωση υπηρεσιών από το εξωτερικό ελαφρών
ελικοπτέρων τα οποία θα µπορούν να κάνουν διασώσεις είτε στο
βουνό είτε σε δύσκολες περιοχές της πατρίδας µας, προκειµένου
να µπορούµε µε αυτόν τον τρόπο να αντιµετωπίζουµε πολύ πιο
γρήγορα και πολύ πιο αποτελεσµατικά περιστατικά στην ελληνική
περιφέρεια.

Οι παρεµβάσεις αυτές διασταυρώνονται και µε τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό της υγείας. Έχει σε µεγάλο βαθµό ήδη δροµο-
λογηθεί. Η επόµενη τετραετία θα είναι η τετραετία της ολοκλή-
ρωσής του. Από την περαιτέρω βελτίωση της ηλεκτρονικής συ-
νταγογράφησης η οποία τόσο σηµαντική είναι για να µπορούµε
να συλλέγουµε και εκείνα τα στοιχεία για να αντιµετωπίσουµε τη
µάστιγα της υπερσυνταγογράφησης, µέχρι τον ατοµικό φάκελο,
το ψηφιακό µητρώο ασθενών και φυσικά τον νέο υγειονοµικό
χάρτη, που πρώτα και πάνω απ’ όλα πρέπει να καθιερώνει ενιαία
πρωτόκολλα υπηρεσιών σε όλες τις δοµές υγείας της επικρά-
τειας.

Και βέβαια, ένα πρόγραµµα στο οποίο αποδίδω προσωπικά

πολύ µεγάλη σηµασία, την επέκταση των δωρεάν προληπτικών
εξετάσεων σε όλους τους πολίτες για όλα τα βασικά νοσήµατα.
Το πρόγραµµα «Φώφη Γεννηµατά» έχει ήδη αφήσει ένα σηµα-
ντικό αποτύπωµα στη δηµόσια υγεία και βρίσκεται ακόµα στην
αρχή της υλοποίησής του. Παραπάνω από επτά χιλιάδες γυναί-
κες έχουν εντοπιστεί µε πρόωρο καρκίνο του µαστού µέσα από
δωρεάν εξετάσεις που έκαναν σε δηµόσιες ή σε ιδιωτικές δοµές
υγείας µε πολύ καλή πρόβλεψη τώρα για τη µόνιµη θεραπεία
τους. Αυτό είναι ένα πρόγραµµα το οποίο απέδειξε στην πράξη
ότι ο δηµόσιος και ο ιδιωτικός τοµέας µπορούν να συνεργάζονται
προς όφελος του πολίτη, αρκεί οι υπηρεσίες οι οποίες παρέχο-
νται να είναι δωρεάν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι προφανώς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν συνιστά ιδιω-

τικοποίηση της υγείας να µπορεί µια γυναίκα να πάει να κάνει µία
δωρεάν µαστογραφία σε µία ιδιωτική δοµή. Αυτό συνιστά απλά
τη βέλτιστη συνεργασία δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, εξακολου-
θώντας να παρέχουµε δωρεάν υπηρεσίες σε όλες τις Ελληνίδες
και σε όλους τους Έλληνες. 

Και βέβαια θέλω να πω µια φράση για µια µεγάλη µεταρρύθ-
µιση την οποία πρέπει ακόµα να υλοποιήσουµε. Θα είναι η πρώτη
φορά που θα γίνει εδώ και δεκαετίες ουσιαστική συµπληρωµα-
τική ψυχιατρική µεταρρύθµιση προς υλοποίηση του εθνικού σχε-
δίου ψυχικής υγείας το οποίο υλοποίησε η προηγούµενη ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας για τη δηµιουργία συµβουλευτικών
δοµών περίθαλψης αλλά και συµβουλευτικής σε όλη την επικρά-
τεια. Η ψυχική υγεία και ειδικά τα ζητήµατα που αφορούν την ψυ-
χική υγεία των παιδιών και των εφήβων είναι µια βόµβα στη
δηµόσια υγεία την οποία έχουµε να διαχειριστούµε µπροστά µας
και θα πρέπει να γνωρίζουµε ότι για να την αντιµετωπίσουµε απο-
τελεσµατικά θα χρειαστούµε να διαθέσουµε σηµαντικούς πό-
ρους, προκειµένου τα παιδιά µας να µπορούν να εξασφαλίσουν
την ψυχική τους υγεία µε τον ίδιο τρόπο που τους δίνουµε τη δυ-
νατότητα να προστατεύσουµε τη σωµατική τους υγεία. 

Στην ίδια τροχιά µε την υγεία, η δηµόσια παιδεία επίσης προ-
χωρά σε µια νέα εποχή. Μία µεταρρύθµιση η οποία πολεµήθηκε
πολύ από την Αντιπολίτευση έχει για τα καλά ριζώσει στη χώρα.
Και βέβαια η καλύτερη απάντηση σε αυτό είναι το µεγάλο ενδια-
φέρον των γονιών να στείλουν τα παιδιά τους σε πρότυπα και πει-
ραµατικά σχολεία. Θα φτάσουν τα εκατόν ογδόντα µέχρι το 2027. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η τεχνολογία απλώνεται σε όλη την εκπαιδευτική διαδικασία.

Οι πρώτοι από τους τριάντα έξι χιλιάδες διαδραστικούς πίνακες
εγκαθίσταται ήδη στις αίθουσες των δηµόσιων σχολείων. Σύ-
ντοµα όλοι οι µαθητές από την Ε’ δηµοτικού µέχρι το λύκειο θα
διδάσκονται µε αυτούς. Πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης κι αυτό,
επειδή ακούµε µια µεγάλη κουβέντα ότι το Ταµείο Ανάκαµψης,
λέει, είναι µόνο για τους λίγους, για τους πλούσιους. Αυτή είναι
µια δαπάνη που χρηµατοδοτείται εξ ολοκλήρου από το Ταµείο
Ανάκαµψης και θα διεκδικήσουµε µάλιστα να µπορέσουµε να
εξασφαλίσουµε και πρόσθετους πόρους στις µικρές συµπληρω-
µατικές αλλαγές που µπορούµε να κάνουµε στη δοµή του Τα-
µείου Ανάκαµψης, ώστε να τοποθετήσουµε διαδραστικούς πίνα-
κες σε όλες τις αίθουσες από το νηπιαγωγείο, να καλύψουµε το
νηπιαγωγείο και τις τάξεις από την Α’ έως την Δ’ δηµοτικού. 

Δεν πρέπει ωστόσο να κρύψουµε και πρακτικές ελλείψεις δε-
καετιών, όπως το κτηριακό. Με αφορµή µια πρωτοβουλία την
οποία αναλάβαµε για τον αντισεισµικό έλεγχο όλων των σχολείων
από το ΤΕΕ, το φθινόπωρο θα ξεκινήσει µια µελέτη για ένα εθνικό
σχέδιο αναβάθµισης των σχολικών µονάδων της χώρας. Χρει-
αζόµαστε περισσότερα και καλύτερα σχολεία. Περισσότερα νέα
σχολεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και είναι καιρός να καταλήξουµε και σε ένα νέο µοντέλο αρχι-

τεκτονικών προδιαγραφών που θα ακολουθούν στο εξής όλα τα
καινούργια σχολεία τα οποία θα χτίζονται στη χώρα µας. Έχω
την εντύπωση ότι όταν χτίζουµε ένα σχολείο σήµερα, µάλλον σκε-
φτόµαστε πώς λειτουργούσε το σχολείο τις προηγούµενες δε-
καετίες. Αλλά επειδή το σχολείο αλλάζει δραστικά και ο τρόπος
µάθησης αλλάζει, πρέπει και τα κτήρια να προσαρµοστούν σε
αυτή τη νέα σχολική πραγµατικότητα. 
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Θέλω προσωπικά να δώσουµε µεγάλη έµφαση στην προσχο-
λική αγωγή. Οι βρεφονηπιακοί και παιδικοί µας σταθµοί δεν είναι
πάρκινγκ παιδιών, αλλά πρέπει να γίνουν δηµιουργικά εργαστή-
ρια ανάπτυξης δεξιοτήτων και αυτό σηµαίνει συγκεκριµένες προ-
διαγραφές, έτσι ώστε να παρέχονται αυτές οι υπηρεσίες ποιοτικά
στα παιδιά µας. Και το ίδιο βέβαια θα πρέπει να ισχύει σε όλες
τις βαθµίδες. Ο Υπουργός Παιδείας στην τελετή παράδοσης-πα-
ραλαβής χρησιµοποίησε µια ωραία φράση, πολύ σωστή, ότι οι
µαθητές σήµερα πρέπει να είναι λιγότερο σκληροί δίσκοι και πε-
ρισσότερο επεξεργαστές. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι σε µια εποχή που
έχουµε πια πρόσβαση στη γνώση από το κινητό µας τηλέφωνο η
αποστήθιση µπορεί να έχει λιγότερη αξία. Αυτό που έχει µεγαλύ-
τερη αξία είναι η κριτική σκέψη και κυρίως οι δεξιότητες τις
οποίες πρέπει να αποκτά κανείς σε όλες τις βαθµίδες της εκπαι-
δευτικής διαδικασίας. Αυτό βέβαια σηµαίνει και έναν πολύ καλύ-
τερο συντονισµό της παιδείας µε την αγορά εργασίας. Σύντοµα
θα ξεκινήσει ένα εξάµηνο πρόγραµµα κατάρτισης και πιστοποί-
ησης εκατό χιλιάδων υποψηφίων για εργασία στους κλάδους της
τεχνολογίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι κάτι το οποίο µας το ζητά επιτακτικά η αγορά. Μπορεί να

αφορά αποφοίτους, παραδείγµατος χάριν, των πολυτεχνικών µας
σχολών, όπως φυσικούς, χηµικούς, µαθηµατικούς που ενδεχο-
µένως θα σκεφτόντουσαν να διδάξουν στο δηµόσιο σχολείο,
αλλά τώρα τους δίνεται η δυνατότητα να ανοίξουν έναν τελείως
διαφορετικό δρόµο στην καριέρα τους, καθώς ήδη έχουν τις βα-
σικές γνώσεις ώστε µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να απο-
κτήσουν την απαραίτητη πιστοποίηση και να δουλέψουν στον
κλάδο της τεχνολογίας.

Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση εφαρµόζουµε πλήρως τη µεγάλη
µεταρρύθµιση που ψηφίστηκε από την προηγούµενη ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας. Τα δηµόσια πανεπιστήµιά µας αλλάζουν.
Ανοίγονται στον κόσµο. Παρέχουν πτυχία τα οποία έχουν πια µε-
γαλύτερη αξία σε µια αγορά εργασίας η οποία αλλάζει ραγδαία.

Και κάτι ακόµα. Οι διακρατικές συµφωνίες του άρθρου 28 του
Συντάγµατος προσφέρουν σήµερα τη δυνατότητα µε την ευθύνη
της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης να υπάρξει αναγνώ-
ριση ξένων πανεπιστηµίων που θα ήθελαν να επενδύσουν στην
Ελλάδα. Κάτι τέτοιο θα ξεκαθάριζε την κατάσταση στο σηµερινό
τοπίο της µεταλυκειακής εκπαίδευσης και θα προετοίµαζε τον
δρόµο για τη µεγάλη µεταρρύθµιση του άρθρου 16. Και σε αυτόν
τον δρόµο θα κινηθούµε άµεσα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και εύχοµαι ειλικρινά, γιατί εµείς που είµαστε παλαιότεροι σε

αυτήν την Αίθουσα θυµόµαστε τη συζήτηση για το άρθρο 16, θυ-
µόµαστε την υπαναχώρηση του ΠΑΣΟΚ και προσωπικά του Γιώρ-
γου Παπανδρέου, όταν είχαµε ευκαιρία να αλλάξουµε το άρθρο
16, εύχοµαι πραγµατικά, κύριε Ανδρουλάκη, να µην ξανακάνετε
το ίδιο λάθος αυτή τη φορά και µαζί να πάµε να βρούµε τους εκα-
τόν ογδόντα Βουλευτές και να σταµατήσει, επιτέλους, αυτή η ελ-
ληνική ιδιαιτερότητα του κρατικού µονοπωλίου στην ανώτατη
εκπαίδευση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την κοινωνική Ελλάδα συµπλη-

ρώνει το πρόγραµµα στέγης. Ακούµε συνέχεια τη νέα γενιά να
εκφράζει δικαιολογηµένη αγανάκτηση για το γεγονός ότι έχει µε-
γάλη δυσκολία σε πρόσβαση σε στέγη, σε ένα λογικό ενοίκιο ή
τη µεγάλη δυσκολία να αγοράσουν ένα ακίνητο σε µια αγορά ακι-
νήτων η οποία έχει πάρει για τα καλά την ανιούσα. Θα υλοποι-
ήσουµε µέσα στην επόµενη τετραετία το πρόγραµµά µας για την
κατασκευή νέων φοιτητικών εστιών που θα στεγάσουν οκτώµισι
χιλιάδες φοιτητές και φυσικά το πρόγραµµα «Σπίτι µου», το οποίο
έχει ήδη προσφέρει σχεδόν πέντε χιλιάδες κατοικίες µε φθηνά
στεγαστικά δάνεια. Γνωρίζετε τους όρους. Είναι δέσµευσή µου
ότι από τη στιγµή που θα εξαντληθούν οι πόροι του προγράµµα-
τος αυτού, θα τους διπλασιάσουµε, έτσι ώστε να δώσουµε και σε
άλλους νέους τη δυνατότητα να αποκτήσουν ένα σπίτι πληρώνο-
ντας σχετικά µικρή δόση. Το τονίζω. Γιατί είχε τόσο µεγάλο εν-
διαφέρον το πρόγραµµα αυτό; Διότι η δόση για το στεγαστικό
δάνειο είναι µικρότερη από τη δόση την οποία θα πλήρωναν σή-
µερα, από το ενοίκιο το οποίο θα πλήρωναν εάν αυτοί οι συµπο-

λίτες µας νοίκιαζαν σπίτι.
Θα τρέξει δυναµικά αυτή την τετραετία ο θεσµός της κοινωνι-

κής κατοικίας για ευάλωτες οµάδες, της κοινωνικής αντιπαροχής.
Το δηµόσιο έχει τόσα οικόπεδα τα οποία σχολάζουν σήµερα.
Μπορούµε σχετικά εύκολα και προγραµµατίζουµε στην αρχή να
χτίσουµε δυόµισι χιλιάδες διαµερίσµατα σε ακίνητα, σε γήπεδα
του δηµοσίου και το ίδιο πρέπει να γίνει και σε περιοχές όπου
έχουµε δηµόσιες εκτάσεις και παρατηρείται στεγαστικός κορε-
σµός. Εκεί η κοινωνική αντιπαροχή θα µπορούσε, παραδείγµατος
χάριν, να εξασφαλίσει στέγη για δασκάλους και γιατρούς, για το
στρατιωτικό µας προσωπικό. 

Τρίτος πυλώνας του σχεδίου µας είναι η πράσινη και η ψη-
φιακή Ελλάδα. Το 2030 η πατρίδα µας θα είναι πρωταγωνίστρια
στη µάχη κατά της κλιµατικής αλλαγής. Είδατε –θα το διαβάσατε
και εσείς- ότι ο Ιούλιος αυτού του έτους είναι ο θερµότερος Ιού-
λιος στην ιστορία της ανθρωπότητας. Εµάς µπορεί να µη µας
επηρέασε αυτή τη φορά µέχρι στιγµής τόσο πολύ, αλλά η κλιµα-
τική αλλαγή είναι µια πραγµατικότητα, αλλά είναι και µια ευκαιρία
για την πατρίδα µας. Και η στροφή στις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, η οποία ξεκίνησε την προηγούµενη τετραετία µετά από µια
τετραετία µεγάλης στασιµότητας από την προηγούµενη Κυβέρ-
νηση, θα εντατικοποιηθεί. Το 80% της ηλεκτρικής µας ενέργειας
το αργότερο µέχρι το 2030 θα παράγεται από ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα µειώσουµε, ταυτόχρονα, τις εισαγωγές. Επτά δισεκατοµ-

µύρια ευρώ µας στοίχισαν οι εισαγωγές φυσικού αερίου το 2022.
Και καταλαβαίνετε ότι αυτή είναι µια εξάρτηση, η οποία είναι και
οικονοµική και γεωπολιτική. Μπορούµε να παράγουµε τη δικιά
µας ενέργεια και όσο οι τεχνολογίες αποθήκευσης θα προχω-
ρούν, τόσο θα µας δίδεται µεγαλύτερη δυνατότητα να αξιοποι-
ήσουµε στο µέγιστο τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας είτε µιλάµε
για µεγάλα συστήµατα αποθήκευσης είτε µιλάµε για µικρά συ-
στήµατα αποθήκευσης, τα οποία ήδη επιδοτούνται, όπως φωτο-
βολταϊκά στη στέγη µε προσθήκη µπαταρίας. Όµως, και όλα τα
προγράµµατα του «Εξοικονοµώ» βλέπετε πόσο µεγάλη ανταπό-
κριση έχουν από τους πολίτες για τον απλούστατο λόγο ότι αυτή
η πράσινη πολιτική τελικά είναι µια κοινωνική πολιτική. Μας προ-
σφέρει όχι απλά πράσινη ενέργεια, αλλά µας προσφέρει πιο
φτηνή ενέργεια, πιο φιλική κίνηση. Θα χωροθετήσουµε έντεκα χι-
λιάδες σταθµούς φόρτισης. Είµαστε πίσω ακόµα στα δίκτυα υπο-
δοµών που αφορούν την ηλεκτροκίνηση. Και, βέβαια, αυτό
αφορά και τα µέσα µαζικής µεταφοράς, τα καινούργια ηλεκτρικά
λεωφορεία, τα οποία θα κυκλοφορούν µέχρι το 2027, αλλά και
τη µετατροπή του στόλου των ταξί σε πράσινα ταξί, καθώς οι
επαγγελµατίες αυτοκινητιστές είναι οι πρώτοι οι οποίοι µπορούν
να δουν το µεγάλο όφελος από τη µετάβαση στην ηλεκτροκί-
νηση. 

Θέλω να κάνω µια ξεχωριστή αναφορά στον χωροταξικό και
πολεοδοµικό σχεδιασµό. Είναι µία από τις σηµαντικές αθόρυβες
µεταρρυθµίσεις που ξεκίνησαν την προηγούµενη τετραετία και
θα ολοκληρωθούν αυτή την τετραετία. Η σωστή οργάνωση του
χώρου αποτελεί τη βασικότερη προϋπόθεση για την προσέλκυση
επενδύσεων, αλλά και για την προστασία του µοναδικού φυσικού
και πολιτιστικού µας πλούτου. Δεν θα καταστρέψουµε τα νησιά
µας και τα βουνά µας στον βωµό µιας άναρχης ανάπτυξης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και στην περίπτωση της Μυκόνου αποδείξαµε ότι ο νόµος

ισχύει για όλους και ιδίως για όσους πίστευαν ότι ήταν υπεράνω. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Στην ψηφιακή Ελλάδα τώρα η αθόρυβη επανάσταση του
gov.gr πρέπει να απλωθεί σε κάθε πτυχή του κράτους. Μέχρι το
2027 το 90% των τεσσερισήµισι χιλιάδων διοικητικών διαδικασιών
του δηµοσίου πρέπει να έχει ψηφιοποιηθεί. Ψηφιοποιούνται, επί-
σης, όλα τα κρατικά αρχεία, όπως υποθηκοφυλακεία, δικαστήρια,
πολεοδοµίες, νοσοκοµεία. Το Κτηµατολόγιο, αυτό το γεφύρι της
Άρτας, ολοκληρώνεται επιτέλους το 2025, ενώ µέχρι τότε όλες
οι πληροφορίες, όλα τα δεδοµένα του δηµοσίου πρέπει να µπο-
ρούν να ανταλλάσσονται ηλεκτρονικά. 

Το κεφάλαιο της δίκαιης Ελλάδας θα έλεγα ότι αυτό θεµελιώ-
νεται πρώτα και πάνω απ’ όλα στη λογοδοσία, στη διαφάνεια και
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πρωτίστως στη διαρκή αξιολόγηση σε όλες τις υπηρεσίες και σε
όλο το δυναµικό της δηµόσιας διοίκησης µε ένα σύστηµα κινή-
τρων, που θα επιβραβεύουν τις επιδόσεις των υπαλλήλων και θα
στηρίζουν εκείνους τους υπαλλήλους οι οποίοι υστερούν. Σύ-
ντοµα, µάλιστα, θέλουµε να καθιερώσουµε και την αξιολόγηση
των δηµόσιων υπηρεσιών από τον ίδιο τον πολίτη. Αυτός είναι ο
τελικός χρήστης και ο τελικός κριτής της ποιότητας µιας δηµό-
σιας υπηρεσίας. Στη δικιά του υπηρεσία εξάλλου είναι όλη η κρα-
τική µηχανή. 

Η δίκαιη Ελλάδα, βέβαια, θα βασιστεί και σε ένα νέο δικαστικό
χάρτη για την ορθολογική κατανοµή των δικαστηρίων σε όλη τη
χώρα χτίζοντας πάνω στη δουλειά που έγινε την προηγούµενη
τετραετία, στην ψηφιοποίηση, στον εσωτερικό έλεγχο, ώστε να
επιταχυνθούν οι αποφάσεις των δικαστηρίων, στην κατάρτιση του
προσωπικού, στην εκπαίδευση των δικαστών σε νέες κατηγορίες
εγκληµάτων τα οποία θα πρέπει να δικάζουν. Η καθυστέρηση
στην απονοµή της δικαιοσύνης συνιστά τη µεγαλύτερη αδικία,
γιατί η δικαιοσύνη πρέπει να είναι πρώτα και πάνω από όλα το
καταφύγιο του αδύναµου πολίτη. Μέχρι το 2027, λοιπόν, έχουµε
θέσει µαζί µε τον Υπουργό Δικαιοσύνης τον φιλόδοξο στόχο να
φτάσουµε στα ευρωπαϊκά δεδοµένα.

Και θέλω να εκφράσω σε πείσµα όλων όσοι µας ασκούσαν
σκληρή κριτική για τα θέµατα αυτά, την ικανοποίησή µου για την
έκθεση του κράτους δικαίου που δηµοσιεύτηκε από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, η οποία δείχνει ότι είµαστε στον σωστό δρόµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πρέπει, ωστόσο, να πάµε πιο γρήγορα. Και, βέβαια, στις αρχές

του 2025 θα εκκινήσει η διαδικασία της συνταγµατικής αναθεώ-
ρησης. Κατεύθυνση είναι ο εκσυγχρονισµός πολλών διατάξεων,
όχι µόνο του αναχρονιστικού άρθρου 16. Όµως, εδώ το Σύντα-
γµα είναι πολύ σαφές και γι’ αυτό και είναι υποχρέωσή µου να
επιδιώξουµε τις ευρύτερες δυνατές συναινέσεις. Εξάλλου, το
επιβάλλει το ίδιο το Σύνταγµα που ζητάει είτε στην προτείνουσα
είτε στην επόµενη Βουλή εκατόν ογδόντα Βουλευτές για να µπο-
ρέσουµε να επισηµοποιήσουµε και νοµικά µια συνταγµατική αλ-
λαγή. Ο χρόνος µόνο θα δείξει εάν τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης µπορούν να αφήσουν τη στείρα άρνηση και να προσέλ-
θουν σε αυτήν τη συζήτηση µε δηµιουργική διάθεση. 

Κλείνω µε την πέµπτη µας προτεραιότητα, που ταυτόχρονα
είναι και η πρώτη, την ισχυρή Ελλάδα σε γεωπολιτικό σε διπλω-
µατικό επίπεδο πρώτα από όλα µε θωρακισµένη την άµυνά της,
µε τη φωνή της να ακούγεται παντού, µε την παρουσία της να γί-
νεται αισθητή παντού ως αµυντικός πυλώνας σταθερότητας,
αλλά και ως δυναµικός ενεργειακός κόµβος της περιοχής. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν και την επόµενη τετραετία τα εξοπλιστικά
προγράµµατα, τα οποία έχουν ήδη εγκριθεί για τα είκοσι τέσσερα
Ραφάλ, τα ογδόντα τρία F-16 VIPER, τις τρεις φρεγάτες Μπε-
λαρά…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…και ακολουθεί βέβαια η προµήθεια των µαχητικών F-35, για

την οποία έχουµε ήδη αποσπάσει τη θετική απόφαση του αµερι-
κανικού Κογκρέσου, τα οποία µπορούν να ενταχθούν στην Πολε-
µική µας Αεροπορία το νωρίτερο το 2028.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σύντοµα µάλιστα πιστεύω ότι θα µπορούµε να ανακοινώ-

σουµε και νέες θετικές ειδήσεις ως προς την αµυντική θωράκιση
της χώρας µας στα πλαίσια διακρατικών συµφωνιών που έχουµε
ήδη υπογράψει. Ας µην ξεχνάµε ότι αυτή η περήφανη γαλάζια
ασπίδα στη γη, στη θάλασσα, στον αέρα προστατεύει τελικά τις
εθνικές κόκκινες γραµµές µας. 

Παράλληλα, θα συνεχίσουµε την αναβάθµιση της αµυντικής
µας βιοµηχανίας µε έµφαση στα ναυπηγεία, τα οποία εξυγιάνθη-
καν µε επίµονες προσπάθειες της προηγούµενης Κυβέρνησης.
Θα δώσουµε µεγάλη έµφαση στην ΕΑΒ, όπου δεν είµαστε σε
αναζήτηση στρατηγικού επενδυτή για µειοψηφικό πακέτο. Η EAB
χρειάζεται πρόσθετη τεχνογνωσία, για να µπορεί να ανταποκριθεί
στις αυξηµένες υποχρεώσεις της απέναντι στην Πολεµική Αερο-
πορία. 

Kαι θα ήθελα να προσθέσω σε αυτό και τη µεγάλη ευκαιρία
που παρουσιάζεται στα ελληνικά αµυντικά συστήµατα, όπου ο
πόλεµος στην Ουκρανία δηµιουργεί νέες δυνατότητες και νέες

υποχρεώσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης να προµηθευθεί πυροµα-
χικά, τα οποία µπορούν σήµερα τα ελληνικά αµυντικά συστήµατα
να παράξουν. Και σε αυτό τον τοµέα πιστεύω ότι σύντοµα θα
έχουµε εξαιρετικά θετικές ειδήσεις. 

Και βέβαια, ως προς την µεταναστευτική πολιτική -είτε αρέσει
σε κάποιους είτε δεν αρέσει- ο φράχτης στον Έβρο ολοκληρώ-
νεται µέχρι το 2025. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θα εξακολουθούµε να ενισχύουµε το Λιµενικό µας µε µέσα

και µε ανθρώπινους πόρους, έτσι ώστε να µπορεί να κάνει τη δύ-
σκολη δουλειά που του έχουµε αναθέσει: να προστατεύει τα σύ-
νορά µας, σώζοντας ταυτόχρονα ανθρώπινες ζωές στη θάλασσα,
όπως το έκανε όλο το τελευταίο διάστηµα και ελπίζω και εύχοµαι
ότι τουλάχιστον στο ζήτηµα αυτό, σε αυτή την Αίθουσα, να είµα-
στε οµονοούντες και να µην υιοθετούµε εύκολα την προπαγάνδα
που κάποιοι άλλοι θέλουν να διακινούν εις βάρος του Λιµενικού,
των ανδρών και των γυναικών της Ελληνικής Ακτοφυλακής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ως προς την ευρωπαϊκή µας πολιτική, η Ελλάδα έµεινε Ευρώπη

για να γίνει Ευρώπη, παντού, να πρωταγωνιστεί στην Ευρώπη,
στη νέα πραγµατικότητα της ηπείρου ως ισότιµος εταίρος, αλλά
και ως πρωτοπόρος. Θα συµµετέχουµε ενεργά στη διαδικασία
της εµβάθυνσης της ευρωπαϊκής ενοποίησης. Εξάλλου, στα χρό-
νια των τελευταίων κρίσεων, πρωτοστατήσαµε σε µια σειρά από
πολύ επιτυχηµένες κοινές ευρωπαϊκές πολιτικές, εθνικές προτά-
σεις, όπως το ψηφιακό πιστοποιητικό εµβολιασµού, όπως ο µη-
χανισµός ανάπτυξης υπηρεσιών από τις εταιρείες ενέργειας,
όπως η ελληνική συµµετοχή, ήµασταν από τους πρώτους που
αγωνιστήκαµε για τη δηµιουργία του Ταµείου Ανάκαµψης. Κερ-
δίσαµε πολλές µάχες στην Ευρώπη και θα κερδίσουµε πολλές
ακόµα. Έτσι θα συνεχίσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι πέντε Ελλάδες που πε-

ριέγραψα σύντοµα και µέσα στα περιθώρια του χρόνου, είναι
αυτές που συγκροτούν την Ελλάδα την οποία θέλουµε, µια Ελ-
λάδα στην οποία η οικονοµία θα αναπτύσσεται γρήγορα, αλλά
θα υπηρετεί την κοινωνία, όπου η ασφάλεια θα προσφέρει τις
απαραίτητες συνθήκες, τους όρους για τη συλλογική πρόοδο, µε
ένα δίκαιο κράτος που θα απελευθερώνει τις κινητήριες δυνάµεις
της κοινωνίας, παρεµβαίνοντας όµως όποτε είναι απαραίτητο –
και δεν διστάσαµε να το κάνουµε-, για να µπορέσουµε να χαρά-
ξουµε µαζί αυτή την κοινή πορεία και να αντιµετωπίσουµε έκτα-
κτες κρίσεις, έκτακτες καταστάσεις. Αυτά είπαµε στους πολίτες
τον Ιούνιο που µας πέρασε και ξεκινάµε να τα υλοποιούµε από
σήµερα. 

Ξεχωριστό κεφάλαιο, όµως, αποτελεί η ετοιµότητά µας να απα-
ντήσουµε στις µεγάλες προκλήσεις που είναι ήδη παρούσες. Δεν
αφορούν το µέλλον, αφορούν το παρόν. Για παράδειγµα, κράτος
και πολίτες. Οφείλουµε τώρα να οργανώσουµε εγκαίρως την
υποδοχή της τεχνητής νοηµοσύνης, πριν αυτή καταστεί καθηµε-
ρινή πραγµατικότητα ερήµην ηµών και αυτό είναι κάτι το οποίο
αφορά και τις εθνικές πολιτικές και τις ευρωπαϊκές πολιτικές.
Πρόκειται ίσως για τη µεγαλύτερη επανάσταση στην ιστορία της
ανθρωπότητας. Εγείρει τεράστιες ευκαιρίες, αλλά και µια σειρά
από πολύ σηµαντικά επιστηµονικά, κοινωνικά, ηθικά ερωτήµατα.
Αλλάζει δραµατικά τις συνθήκες στην αγορά εργασίας, στην εκ-
παίδευση. Σήµερα που µιλάµε, λογισµικά µπορούν να γράψουν
µία έκθεση για λογαριασµό ενός φοιτητή, που ο δάσκαλος θα
έχει πολύ µεγάλη δυσκολία να αναγνωρίσει ότι έχει γραφτεί από
έναν αλγόριθµό, από µια µηχανή και όχι από το ίδιο το παιδί. 

Αυτές είναι τεράστιες προκλήσεις και δεν αφορούν προφανώς
µόνο την πατρίδα µας. Αυτά πρέπει να µας απασχολήσουν σή-
µερα και όχι αύριο. Δεν υπάρχουν εύκολες απαντήσεις. Αυτό το
οποίο µπορούµε να κάνουµε είναι να συστήσω, στο δικό µου το
επίπεδο, άµεσα, µια συµβουλευτική επιτροπή για θέµατα τεχνη-
τής νοηµοσύνης, µιλώντας και προσελκύοντας τα πιο λαµπρά
µυαλά που έχουµε στην Ελλάδα και στο εξωτερικό –έχουµε εξαι-
ρετικούς επιστήµονες, παγκόσµιους πρωταγωνιστές στα ζητή-
µατα αυτά- έτσι ώστε να µπορούµε να συνδιαµορφώσουµε και
να είµαστε πρωταγωνιστές και στην προσπάθεια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η οποία και αυτή είναι στην πρώτη γραµµή για τη ρύθ-
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µιση ενός χώρου που αλλάζει τόσο γρήγορα, που µερικές φορές
ούτε οι ίδιοι οι σχεδιαστές αυτών των προγραµµάτων αντιλαµβά-
νονται τις δυνάµεις τις οποίες µπορεί να απελευθερώσουν. 

Και σε αυτή την κατεύθυνση, η Ειδική Γραµµατεία Μακροπρό-
θεσµου Σχεδιασµού –αυτό το οποίο αποκαλούµε «foresight»- ανα-
βαθµίζεται σε Γενική Γραµµατεία υπαγόµενη στη Γενική Γραµ-
µατεία της Κυβέρνησης. 

Στην άλλη µεγάλη πρόκληση της κλιµατικής αλλαγής αναφέρ-
θηκα ήδη. Θα προσέθετα µόνο ότι αυτή θα επηρεάσει σύντοµα –
επηρεάζει ήδη- κάθε τοµέα της οικονοµικής και κοινωνικής µας
ζωής. Η πολιτική προστασία ανάγεται σε τοµέα απόλυτης προ-
τεραιότητας και το ίδιο φυσικά ισχύει και για την προστασία των
πολύτιµων φυσικών µας πόρων, µε σηµαντικότερο το νερό. Η
ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ επιστρέφουν στον έλεγχο του κράτους από
το Υπερταµείο, στο οποίο τις είχε εκχωρήσει η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ!

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Καλά δεν τα λέω, κύριε Τσακαλώτε; Καλά τα λέω. 
Ταυτόχρονα, η πολιτεία πρέπει να συνεχίσει να υλοποιεί όχι

µόνο µεγάλα, αλλά µικρά, µεσαία αρδευτικά και εγγειοβελτιωτικά
έργα. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι το 85% του νερού στη χώρα µας
κατευθύνεται για ανάγκες άρδευσης. Υπάρχει τεράστια σπατάλη
νερού σήµερα που µιλάµε και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να
µας απασχολήσει. Χρειαζόµαστε µια εθνική στρατηγική για το
νερό. Οι πόροι της διαχείρισης του νερού, δυστυχώς, είναι κατα-
κερµατισµένοι σε πολλά διαφορετικά Υπουργεία. Είναι κάτι το
οποίο και αυτό θα µας απασχολήσει πολύ συστηµατικά αυτή την
τετραετία. 

Και βέβαια, σε αυτή την προσπάθεια θέλουµε και θα έχουµε
δίπλα µας τους αγρότες µας, τους κτηνοτρόφους µας. Όλοι το
γνωρίζουν –και έχω µιλήσει πολύ, θα έλεγα, τολµηρά γι’ αυτό- ότι
οι επιδοτήσεις µας δεν µπορούν πια να αναφέρονται σε ένα ξε-
περασµένο µοντέλο παραγωγής. Ο αγρότης, ο κτηνοτρόφος του
αύριο πρέπει να είναι ένας εξωστρεφής και ενηµερωµένος επι-
χειρηµατίας που θα συνεργάζεται σε κοινά σχήµατα. Οι πολιτικές
µας για φορολογικά κίνητρα στους αγρότες που συνεργάζονται
είχαν µεγάλη επιτυχία, αλλά έχουµε πολλά βήµατα ακόµα να κά-
νουµε για να κινηθούµε σε αυτή την κατεύθυνση. Και βέβαια οι
αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας θα πρέπει να αξιοποιούν πια την
τεχνολογία από τα ψηφιακά εκτροφεία, αισθητήρες drones πάνω
στα χωράφια. Υπάρχουν και εξαιρετικές ελληνικές εταιρείες, ξέ-
ρετε, οι οποίες επενδύουν στην τεχνολογία και στην καινοτοµία,
που αφορά συγκεκριµένα στον πρωτογενή µας τοµέα και τέτοιες
προσπάθειες θέλουµε να τις στηρίξουµε. 

Σε ένα άλλο επίπεδο, αυτό και πάλι της εξωτερικής πολιτικής,
µια χώρα µε εθνική αυτοπεποίθηση ξέρει να διεκδικεί τα εθνικά
της δίκαια αξιοποιώντας µε τόλµη κάθε ευνοϊκή συγκυρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του Προέδρου της Κυβέρνησης)

Κύριε Πρόεδρε, θα ξεπεράσω κατά λίγο τον χρόνο, τον οποίο
έχετε θέσει. Ζητώ συγγνώµη γι’ αυτό. Από εδώ και στο εξής, θα
προσπαθήσω κι εγώ να είµαι…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το «λίγο» εν σχέσει
µε το παρελθόν είναι σαν να τηρείτε τον χρόνο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
είναι λίγο, θα δείτε, ένα δεκάλεπτο.

Δεν πρέπει να διαπραγµατευόµαστε από φόβο, αλλά να µη φο-
βόµαστε να διαπραγµατευτούµε -αυτό το έλεγε ένας Αµερικανός
Πρόεδρος, ο Τζον Κένεντι- και αυτό, βέβαια, ισχύει για τη µονα-
δική διαφορά που έχουµε µε την Τουρκία, για την υφαλοκρηπίδα,
για την οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ στο Αιγαίο και στην
Ανατολική Μεσόγειο. Σίγουρα, από τη θερµή ένταση, τη θερµή
επιφυλακή των προηγούµενων ετών, προτιµούµε να έχουµε
καλές σχέσεις µε την Τουρκία, έστω και αν συµφωνούµε ότι δια-
φωνούµε.

Όµως, δεν θα γυρίσουµε την πλάτη στην ιστορία, αν έχουµε
την ευκαιρία να τη διαµορφώσουµε, πολύ περισσότερο αν αυτή
η διαφορά, αυτή η παγωµένη διαφορά σαράντα και πλέον ετών
αντί να παγιωθεί µπορεί να µετατραπεί σε µία ειρηνική και δηµι-
ουργική λύση. Γι’ αυτό και η θέση µας παραµένει σταθερή υπέρ

µίας διευθέτησης στο Δικαστήριο της Χάγης µε βάση πάντα το
Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της Θάλασσας. Στα εθνικά θέµατα
µπορούµε να προχωρήσουµε µε σιγουριά και µε αποφασιστικό-
τητα, όπως ακριβώς επιβάλλει ο πατριωτισµός της ευθύνης.

Είναι ο ίδιος πατριωτισµός της ευθύνης που σηµατοδοτεί µία
ακόµα µεγάλη προοπτική, έναν -θα έλεγα- εθνικό στόχο ο οποίος
έµοιαζε άπιαστος πριν από κάποιον χρόνο. Αναφέροµαι στην ανά-
γκη να επανενωθούν τα γλυπτά του Παρθενώνα µε τα αδέλφια
τους στην πατρίδα τους, στο Μουσείο της Ακρόπολης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, βέβαια, θέλουµε να πρωτοστατήσουµε σε µία συνολική

καλλιτεχνική αναγέννηση µε ένα ρεύµα από κάτω προς τα πάνω.
Χρέος µας είναι να αναπτύξουµε πολιτικές που δεν θα περιορί-
ζονται µόνο σε τοµείς για τους οποίους έχουµε δεσµευθεί, όπως
η ίδρυση Ανώτατης Σχολής Παραστατικών Τεχνών ούτε θα αφο-
ρούν απλά την ανάδειξη των µνηµείων µας και των έργων της
σύγχρονης δηµιουργίας. Είµαστε πια στη θέση να αναπτύξουµε
τη δικιά µας οπτικοακουστική και κινηµατογραφική βιοµηχανία
µε πολλές νέες ειδικότητες, µε πολλές νέες θέσεις εργασίας.

Και κρατάµε τη σκέψη µας ανοιχτή, όπως την αποτυπώνει και
η θετική εικόνα της σηµερινής ΕΡΤ, µια δηµόσια τηλεόραση η
οποία καινοτοµεί τεχνολογικά, πρωτοστατεί σε ποιοτικές παρα-
γωγές, ταυτόχρονα, υπηρετεί την ελεύθερη και ανεξάρτητη ενη-
µέρωση και δεν έχει καµία σχέση µε την ΕΡΤ του παρελθόντος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με την ίδια τόλµη και σύνεση οφείλουµε να σταθούµε απέναντι

στα πολύπλοκα στοιχήµατα που καιροί φέρνουν γύρω από τα αν-
θρώπινα, γύρω από τα ατοµικά δικαιώµατα. Δεν υπάρχει εκσυγ-
χρονισµός ο οποίος να µην είναι συµπεριληπτικός και τη δέσ-
µευσή µας ότι κανείς δεν µένει πίσω πρέπει να την εφαρµόσουµε
στην πράξη, να το νιώθουν οι πολίτες οι οποίοι αισθάνθηκαν απο-
µονωµένοι, δεύτερης κατηγορίας πολίτες, να εφαρµόσουµε µε
συνέπεια όλα τα εθνικά σχέδια τα οποία εκπονήθηκαν από την
Κυβέρνησή µας για τα άτοµα µε αναπηρία, για την ισότητα των
φύλων, για τη ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότητα, για το παιδί, αλλά και πρωτο-
βουλίες που αφορούν την ενεργό γήρανση, τη λεγόµενη «αση-
µένια ηλικία», που ζει ευτυχώς καλύτερα και περισσότερο, αλλά
φυσικά και θα αντιµετωπίσουµε την πρόκληση του δηµογραφικού
και της υπογεννητικότητας που πρέπει επιτέλους να αναχθεί σε
απόλυτη εθνική προτεραιότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή την πολυδιάστατη πολιτική έρχεται και εξυπηρετεί η ανά-

γκη να ιδρύσουµε το νέο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας µε πολλές φιλοδοξίες και µε µετρήσιµους στόχους,
τους οποίους θέλουµε να υλοποιήσουµε την επόµενη τετραετία.

Και όταν µιλάµε, βέβαια, για δικαιώµατα, δεν θέλω και δεν πρέ-
πει να ξεχνάµε τη Θράκη. Η ισονοµία και η ισοπολιτεία, ναι, απο-
τελούν κεκτηµένο, αλλά πρέπει να αποκτήσουν επιτέλους και
πλήρες περιεχόµενο. Οι Έλληνες µουσουλµάνοι συµπολίτες µας
πρέπει να αισθάνονται στην πράξη ότι έχουν ακριβώς τις ίδιες
ευκαιρίες µε τους χριστιανούς συµπολίτες τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και πρέπει να γνωρίζουν ότι δεν χρειάζονται ξένους προστάτες

που µε τις παρεµβάσεις τους θέλουν να διχάσουν και όχι να ενώ-
σουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλησα να περι-

γράψω όσο πιο σύντοµα µπορούσα τις κεντρικές κατευθύνσεις
της κυβερνητικής µας πολιτικής την επόµενη τετραετία, κατευ-
θύνσεις που όλες συγκλίνουν σε ένα µεγάλο εκσυγχρονιστικό
άλµα, συµβατό µε αυτό το νέο ιστορικό τόξο στο οποίο πιστεύω
ακράδαντα ότι εισέρχεται η χώρα, αλλά και αντίστοιχο µε τις
επερχόµενες προκλήσεις.

Πιστεύω ειλικρινά ότι αυτός ο πολιτικός προβληµατισµός πρέπει
να ξεφεύγει από την απλή διαχείριση, ενσωµατώνοντας προοπτικές
που αφορούν, όπως σας είπα, την ταχεία ανάπτυξη της τεχνολο-
γίας, αλλά και τις τεκτονικές µεταβολές στον χάρτη των παγκό-
σµιων γεωπολιτικών εξελίξεων, ταυτόχρονα, δίνοντας νέες λύσεις
σε νέα ερωτήµατα για τη δηµοκρατία, για τις ελευθερίες στις µέρες
µας, χωρίς υπερβολές που προκαλούν τυφλές αντισυσπειρώσεις
και κυρίως χωρίς υποταγή σε ξεπερασµένα στερεότυπα.
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Στον ίδιο δρόµο καλείται να βαδίσει και η κοινωνία, η οποία έχει
ήδη δείξει την ωριµότητά της µε αίσθηση ατοµικής ευθύνης απέ-
ναντι στο δηµόσιο συµφέρον, η οποία, βέβαια, πρέπει να εκδη-
λώνεται παντού, από τη φορολογική συνείδηση µέχρι τη στάση
µας απέναντι στο περιβάλλον, απέναντι στον διπλανό συµπολίτη
µας ο οποίος µπορεί να χρειάζεται µία ράµπα αναπήρων στον
δρόµο και δεν µπορούµε να πηγαίνουµε να παρκάρουµε µπρο-
στά σαν να µη συµβαίνει τίποτα.

Η µακρά ιστορία µας µάς έχει διδάξει ότι µόνο ενωµένοι µπο-
ρούµε να προχωρήσουµε, να ξεπεράσουµε τις δυσκολίες, να πε-
τύχουµε θριάµβους, να ξεπεράσουµε ιστορικές καταστροφές.

Γι’ αυτό και αποκτά, κύριε Πρόεδρε -και θα ήθελα να κλείσω
αναφερόµενος σε κάποιες σκέψεις τις οποίες και εσείς εκθέσατε
στην πρώτη σας οµιλία- µεγαλύτερη σηµασία και το πολιτικό υπό-
δειγµα που θα εκπέµπουν εξαρχής τα κόµµατα. Δεν είµαστε πια
στους καιρούς των απατηλών φωνών, των υποσχέσεων δίχως
αντίκρισµα. Προτεραιότητα σήµερα έχει η συνέπεια µεταξύ λό-
γων και πράξεων και η παραγωγή χειροπιαστού αποτελέσµατος.
Στο ίδιο παρελθόν ανήκουν και οι τεχνητοί διαχωρισµοί που γκρέ-
µισε η εµπειρία της προηγούµενης τετραετίας. Εγώ δεν ξέρω αν
είναι αριστερό ή δεξιό το gov.gr. Ούτε πιστεύω ότι είναι συντη-
ρητικές πολιτικές οι πολιτικές που αυξάνουν τις συντάξεις, οι ελα-
φρύνσεις των νοικοκυριών από φόρους, η διδασκαλία ξένης
γλώσσας στα νηπιαγωγεία.

Και η νέα πραγµατικότητα δηλώνει ότι σε έναν βαθµό παλιές
διαχωριστικές γραµµές έχουν ξεθωριάσει, στη θέση τους ανα-
δύονται νέα δίπολα, πολύ πιο σύνθετα διλήµµατα, µε πρώτο το
«πρόοδος-οπισθοχώρηση». Το έθεσε η ίδια η ζωή, το προσδιό-
ρισε ηχηρά η ίδια η κοινωνία. Οι πολιτικές απόψεις δοκιµάζονται
πια στις πολιτικές συµπεριφορές, όχι στις εξαγγελίες και δικαιώ-
νονται µόνο στην πράξη, που ένα δηλώνει πλέον, ότι η προοδευ-
τική δύναµη είναι αυτή η οποία τελικά είναι χρήσιµη για τον τόπο
και τους πολίτες.

Πιστεύουµε σε µία φιλελεύθερη δηµοκρατία και στην ανοιχτή
οικονοµία, σε ένα δίκαιο κράτος, σε µία κοινωνία αξιοπρέπειας
και υπερηφάνειας, για την οποία πρέπει να συστρατεύονται τόσο
οι δηµόσιες όσο και οι ιδιωτικές δυνάµεις. Πιστεύουµε ότι η συλ-
λογική προκοπή µπορεί να µετατρέπεται σε ατοµική, µε την ανά-
πτυξη στην οικονοµία να τροφοδοτεί τελικά την εθνική ευηµερία
και την εθνική άµυνα να προσφέρει την αναγκαία ασφάλεια για
την καθηµερινή πρόοδο.

Στην αρχή, λοιπόν, αυτής της νέας θητείας δεν θα υποσχεθώ
θαύµατα, µόνο επιµονή, σκληρή δουλειά, διάθεση πάντα να µα-
θαίνουµε από τα λάθη µας και να τα διορθώνουµε. «Γίνεται;»,
είχαν αναρωτηθεί ορισµένοι και το 2019. «Και όµως γίνεται», τους
απάντησε η πρώτη µας τετραετία και οι Έλληνες πολίτες οι
οποίοι µας επιβράβευσαν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έτσι θα συνεχίσουµε και τα επόµενα χρόνια µε οδηγό αυτόν

τον πολυδύναµο εκσυγχρονισµό που θα σφραγίζει κάθε πεδίο
της δηµόσιας ζωής µας, λύνοντας εκκρεµείς λογαριασµούς µε
το παρελθόν, αλλά ανοίγοντας ταυτόχρονα και καινούργιους
δρόµους στο µέλλον.

Ο στόχος µας είναι παραπάνω από καθαρός, στο τέλος της τε-
τραετίας, το 2027, στηριγµένοι στα σηµερινά ισχυρά θεµέλια να
έχουµε οικοδοµήσει µία Ελλάδα όπου οι ατοµικές φιλοδοξίες της
κάθε Ελληνίδας και του κάθε Έλληνα θα συµβαδίζουν µε τη συλ-
λογική πρόοδο, η οικονοµική ελευθερία θα συναντά την αλληλεγ-
γύη, θα έχουµε µία πατρίδα που δεν θα είναι µόνο ισχυρή
οικονοµικά, ενωµένη κοινωνικά και θωρακισµένη αµυντικά, αλλά
µία πατρίδα που θα είναι βιώσιµη περιβαλλοντικά και αναγεννη-
µένη πολιτιστικά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το µήνυµα των πολιτών για
ενότητα και αλήθεια πρέπει να φτάσει και εδώ στη Βουλή. Είναι,
ναι, µία Βουλή πολυκοµµατική, αλλά δεν πρέπει, όπως είπατε,
κύριε Πρόεδρε, να αναδειχθεί και σε πολυτάραχη ούτε σε παρα-
λυτική. Η εποχή της ακρότητας και της χυδαιότητας ανήκει στο
χθες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν, λοιπόν, κάποιοι σε αυτή την Αίθουσα δεν είναι διατεθειµένοι

να συντελέσουν σε αυτή την εθνική προσπάθεια, το λιγότερο που

τους ζητώ είναι να µην την εµποδίσουν. Η δηµοκρατική πολυφω-
νία η οποία εκφράζεται σε αυτή τη Βουλή δεν θα επιτρέψει καµ-
µία κακοφωνία. Όλοι, άλλωστε, οφείλουµε να σεβόµαστε και τον
όρκο µας, αλλά και τους κοινοβουλευτικούς κανόνες. Και µην ξε-
χνάµε ότι εδώ µεταφέρουµε, βέβαια, τις πολιτικές µας απόψεις,
αλλά εκπροσωπούµε όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες
και όχι κάποιες µικρές οµάδες. Η ευθύνη, συνεπώς, να ανταπο-
κριθούµε σε αυτή τη νωπή λαϊκή εντολή είναι βαριά, απαντώντας
µε συνέπεια στα καθήκοντά µας, χωρίς ακρότητες, µε θετικό
λόγο, ώστε κάποτε ο στείρος κοµµατισµός και ο στενός δογµα-
τισµούς να πάψουν να υψώνουν εµπόδια στον διάλογο και στον
ορθολογισµό.

Σήµερα είµαστε σε µια νέα αφετηρία, µε τους πολίτες να περι-
µένουν από όλους τους Βουλευτές -και τους τριακόσιους- ορατή
δηµιουργία, αντί για τυφλή διαφωνία. Προφανώς και θα διαφω-
νούµε. Αυτή είναι η µορφή, ο χαρακτήρας του κοινοβουλευτικού
πολιτεύµατος. Όµως είµαστε αντίπαλοι, δεν είµαστε εχθροί. Να
το θυµάστε καλά αυτό. Αυτή είναι η πεµπτουσία του κοινοβου-
λευτικού διαλόγου και η µεγάλη κατάκτηση της δηµοκρατίας, δη-
λαδή ότι µπορούµε να λύνουµε ειρηνικά τις διαφωνίες µας µέσα
από τον κοινοβουλευτικό διάλογο. Και αυτό οφείλουµε όλες και
όλοι να το προασπίσουµε. 

Αυτήν ακριβώς την επιθυµία για σύνθεση για τα τολµηρά βή-
µατα στο µέλλον -ένα µέλλον που δεν µπορεί να περιµένει- απο-
τυπώνουν και οι Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης που
σας καλώ να τις υπερψηφίσετε. Θυµάµαι ότι στην αντίστοιχη στι-
γµή στο τέλος της οµιλίας µου το 2019 και αµέσως µετά τις τε-
λευταίες εκλογές, επικαλέστηκα ένα από τα αγαπηµένα µου
ποιήµατα, το «Αν» του Κίπλινγκ, αυτό το «Αν» το οποίο αναφέρε-
ται στην αντοχή, στην ανάγκη για διαρκή αγώνα, στο πώς δεν το
βάζει κανείς κάτω όταν η ζωή του τα φέρνει δύσκολα. Είναι η ώρα
να το αντιστρέψουµε στο µεγάλο «Να», αυτό που θα µας προτεί-
νει σε µία καθοριστική εθνική διεκδίκηση να γίνουµε οι ίδιοι οι αρ-
χιτέκτονες του πεπρωµένου µας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…και µαζί µε τους πολίτες να ξεκινήσουµε το συναρπαστικό

ταξίδι προς την αισιόδοξη Ελλάδα του 2030, µε όραµα, µε σχέδιο
και πολλή δουλειά. Το θέλουµε και µπορούµε να το πετύχουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά την ανάγνωση

των Προγραµµατικών Δηλώσεων από τον κύριο Πρωθυπουργό,
καλείται στο Βήµα ο κ. Σωκράτης Φάµελλος, Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική
Συµµαχία, νέος Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ πο-
λύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και
κύριοι Υπουργοί, προσερχόµαστε στη συζήτηση των Προγραµ-
µατικών Δηλώσεων εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία αναλαµβάνοντας την ευθύνη, αλλά και την τιµή, της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης που µας ανέθεσε ο ελληνικός λαός στις
εκλογές της 25ης Ιουνίου. Δηλώνουµε εκ των προτέρων ότι θα
ασκήσουµε τα καθήκοντα αυτά µε απόλυτο σεβασµό στο Σύντα-
γµα όχι εν ονόµατι µόνο των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, αλλά εν ονόµατι όλου του ελληνικού λαού, ανε-
ξαρτήτως αν µας ψήφισε ή όχι. Θα αγωνιστούµε για να τιµή-
σουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών που µας στήριξαν εκλογικά,
αλλά πολύ περισσότερο θα αγωνιστούµε για τα συµφέροντα και
τις ανάγκες των πολιτών που δεν ήρθαν να ψηφίσουν, για να τους
µεταφέρουµε ένα µήνυµα, ότι δηλαδή δεν πρέπει να επιτρέπουν
σε άλλους να αποφασίζουν για τη ζωή τους, ότι η πολιτική µπορεί
να τους δώσει δικαιώµατα επιλογής και ότι δεν είµαστε όλες και
όλοι ίδιοι. 

Θέλω εισαγωγικά και εγώ να ευχηθώ καλή επιτυχία στο έργο
της Βουλής. Θέλουµε, επίσης, να ευχαριστήσουµε τα µέλη και
τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και τους ψηφοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ που
στάθηκαν όρθιοι σε µια διπλή εκλογική µάχη, όπου όλες οι πολι-
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τικές δυνάµεις αλλά και το σύστηµα πολιτικής και οικονοµικής
εξουσίας, εκµεταλλευόµενοι και δικές µας αδυναµίες, πράγµατι,
και καθυστερήσεις, µας είχαν βάλει στο στόχαστρο, γιατί ξέρουν
καλά -και ξέρετε και εσείς καλά- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία είναι ο πραγµατικός αντίπαλος του συστήµατος εξουσίας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

…είναι το εµπόδιο στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη, αλλά είναι και
ο πυλώνας µιας προοδευτικής διεξόδου για την κοινωνία, γιατί η
κοινωνία µας έχει ανάγκη και διεκδικεί την πρόοδο. 

Οφείλω βέβαια -και οφείλουµε- να κάνω µία ειδική αναφορά
και να ευχαριστήσω εκ µέρους όλης της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ τον Αλέξη Τσίπρα…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

…για την προσφορά του, το πολιτικό κεφάλαιο και τη µεγάλη
παρακαταθήκη που κληροδοτεί και στον ΣΥΡΙΖΑ αλλά και στην
ελληνική κοινωνία, γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, συµβάλλοντας σε
µια ιστορική αναδροµή που κάνατε, θα ήθελα να πω ότι κανείς
δεν µπορεί να ξεχάσει ότι ο Αλέξης Τσίπρας ήταν ο Πρωθυπουρ-
γός που µαζί και στηριζόµενος στις θυσίες του ελληνικού λαού
έβγαλε την Ελλάδα από το τούνελ της χρεοκοπίας και της επι-
τροπείας τον Αύγουστο του 2018.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Ήταν αυτός ο επικεφαλής της Κυβέρνησης που αξιοποίησε τη
δηµοκρατική εντολή των διπλών εκλογών του 2015, αλλά ταυτό-
χρονα και την ισχυρή εντολή του δηµοψηφίσµατος, που αξιοποίησε
το «ΟΧΙ» του ελληνικού λαού για να διαπραγµατευτεί και να ανα-
τρέψει την πρόταση που οι θεσµοί είχαν φέρει τότε στην Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

..γιατί στο δηµοψήφισµα αποφασίσαµε και υλοποιήθηκε από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ότι θα ανατρέψουµε τη δανειακή πρό-
ταση που είχαν τότε οι θεσµοί. Και πετύχαµε τότε µία συµφωνία
ώστε η Ελλάδα το 2018 να έχει ρυθµισµένο χρέος, να έχει κα-
θαρό διάδροµο, να έχει φθηνότερο από ποτέ κόστος δανεισµού
και να έχει ταυτόχρονα και απόθεµα. Και αυτό το παραδώσαµε
και το πετύχαµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και µάλιστα, για να µην ξεχνιόµαστε, όλα αυτά τα καταφέραµε
έχοντας την κοινωνία όρθια και από τους πρώτους µήνες εξα-
σφαλισµένη την πρόσβαση στην υγεία για τους ανασφάλιστους
που δεν είχαν εξασφαλίσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και να µην ξεχνάµε τα εννέα συνεχόµενα τρίµηνα θετικών ρυθ-
µών ανάπτυξης. Να µην ξεχνάµε τα 37 δισεκατοµµύρια που για
πρώτη φορά υπήρχαν στο ταµείο. Να µην ξεχνάµε ότι εµείς πα-
ραλάβαµε άδεια ταµεία από την κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου.
Αυτή είναι η αλήθεια και καλό είναι να µην την ξεχνάµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και για να πούµε και την αλήθεια, σήµερα συζητάµε δηµοσιο-
νοµικά και πολιτικά ελεύθερα για την άσκηση πολιτικής, γιατί το
2015 η χώρα µας δεν είχε ούτε την πολιτική ούτε τη δηµοσιονο-
µική ελευθερία. Και γι’ αυτό έφταιγαν κάποιες κυβερνήσεις και
έφταιγαν κάποιοι Υπουργοί που σήµερα κάθονται στα υπουργικά
έδρανα και από πολλές διαφορετικές κυβερνήσεις και κόµµατα,
αλλά στα ίδια υπουργικά έδρανα, για να λέµε την αλήθεια.

Ο Αλέξης Τσίπρας έκανε την Ελλάδα πιο ισχυρή και στη Με-
σόγειο και στα Βαλκάνια, γιατί σε εκείνη την Κυβέρνηση είχαµε
προχωρήσει και στο EAST MED ACT και στη Συµφωνία «3+1» και
στην ιστορική Συµφωνία των Πρεσπών και στη Σύνοδο του Νότου
και στη Σύνοδο των ηγετών των Βαλκανίων, γιατί για εµάς, για
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, για την αριστερή προοδευ-
τική δηµοκρατική παράταξη, το πατριωτικό καθήκον και τα δι-
καιώµατα της χώρας ήταν, είναι και θα είναι αδιαπραγµάτευτα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο
θα ασκήσουµε µε σοβαρότητα και τεκµηριωµένα τα καθήκοντα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µέσα στη Βουλή, αλλά και έξω
από αυτήν, πρώτα απ’ όλα γιατί εµείς µπήκαµε στην πολιτική για
να υπηρετήσουµε τις ανάγκες της κοινωνίας. Μπήκαµε για να
υπηρετήσουµε τις ανάγκες των εργαζοµένων, των ανέργων, των
νέων, των συνταξιούχων και πάνω απ’ όλα των ανθρώπων που θέ-
λουν να δηµιουργήσουν και να προκόψουν µε αξιοκρατία και
αξιοπρέπεια.

Και ξέρετε γιατί; Γιατί εµείς δεν είµαστε από τζάκια, από οικο-
γένειες πολιτικών, δεν είµαστε επαγγελµατίες της πολιτικής, δεν
έχουµε εξαρτήσεις ούτε από την καρέκλα ούτε τα συµφέροντα,
αλλά και γιατί το αποτέλεσµα των εκλογών δεν έχει αλλάξει τα
προβλήµατα. 

Όποιο και αν ήταν το αποτέλεσµα των εκλογών, το οποίο σα-
φώς το αναγνωρίζουµε, τα προβλήµατα παραµένουν τα ίδια, δεν
µεταβλήθηκαν τα προβλήµατα των πολιτών µε το αποτέλεσµα
των εκλογών. 

Αντιθέτως, πολλά από αυτά που είπε ο κ. Μητσοτάκης σήµερα
απαντούν σε προβλήµατα τα οποία δηµιουργήθηκαν, κύριε Πρω-
θυπουργέ, από τη δική σας θητεία. Γιατί για ποιον λόγο να µιλή-
σετε για το Market Pass, αν δεν υπάρχει πρόβληµα ακρίβειας;
Και πότε δηµιουργήθηκε το πρόβληµα ακρίβειας, αν όχι µε την
προηγούµενη κυβέρνηση; Και πότε δεν λύθηκε το πρόβληµα
ακρίβειας, αν όχι µε την προηγούµενη κυβέρνηση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Να σας πω και κάτι άλλο, αν διαφωνείτε για την ακρίβεια. Πότε
δηµιουργήθηκαν τα ελλείµµατα στο ΕΚΑΒ, αν όχι µε την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση; Πότε δεν έγινε καµµία πρόσληψη µόνιµου
προσωπικού, αν όχι µε την προηγούµενη κυβέρνηση; Πότε µπή-
καν τα ασθενοφόρα στα συνεργεία και παραµένουν εκεί, αν όχι
µε την προηγούµενη κυβέρνηση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Ναι, η Κυβέρνηση έρχεται σήµερα και υπόσχεται λύσεις σε
προβλήµατα που δηµιούργησε και η ίδια ή σε προβλήµατα που
δεν µπόρεσε να λύσει. Δεν πρόκανε; Δεν άντεξε; Να είµαστε λίγο
ειλικρινείς και σοβαροί, γιατί πρέπει να συνεισφέρουµε σε ένα
κοινό αποτέλεσµα.

Η αλήθεια όµως είναι ότι το δηµόσιο χρέος διογκώθηκε και πα-
ραµένει στα ύψη. Το ιδιωτικό χρέος διογκώθηκε και παραµένει
στα ύψη. Η µείωση του πραγµατικού εισοδήµατος -είναι αλήθεια
ότι τα έχει πει και ο ΟΟΣΑ-, ο πολλαπλασιασµός στο αρνητικό
ισοζύγιο συναλλαγών, ο δεκαπλασιασµός του αρνητικού ελλείµ-
µατος είναι πραγµατικότητα. Ότι η Ελλάδα είχε την πιο ακριβή
κιλοβατώρα στην Ευρώπη το 2022 είναι πραγµατικότητα. Το είπε
η EUROSTAT. 

Αυτά πρέπει να τα λύσουµε. Και χρησιµοποιώ το πρώτο πλη-
θυντικό γιατί πρέπει να τα λύσουµε όλοι µαζί. Εσείς αν τα κρύ-
ψετε, κρύβετε και το πρόβληµα και τις λύσεις γιατί υπηρετείτε
άλλα συµφέροντα. Να κάτσουµε να συζητήσουµε, λοιπόν, σο-
βαρά. 

Το Market Pass και το Youth Pass είναι αποδοχή της ακρίβειας,
δεν είναι επίλυση της ακρίβειας. Και µάλιστα είναι αποδοχή της
ακρίβειας χρησιµοποιώντας λεφτά από τους φόρους για να χρη-
µατοδοτήσετε την ακρίβεια, δηλαδή επιβαρύνοντας κι άλλο την
κοινωνία. Εγώ θέλω να διαβάσουµε τον νόµο που λέει πώς χρη-
µατοδοτείται το Market Pass. Λέει ότι χρηµατοδοτείται από τον
προϋπολογισµό και δεν λέει από την εισφορά των υπερκερδών. 

Όµως θέλω να πω κάτι εισαγωγικά. Δεν άκουσα τίποτα από τα
λόγια του κυρίου Πρωθυπουργού -και είναι κρίσιµο- για το θέµα
της προστασίας της πρώτης κατοικίας το οποίο µε τον πτωχευ-
τικό της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ»
για τις τράπεζες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη έχει δηµιουργήσει
σοβαρό πρόβληµα σε δεκάδες χιλιάδες, αν όχι εκατοντάδες χι-
λιάδες, δανειολήπτες. Δεν µπορεί να µην ακούσουµε κάτι.

Επίσης, δεν ακούσαµε τίποτα για την ουσία της ανάπτυξης,
που είναι η αυτοδιοίκηση και η αποκέντρωση. Ούτε κουβέντα. 

Αυτά είναι σοβαρά ελλείµµατα και τα βάζω τώρα για να τα λύ-
σουµε στη διάρκεια της συζήτησης. 
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Εµείς έχουµε µια τελείως διαφορετική προσέγγιση από τον κ.
Μητσοτάκη. Δεν έχουµε την ίδια πολιτική. Έχουµε µια τελείως
διαφορετική πρόταση. 

Η πρότασή µας στηρίζεται στους εξής βασικούς πυλώνες:
Πρώτον, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία υποστηρίζει µία

ισχυρή, σύγχρονη και καινοτόµος πολιτεία. Δεν είµαστε υπέρ του
κράτους. Είµαστε υπέρ της πολιτείας, της σύγχρονης, στελεχω-
µένης και επαρκούς πολιτείας που θα έχει σχέδιο όµως -σήµερα
δεν υπάρχει σχέδιο και θα σας εξηγήσω γιατί- και δεν θα αφήνει
τους πολίτες µόνους και προφανώς δεν θα επιτρέπει να ζούµε
σε µια κοινωνία Άγριας Δύσης. Αυτή είναι µια διαφορά. 

Δεύτερη διαφορά: Εµείς πιστεύουµε ότι η Ελλάδα πρέπει να
έχει ένα σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης, που να δίνει προ-
τεραιότητα στο πραγµατικό προϊόν και όχι µόνο στις υπηρεσίες,
να είναι συντεταγµένο το σχέδιο σε όλα τα επίπεδα από το κρά-
τος δικαίου µέχρι τη χωροταξία και η ευηµερία να αφορά µία
αγορά που είναι πλουραλιστική και όχι ολιγοπωλιακή. Άρα να
έχουµε ευηµερία για όλους και όχι να υπάρχει διασπάθιση του
δηµοσίου χρήµατος µόνο για λίγους. Διαφέρουµε και σε αυτό. 

Και, τρίτον, εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρχει διασφάλιση
της πρόσβασης όλων στα δηµόσια αγαθά. Μιλάµε για το νερό.
Μιλάµε για την ενέργεια. Μιλάµε για την παιδεία, για την πρόνοια,
για την υγεία. Μιλάµε και για το υγιές περιβάλλον γιατί υπάρχει
σοβαρό πρόβληµα περιβαλλοντικής υποβάθµισης και κατάρρευ-
σης των οικοσυστηµάτων. 

Και για να απαντήσουµε τώρα, προφανώς και πρέπει άµεσα να
µεταφερθούν οι µετοχές της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ στο δηµόσιο.
Προφανώς. Ο κ. Μητσοτάκης, όµως, δεν συµφώνησε ως προ-
ηγούµενος Πρωθυπουργός να ψηφίσει την τροπολογία που φέ-
ραµε εδώ λίγο πριν τις εκλογές και προέβλεπε την άµεση
µεταφορά των µετοχών στο δηµόσιο. Αυτή είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και δυστυχώς η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη µε Υπουργό τον
κ. Σταϊκούρα έκανε µια νοµοθετική ρύθµιση για να µην επιστρέ-
ψουν οι µετοχές στο δηµόσιο, ακριβώς πέρυσι τέτοιον καιρό. Το
Συµβούλιο της Επικρατείας είχε ήδη πάρει απόφαση στις αρχές
του 2022 και ήρθε το Συµβούλιο Συµµόρφωσης του Συµβουλίου
της Επικρατείας και χτύπησε νέο καµπανάκι, το 2023.

Άρα, κύριε Μητσοτάκη, δεν κάνετε κανένα χατίρι σε κανέναν.
Υπάρχει απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας και είστε
υποχρεωµένος. Και πάλι καλά που έχουµε το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας και σας υποχρεώνει. Αλλιώς δεν θα είχε µείνει τίποτα
όρθιο.

Η πολιτική µας επίσης -για να επιστρέψω σε αυτό- στηρίζεται
και σε βασικές αρχές, όπως είναι η δηµοκρατία, η δικαιοσύνη και
αλληλεγγύη. Η πολιτική µας έχει επίκεντρο το κοινωνικό κράτος,
τη µείωση των ανισοτήτων και της αβεβαιότητας. Προσπαθήσατε
να κλέψετε κάποια δικά µας συνθήµατα σήµερα, αλλά το θέµα
είναι ότι έχει αυξηθεί η φτώχεια, παραδείγµατος χάριν, στη δική
σας διακυβέρνηση σε σχέση µε την προηγούµενη, που ήταν και
µέσα σε µνηµόνιο. 

Επίσης εµείς υποστηρίζουµε τη γνώση, τον πολιτισµό και την
επιστήµη. Υποστηρίζουµε τις ανάγκες των νέων ανθρώπων, το δι-
καίωµα στην εργασία, την προστασία του περιβάλλοντος, την
αποκέντρωση και την αυτοδιοίκηση και τον κοινοτισµό. Και εµείς
τα βάζουµε µπροστά. Δεν τα ξεχνάµε, κύριε Μητσοτάκη, γιατί
εµείς πιστεύουµε ότι λόγο και συµµετοχή στις αποφάσεις πρέπει
να έχουν και οι µη προνοµιούχοι, οι µη «κολλητοί» του συστήµα-
τος εξουσίας Μητσοτάκη. Αυτό είναι η πραγµατικότητα. Και αυτό
είναι δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Εµείς θέλουµε να βλέπουν όλοι την ενίσχυση του εισοδήµατός
τους, όλοι και όλες που βλέπουν ότι ο πλούτος από την εργασία
τους µπαίνει σε τσέπες άλλων. Αυτό έγινε µε τα υπερκέρδη. Τα
άδικα κέρδη είναι ότι ο πλούτος της εργασίας όλων των Ελλήνων
πηγαίνει σε λίγους. Δέκα εκατοµµύρια Έλληνες και Ελληνίδες
δούλευαν για λίγες εταιρείες ρεύµατος, δύο διυλιστήρια, τέσσε-
ρις τράπεζες και λίγες αλυσίδες µεγάλων εµπορικών καταστηµά-
των. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Τρία είναι τα καθήκοντα, λοιπόν, και οι δεσµεύσεις του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία σε αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο:

Πρώτον, να ασκήσει αντιπολίτευση και να υπερασπιστεί το δη-
µόσιο συµφέρον και το συµφέρον της κοινωνίας.

Δεύτερον, να συγκροτήσει µια συνεκτική πρόταση προοδευτι-
κής διεξόδου, κυβερνητικής διεξόδου και να κάνουµε µία πλειο-
ψηφική συµφωνία στην κοινωνία για να υποστηρίξει αυτή τη διέ-
ξοδο. 

Τρίτον, να υπερασπιστεί τις δηµοκρατικές αξίες και τις προ-
οδευτικές ιδέες που αµφισβητούνται στη χώρα µας. 

Και δυστυχώς, κύριε Μητσοτάκη, αµφισβητούνται και µέσα στο
Κοινοβούλιο και δεν άκουσα να λέτε τίποτα γι’ αυτό. 

Ο σκοπός µας είναι η ελπίδα της κοινωνικής προόδου να επι-
στρέψει και µια ισχυρή Ελλάδα να πάρει τη θέση µιας κοινωνίας
που σήµερα δυστυχώς έχει µηδενικές προσδοκίες, οριακή επι-
βίωση και στοχεύει µόνο στο ρουσφέτι για να τακτοποιηθεί. Εµείς
δεν θέλουµε να υποκλίνονται οι νέοι και οι νέες στο ρουσφέτι.
Θέλουµε µια άλλη κοινωνία. 

Και, βέβαια, πρέπει να το πω και προς τα υπόλοιπα κόµµατα:
Η στρατηγική της προοδευτικής διεξόδου δεν αφορά µόνο τον
ΣΥΡΙΖΑ, όπως και η συζήτηση για τις προοδευτικές ιδέες. Αλί-
µονο.

Μάλιστα πρέπει να πω ότι εµείς πάντα είχαµε στόχο τη συνερ-
γασία των προοδευτικών δυνάµεων και µε τη στρατηγική της
απλής αναλογικής είχαµε τείνει και χείρα φιλίας και συνεργασίας.
Ναι, επέλεξαν οι προοδευτικές δυνάµεις τα υπόλοιπα κόµµατα
να πλήξουν τον ΣΥΡΙΖΑ για µικροκοµµατικά οφέλη. Θα κριθούν
από την ιστορία γι’ αυτό. Όµως, ενώ ισχυροποιούνται συντηρη-
τικές απόψεις και ενώ ελλοχεύει ο κίνδυνος µιας ηγεµονικής νε-
οφιλελεύθερης πολιτικής του κ. Μητσοτάκη, ενώ επωάζονται
κίνδυνοι, εµείς λέµε ότι σήµερα είναι απαραίτητο να ενισχυθούν
οι προοδευτικές ιδέες και στην κοινωνία και στο Κοινοβούλιο, για
να υπάρχουν προοδευτικές πολιτικές που ξεκινούν από την κοι-
νωνία, για να αφορούν την κοινωνία και όχι σε επίπεδο κορυφής.
Σε αυτό εµείς ανοίγουµε τη συζήτηση και έχουµε τη δυνατότητα
γιατί δεν έχουµε χώρο ούτε για παραγοντισµούς ούτε για κάποι-
ους που διεκδικούν καρέκλα ούτε για αυθεντίες ούτε για κοµµα-
τικούς εγωισµούς, που τελικά λειτουργούν εις βάρος της
κοινωνίας και προς όφελος των δεξιών και των συντηρητικών πο-
λιτικών.

Ανησυχήσαµε σήµερα, να σας πω την αλήθεια, για το ποιος θα
βάλει πλάτη στα σχέδια του κ. Μητσοτάκη για την ιδιωτικοποίηση
της παιδείας. Είναι ένα ερώτηµα. Πρέπει να απαντήσετε. Το ζή-
τησε ο κ. Μητσοτάκης εκ του Βήµατος µε αλλαγή του Συντάγµα-
τος. Ζήτησε υποβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης, περιορισµό
της πρόσβασης στην παιδεία, ιδιαίτερα των φτωχότερων λαϊκών
στρωµάτων, γιατί στα ιδιωτικά κολλέγια δεν έχει την ελάχιστη
βάση εισαγωγής, που έβαλε η κ. Κεραµέως. Και αυτό πρέπει να
το απαντήσουµε συλλογικά και κοινωνικά.

Σε αυτή την κατεύθυνση βέβαια καταλαβαίνουµε ότι πρώτη
αναγκαιότητα είναι να δυναµώσει ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί είναι και πολιτική
και κοινωνική αναγκαιότητα και για τη µάχη της καθηµερινότητας
και για τις αξίες της προόδου και της δηµοκρατίας και για τα πα-
τριωτικά συµφέροντα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ προχώρησε άµεσα σε αλλαγές και σήµερα είναι εδώ
έτοιµος. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία οµόφωνα, µέσα σε
λίγες µέρες µετά τη συγκλονιστική αποχώρηση του Αλέξη Τσί-
πρα, είναι εδώ µε πλήρη στελέχωση σε όλες τις θέσεις της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας και µε πλήρες χρονοδιάγραµµα που δίνει
απάντηση και στη δική του αλλαγή, αλλά και στις ανάγκες της
κοινωνίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Απαντήσαµε σε µια δύσκολη στιγµή.
Πριν µπούµε όµως στα θέµατα των Προγραµµατικών Δηλώ-

σεων, επιτρέψτε µου να πω κάτι που επεσήµανα ότι δεν ανέφερε
ο κ. Μητσοτάκης. Υπάρχει µεγάλη ανησυχία εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και της κοινωνίας για τα κοµβικά
ζητήµατα της δηµοκρατίας, των ατοµικών δικαιωµάτων και το
πώς εκφράζονται σήµερα και µέσα στο Κοινοβούλιο.

Είδαµε, κύριε Πρωθυπουργέ, να εκλέγονται κόµµατα µε προ-
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τροπή καταδικασµένου εγκληµατία της Χρυσής Αυγής. Είδαµε
επίσης να επανέρχονται µισαλλόδοξες, φασιστικές και ρατσιστι-
κές απόψεις και να ανοίγουν από άλλους κοµµατικούς σχηµατι-
σµούς συζητήσεις ακόµα και για το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Θεω-
ρώ -και πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε- ότι είναι απαράδεκτο το
2023 να ανοίγουν συζητήσεις και απόψεις που αµφισβητούν το
δικαίωµα των γυναικών να αποφασίζουν για το σώµα τους και τη
ζωή τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Δηλώνουµε, λοιπόν, από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ότι η προτε-
ραιότητα της δράσης µας την επόµενη τετραετία δεν είναι µόνο
η ευηµερία της κοινωνίας αλλά και οι αξίες της κοινωνίας. Διότι
απέναντι σε µισαλλοδοξία, σε σκοτεινές απόψεις, σε θεωρίες που
µας αποµακρύνουν από την Ευρώπη και από το κράτος δικαίου,
εµείς καλούµε όλους τους δηµοκράτες πολίτες, τη νέα γενιά
αλλά και την επιστήµη, τη διανόηση αλλά και την τέχνη, σε ένα
πλατύ, δηµιουργικό µέτωπο δηµοκρατίας, χωρίς αποκλεισµούς.
Και την πρόσκληση αυτή την καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ και αναλαµβάνει
αυτή την πρωτοβουλία. 

Ξέρουµε βέβαια ότι θα έχουµε να δοµήσουµε και ένα µέτωπο
απέναντι στις πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας, απέναντι σε νεο-
φιλελεύθερες απόψεις, και µάλιστα σε µια µάχη άνιση, γιατί
υπάρχει και αυτή η ηγεµονία της επικοινωνίας της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Όµως εµείς το ξεκαθαρίζουµε, θα βάλουµε πλάτη στις ανά-
γκες της κοινωνίας απέναντι, πρώτον, στο πλιάτσικο, στο ξεπού-
ληµα του δηµόσιου πλούτου και στην άλωση του κράτους από
κοµµατικούς στρατούς µε τη σφραγίδα Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Δεύτερον, θα βάλουµε πλάτη και θα αντισταθούµε στη νοοτρο-
πία του ρουσφετιού, που ταυτόχρονα όµως αποδοµεί το κράτος
δικαίου και τους θεσµούς, που το ζήσαµε, και θα προσπαθή-
σουµε να αναστρέψουµε αυτή την πορεία και σε κοινωνικό επί-
πεδο, να δηµιουργήσουµε κοινωνικές συµµαχίες, αν χρειαστεί και
έξω από την Ελλάδα, και σε επίπεδο Ευρώπης, για τους θεσµούς
και τη δηµοκρατία. 

Ο κ. Μητσοτάκης προσπάθησε προηγουµένως να αλλάξει λίγο
την ιστορία σε κάποια θέµατα πολιτικής ιστορίας. Θέλει να ξεχά-
σουµε τι έγινε µέχρι το 2015, αλλά δεν είναι όµως εύκολο, γιατί
κάποιοι χρεοκόπησαν τη πατρίδα µας. Θέλετε, όµως, να ξεχά-
σουµε και τι έγινε το 2019 - 2023. 

Να µιλήσουµε όµως λίγο ειλικρινά: Δεν έχουµε µια νέα κυβέρ-
νηση, έχουµε τη συνέχεια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Δεν έχετε
µια παρθενογένεση. Κάποιοι κυβέρνησαν τα προηγούµενα τέσ-
σερα χρόνια και σήµερα καλούµαστε να λύσουµε κάποια προ-
βλήµατα. 

Λέει, παραδείγµατος χάριν, -και θα το πω πολύ απλά και ήταν
και στην προεκλογική ατζέντα της Νέας Δηµοκρατίας: Να αυξή-
σουµε τους µισθούς -αναφέρθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός σε
αυτό- και να λύσουµε τα θέµατα της υγείας. Και ρωτάµε πολύ
απλά: Γιατί δεν ασχοληθήκατε µε αυτό το 2019 - 2023; Δεν προ-
λάβατε; Ναι, αλλά εκείνη την περίοδο γιατί πρόλαβαν και έγιναν
ιδιωτικοποιήσεις, και δεν προλάβαµε να ασχοληθούµε µε τους
µισθούς; Γιατί προλάβατε να υπάρχει ακρίβεια και αισχροκέρ-
δεια, και δεν προλάβατε να υπάρχει δυνατή υγεία και στελέχωση
του ΕΚΑΒ; Αυτά είναι πραγµατικά ερωτήµατα, δεν µπορείτε να
τα κρύψετε.

Και οφείλουµε να ξεκινήσουµε µε µια τραγική επικαιρότητα.
Υπάρχουν δυστυχώς τις τελευταίες δύο µέρες άλλοι τρεις νε-
κροί, οι οποίοι προστέθηκαν στην τραγική λίστα των ανθρώπων
που έχασαν τη ζωή τους, γιατί δεν υπάρχουν διαθέσιµα ασθενο-
φόρα, ένας πενηνταδυάχρονος γιατρός στο Περιστέρι, ένας άν-
δρας στη βόρεια Εύβοια, που µεταφέρθηκε στο κέντρο υγείας
σε καρότσα -δεύτερο περιστατικό-, µια γυναίκα που κατέληξε
στην παραλία του Γαββαθά στη Λέσβο, όπως ενηµερωθήκαµε
πρόσφατα, στην Κω, στη Χαλκιδική, στη Νέα Μάκρη, στη Θάσο.
Όλα αυτά είναι περιστατικά τα οποία τα ζήσαµε τις τελευταίες
µέρες. 

Πρόκειται για ένα αποτέλεσµα πολιτικής που εφαρµόστηκε τα
τελευταία χρόνια, γιατί ήταν κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία. Άρα
πρέπει να δούµε πραγµατικά τι ήταν το λάθος και τι πρέπει να

αλλάξει. Δεν µπορεί να γίνει καµµία δικαιολογία αποδεκτή, όταν
υπήρχαν τόσα δισεκατοµµύρια διαθέσιµα για την υγεία, ιδιαίτερα
λόγω της πανδηµίας, και όταν η Ελλάδα είναι στις τελευταίες θέ-
σεις της ένταξης πόρων στο Ταµείο Ανάκαµψης για την υγεία, αν
δεν κάνω λάθος δέκατη έβδοµη στην Ευρώπη. Δεν υπάρχει δι-
καιολογία, µε διαθεσιµότητα πόρων, µε κεντρικό κοινωνικό ζή-
τηµα την πανδηµία, και ταυτόχρονα να ακούµε από Υπουργούς
της Νέας Δηµοκρατίας τότε ότι είναι πεταµένα λεφτά αν γίνουν
µονάδες εντατικής θεραπείας. Ο κ. Πέτσας, νοµίζω, το είπε αυτό.
Αυτά τα θυµάται ο ελληνικός λαός. 

Ήταν επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας να µη στηρίξει την υγεία.
Και λόγω της πανδηµίας µπορεί λίγο να καθυστέρησε αυτή η επι-
λογή, όµως το πολιτικό σχέδιο είναι η υπονόµευση της δηµόσιας
υγείας, γιατί δεν έχει τίποτα κακό µε έναν ασφαλιστικό φορέα να
κάνουµε µια µαστογραφία σε µια ιδιωτική εταιρεία. Το κακό όµως
είναι ότι µέσα σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο θέλετε να βάλουµε µια
ιδιωτική εταιρεία να παράγει κέρδη. Αυτό είναι το πρόβληµα, έτσι
ιδιωτικοποιείτε τη δηµόσια υγεία. Και είναι γεγονός ότι η Νέα Δη-
µοκρατία έχει ευθύνη για τη διάλυση του συστήµατος υγείας.
Γιατί θυµήθηκε τώρα την υγεία. Τη θυµόταν αλλιώς τα προηγού-
µενα χρόνια, µόνο προς όφελος κάποιων συµφερόντων. Και
όφειλε η Κυβέρνηση την προηγούµενη τετραετία να κάνει έστω
λίγες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, γιατί στο ΕΚΑΒ δεν
έχουν γίνει καθόλου προσλήψεις µόνιµου προσωπικού την τελευ-
ταία τετραετία και οι τελευταίες ήταν της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. 

Και θεωρώ ότι και η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, κύριε
Πρωθυπουργέ, είναι προκλητική. Δηλαδή δεν µπορέσαµε να κά-
νουµε τίποτα για το ΕΚΑΒ και ερχόµαστε να χρησιµοποιήσουµε
πληρώµατα και οδηγούς από την Πυροσβεστική ή από στρατιω-
τικό προσωπικό, χωρίς πιθανά να υπάρχει εκπαίδευση, χωρίς να
έχει αποτελεσµατικότητα, όταν και η ΠΟΕΔΗΝ διατυπώνει έντο-
νες ενστάσεις; Αυτά είναι ξεκάθαρα προβλήµατα τα οποία υπάρ-
χουν και οφείλουµε να σας τα επισηµάνουµε. Δεν µπορείτε να
βάλετε έναν επίδεσµο πάνω σε ένα ανοιχτό τραύµα εγχείρησης. 

Από την άλλη µεριά, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει παρουσιάσει ένα συνεκτικό
και ολοκληρωµένο σχέδιο για την υγεία, µε ουσιαστική ενίσχυση
του συστήµατος υγείας που έχει έναν τίτλο, «ελεύθερη πρό-
σβαση όλων των πολιτών σε δηµόσιες υπηρεσίες υγείας». Και
είναι απλό. Αντέχετε να το κάνουµε; Εµείς το προτείνουµε. Και
έχει προφανώς και προσλήψεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Ας δούµε λίγο τα θέµατα οικονοµικής πολιτικής, που είναι γε-
γονός ότι είναι πιο σηµαντικά στις Προγραµµατικές Δηλώσεις.
Ζήτηµα πρώτο: Μας είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι θα συνεχιστεί το
Market Pass και το Youth Pass. Οφείλω να καταθέσω τους βασι-
κούς άξονες του σχεδίου της Νέας Δηµοκρατίας. Βλέπουµε εδώ
πέρα πίσω, κύριε Μητσοτάκη, να λέει «Νέα Δηµοκρατία ίσον δου-
λειές, αυτή είναι η κοινωνική πολιτική, όχι η πολιτική των επιδο-
µάτων». 

Τελικά, τι ακριβώς είναι αυτό που λέτε; Σήµερα ήρθατε και µι-
λήσατε για επιδόµατα. Αυτό είναι το παλιό σας πρόγραµµα, κύριε
Μητσοτάκη. Θα το καταθέσω αργότερα στα Πρακτικά.

Θα µπορούσε να είναι αστείο, αλλά είναι πάρα πολύ σοβαρό,
ιδιαίτερα όταν η νοµοθεσία για το Market Pass προέβλεπε ότι θα
χρηµατοδοτηθεί από τον προϋπολογισµό σε έναν νόµο που προ-
βλέπει την καθυστερηµένη φορολόγηση των υπερκερδών των
διυλιστηρίων, που οφείλω να σας πω, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, ότι ακόµα δεν έχει γίνει. Η φορολόγηση των υπερκερδών των
διυλιστηρίων παρατάθηκε κι άλλο, πήγε για το τέλος Ιουλίου και
βλέπουµε, και δεν έχουν ακόµη υπολογιστεί. Άρα πληρώνουν οι
πολίτες µε τη φορολόγησή τους, πιθανά µε την υπερφορολόγηση
από τον ΦΠΑ -θα αναφερθούµε και σε αυτό- τη δική τους επιδό-
τηση του επιδόµατος σίτισης, του Market Pass -πέστε το όπως
θέλετε. Αλλά τα υπερκέρδη δεν έχουν φορολογηθεί.

Δεύτερο ζήτηµα: Δεν είναι αλήθεια ότι ο κ. Μητσοτάκης πριν
αναλάβει την κυβέρνηση, το 2019, είχε υποσχεθεί µείωση του
ΦΠΑ; Ψέµα είναι; Είχε πει ότι δεν θέλουν πολιτική επιδοµάτων και
θα µειώσουν τον ΦΠΑ. Υπήρχε η υπόσχεση ότι οι δύο συντελε-
στές θα καταλήξουν στο 11% και στο 22%. Δεν πρέπει να λέω κά-
ποιο ψέµα, έτσι δεν είναι; Το υποσχεθήκατε. Όµως επιµένει να
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µη µειώνει τον ΦΠΑ σήµερα, που ακόµα και η εργαλειοθήκη της
Κοµισιόν από το 2021, τον Οκτώβριο, λέει «µειώστε τα φορολο-
γικά βάρη». Και είχαµε υπερέσοδα πάνω από 4 δισεκατοµµύρια
στον ΦΠΑ το 2022 εις βάρος των πιο ασθενών οικονοµικών τά-
ξεων. Διότι είναι ξεκάθαρο ότι η έµµεση φορολογία πλήττει ιδιαί-
τερα τα ασθενή και µεσαία οικονοµικά στρώµατα και είναι προς
όφελος των λίγων. Αυτό δεν είναι πρόβληµα; Δεν πρέπει να το
δούµε; Άλλη µια ασυνέπεια, λοιπόν.

Στη νέα περίοδο βέβαια η Κυβέρνηση υπόσχεται αύξηση µι-
σθών κατά 25%. Μάλιστα. Το ξέχασε την προηγούµενη τετραε-
τία. Όµως η υπόσχεση αυτή, πρώτα απ’ όλα, διαψεύδεται από το
πρόγραµµα σταθερότητας και στους δηµόσιους υπαλλήλους,
όπου φαίνεται να υπάρχει µέχρι και µείωση αµοιβών πραγµατικών
και αγοραστικής δύναµης, για εργαζόµενους που δεν έχουν δώ-
δεκα χρόνια δει αύξηση, αλλά και στον ιδιωτικό τοµέα, που προ-
φανώς δεν υπάρχει το 25% αυξήσεων. Τώρα θα περιµένουµε και
το νοµοσχέδιο. Όµως προσέξτε, γιατί τα όρια που εσείς θέσατε
µε την πρόταση στην Κοµισιόν δείχνουν ότι δεν µπορείτε να κα-
λύψετε τις εξαγγελίες σας. 

Η ακρίβεια όµως επιµένει, ιδίως στα τρόφιµα, και ενώ ο κ. Μη-
τσοτάκης είχε υποσχεθεί στις προγραµµατικές δηλώσεις το 2019
ότι θα συνδέσει τους µισθούς µε την ανάπτυξη, αλλά δεν έχει
γίνει αυτό. Και βλέπω ένα τελευταίο δηµοσίευµα και θα το κατα-
θέσω: Αύξηση κερδών 17%, αύξηση µισθών 2%. Αυτές είναι ανι-
σότητες, για κάποιους έχει, για κάποιους άλλους δεν έχει. Ναι,
αλλά εµείς θέλουµε να έχει για όλους. Η επόµενη µέρα, η προ-
κοπή, να είναι για όλους και για όλες. Δεν το εξασφαλίζετε. Εµείς
ήρθαµε εδώ και είµαστε εδώ για να το εξασφαλίσουµε και να σας
πιέσουµε και να σας ελέγξουµε, γιατί ορισµένα πράγµατα είναι
γραπτά και µένουν. 

Το πραγµατικό, λοιπόν, αποτέλεσµα είναι ότι µεγαλώνει το
χάσµα. Ας λέτε λόγια ωραία για τις ανισότητες και τη συµπερί-
ληψη, τα ακούσαµε. Προσπαθείτε να κλέψετε την ορολογία της
αριστερής προοδευτικής πολιτικής και αυτό είναι µια νίκη δική
µας έναντι της δικιάς σας ιδεολογίας. Όµως η αλήθεια είναι ότι
κλέβετε λέξεις, αλλά κλέβετε και το εισόδηµα. Διότι τα υπερ-
κέρδη που λείπουν από τις εταιρείες και από τους πολίτες είναι
κλοπή για λίγους, µε τη δική σας πλάτη. 

Να πούµε όµως και την αλήθεια σχετικά µε τον πληθωρισµό.
Ποια ήταν η προτεραιότητα η πραγµατική της κυβέρνησης το
2019 - 2023; Ήταν τα υπερκέρδη, και ας τα λένε κάποιοι απρό-
σµενα, υπερκέρδη είναι για λίγους. Και γιατί είναι για λίγους; Δεν
είναι µόνο στα διυλιστήρια. Ούτε της εµπορίας ρεύµατος υπάρχει
ακόµη φορολόγηση των υπερκερδών. Δεν έχει βγει καν η υπουρ-
γική απόφαση. Νοµοθετηµένο είναι. Δεν έβγαλαν καν την υπουρ-
γική απόφαση.

Ενώ, λοιπόν, δεν έχει γίνει φορολόγηση, τα λεφτά είναι ήδη
στα ταµεία κάποιων. Τα λεφτά αυτά είναι ήδη στις ενεργειακές
εταιρείες, είναι ήδη στα διυλιστήρια και σε εταιρείες ρεύµατος.
Και, όπως αναδείξαµε πολλές φορές, θα βαρεθήκατε να µας
ακούτε, είναι τουλάχιστον 6 δισεκατοµµύρια τα υπερκέρδη στην
ενέργεια, εκ των οποίων έχουν φορολογηθεί µέχρι τώρα µόνο
340 εκατοµµύρια ευρώ. 

Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, δεν ήρθατε εδώ όταν αποκάλυψε τα
υπερκέρδη ο Αλέξης Τσίπρας και δεσµευτήκαµε για 90% φορο-
λόγηση; Μόνο 340 εκατοµµύρια σε σχέση µε 6 δισεκατοµµύρια;
Σε αυτές τις διαπιστώσεις προσθέστε και τα πρόσφατα ευρήµατα
από την έκθεση του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής που
έρχονται να επιβεβαιώσουν ότι για την αύξηση του πληθωρισµού
κατά 45% ευθύνονται τα κέρδη των επιχειρήσεων. 

Ο πληθωρισµός δεν είναι εισαγόµενος, λοιπόν, ή τουλάχιστον
δεν είναι µόνο εισαγόµενος. Σε έναν µεγάλο βαθµό οφείλεται
στην αισχροκέρδεια και στην αισχροκέρδεια που δηµιουργείται
µε τις πλάτες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Θα καταθέσω, λοιπόν, και το θέµα αυτό του πληθωρισµού
απληστίας από την έκθεση του Γραφείου Προϋπολογισµού της
Βουλής, που δείχνει ποιες πολιτικές συνεισφέρουν όχι µόνο στην
αισχροκέρδεια, αλλά και στον πληθωρισµό, πλήττουν δηλαδή
από δύο πλευρές το εισόδηµα των πολιτών. 

Κι εδώ πρέπει να πω ότι, όσα και να λέτε για την εισαγόµενη
κρίση, οφείλω να θυµίσω κάτι πάρα πολύ απλό: Η ρήτρα αναπρο-

σαρµογής στη ΔΕΗ εφαρµόστηκε τον Αύγουστο του 2021, εφτά
µήνες πριν από την εισβολή στην Ουκρανία και την ενεργειακή
κρίση που ακολούθησε. Αυτή είναι η αλήθεια, για να µη λέµε ό,τι
θέλουµε εδώ. 

Αναρωτιόµαστε όµως και τι έχετε να πείτε και ποια πρόταση
έχετε να κάνετε -γιατί δεν άκουσα, κύριε Μητσοτάκη, καµµία τέ-
τοια πρόταση- για περιορισµό ή για αντιστροφή των αυξήσεων. 

Βλέπουµε τι γίνεται στις ευρωπαϊκές χώρες και διαβάζω το ρε-
πορτάζ της «Καθηµερινής» της 4ης Ιουλίου: Ο Γάλλος Υπουργός
Οικονοµικών δήλωσε ότι δεν θα επιτρέψει στις µεγάλες βιοµηχα-
νικές εταιρείες να βγάλουν αδικαιολόγητα κέρδη. Στη Βρετανία
κορυφαίοι λιανέµποροι κλήθηκαν να δικαιολογήσουν τα κέρδη
τους σε βουλευτική επιτροπή. 

Εσείς θα συνεχίσετε να επιδοτείτε την ακρίβεια -διότι τα επι-
δόµατα κάνουν και κάτι τέτοιο- ή θα εφαρµόσετε αυτό που εµείς
προτείνουµε; Μακάρι να το εφαρµόσετε, εµείς θα χειροκροτή-
σουµε. Μιλάω για την εφαρµογή 5% ανώτατου συντελεστή κέρ-
δους σε όλη την ενέργεια και στην παραγωγή ρεύµατος και την
εµπορία ρεύµατος. Εδώ είµαστε, µπορούµε να συζητήσουµε τέ-
τοιες προτάσεις. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός αναφέρθηκε σε κάποια ζητήµατα
που µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση. Αναφέρθηκε κάτι για την κα-
ταπολέµηση του µαύρου χρήµατος και της παραοικονοµίας. 

Κύριε Μητσοτάκη, θα ήθελα -αν σας αφήσει ο κ. Γεραπετρί-
της- να παρακολουθήσετε λιγάκι κάτι που είναι πολύ σηµαντικό
και µας ενδιαφέρει και θα θέλαµε µια απάντηση. Αν θέλετε να πά-
ρετε και τον λόγο µετά. Αναφερθήκατε στη φοροδιαφυγή. Θα κα-
ταθέσω, λοιπόν, ένα δηµοσίευµα που µας έκανε ιδιαίτερη εντύπ-
ωση. Λέω τον τίτλο µόνο: «Οριστική αναβολή για τη σύνδεση τα-
µειακών µηχανών µε τα POS, κερδισµένη η φοροδιαφυγή». 

Με ποια κυβέρνηση έγινε αυτό; Δεν έγινε τώρα, πριν από λί-
γους µήνες; Πού είναι το ψηφιακό κράτος του κ. Πιερρακάκη, ο
εκσυγχρονισµός; Δεν µπορέσατε να συνδέσετε τις ταµειακές µη-
χανές µε τα POS. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και ποιος είναι
κερδισµένος; Η φοροδιαφυγή. Ή θέλετε µήπως να αναφερθώ σε
αυτό που το λάβετε κι εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, κι έχω τη λίστα
σήµερα των παραληπτών και το έχετε λάβει. 

Η Πανελλήνια Οµοσπονδία Πρατηριούχων Εµπόρων Καυσίµων
σάς στέλνει και κοινοποιεί σε εµάς µια κραυγή αγωνίας, που λέει
ότι το λαθρεµπόριο, η νοθεία και η καταδολίευση των ηλεκτρονι-
κών συστηµάτων εισροών - εκροών έχουν λάβει ανεξέλεγκτες
διαστάσεις. Μας ανησυχεί, πλήττει την επιχειρηµατικότητα, πλήτ-
τει την κοινωνία, πλήττει τα νοικοκυριά, πλήττει την ανάπτυξη της
χώρας και την ανταγωνιστικότητα της Ελλάδας. Αυτά όµως πρέ-
πει να τα λύσουµε. 

Και θα καταθέσω το τελευταίο δηµοσίευµα, και να µη σας κου-
ράζω, που λέει ότι οι λαθρέµποροι νίκησαν την ΑΑΔΕ. Ελάχιστα
λουκέτα σε βενζινάδικα. Αυτά είναι πραγµατικότητα. Όλοι πηγαί-
νουν στα πρατήρια καυσίµων, όλοι πληρώνουν ταυτόχρονα την
ακρίβεια, τα υπερκέρδη, την αισχροκέρδεια και µάλλον και το λα-
θρεµπόριο. Όλοι και όλες και εσείς και δεν κάνατε κάτι. Δεν πή-
ρατε µέτρα, για να µιλάµε για οικονοµία, γιατί εµείς θέλουµε να
µιλάµε για οικονοµία και να µιλάµε και για δουλειές. 

Μιας όµως και το θέµα µας είναι οι δουλειές, ακόµα µια φορά,
όπως και το 2019, η Κυβέρνηση υπόσχεται καλύτερες δουλειές,
υποθέτω δουλειές σαν τη Ρόδο. Μάλλον κάτι τέτοιες δουλειές,
όπου οι εργαζόµενοι πρέπει να έχουν και σκάφανδρο για να σερ-
βίρουν. Και αυτό αποκαλύφθηκε πρόσφατα. Θυµίζω ότι σε συζή-
τηση µε επαγγελµατίες του τουριστικού τοµέα που είχε κάνει ο
κ. Μητσοτάκης υποσχόταν και του ζήτησαν τότε να βάλει οδο-
στρωτήρα στα δικαιώµατα, στα όρια, στις υποχρεώσεις και στο
κράτος δικαίου. Αυτό είναι το ευρωπαϊκό κεκτηµένο που θέλετε
να συζητήσουµε µαζί; Όχι βέβαια. Εδώ µιλάµε για µια απορρύθ-
µιση της εργασίας µε τον νόµο Χατζηδάκη, µιλάµε για προώθηση
ελαστικών και φτηνών µορφών εργασίας, για απελευθέρωση των
απολύσεων µε την κατάργηση του οκταώρου και όλα αυτά µε τις
φθηνές υπερωρίες, που τα γνωρίζετε κι εσείς, τα γνωρίζει όλη η
Ελλάδα. 

Αυτά είναι η πολιτική που πρέπει να αλλάξουµε. Δεν ακούσαµε
τίποτα για όλα αυτά ούτε για τα συνδικαλιστικά δικαιώµατα ούτε
για τον έλεγχο της εργασίας, για το ΣΕΠΕ, αλλά είδαµε περισ-
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σότερο την πραγµατική σας αντίληψη που λέει βρες τα µε τον
εργοδότη -τα έλεγε και η Θάτσερ αυτά- µόνος, ατοµική ευθύνη,
όπως ατοµική ευθύνη υπήρχε και στην πανδηµία, ατοµική ευθύνη
και για το τι λογαριασµό ρεύµατος θα διαλέξεις, ατοµική ευθύνη
και µε τον εργοδότη. Πουθενά συνδικάτα, πουθενά συλλογικά δι-
καιώµατα, πουθενά εργασιακές σχέσεις, πουθενά διαπραγµατεύ-
σεις, πουθενά το δικαίωµα της απεργίας. Αυτή είναι η «Ελλάδα
2.0»; Έτσι θα γυρίσουν τα παιδιά, έτσι θα γίνει το brain gain;
Εµείς, πιστοί στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο, µιλάµε για συλλογικές
συµβάσεις, για ενίσχυση εργασίας, για διαπραγµατεύσεις, για
ευρωπαϊκό µισθό -αυτά πρέπει να συζητήσουµε- και προφανώς
για την κατάργηση της υπερεργασίας και τη συνδικαλιστική λει-
τουργία και το δικαίωµα στην απεργία. 

Ας βγούµε όµως και λίγο πιο έξω από τη δύναµη της εργασίας,
που είναι το κέντρο της παραγωγής, να δούµε το επενδυτικό πε-
ριβάλλον. Πού βρισκόµαστε σήµερα σαν χώρα; Μας ανησυχεί.
Έχουµε σχεδιασµό της ανάπτυξης; Όχι. Διότι ο κ. Γεωργιάδης,
σαν Υπουργός Ανάπτυξης τότε, είχε βγάλει από τον αναπτυξιακό
νόµο την αναπτυξιακή στρατηγική. Δεν γίνονται επενδύσεις µε
βάση τη στρατηγική, γίνονται όπως λάχει ή όπως τους ταιριάζει
για το ρουσφέτι. Δεν υπάρχει σχεδιασµός. Όµως ταυτόχρονα -
προσέξτε- δεν έχουµε καν σχεδιασµό για την ενέργεια και το
κλίµα για το 2030. Κατάφερε ο κ. Σκρέκας να αφήσει στον κ. Σκυ-
λακάκη τον µη σχεδιασµό. Ήταν πέντε σελίδες Power Point, κάτι
διαφάνειες. Δεν έχουµε σχεδιασµό. Και µιλάει για πράσινη Ελ-
λάδα. Τα λέει ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος τώρα έφυγε βέβαια και
δεν τα ακούει, αλλά πώς µιλάς για πράσινη Ελλάδα όταν δεν
έχεις σχεδιασµό για την ενέργεια και το κλίµα, που είναι η βάση
της µετάβασης; 

Ταυτόχρονα, µήπως έχουµε χωροταξικό σχεδιασµό, γιατί ανα-
φέρθηκε στη χωροταξία; Μα πώς; Τέσσερα χρόνια χωρίς να ανα-
τεθεί ούτε ένα σχέδιο χωροταξικό πολεοδοµικό για δήµο; Είναι
δυνατόν; Και νοµίζω δύο τώρα τελευταία στην εκλογική περιφέ-
ρεια του νυν Υφυπουργού; Είναι δυνατόν; Αυτή είναι η Ελλάδα;
Αυτή είναι η ΕΡΕ του ’50 και του ’60, του Γκόρτσου και του ρου-
σφετιού, χωρίς σχεδιασµό, δηλαδή Άγρια Δύση. 

Μήπως έχουµε Κτηµατολόγιο; Ο άλλος άριστος, ο κ. Πιερρα-
κάκης, είναι δυνατόν να νοµοθέτησε ότι το Κτηµατολόγιο κλείνει
µε εκκρεµότητες, µε αστερίσκους, χωρίς καθαρούς τίτλους, για
να γίνει ένα ξενοδοχείο, να γίνει µια βιοµηχανία, να γίνει µια
πράξη οικιστική; 

Ή µήπως δεν έχετε δει ότι σήµερα το πρωί -µας έστειλαν φω-
τογραφία- 4.30’ τα ξηµερώµατα έξω από το Υποθηκοφυλακείο
Αθηνών περίµεναν άνθρωποι για να πάρουν σειρά. Στην ψηφιακή
Ελλάδα που θέλουµε να ζούµε; Όχι, αυτή την Ελλάδα εµείς δεν
θέλουµε να την αποδεχτούµε. Γιατί τι έχετε κάνει ουσιαστικά;
Έχετε καταργήσει την ασφάλεια δικαίου, άρα δεν µπορούµε να
έχουµε σωστές και σοβαρές επενδύσεις. Για να µην πω ότι δυ-
στυχώς στην Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη είχαµε και επιχειρηµατίες
που τους παρακολουθούσε το «Predator» και η ΕΥΠ. Και πώς θα
έρθει ένας σοβαρός άνθρωπος να επενδύσει στην Ελλάδα; Και
ξέρετε ποια ήταν προτεραιότητα; Η προτεραιότητα ήταν η ανα-
στολή των κατεδαφίσεων. 

Κι όµως αυτή η Κυβέρνηση, που λέει ότι θέλει να είναι πράσινη,
µας επιφύλαξε να ανασταλούν οι κατεδαφίσεις στον αιγιαλό, στα
ποτάµια, στις κοίτες. Αυτά έχουν νοµοθετηθεί την προηγούµενη
περίοδο. Και τι κάνατε ταυτόχρονα; Και εγώ σας καλώ να το αλ-
λάξουµε σήµερα µαζί. Σταµατήσατε τις προσλήψεις στα παρατη-
ρητήρια δόµησης, δηλαδή στους επιστήµονες που θα ήλεγχαν
όλη την αυθαίρετη αλλά και την οργανωµένη δόµηση, για να
έχουµε κράτος δικαίου. Η ανάπτυξη αυτή είναι µια ανάπτυξη µε
όρους Φαρ Ουέστ, δεν έχει κανόνες, δεν έχει έλεγχο και υποθη-
κεύει το µέλλον της οικονοµίας, υποθηκεύει όµως και το φυσικό
περιβάλλον, δηλαδή τους πόρους µας, και το ανθρώπινο κεφά-
λαιο. Και τελικά καθόµαστε και στενοχωριόµαστε -γιατί πιστεύω
ότι µοιραζόµαστε τη στενοχώρια για το «turkaegean», που δεν ξέ-
ρουµε τελικά ποιο Υπουργείο έφταιγε ή γιατί τελικά η εξαγωγική
δραστηριότητα που σηµατοδότησε την τελευταία περίοδο ήταν η
εξαγωγή του «Predator» σε άλλες χώρες και ακόµα περιµένουµε
να δούµε τι έχει γίνει εκείνη η ΕΔΕ µε τον αναπληρωτή διευθυντή
σας στη Νέα Δηµοκρατία. Μιλάµε για ένα κακόβουλο λογισµικό. 

Αυτό όµως εµάς µας προσβάλλει. Θέλουµε να συζητήσουµε
και µια άλλη Ελλάδα. Και, ειλικρινά, πώς είναι δυνατόν να µην
ακούς τίποτα για τον σιδηρόδροµο, ενώ µιλάµε για την πράσινη
και ψηφιακή Ελλάδα; Τίποτα για τον σιδηρόδροµο, για τα µέσα
σταθερής τροχιάς και ψάξαµε και στεναχωρηθήκαµε, ειλικρινά
σας το λέω, το πρόγραµµα το προεκλογικό της Νέας Δηµοκρα-
τίας του 2019 µιλούσε για την ολοκλήρωση της τηλεδιοίκησης
και του τηλελέγχου και είχαµε την τραγικότητα των Τεµπών.
Ήταν δέσµευσή σας το 2019 να το ολοκληρώσετε. 

Εµείς θέλουµε να αλλάξουµε αυτά τα πράγµατα και να υπάρχει
και περιφερειακή ανάπτυξη. Γι’ αυτό µιλήσαµε για την αυτοδιοί-
κηση, για τον κοινοτισµό, για τον περιφερειακό χωροταξικό προ-
γραµµατισµό. Δεν σας φαίνεται περίεργο το ότι η Θεσσαλονίκη,
για παράδειγµα, είναι εκτός τελείως από τους πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης; Δεν υπάρχει έργο. Δεν σας κάνει εντύπωση
που σταµάτησε τέσσερα χρόνια το διαµετακοµιστικό κέντρο του
Στρατοπέδου Γκόνου, δηλαδή το κέντρο που θα συνέδεε τη Θεσ-
σαλονίκη µε τα Βαλκάνια; Ή ότι κανείς δεν έχει πει πώς θα χρη-
µατοδοτηθεί η ανάπλαση της έκθεσης που θέλουν να την
ιδιωτικοποιήσουν µάλλον και αυτή; Ή γιατί περίεργα καθυστε-
ρούν το Μουσείο Ολοκαυτώµατος και όλα τα µεγάλα πρότζεκτ,
το γήπεδο του ΠΑΟΚ, που είχαν ξεκινήσει το 2019. Αυτή είναι η
περιφερειακή ανάπτυξη που επιφυλάσσετε στην πόλη µας; 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν έλαβε καµµία πρωτοβουλία για την πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, για να µην πω ότι στη Θεσσαλονίκη δυστυ-
χώς, κύριε Πρωθυπουργέ, µας καλέσατε να έρθουµε στα
εγκαίνια του µετρό, που κι αυτά είχατε πει ότι θα γίνουν πέρυσι,
που ήδη έχουν τρία χρόνια καθυστέρηση και που δεν ξέρουµε
αν, όταν γίνουν, θα έχουµε ιδιωτικό φορέα διαχείρισης. 

Ενώ στην πόλη µας καταργήσατε τον φορέα για τον Θερµαϊκό
Κόλπο, αν θέλετε να µιλήσουµε για περιφερειακή ανάπτυξη. Και
δεν έχουµε δει καµµία πρωτοβουλία, για παράδειγµα, για το κό-
στος παραγωγής, για τον πρωτογενή τοµέα. 

Διότι και εκεί κρίνεται η περιφερειακή ανάπτυξη και η αποκέ-
ντρωση. Διότι µόνο έτσι µπορείς να αναστρέψεις και την αναπτυ-
ξιακή ταπείνωση αλλά και την πληθυσµιακή µείωση και τη
γήρανση και το δηµογραφικό πρόβληµα. Και αυτά είναι πραγµα-
τικά προβλήµατα.

Και βέβαια, οφείλω να πω ότι όλα αυτά υπονοµεύονται και από
τα µεγάλα ελλείµµατα στην πράσινη µετάβαση. Αναφέρθηκε ο
κύριος Πρωθυπουργός, αλλά εγώ θέλω να θέσω κάποια πολύ
απλά ερωτήµατα. Πρώτον, τι γίνεται µε το µπρος-πίσω στην απο-
λιγνιτοποίηση; Δεύτερον, γιατί η χώρα είναι δεσµευµένη στο φυ-
σικό αέριο και συνεχίζει να δεσµεύεται; Τρίτον, γιατί δεν υπάρχει
δίκτυο για να συνδεθούν ακόµα και τα µικρά φωτοβολταϊκά; Τέ-
ταρτον, τι γίνεται µε την αποθήκευση ενέργειας; Εδώ και τέσ-
σερα χρόνια δεν έχετε κάνει τίποτα για την αποθήκευση ενέρ-
γειας; Και πέµπτον, είναι δυνατόν στην Ελλάδα του 2023 να συ-
ζητάµε για απόρριψη στην παραγωγή πράσινης ενέργειας; Και
όµως, υπάρχει πλέον παραγόµενη πράσινη ενέργεια που δεν
χρησιµοποιείται.

Λείπει, λοιπόν, και το κοµµάτι των ενεργειακών κοινοτήτων και
η αυτοπαραγωγή-αυτοκατανάλωση, ώστε η ελληνική βιοµηχανία
να έχει και παραγωγή και χρήση πράσινης ενέργειας. Δεν έχουµε
τους ενεργειακούς συνεταιρισµούς, τις ενεργειακές κοινότητες
και η εξοικονόµηση ενέργειας, δυστυχώς, εδώ και τέσσερα χρό-
νια πάει από το κακό στο χειρότερο, που θα έπρεπε να έχει του-
λάχιστον 1 δισεκατοµµύριο ευρώ τον χρόνο από το Ταµείο Ανά-
καµψης.

Θέλω να κλείσω, όµως, όσον αφορά στα παραγωγικά ζητήµατα
µε κάτι το οποίο δεν είναι παραγωγικό ή δεν φαίνεται, αλλά είναι
στην ουσία του παραγωγικό: Το κράτος δικαίου.

Η διαφύλαξη του κράτους δικαίου είναι βασικός σκοπός του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και επηρεάζει σε σηµαντικό
βαθµό την οικονοµία και την εργασία, άρα την ανάπτυξη. Όµως,
θεωρούµε ότι η ανεξαρτησία των αρχών, η προστασία των δι-
καιωµάτων, η ελευθερία του Τύπου και η ταχεία απονοµή της δι-
καιοσύνης είναι αδιαπραγµάτευτες αξίες για εµάς και δεν
εξασφαλίζονται σήµερα στην Ελλάδα.

Η θητεία της Νέας Δηµοκρατίας δεν θεωρείται πετυχηµένη στα
ζητήµατα αυτά. Είχαµε το σκάνδαλο των υποκλοπών και είχαµε
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µάλιστα και µια προσπάθεια συγκάλυψης από την Κυβέρνηση.
Να πω ότι έχουµε και µια πολύ µεγάλη καθυστέρηση στο δικα-
στικό πόρισµα. Δεν ξέρουµε τι γίνεται. Δεν υπάρχουν απαντήσεις.
Και φυσικά, είχαµε και αιφνιδιαστικές νοµοθετικές τροπολογίες,
που περιόριζαν τη διαφάνεια στο θέµα αυτό. Είχαµε ένα κλείσιµο
άρον-άρον της εξεταστικής και ένα σχέδιο απενεργοποίησης ανε-
ξάρτητων αρχών. Και ενώ ο κ. Μητσοτάκης τελικά αναγνώρισε
ότι υπάρχει σκάνδαλο και ότι θα χυθεί άπλετο φως, δεν έχουµε
απαντήσεις.

Η χώρα µας εκτέθηκε διεθνώς, γιατί υπήρχε και ειδική εξετα-
στική επιτροπή στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και κατέληξε σε µια
σύσταση η οποία είναι κόλαφος για την Ελλάδα. Και αναρωτιέµαι
-γιατί βλέπω και τον κ. Χατζηδάκη- πόσο ασφαλή αισθάνονται τα
µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου, όταν ενηµερώθηκαν ότι υπήρ-
χαν περιστατικά υποκλοπών ακόµη και εις βάρος τους.

Εµείς, ως Αντιπολίτευση, ως µέλη του Κοινοβουλίου, σας λέµε
ότι δεν είµαστε ασφαλείς και δεν θέλουµε να παρακολουθούνται
οι Υπουργοί, όπως και ο Αρχηγός του στρατεύµατος, όπως και ο
υπεύθυνος αµυντικών εξοπλισµών. Είναι δυνατόν αυτό να περ-
νάει δίπλα από τους Υπουργούς και να µην υπάρχει καµµία κου-
βέντα; Τι δεσµεύσεις και τι προβλήµατα υπάρχουν;

Εµείς δεν θέλουµε να υπάρχει καµµία σκιά και το δηλώνουµε
και πιστεύουµε στην αξιοπιστία των πολιτικών στελεχών, αλλά
πρέπει να το αποδεικνύουν και πρέπει και η δικαιοσύνη να το
αποδείξει ότι έχουµε κράτος δικαίου. Αυτό αφορά προφανώς και
τους δηµοσιογράφους, αφορά και τα µέσα ενηµέρωσης, αφορά
και τη χειραγώγηση της πληροφορίας, αφορά και στην έκθεση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το κράτος δικαίου, στην οποία
επισηµαίνεται πως οι απειλές και επιθέσεις κατά δηµοσιογράφων
εξακολουθούν να αποτελούν πρόβληµα στη χώρα µας.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποια ζητήµατα
της πρόνοιας, της παιδείας και της εξωτερικής πολιτικής και της
άµυνας, όµως βλέπω ότι ο χρόνος δεν είναι αρκετός. Θα κλείσω
µε κάποια ζητήµατα και θα εκµεταλλευτώ λίγο παραπάνω και
κρατώ αυτό το δικαίωµα στη δεύτερη τοποθέτησή µου...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μπορείτε να πάρετε
άλλα πέντε λεπτά. Αλίµονο!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θα αναφερθώ
λιγάκι, πριν κλείσω, σε ένα ζήτηµα που αφορά στην εξωτερική
πολιτική. Είναι σηµαντικό θέµα και πρέπει να περιλαµβάνεται στη
συζήτηση των Προγραµµατικών Δηλώσεων. Οφείλουµε να ανα-
φερθούµε στις µεγάλες προκλήσεις που καλείται να αντιµετωπί-
σει η Ελλάδα στον τοµέα της εξωτερικής πολιτικής.

Για τον ΣΥΡΙΖΑ, οι στόχοι σε αυτό το πλαίσιο ήταν ξεκάθαροι,
όταν ήµασταν κυβέρνηση και παραµένουν ξεκάθαροι και σήµερα
και για τα επόµενα χρόνια. 

Πρώτος στόχος για εµάς είναι η αποφασιστική προάσπιση της
κυριαρχίας και των κυριαρχικών δικαιωµάτων της Ελλάδας απέ-
ναντι σε κάθε παράνοµη αµφισβήτηση, αλλά και κάθε διεκδίκηση
της Τουρκίας. Είναι ένα µήνυµα που δώσαµε µε το πλαίσιο ευ-
ρωπαϊκών κυρώσεων για τις τουρκικές παραβιάσεις στην Ανατο-
λική Μεσόγειο, για τον εκσυγχρονισµό των F-16, αλλά και όταν
το Πολεµικό µας Ναυτικό έφτασε σχεδόν στη µέση της Ανατολι-
κής Μεσογείου, για να προασπίσει τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα
το 2018.

Δεύτερος στόχος µας είναι η ενεργητική προσπάθεια ειρηνικής
επίλυσης των διαφορών στη βάση του Διεθνούς Δικαίου. Είναι
ένας αγώνας τον οποίο εµείς κατακτήσαµε και κερδίσαµε µε την
ιστορική Συµφωνία των Πρεσπών, η οποία κατοχύρωσε εθνικά
συµφέροντα, προώθησε την ειρήνη και εξασφάλισε την επανα-
φορά της Ευρώπης σε µια περιοχή, στα δυτικά Βαλκάνια, όπου
άλλες δυνάµεις -και η Τουρκία- διεκδικούσαν χώρο.

Όµως, διεκδικήσαµε και τη δίκαιη και βιώσιµη επίλυση του Κυ-
πριακού στη βάση των αποφάσεων του ΟΗΕ προς όφελος όλου
του κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, κατο-
χυρώνοντας για πρώτη φορά ως κεκτηµένο ότι δεν µπορεί να
υπάρχει λύση στην Κύπρο χωρίς κατάργηση των εγγυήσεων και
αποχώρηση των κατοχικών στρατευµάτων της Τουρκίας. Και
αυτό το κεκτηµένο πρέπει να αξιοποιηθεί και σήµερα.

Σήµερα, η αλληλεγγύη που επέδειξε η Ελλάδα σε συνέχεια των

πολύνεκρων σεισµών και η µείωση των παραβιάσεων δηµιουρ-
γούν µια νέα δυναµική, που πρέπει να αξιοποιηθεί, ώστε η Τουρ-
κία να δεσµευτεί σε ένα πλαίσιο διαλόγου στη βάση του Διεθνούς
Δικαίου, µε απώτερο στόχο την οριοθέτηση της µόνιµης µεταξύ
µας διαφοράς -υφαλοκρηπίδας, ΑΟΖ- στο Διεθνές Δικαστήριο
της Χάγης, µε σαφείς όµως διπλωµατικές κόκκινες γραµµές: την
εδαφική ακεραιότητα της Ελλάδας, το αναφαίρετο δικαίωµα αµυ-
ντικής προάσπισης και ιδιαίτερα των ελληνικών νησιών, αλλά και
µε επιβολή κυρώσεων, αν τυχόν η Τουρκία επιλέξει τον δρόµο
των προκλήσεων.

Και τρίτος για εµάς στόχος της εξωτερικής πολιτικής οφείλει
να είναι η αναβάθµιση του διεθνούς, του ευρωπαϊκού, αλλά και
περιφερειακού ρόλου της Ελλάδας, ως ένας πυλώνας ειρήνης
και σταθερότητας στην περιοχή, αλλά και ως ένας περιφερει-
ακός, ενεργειακός και πολιτιστικός κόµβος, γιατί θέλουµε να είναι
κόµβος και σηµείο αναφοράς η χώρα µας. Και σήµερα είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό η Ελλάδα να δίνει αυτό το διεθνές µήνυµα, δια-
τηρώντας µια σαφή θέση απέναντι στην παράνοµη και αιµατηρή
ρωσική εισβολή, µε αλληλεγγύη στον ουκρανικό λαό και τηρώ-
ντας τις δεσµεύσεις της, ως χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και του ΝΑΤΟ. Η αλληλεγγύη, όµως, επιβάλλει και κάθε φορά
να διαλέγει η κάθε χώρα το πώς θα δείξει την αλληλεγγύη της
και το δικαίωµα να επιλέξει αυτόν τον δρόµο της αλληλεγγύης.

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, θεωρούµε ότι πρέπει να στηριχτεί
από την Ευρωπαϊκή Ένωση κάθε διεθνής πρωτοβουλία για την
ειρήνη, γιατί πρέπει να µιλάµε πρώτα για την ειρήνη και µετά για
την αλληλεγγύη και στο προσφυγικό αλλά και στις περιοχές όπου
έχουµε, δυστυχώς, την τραγική εξέλιξη.

Και τέταρτος στόχος της Ελλάδας είναι να αξιοποιήσει τις συµ-
µαχίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να εξασφαλίσει ένα ισχυρό
ευρωπαϊκό αλλά και ευρωτουρκικό πλαίσιο για την προσφυγική
και µεταναστευτική πολιτική, µια ουσιαστικά δίκαιη συµφωνία µε-
τανάστευσης και ασύλου, όπου η προστασία των συνόρων -που,
προφανώς και προέχει- απέναντι στην άθλια εργαλειοποίηση του
πόνου και της αγωνίας από τους διακινητές, θα γίνει µε σεβασµό
στο Διεθνές Δίκαιο και στη ζωή.

Εµείς αυτό λέµε, δεν λέµε τίποτα διαφορετικό. Προασπίζουµε
τα σύνορα της χώρας µας. Αντιµετωπίζουµε την άθλια διαχείριση
του πόνου και της αγωνίας από τους διακινητές, σεβόµενοι το
Διεθνές Δίκαιο, το οποίο έτσι εξασφαλίζει και τα δικαιώµατα της
χώρας και την ανθρώπινη ζωή. Και όπου προφανώς πρέπει να
εξασφαλίζονται νόµιµες και ασφαλείς οδοί µετανάστευσης, για
να αποδυναµωθούν οι παράνοµες, επικίνδυνες οδοί, οι χώρες της
Ευρώπης να δεσµευτούν για την αναλογική, δίκαιη κατανοµή των
προσφύγων και προφανώς, όπου υπάρχει παρατυπία και παρα-
νοµία, να υπάρχει και η ορθή διαδικασία της επιστροφής. Αυτό
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Τα τέσσερα χρόνια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το µήνυµά µας
ήταν σταθερό και οι στόχοι αυτοί ήταν εθνικοί. Όσο ψηφοθηρικά
και αν χρησιµοποιήσει η Νέα Δηµοκρατία τα εθνικά ζητήµατα, για
εµάς το µήνυµα είναι σαφές: Στηρίζουµε ενεργά τον διάλογο µε
την Τουρκία, µε ξεκάθαρες κόκκινες γραµµές. Αν αυτές παραβια-
στούν, η Κυβέρνηση θα µας βρει απέναντί της.

Δεύτερον, δεν υπάρχει καµµία λευκή επιταγή στην Κυβέρνηση
για αγορά εξοπλιστικών, αν δεν υπάρχει διαφάνεια, αν δεν υπάρ-
χει επιχειρησιακό σχέδιο, αν δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν η ελληνική
αµυντική βιοµηχανία. Διότι δεν έγιναν το τελευταίο διάστηµα τα
πράγµατα έτσι.

Και τρίτον, ο όρος για την αναβάθµιση των ελληνοαµερικανι-
κών σχέσεων και στον αµυντικό τοµέα είναι να υπάρχει αµοιβαία
επωφελής διαδικασία και τρόπος. Δεν θα δεχτούµε λογικές του
«πιστού και δεδοµένου συµµάχου». Το ακούσαµε τα πρώτα χρό-
νια από τον κ. Μητσοτάκη. Ούτε θα δεχτούµε ανταλλάγµατα,
ιδίως στο µείζον ζήτηµα της ασφάλειας της Ελλάδας, στα ελλη-
νοτουρκικά και στο Κυπριακό.

Και προφανώς, η εξωτερική αµυντική µεταναστευτική πολιτική
δεν µπορεί να γίνει παιγνίδι εθνικισµού και πατριδοκαπηλίας. Δεν
µπορεί να γίνει αντικείµενο µικροπολιτικής εκµετάλλευσης για
αλίευση ψήφων. Διότι το ακούσαµε και σήµερα και βλέπουµε τα
αποτελέσµατα και µέσα στο Κοινοβούλιο.

Ξεκαθαρίζουµε, κύριε Μητσοτάκη: Είδαµε τους λυσσαλέους
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αγώνες που κάνατε κατά της Συµφωνίας των Πρεσπών, χέρι-χέρι
µε δυνάµεις που σήµερα είναι στο Κοινοβούλιο και ελπίζω να σας
ανησυχούν και εσάς. Είδαµε να χειροκροτείτε, νοµίζω, τον κ. Βο-
ρίδη, όταν µας κατήγγειλε τότε για µειοδοσία. Ευτυχώς για τη
χώρα, σήµερα τιµάτε τη Συµφωνία των Πρεσπών και είστε από
τους Ευρωπαίους Πρωθυπουργούς που πρότειναν να ενταχθεί η
Βόρεια Μακεδονία στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δυστυχώς, όµως, για
την Ελλάδα, δεν έχετε το σθένος όχι µόνο να υπογράψετε νέες
συµφωνίες, αλλά και να φέρετε να κυρώσετε τρεις τεχνικές συµ-
φωνίες που εκκρεµούν εδώ µε τη Βόρεια Μακεδονία, µε αποτέ-
λεσµα να ανησυχούµε για τον δύστροπο ανατολικό γείτονα και
τους ρόλους που αναλαµβάνει στα Βαλκάνια.

Την ίδια ανησυχία πρέπει να σας πω ότι έχουµε και στην Αλβα-
νία, που προτιµάτε τις φιέστες και όχι την πίεση, για να υπάρχει
σεβασµός στην ελληνική εθνική µειονότητα. Από την άλλη, σας
ακούσαµε να λέτε τα τελευταία χρόνια ότι για µας ο πατριωτι-
σµός είναι ξένη λέξη, ότι αποτελούµε εθνική εξαίρεση και είδαµε
ότι εκµεταλλευτήκατε ακόµα και το ζήτηµα της ΕΥΠ στη Θράκη.
Ταυτίζετε όποιον κάνει κριτική στο µεταναστευτικό και στο τρα-
γικό ναυάγιο της Πύλου µε τις τουρκικές θέσεις, παρ’ ότι βοούν
τα διεθνή µέσα. Σήµερα, µάλιστα, στην Επιτροπή LIBE του Ευ-
ρωκοινοβουλίου συζητούσαν για την ανεξάρτητη έρευνα στο
θέµα αυτό. Μας προσβάλλει να λένε για τη χώρα µας ότι απαι-
τείται «ανεξάρτητη έρευνα».

Θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, πρώτα απ’ όλα στην ελ-
ληνική κοινωνία αλλά και σε όλες τις δυνάµεις του Κοινοβουλίου,
ότι η Αριστερά και γενικότερα η δηµοκρατική και προοδευτική
παράταξη της χώρας ως δύναµη πατριωτικής ευθύνης θα υπο-
στηρίζει, χωρίς κοµµατική εκµετάλλευση, τα πατριωτικά συµφέ-
ροντα και τις εθνικές γραµµές, θα αξιοποιεί τη γραµµή του
Διεθνούς Δικαίου, γιατί αυτό πολλαπλασιάζει τη δύναµη της
χώρας µας, και θα στέκεται πάντα απέναντι σε εθνικιστικές δυ-
νάµεις και απέναντι σε όσους εκµεταλλεύονται τα εθνικά συµφέ-
ροντα για πρόσκαιρα κοµµατικά οφέλη.

Κλείνω. 
Κύριε Μητσοτάκη, σας άκουσα σήµερα να βάζετε µετεκλογικά

τα θέµατα του δικαιώµατος στην επιλογή και της ΛΟΑΤΚΙ κοινό-
τητας. Αναρωτιέµαι, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ τον Ιούνιο του 2022 κατέθεσε
πρόταση νόµου για την ισότητα στον γάµο, γιατί είπατε ότι δεν
είναι η κατάλληλη στιγµή και το φέρνετε τώρα, µετεκλογικά;
Υπάρχει ένα ερώτηµα. Το ερώτηµα βέβαια είναι εύλογο. Σε θέ-
µατα ισότητας χωρούν αοριστίες ή να κρύβετε κάτι προεκλογικά
και να το λέτε µετεκλογικά; 

Εµείς θεωρούµε ότι χρειάζονται ίσα δικαιώµατα για όλους τους
πολίτες, για όλους τους ανθρώπους. Και η καιροσκοπική εκµε-
τάλλευση είτε του πατριωτισµού είτε εθνικών θεµάτων είτε ακόµα
και του θρησκεύµατος είναι επικίνδυνη. Δίνει χώρο σε ακροδεξιές
αντιλήψεις, αυξάνει τις ανισότητες. Και µάλιστα, όταν αυτό προ-
χωρά µαζί µε την αφαίρεση του ρόλου της επιστήµης είναι επι-
κίνδυνο. Δεν µπορούµε να µην το πούµε. 

Μας ανησυχεί ιδιαίτερα το ότι αυτή η πορεία στο επίπεδο των
ιδεών συνδυάστηκε µε την αφαίρεση του µαθήµατος της Κοινω-
νιολογίας από τα σχολεία. Και αυτό ήταν επιλογή σας. Γιατί εµείς
θέλουµε να επιστρέψουµε στον δρόµο της επιστήµης, του ευρω-
παϊκού κεκτηµένου και των ατοµικών δικαιωµάτων. 

Και όλα αυτά µαζί, όλα όσα σάς ανέφερα, αποδεικνύουν µια
µεγάλη ανησυχία, ότι αποµακρύνεται η Ελλάδα από το ευρω-
παϊκό κεκτηµένο. Με σκληρούς αγώνες και µε την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ η Ελλάδα έµεινε στην Ευρώπη. Όµως, εµείς θέλουµε να
γίνουµε Ευρώπη και θέλουµε να προσεγγίσουµε το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο. Δυστυχώς, και στο επίπεδο µισθών και στο επίπεδο
διαδικασίας ανάπτυξης και στο επίπεδο των πολιτικών των δι-
καιωµάτων υπάρχουν κίνδυνοι και σας τους επισηµαίνουµε. 

Επειδή, λοιπόν, οι αναµετρήσεις είναι ιδεολογικές και τα κόµ-

µατα υπηρετούν συγκεκριµένα σχέδια, εµείς θέλουµε να σας
πούµε ότι ξέρουµε πολύ καλά ποιο θα είναι το επίπεδο της δικής
µας αντιπαράθεσης σε αυτή τη θητεία. Εµείς είµαστε µε µια
ισχυρή, σύγχρονη πολιτεία µε κοινωνικό κράτος. Και εσείς είστε
µε ένα Φαρ Ουέστ, µε αποθέωση της αγοράς. Σε αυτό θα αντι-
παρατεθούµε. 

Εµείς θα έχουµε ένα βλέµµα σταθερό, που θα κοιτάει την κοι-
νωνία. Θα επιχειρήσουµε να ενεργοποιήσουµε κοινωνικές δυνά-
µεις που έχουν απογοητευτεί, που έχουν ιδιωτεύσει και να
επαναφέρουµε την αξία της πολιτικής. Γιατί πρέπει να σας πω ότι
το «γκριζάρισµα» της πολιτικής, την απαξίωση της πολιτικής, τη
λογική του «όλοι ίδιοι είναι», του «τίποτα δεν γίνεται» τα χρησι-
µοποιήσατε και τα χρησιµοποιεί και το σύστηµα οικονοµικής
εξουσίας για να µην έχει αντίπαλο, γιατί έτσι τελικά θίγονται τα
συµφέροντα της κοινωνίας. 

Εµείς, λοιπόν, θα στηρίξουµε τον αγώνα της δηµοκρατίας, της
διαφάνειας, της δίκαιης ανάπτυξης, αλλά και της αναδιανοµής
προς όφελος της µεγάλης πλειοψηφίας των πολιτών. Και θα αντι-
µετωπίσουµε οποιαδήποτε κανονικοποίηση, που µπορεί να γίνε-
ται έµµεσα ή άµεσα, σκοταδιστικών, αναχρονιστικών και αντιδη-
µοκρατικών πολιτικών. Θα είµαστε, λοιπόν, εδώ, για να διαφυλά-
ξουµε όλα εκείνα τα οποία κατακτήσαµε τα προηγούµενα χρόνια
και έχουν αξία και ανάγκη για την κοινωνία µας και τον λαό µας.
Και θα το κάνουµε αυτό µε ευθύνη και µε όραµα για τους πολίτες
και την πατρίδα. 

Προφανώς θα στηρίξουµε κάθε προσπάθεια που µειώνει τα
βάρη για τους πολίτες και ενισχύει την αναπτυξιακή στρατηγική
της χώρας. Προφανώς! Αλλά έχουµε εµπειρία και από µια τετρα-
ετία η οποία πολλαπλασίασε τα βάρη στην κοινωνία. Θα τα λά-
βουµε και αυτά υπ’ όψιν µας. 

Εµείς, λοιπόν, σας το ξεκαθαρίζουµε. Θα στηρίξουµε την πρό-
οδο, θα στηρίξουµε τη δηµοκρατία. Όµως, θα µας βρείτε απένα-
ντι και κοινοβουλευτικά και κινηµατικά, αλλά πάντα δηµοκρατικά,
σε κάθε προσπάθεια επιβάρυνσης της οικονοµίας, σε κάθε προ-
σπάθεια επιβάρυνσης της κοινωνίας, σε κάθε προσπάθεια ή κίν-
δυνο υποβάθµισης της χώρας. 

Σας υπενθυµίζουµε ότι η ψήφος των πολιτών δεν είναι λευκή
επιταγή, είναι υψηλή δέσµευση. Και εµείς θα είµαστε εδώ, αντα-
ποκρινόµενοι σε αυτή τη δέσµευση, για τα συµφέροντα της κοι-
νωνίας και της πατρίδας µας. Και θα είµαστε εδώ για να υπε-
ρασπιστούµε τη δηµοκρατία, την πρόοδο, τις πανανθρώπινες
αξίες, την ειρήνη και τα ατοµικά δικαιώµατα. Και η δηµοκρατία
θα εκφράζεται από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία στην ελ-
ληνική Βουλή και τους κοινωνικούς αγώνες. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία χει-
ροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πριν καλέσω τον επό-
µενο οµιλητή στο Βήµα, θα κάνω δύο ανακοινώσεις. Έλαβα δύο
έγγραφα από τον κ. Βασίλειο Στίγκα, Πρόεδρο των Σπαρτιατών.
Με το ένα µάς γνωστοποιεί ότι ο Βουλευτής της Ανατολικής Ατ-
τικής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης ορίζεται Γραµµατέας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του κόµµατος. Και µε το άλλο ότι ο
Βουλευτής κ. Ιωάννης Κόντης, µε αναπληρωτή τον Βουλευτή κ.
Χαράλαµπο Κατσιβαρδά, ορίζονται ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι του κόµµατος. 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλώ τώρα στο Βήµα
τον κ. Νικόλαο Ανδρουλάκη, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας ΠΑΣΟΚ –Κινήµατος Αλλαγής, για την οµιλία του.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής χειρο-
κροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
έχει τεράστια σηµασία να αξιολογήσουµε το διεθνές και εθνικό
πλαίσιο στο οποίο θα πραγµατοποιηθεί ο κυβερνητικός σχεδια-
σµός. Η αλληλουχία των διεθνών κρίσεων και η αστάθεια που
προκαλούν θα είναι το περιβάλλον στο οποίο θα κινηθούν οι ευ-
ρωπαϊκές και οι εθνικές πολιτικές.

Η παράνοµη και βάρβαρη εισβολή του Πούτιν στην Ουκρανία
συνεχίζει να πυροδοτεί οικονοµικές και γεωπολιτικές εξελίξεις,
πέρα από τα όρια αυτών των δύο χωρών. Νέες περιφερειακές
δυνάµεις αναδύονται, άλλες µε σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο και
άλλες µε αυταρχικό αναθεωρητικό τρόπο, όπως, για παράδειγµα,
συµβαίνει στη γειτονιά µας µε την Τουρκία.

Ο νέος αυτός πολυπολικός κόσµος είναι λιγότερο προβλέψι-
µος απ’ ό,τι στο παρελθόν. Γι’ αυτό έχουµε χρέος µε γνώση, µε
σύνεση να σχεδιάσουµε τις εθνικές µας πολιτικές για τη θωρά-
κιση της χώρας, µε µια παραγωγική ανθεκτική οικονοµία, ισχυ-
ρούς δηµοκρατικούς θεσµούς και αξιόπιστη αποτρεπτική δύ-
ναµη.

Στους υπολογισµούς µας οφείλουµε να λάβουµε υπ’ όψιν τις
συζητήσεις για την ενεργειακή ασφάλεια της Ευρώπης, τον επα-
ναπατρισµό µέρους της παραγωγής της από τρίτες χώρες και
βέβαια, τις διαπραγµατεύσεις για το νέο Σύµφωνο Σταθερότη-
τας. Είναι τρία πεδία στα οποία η χώρα µας οφείλει να είναι πρω-
ταγωνιστής στις αποφάσεις και όχι απλώς θεατής των εξελίξεων.
Είναι τρία ζητήµατα στα οποία η ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία
προσπαθεί να απαντήσει µε γνώµονα την αλληλεγγύη των λαών.
Γιατί είναι κρίσιµο να διασφαλίσουµε ότι η Ελλάδα θα αποτελέσει
τον ενεργειακό κόµβο για την πράσινη ενέργεια, θα µπορέσει να
εκµεταλλευτεί τις ευκαιρίες που προκύπτουν για τη δηµιουργία
παραγωγικών επενδύσεων εντός της Ένωσης.

Ένα ακόµα ζήτηµα είναι το πώς η δηµοσιονοµική πειθαρχία δεν
θα ξαναγίνει συνώνυµο της λιτότητας, αλλά θα προσµετρά στις
υψηλές αµυντικές δαπάνες µιας χώρας στα ευρωπαϊκά σύνορα
και δεν θα αποτελεί τροχοπέδη στην ανάπτυξη ενός ισχυρού κοι-
νωνικού κράτους, που τόσο ανάγκη έχει ο ελληνικός λαός.

Πυξίδα των ιδεών και των προτάσεών µας είναι η ισχυρή Ελ-
λάδα, η ισχυρή πατρίδα, µέσα σε µια αυτοδύναµη Ευρώπη, την
Ευρώπη που θα είναι φάρος για όλη την ανθρωπότητα στα ζητή-
µατα της κλιµατικής αλλαγής, των δικαιωµάτων και της βιώσιµης
ανάπτυξης.

Η χώρα µας σε αυτό το περιβάλλον χρειάζεται µια ρωµαλέα
µεταρρύθµιση της οικονοµίας, του κράτους, των θεσµών, ώστε
να µειωθούν οι ανισότητες, οι πολίτες να ευηµερούν, να υπάρχει
προοπτική για τη νέα γενιά, να εδραιωθεί το κοινωνικό κράτος
στην υγεία, την παιδεία, την ασφάλιση, και να αντιµετωπίσουµε
τον τεράστιο εθνικό κίνδυνο του δηµογραφικού.

Όλα τα παραπάνω υπογραµµίζουν την ανάγκη για µια ισχυρή,
σύγχρονη, δηµοκρατική παράταξη, την οικοδόµηση ενός πλει-
οψηφικού προοδευτικού ρεύµατος, ενός κοινωνικού ρεύµατος,
µαζί µε τη νεολαία, τις δηµιουργικές δυνάµεις, τα κινήµατα και
όσους βρίσκονται εκτός των τειχών.

Υπάρχει ευκαιρία τώρα και έχουµε χρέος να τραβήξουµε µπρο-
στά απαρέγκλιτα, µε σχέδιο δηµιουργικό, αισιοδοξία, πίστη σε
αρχές και αξίες, ώστε να απαλλαγούµε οριστικά από την αναξιο-
κρατία, την αδιαφάνεια στην πολιτική ζωή και την οικονοµία.

Το ΠΑΣΟΚ θα δώσει τις µάχες του µέλλοντος δίπλα στον ελ-
ληνικό λαό, δίπλα σε κάθε Ελληνίδα και σε κάθε Έλληνα. Θα αγω-
νιστούµε για τους νέους ανθρώπους, για το αυτονόητο δικαίωµά
τους να προκόβουν µε τις δικές τους δυνάµεις, να µην έχουν ανά-
γκη κανέναν παράγοντα και κανένα µέσο, να κάνουν οικογένεια
και να ζουν ανεξάρτητοι, διασφαλίζοντας καλές θέσεις εργασίας
και χαµηλό κόστος διαβίωσης.

Ας έρθουµε στη θέση ενός νέου φοιτητή που σε λίγες ηµέρες
θα αναζητήσει στέγη στην Αθήνα ή τη Θεσσαλονίκη ή στη θέση
ενός νέου ανθρώπου που θέλει να ξεκινήσει τη ζωή του, να κάνει

την οικογένειά του και ψάχνει µία στέγη, µία κατοικία. Θα χρει-
αστούν εκατοντάδες ευρώ για να νοικιάσουν µόλις λίγα τετρα-
γωνικά. Αυτή είναι, δυστυχώς, η άδικη κατάσταση στα µεγάλα
αστικά κέντρα της χώρας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός παρουσίασε µια εξω-
ραϊσµένη εικόνα της οικονοµίας. Έδωσε υποσχέσεις που δεν θα
υλοποιηθούν και απέκρυψε όσα έρχονται. Η χαλάρωση των δη-
µοσιονοµικών κανόνων λόγω της πανδηµίας και της ενεργειακής
κρίσης επέτρεψε στην Κυβέρνηση να µοιράσει πάνω από 60 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Όµως, αντί αυτά τα χρήµατα να επενδυθούν
µε στόχο την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας -ζη-
τούµενο που έχουµε τα τελευταία αρκετά χρόνια- κάνοντας έτσι
ανθεκτική την οικονοµία, τα αξιοποίησε χωρίς στόχευση και χω-
ρίς κριτήρια, µε πελατειακούς όρους.

Τα δηµοσιονοµικά µεγέθη της χώρας, ιδίως τα φορολογικά
έσοδα, επηρεάστηκαν θετικά από τον πληθωρισµό. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Ο πληθωρισµός, όµως, µειώνει το πραγµατικό
εισόδηµα, τροφοδοτεί την ακρίβεια και διογκώνει τις κοινωνικές
ανισότητες. Οι Έλληνες πολίτες έχουν το τρίτο χαµηλότερο δια-
θέσιµο εισόδηµα σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Υπολείπονται
µόνο η Βουλγαρία και η Ρουµανία.

Σύµφωνα µε την έκθεση του Διοικητή της Τράπεζας της Ελλά-
δας, σχεδόν τρία εκατοµµύρια συµπολίτες µας κινδυνεύουν από
φτώχεια ή κοινωνικό αποκλεισµό και είναι το τρίτο µεγαλύτερο
ποσοστό στην Ευρώπη των είκοσι επτά. Στην ίδια έκθεση σηµει-
ώνεται ότι οι δείκτες εισοδηµατικής ανισότητας εµφανίζουν ση-
µαντική επιδείνωση, κάτι που φαίνεται και από το γεγονός ότι το
72,5% των καταθετών έχει λιγότερα από 1.000 ευρώ στην τρά-
πεζα.

Προφανώς, στηρίζουµε τον στόχο τής όσο γίνεται ταχύτερης
απόκτησης της επενδυτικής βαθµίδας. Την αξίζουν οι Έλληνες
και οι Ελληνίδες που σήκωσαν τεράστιο βάρος της οικονοµικής
κρίσης τα τελευταία χρόνια. Η επίτευξη του στόχου αυτού, όµως,
πρέπει να αφορά το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Δεν είναι
συνεκτική και συµπεριληπτική µία κοινωνία και µία οικονοµία δύο
ταχυτήτων, µιας πρώτης για έναν µικρό κύκλο και µιας δεύτερης
για τη µεγάλη πλειονότητα.

Η κυβερνητική αναξιοπιστία δεν σταµατά, όµως, εδώ. Ο κ. Μη-
τσοτάκης εµφάνισε ως κεντρικό πρόταγµα της νέας θητείας την
αύξηση των µισθών. Αλλά ο κ. Μητσοτάκης είχε αποκαλύψει σε
µία συνέντευξή του πριν από µερικές εβδοµάδες ότι «µε το µε-
σοπρόθεσµο δεν κάνουµε κολπάκια». Αφού, λοιπόν, δεν κάναµε
κολπάκια µε το µεσοπρόθεσµο, στείλατε στις Βρυξέλλες, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, αύξηση 12,7%, ενώ εδώ προεκλογικά
όλοι σας και ο Πρωθυπουργός, µιλούσατε για 25% αύξηση των
µισθών. Περιφρονήσατε ευθέως την αγωνία του ελληνικού λαού
για καλύτερους µισθούς.

Αλλά, είναι µόνο αυτό; Το προεκλογικό σας πρόγραµµα είχε
αύξηση των επενδύσεων κατά 70% και στις Βρυξέλλες στείλατε
κατά 47%. Το προεκλογικό σας πρόγραµµα, όπως και εσείς σή-
µερα αναφέρατε –περιείχε αύξηση των εξαγωγών στο 60% του
ΑΕΠ και στο µεσοπρόθεσµο τις προσγειώσατε στο 34%. Τελικά,
πράγµατι, στο µεσοπρόθεσµο δεν γίνονται κολπάκια. Και θα µπο-
ρούσατε να στείλετε από τώρα τις προεκλογικές σας κοροϊδίες
στην αρχή, που θα κοστολογήσει τα προγράµµατα στις επόµενες
εθνικές εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Άλλο ένα σηµείο που φαίνεται η αποτυχία της οικονοµικής πο-
λιτικής είναι το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών,
το οποίο έφτασε το 10% το 2022. Ήταν το τρίτο µεγαλύτερο έλ-
λειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών µεταπολεµικά.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Η ανάπτυξη που διαφηµίζετε δεν
έχει βάθος, γιατί σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό στηρίζεται στο real
estate, τη χρυσή βίζα και τις κερδοσκοπικές εξαγορές κόκκινων
δανείων και επιχειρήσεων που, µάλιστα, πολλές από αυτές τις
εξαγορές γίνονται µε δάνεια των ελληνικών τραπεζών. Δηλαδή τι
συµβαίνει; Οι τράπεζες της χώρας χρηµατοδοτούν τον αφελλη-
νισµό της ελληνικής οικονοµίας. Για ποια ανάπτυξη, λοιπόν, µι-
λάµε, όταν ένα αρχιπέλαγος µικροµεσαίων επιχειρήσεων δεν έχει
πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα και στα αναπτυξιακά προ-
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γράµµατα, ενώ θα µπορούσε να έχει στα δάνεια του Ταµείου Ανά-
καµψης, όπως συνέβη στην Πορτογαλία.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ έχει έτοιµες και θα επα-
ναφέρει τις νοµοθετικές της πρωτοβουλίες για την προστασία
της πρώτης κατοικίας, τη ρύθµιση για τους δανειολήπτες σε ελ-
βετικό φράγκο, τους κανόνες διαφάνειας στη λειτουργία των
funds και τις εκατόν είκοσι δόσεις για χρέη σε εφορία και ασφα-
λιστικά ταµεία.

Εµείς προτείνουµε ένα άλλο µοντέλο ανάπτυξης, το οποίο έχει
προτεραιότητα την ενίσχυση της ελληνικής παραγωγής διασυν-
δέοντας τον τουρισµό µε τους υπόλοιπους τοµείς της οικονοµίας
και ιδιαίτερα τον πρωτογενή τοµέα και τη µεταποίηση. Έτσι, δη-
µιουργείται προστιθέµενη αξία στην οικονοµία µας, µία αειφόρος
ανάπτυξη. Είναι αυτή η δίκαιη πράσινη µετάβαση που πριν από
δεκαπέντε χρόνια εσείς της Νέας Δηµοκρατίας την κοροϊδεύατε
ως «πράσινα άλογα» και σήµερα µας κάνετε µαθήµατα για το
άρθρο 16 -θα τα πούµε και αυτά στη συνέχεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Μία αειφόρο ανάπτυξη που έχει προτεραιότητα τις ενεργει-
ακές κοινότητες και όχι βέβαια τη διανοµή των επενδύσεων ΑΠΕ
σε λίγους ισχυρούς ολιγάρχες, αλλά µε προτεραιότητα σε όρους
σύνδεσης για δήµους και παραγωγούς, προστατεύοντας τους
πολίτες και τις επιχειρήσεις από τις διακυµάνσεις των τιµών ενέρ-
γειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κοινωνικό κράτος για µας
είναι προτεραιότητα. Ο Πρωθυπουργός θέτει ως στρατηγικό στό-
χο τη ριζική βελτίωση του ΕΣΥ. Αναρωτιέµαι, κύριε Μητσοτάκη,
ξεχνάτε ότι είστε ο Πρωθυπουργός που στα χρόνια της διακυ-
βέρνησής σας ο ελληνικός λαός πλήρωσε από την τσέπη του τις
δεύτερες υψηλότερες ιδιωτικές δαπάνες υγείας σε όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; Μας ξεπερνά µόνο η Βουλγαρία.

Και µάλιστα, µόνο στο «Παπανικολάου», το νοσοκοµείο της
Θεσσαλονίκης, τρεισήµισι χιλιάδες ασθενείς περιµένουν για ένα
χειρουργείο στις λίστες ντροπής και στον «Ευαγγελισµό» η λίστα
αναµονής για µη επείγουσες καρδιαγγειακές επεµβάσεις είναι
περίπου έξι µήνες. Κάθε µέρα έρχονται µε τραγικό τρόπο στο
προσκήνιο οι αδυναµίες του ΕΚΑΒ. Τι κάνατε τέσσερα χρόνια;
Φτάσατε την τελευταία ώρα να επιστρατεύσετε στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων και της Πυροσβεστικής, για να καλύψετε το κενό
επτακοσίων διασωστών που χρειάζεται το ΕΚΑΒ. Σας ενηµερώνω
ότι η πρώτη επίκαιρη επερώτηση της Κοινοβουλευτικής µας Οµά-
δας θα είναι για τα προβλήµατα της λειτουργίας του ΕΚΑΒ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Γνωρίζουµε όλοι πάρα πολύ καλά ότι οι αποφάσεις σας για την
υγεία ήρθαν µε γνώµονα την εξυπηρέτηση µεγάλων ιδιωτικών
συµφερόντων, όπως καταδεικνύει η κατάργηση της αποκλειστι-
κής απασχόλησης των γιατρών στα δηµόσια νοσοκοµεία. Το
ΠΑΣΟΚ δηµιούργησε το ΕΣΥ και το ΠΑΣΟΚ θα αγωνιστεί για την
αναγέννηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, γιατί είναι ένα τε-
ράστιο κοινωνικό ζήτηµα που ακουµπά κάθε ελληνική οικογένεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Για τον λόγο αυτό σας πρότεινα να ανακατευθύνετε τους πό-
ρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Σας άκουσα να λέτε προεκλογικά
ότι δεν είναι δυνατή η αναθεώρηση των σχεδίων του Ταµείου
Ανάκαµψης. Μόλις προχθές η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε την
αναθεώρηση των σχεδίων της Γαλλίας και της Σλοβακίας. Ως πού
θα φτάσει αυτή η κοροϊδία;

Έχετε τη δυνατότητα έως το τέλος του χρόνου να ανακατευ-
θύνετε το 30% των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Βάλτε επιτέ-
λους προτεραιότητα την αναγέννηση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, για να σταµατήσει ο ελληνικός λαός να πληρώνει τις δεύ-
τερες υψηλότερες ιδιωτικές δαπάνες υγείας στην Ευρώπη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά όπως λέει ο ελληνικός λαός, «δεν υπάρχει δεν µπορώ,
υπάρχει δεν θέλω».

Αλλά και στην παιδεία όλη την προηγούµενη τετραετία η επι-
κοινωνία υπερίσχυσε της πολιτικής. Χαρακτηριστικό παράδειγµα

η Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία. Οι προσλήψεις έγιναν, αλλά αυτή
δεν υπάρχει, όπως περίπου έγινε και µε τους αγροφύλακες του
κ. Πολύδωρα. Το έχετε µάλλον παράδοση στο κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας. Ή ακόµα και η δηµόσια συζήτηση για τη βάση του
«10» χωρίς να προβληµατιζόµαστε για τους πραγµατικούς λό-
γους που χιλιάδες µαθητές έχουν τόσο χαµηλές επιδόσεις.

Για εµάς προτεραιότητα είναι µια ριζική µεταρρύθµιση στο εκ-
παιδευτικό σύστηµα, µε καθιέρωση του εθνικού απολυτηρίου στα
πρότυπα άλλων ευρωπαϊκών χωρών, ώστε να γίνει ξανά το σχο-
λείο κέντρο βάρους και όχι η παραπαιδεία. Με την ενισχυτική δι-
δασκαλία που µειώνει τις ανισότητες. Την ουσιαστική ψυχολογική
υποστήριξη των µαθητών και την ενίσχυση της ειδικής αγωγής
το πραγµατικό σχολείο της συµπερίληψης στα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα.

Και µια µικρή παρατήρηση. Προφανώς χρειάζεται και θέλουµε
αξιολόγηση στους εκπαιδευτικούς και στην εκπαίδευση, αλλά όχι
από µετακλητούς υπαλλήλους και τους κολλητούς των Υπουρ-
γών σας. Αυτό δεν είναι αξιολόγηση κ. Μητσοτάκη. Αυτό δεν είναι
αξιοκρατία. Αυτό είναι κοµµατοκρατία και είµαστε απέναντι.
Εµείς στηρίζουµε την πραγµατική, γνήσια αξιολόγηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Δεν θα µπορούσα να µη σχολιάσω επίσης και την προαναγγε-
λία σας για τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Κάνατε σύµβολο
αυτής της κορυφαίας διαδικασίας µόνο το άρθρο 16. Όπως έχω
πει επανειληµµένα, προτεραιότητά µας είναι η ενίσχυση του δη-
µοσίου πανεπιστηµίου για να έχουν τα εφόδια που χρειάζονται
για να σταθούν όρθια και να δηµιουργήσουν τα Ελληνόπουλα.
Αλλά δεν είµαστε αρνητικοί στην ουσιαστική ρύθµιση της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης µε γνώµονα την αυτονοµία, τη λογοδοσία
και τα υψηλά στάνταρ που πρέπει να πληρούνται όπως και σε
άλλες χώρες. Σε κάθε περίπτωση, µην περιµένετε να δεχθούµε
ότι ισότιµα πανεπιστήµια θα είναι ιδιωτικά εκπαιδευτήρια που
απλά θα βάλουν µια ταµπέλα και θα κάνουν εµπόριο πτυχίων, όχι.
Το ΠΑΣΟΚ δεν πρόκειται να δεχτεί ποτέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δήθεν επιτελικό κράτος από
όπου οργανώθηκαν όλες οι επιθέσεις κατά του κράτους δικαίου
για εµάς αποτελεί ξεκάθαρα τον πυρήνα ενός προβληµατικού συ-
στήµατος διακυβέρνησης. Ποια είναι η επιτελικότητα που επικα-
λείστε; Με τους τρεισήµισι χιλιάδες µετακλητούς υπαλλήλους
υπάρχει επιτελικότητα; Έχετε κάνει διαχρονικό ρεκόρ, αλλά και
αυτό το βαφτίζετε επιτελικό κράτος. Ρουσφέτι είναι, καθαρό ρου-
σφέτι.

Όταν όλες οι αποφάσεις για το Ταµείο Ανάκαµψης παίρνονται
χωρίς καµµία διαβούλευση µε την τοπική αυτοδιοίκηση είναι επι-
τελικό κράτος; Ακόµα και η σηµερινή σύνθεση της Κυβέρνησης
σπάει κάθε ρεκόρ. Εξήντα τρία µέλη, είκοσι τρεις Υπουργοί, τέσ-
σερις Αναπληρωτές, τριανταπέντε Υφυπουργοί και κυβερνητικός
εκπρόσωπος που παραµένει Γραµµατέας της Νέας Δηµοκρατίας.
Αλλά αυτή είναι η αντίληψή σας ή καλύτερα, όπως λέει ο αγαπη-
τός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, «αυτοί είστε».
Αυτή είναι η νοοτροπία σας, το ρουσφέτι, η αναξιοκρατία.

Σε αυτό, λοιπόν, το δαιδαλώδες σχήµα οι συνταγµατικά κατο-
χυρωµένες ανεξάρτητες αρχές αποκτούν έναν ακόµα πιο σηµα-
ντικό εποπτικό και ελεγκτικό ρόλο. Και θέλω να σας θέσω ευθέως
ένα ερώτηµα. Είναι στις προθέσεις σας η συγχώνευση της αρχής
διασφάλισης του απορρήτου των επικοινωνιών µε την αρχή προ-
στασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα µε µόνο στόχο την
επιτάχυνση της αποστρατείας του κ. Ράµµου, ο οποίος είναι και
το θύµα εξωθεσµικών επιθέσεων από τον Υπουργό σας, τον κ.
Γεωργιάδη; Στον βωµό της δήθεν επιτελικότητας και αυτό; Θα
αποδυναµώσετε τα θεσµικά αντίβαρα; Αλλά ενοχλεί ο κ. Ράµµος,
ο οποίος µαζί µε τον κ. Μενουδάκο έχουν αγωνιστεί για να µά-
θουµε την αλήθεια στη νοσηρή υπόθεση των υποκλοπών…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

… µια υπόθεση που η δικαιοσύνη έχει χρέος να αποκαλύψει
την αλήθεια και να υποδείξει ποιοι είναι αυτοί που ευθύνονται γι’
αυτό το νοσηρό σκάνδαλο που έπληξε τους θεσµούς, τη δηµο-
κρατία και τα ανθρώπινα δικαιώµατα στη χώρα, εκθέτοντάς τη
διεθνώς. Και επιχαίρετε βλέπω για ένα report της Κοµισιόν για τα
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θέµατα του κράτους δικαίου, αλλά δεν λέτε κουβέντα για το πό-
ρισµα της Εξεταστικής Επιτροπής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
που είναι κόλαφος για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, για την παράταξή µας που συνδέθηκε
µε τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις του κράτους και της λειτουργίας
του, ουσιαστικό επιτελικό κράτος σηµαίνει δηµοκρατία, διαφά-
νεια, ενίσχυση της αυτοδιοίκησης µε πόρους και αρµοδιότητες,
βάζοντας φραγµό στο συγκεντρωτικό µοντέλο λήψης αποφά-
σεων και στη λογική του κράτους-λάφυρο του εκάστοτε κλειστού
συστήµατος εξουσίας που αναπαράγει την αναξιοκρατία και τη
διαφθορά. Γιατί αυτή η αναξιοκρατία και η διαφθορά αποτυπώ-
νονται στην τραγωδία των Τεµπών. Το πόρισµα είναι εκκωφα-
ντικό. Θα µπορούσαµε να έχουµε τηλεδιοίκηση και να µην έχουµε
πενήντα επτά συµπολίτες µας νεκρούς. Δεν είχαµε, όµως, τηλε-
διοίκηση γιατί υπήρχαν εκτεταµένα φαινόµενα διαφθοράς. Τα
ήξερε όλα η Κυβέρνηση γιατί η αρχή διαφάνειας είχε παραδώσει
από τον Οκτώβριο του 2021 σχετική αναφορά στον αρµόδιο
Υπουργό. Δεν είναι τυχαίο που το πόρισµα αυτό δεν πήγε ποτέ
στον εισαγγελέα. Ξεχάστηκε στο συρτάρι του κ. Καραµανλή,
προφανέστατα για να µην µπλέξουν τα «γαλάζια παιδιά» του ΟΣΕ
και των άλλων οργανισµών που ερευνά σήµερα η Ευρωπαϊκή Ει-
σαγγελία.

Σας καλώ έστω και τώρα να υιοθετήσετε την πρότασή µας για
τη σύγχρονη Ελλάδα της αξιοκρατίας και της διαφάνειας, και να
συµφωνήσουµε σήµερα εδώ στη Βουλή των Ελλήνων οι διοική-
σεις των νοσοκοµείων και των οργανισµών να επιλέγονται µε
ανοικτό διεθνή διαγωνισµό εντός δύο µηνών, ώστε πραγµατικά
να υπηρετήσουν το δηµόσιο συµφέρον και τον ελληνικό λαό οι
άξιοι Έλληνες και όχι οι κολλητοί και οι επιλογές του κοµµατικού
κράτους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λαϊκή ετυµηγορία ανέδειξε,
όµως, και την ενίσχυση της ακροδεξιάς, των νεοναζιστικών µορ-
φωµάτων υπό νέο περιτύλιγµα. Κολακεύονται να παρουσιάζονται
ως αντισυστηµικές δυνάµεις ποιοι; Οι υµνητές του Χίτλερ; Οι
οπαδοί της χούντας; Το µισαλλόδοξο περιθώριο; Εµείς επιλέξαµε
να δώσουµε τη µάχη αυτή για να εµποδίσουµε τους δολοφόνους,
τους εγκληµατίες της Χρυσής Αυγής να παίξουν ρόλο στο πολι-
τικό σύστηµα κατεβαίνοντας στις εθνικές εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Δεν λιποτακτήσαµε, δεν κάναµε ότι δεν τρέχει τίποτα ούτε ψα-
ρέψαµε ψήφους σε θολά νερά κλείνοντας το µάτι στους νεοναζί.
Και βέβαια ούτε επιτρέψαµε, κύριε Μητσοτάκη, στον καταδικα-
σµένο εγκληµατία Κασιδιάρη να κάνει τρία χρόνια προεκλογική
εκστρατεία από τις φυλακές, όπως κάνατε εσείς.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ΠΑΣΟΚ στα ζητήµατα εξωτε-
ρικής πολιτικής τοποθετείται πάντα µε ιστορική και εθνική ευ-
θύνη. Για εµάς τα εθνικά θέµατα πρέπει να είναι πεδίο συναινέ-
σεων. Αυτό, όµως, προϋποθέτει σεβασµό στον θεσµικό ρόλο της
Βουλής και συναντίληψη. Άλλωστε, το ΠΑΣΟΚ το απέδειξε στην
πράξη µε την ψήφο του. Στηρίξαµε όλες τις συµφωνίες για την
ενίσχυση της αποτρεπτικής ισχύος της χώρας. Αυτό βέβαια δεν
σηµαίνει λευκή επιταγή στην Κυβέρνηση για ένα µακροπρόθεσµο
ράλι εξοπλισµών ούτε θα δεχθούµε υποχωρήσεις στα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα.

Στο τελευταίο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο άνοιξε η συζήτηση για
την επανέναρξη της θετικής ατζέντας µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Τουρκίας. Δεν θα δεχθούµε οικονοµικά ή γεω-
πολιτικά παιχνίδια του ΝΑΤΟ ή ισχυρών κρατών της Ένωσης στην
πλάτη του ελληνικού λαού. Η όποια συζήτηση θα εξαρτάται
άµεσα από το πόσο έτοιµη είναι η Τουρκία να αφήσει στο παρελ-
θόν τις αναθεωρητικές της λογικές και να σεβαστεί επιτέλους το
Διεθνές Δίκαιο, τη Συνθήκη της Λωζάνης, καθώς και τις σχέσεις
καλής γειτονίας απέναντι στην Ελλάδα και την Κύπρο.

Τα ελληνικά σύνορα είναι και ευρωπαϊκά σύνορα. Για τον λόγο
αυτό είναι απαραίτητη η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη στην πράξη µε
υποχρεωτικούς κανόνες για τις εξαγωγές ευρωπαϊκών όπλων
προς τρίτες χώρες και ιδιαίτερα προς την Τουρκία. Δεν επιτρέ-
πεται οι εταίροι µας και οι σύµµαχοί µας να εξοπλίζουν έναν διε-
θνή ταραξία που δεν σέβεται το Διεθνές Δίκαιο ούτε να
κερδοσκοπούν ωθώντας σε ένα ανταγωνισµό εξοπλισµών τις δύο
χώ- ρες.

Ως προς το προσφυγικό-µεταναστευτικό, η αδυναµία της τε-
λευταίας συνόδου να καταλήξει σε ένα κοινό κείµενο αναδεικνύει
τη λανθασµένη επιλογή συµµάχων που έκανε η Κυβέρνηση τα
προηγούµενα χρόνια. Αυτοί που της κτυπούσαν την πλάτη είναι
οι ίδιοι που σήµερα στην Ευρώπη κλείνουν την πόρτα της αλλη-
λεγγύης. Το επόµενο διάστηµα είναι πολύ κρίσιµο, καθώς θα ξε-
κινήσουν οι διαπραγµατεύσεις µεταξύ Συµβουλίου και Κοινο-
βουλίου για τη νοµοθεσία που θα αντικαταστήσει τον Κανονισµό
Δουβλίνο ΙΙΙ. Η Κυβέρνηση θα πρέπει επιτέλους να ενεργοποιηθεί
και µαζί µε άλλες χώρες της περιφέρειας να πιέσει το συµβούλιο,
ώστε να προσεγγίσει τη θέση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου,
που είναι πιο κοντά στις πραγµατικές ανάγκες της Ελλάδας,
καθώς προβλέπει ένα µόνιµο µηχανισµό αλληλεγγύης και µετε-
γκαταστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως δεσµεύτηκα προεκλογικά,
το ΠΑΣΟΚ θα είναι η στιβαρή, υπεύθυνη, αξιόπιστη Αντιπολί-
τευση, που θα καθοδηγείται από τις αρχές και τις αξίες της. Θα
είναι ο γνήσιος αντίπαλος του ανορθολογισµού και της συντήρη-
σης, θα είναι η φωνή της λογικής και της προόδου, χωρίς διχα-
σµό, χωρίς τοξικότητα, χωρίς εύκολες λύσεις, χωρίς την πολιτική
της ατάκας και του ανέξοδου εντυπωσιασµού, που, όµως, τον
πλήρωσε τα τελευταία χρόνια πολύ ακριβά ο ελληνικός λαός. Πυ-
ξίδα των συναινέσεών µας, αλλά και των αντιπαραθέσεών µας θα
είναι το συµφέρον του λαού και της πατρίδας. Οι προτάσεις µας
θα είναι δίκαιες και εφαρµόσιµες για να υπερασπιστούµε την κοι-
νωνική συνοχή, τη βιώσιµη ανάπτυξη, τους δηµοκρατικούς θε-
σµούς, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και το περιβάλλον.

Η Νέα Δηµοκρατία, όσο και αν αυτοπροβάλλεται ως φορέας
εκσυγχρονισµού, είναι µια δύναµη βαθιά υπερσυγκεντρωτική και
πελατειακή. Οι καθηµερινές µας µάχες θα είναι το στέρεο έδα-
φος πάνω στο οποίο θα αναγεννηθεί και θα µεγαλώσει η προ-
οδευτική δηµοκρατική παράταξη για να αποκτήσει ξανά η χώρα
µας µια ισχυρή εναλλακτική προοδευτική πρόταση διακυβέρνη-
σης τα επόµενα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και επειδή, κύριε Πρωθυπουργέ, σας άκουσα για µήνες να πα-
ραπονιέστε ότι δεν έχουµε συναντηθεί, ορίστε συναντηθήκαµε
επιτέλους και θα τα λέµε τακτικά στη Βουλή των Ελλήνων και να
είστε βέβαιος για αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής χειρο-

κροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Ανδρουλάκη στην πρώτη του εµφάνιση ως Αρχη-
γός Κόµµατος στη Βουλή και µε την οικονοµία χρόνου συµψή-
φισε και το µικρό ξεπέρασµα που έγινε από τους άλλους Αρχη-
γούς, που και αυτοί σεβάστηκαν κατά βάσιν την τήρηση του χρό-
νου και µπορώ να πω ότι πάµε καλά σε αυτόν τον τοµέα.

Ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση πριν καλέσω τον κ. Κουτσού-
µπα.

Την 4η Ιουλίου, προχθές, έλαβα µια επιστολή από τους ψηφο-
λέκτες της κάλπης των υποψηφίων Αντιπροέδρων της Αντιπολί-
τευσης, η οποία καταχωρείται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, οι Προγραµµατικές Δηλώσεις που ανέγνωσε
νωρίτερα ο Πρωθυπουργός επιβεβαιώνουν πως στη νέα κυβερ-
νητική της θητεία η Νέα Δηµοκρατία θα επιχειρήσει να τρέξει
ακόµα πιο αποφασιστικά την επίθεση στα εργατικά λαϊκά δικαιώ-
µατα. Έχει όλο το πακέτο και το αντιλαϊκό πρόγραµµα, αλλά και
τους κατάλληλους ανθρώπους στις κατάλληλες θέσεις για να
εκτελέσουν τις νέες ειδικές αποστολές σε βάρος του ελληνικού
λαού.

Όλα αυτά για τα οποία προειδοποιούσε το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος σε αυτή τη µακρά προεκλογική περίοδο είναι
εδώ µπροστά µας. Είναι εδώ τα προαπαιτούµενα του Ταµείου
Ανάκαµψης και της πολυπόθητης επενδυτικής βαθµίδας. Είναι
εδώ οι λεγόµενες µεταρρυθµίσεις, δηλαδή οι βαθιές αναγκαίες
αλλαγές που απαιτούν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι οποίες απλώ-
νονται σε όλους τους κρίσιµους τοµείς της ζωής του ελληνικού
λαού. Είναι εδώ όλα αυτά σε συνθήκες, µάλιστα, που τα γνωστά
από την περίοδο των µνηµονίων «µατωµένα» πλεονάσµατα επι-
στρέφουν µε το νέο Σύµφωνο Σταθερότητας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενώ όπως όλα δείχνουν µια νέα οικονοµική κρίση είναι
προ των πυλών. Είναι εδώ η µεγαλύτερη εµπλοκή της χώρας στο
µακελειό στην Ουκρανία και στους διάφορους νατοϊκούς σχεδια-
σµούς στην περιοχή. Είναι εδώ οι διευθετήσεις σε Αιγαίο και Ανα-
τολική Μεσόγειο κάτω από την οµπρέλα των Ηνωµένων Πολι-
τειών Αµερικής και του ΝΑΤΟ, που έχουν µπει για τα καλά πλέον
στο τραπέζι.

Όλα αυτά περιέχονται στους µπλε φακέλους, που λίγες µέρες
πριν παρέλαβαν τα µέλη του νέου Υπουργικού Συµβουλίου. Είναι
καλαίσθητοι εξωτερικά, αλλά τροµακτικοί στο περιεχόµενο και
αυτό το περιεχόµενο δεν αλλάζει όσους τίτλους, όσους αστερί-
σκους και αν βάλετε.

Τα όσα λέτε για δήθεν καλύτερους µισθούς, καλύτερη υγεία,
καλύτερη ζωή, µόνο ως έκθεση ιδεών ακούγονται σε σοβαρά και
υπεύθυνα αυτιά. Βέβαια, τα ίδια λέγατε περίπου πριν τέσσερα
χρόνια. Πριν µας πείτε για τις διάφορες αναποδιές τώρα που σας
έτυχαν τα προηγούµενα χρόνια, θα σας πούµε εµείς ότι σε κάθε
περίπτωση κρατήσατε σταθερό τον βασικό προσανατολισµό σας,
να διαφυλαχθούν δηλαδή τα συµφέροντα του µεγάλου κεφα-
λαίου κόντρα στα πραγµατικά συµφέροντα των εργαζοµένων
όσο και αν αρκετοί εργαζόµενοι ακόµα σας έδωσαν τράτο, δεί-
χνοντάς σας ανοχή µε την ψήφο τους µέχρι να δουν πού ακριβώς
το πάτε.

Βέβαια, εσείς µε την ίδια πυξίδα συνεχίζετε και µε αυτό το κρι-
τήριο θα αντιµετωπίσετε ό,τι προκύψει, προσπαθώντας πάντα να
κουκουλώσετε τα µεγάλα αδιέξοδα του συστήµατός σας, τα
οποία όσο περνάει ο καιρός όλο και πιο δύσκολα είναι διαχειρί-
σιµα.

Εµείς δεν πρόκειται να κρατήσουµε καµµία στάση αναµονής
απέναντί σας ούτε φυσικά να σας δώσουµε κάποια περίοδο χά-
ριτος. Το αντίθετο. Οι είκοσι ένας Βουλευτές, που εξέλεξε το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος και θα ήταν περισσότεροι αν δεν
υπήρχε ο καλπονοθευτικός νόµος σας, έχουν ήδη πάρει τη θέση
τους εκεί που είχαν υποσχεθεί, δίπλα στον λαό στους αγώνες,
στις διεκδικήσεις του.

Αυτή τη φωνή των αγώνων, των διεκδικήσεων θα µεταφέρουµε
και µέσα στη Βουλή µε τις προτάσεις που θα καταθέτουµε, ενώ
θα αποκαλύπτουµε και τον πραγµατικό χαρακτήρα των νοµοθε-
τηµάτων σας.

Το κυριότερο; Θα επιµένουµε να προβάλλουµε πως υπάρχει
εναλλακτική για τον λαό και αυτή φυσικά δεν βρίσκεται στον
δρόµο που υπηρετεί τα κέρδη των λίγων, αλλά σε ένα ριζικά δια-
φορετικό δρόµο για τη χώρα µας, για τον λαό µας, που υπηρετεί
τις πραγµατικές δικές του ανάγκες.

Ξεκαθαρίζουµε, λοιπόν. Όποιος εξακολουθεί να µιλάει για µία
δήθεν παντοδυναµία της νέας Κυβέρνησης και µάλιστα να την
αβαντάρει αυτή τη δήθεν παντοδυναµία, θα διαψευστεί πανηγυ-
ρικά. Το ίδιο και εσείς στην Κυβέρνηση βέβαια, αν το πιστεύετε,

που δεν το νοµίζουµε, γιατί ξέρετε και εσείς πολύ καλά πως πάρα
πολλοί από αυτούς που σας ψήφισαν το έκαναν µε βαριά καρ-
διά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Πιστεύουµε ακράδαντα ότι η παντοδυναµία ή όχι της οποι-
ασδήποτε κυβέρνησης δεν κρίνεται φυσικά από την κοινοβουλευ-
τική της δύναµη ή από το ποσοστό της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης ή από το αν έχει τον απαιτούµενο αριθµό Βουλευτών
για να καταθέσει πρόταση µοµφής. Κρίνεται από το αν υπάρχει
δυνατό, οργανωµένο λαϊκό εργατικό κίνηµα, αν υπάρχει δυνατό
ΚΚΕ. Και στη χώρα µας υπάρχει τέτοιο κίνηµα, εργατικό κίνηµα,
παρά τα περισσότερα βήµατα αναµφίβολα που πρέπει να γίνουν
στην κατεύθυνση αυτό το κίνηµα να µαζικοποιείται και να αποκτά
συντονισµένο πανελλαδικό χαρακτήρα µε πιο ξεκάθαρο αντικα-
πιταλιστικό προσανατολισµό.

Έχετε αντίπαλο, κύριοι της Κυβέρνησης και θα κάνει ό,τι περ-
νάει από το χέρι του για να σας βάλει εµπόδια, να δυσκολέψει το
αντιλαϊκό έργο, για να έχει ο ελληνικός λαός και κατακτήσεις.
Αυτή είναι η δική µας δέσµευση και προεκλογικά -το ξέρετε άλ-
λωστε όλοι εδώ µέσα στη Βουλή- αλλά και µετεκλογικά: Να αντα-
ποκριθούµε σε αυτό για το οποίο µας στήριξαν οι εργαζόµενοι,
να είµαστε η λαϊκή µαχητική Αντιπολίτευση και µέσα εδώ και κυ-
ρίως έξω, µέσα στον λαό, µέσα στους αγώνες του. Γιατί αντιπο-
λίτευση από τη σκοπιά του λαού δεν µπορούν να κάνουν τα
κόµµατα της σοσιαλδηµοκρατίας, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, όχι
επειδή είναι σε εξέλιξη οι διεργασίες για την αναµόρφωση του
χώρου που διεκδικούν, αλλά επειδή ουσιαστικά ταυτίζονται µαζί
σας στα προγραµµατικά ζητήµατα.

Αυτός είναι και ο λόγος που Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ εκφράζο-
νται µε τόσο καλά λόγια για τη νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. Τι αντιπολίτευση να κάνουν ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ στα αντι-
λαϊκά προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης, όταν έχουν
κάνει γαργάρα το ότι πρόκειται για µια νέα επαίσχυντη δανειακή
σύµβαση, µε ό,τι συνεπάγεται αυτό για τον λαό; Ζητάνε µάλιστα
τη µονιµοποίησή του, βάζοντας µονάχα θέµα επαναδιαπραγµά-
τευσης κάποιων όρων του. Θυµίζω µόνο πως δεν πήγε και πολύ
καλά αυτό στο παρελθόν. Χθες είχαµε µάλιστα και την επέτειο
του δηµοψηφίσµατος-απάτη, που οδήγησε στο τρίτο βάρβαρο
µνηµόνιο.

Τώρα, όµως, δεν υπάρχει καιρός για νέες αυταπάτες. Αυτές
έχουν τελειώσει µαζί µε τους εµπνευστές τους. Γι’ αυτό άλλωστε
και αναζητούν νέα αφηγήµατα, νέες εκδοχές ίδιας βέβαια νοο-
τροπίας αυταπατών, για να τις πλασάρουν πάλι στον ελληνικό
λαό, στη νεολαία και το κίνηµά τους.

Τι αντιπολίτευση να κάνει, για παράδειγµα, ο ΣΥΡΙΖΑ στα ζη-
τήµατα της υγείας, όταν αποδέχεται την µεγάλη επιχειρηµατική
δράση στον κρίσιµο αυτό τοµέα; Προχθές, ο κ. Μητσοτάκης
εξήγγειλε το µέτρο-µπάλωµα ουσιαστικά των τραγικών ελλεί-
ψεων στο ΕΚΑΒ. Σήµερα αναλαµβάνει ο Στρατός και η Πυροσβε-
στική, αύριο πιο ενεργά ο ιδιωτικός επιχειρηµατικός τοµέας.

Θυµίζω το ίδιο πρότεινε και ο κ. Τσίπρας προεκλογικά σε µια
οµιλία του, κατά τραγική σύµπτωση µάλιστα στην Κω, εκεί που
λίγες εβδοµάδες µετά µια γυναίκα έχασε τη ζωή της, καθώς την
µετέφεραν σε καρότσα στο νοσοκοµείο, χώρια που παραδέχτηκε
πως η δηµοσιονοµική ισορροπία δεν επιτρέπει τις αναγκαίες
προσλήψεις στα νοσοκοµεία.

Θα µπορούσαµε να µιλάµε ώρες, αποδεικνύοντας πως σε αυτή
τη Βουλή θα επαναληφθεί το ίδιο σκηνικό µε την προηγούµενη:
ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ να ψηφίζουν τους εµβληµατικούς αντι-
λαϊκούς νόµους της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί πολύ απλά συµφω-
νούν στα κρίσιµα στρατηγικά ζητήµατα. Ούτε µπορεί κανείς να
περιµένει ότι θα ασκήσει αντιπολίτευση από τη σκοπιά του λαού
το φασιστικό µόρφωµα ή άλλες αντιδραστικές δυνάµεις που βρί-
σκονται µέσα στη νέα Βουλή.

Όσο ορισµένοι θα συνεχίζουν το ξέπλυµα αυτών των δυνά-
µεων, όπως άλλοι έκαναν και προεκλογικά, όσο τα διάφορα επι-
τελεία του συστήµατος θα παρουσιάζουν ως δήθεν αντισυστη-
µικούς τα δικά τους τσιράκια, εµείς θα πρωτοστατούµε µέσα
στον λαό, στις γειτονιές, στις πόλεις, στους χώρους δουλειάς,
στις σχολές, για να αποµονωθούν, για να πάνε από εκεί που
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ήρθαν αυτές οι δυνάµεις του σκότους.
Ας επανέλθουµε τώρα σε εσάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Σαν να µην πέρασε µια µέρα. Όπως και τον Ιούλη του 2009 έτσι
και σήµερα υπόσχεστε ξανά οφέλη για όλους από την αύξηση
του ρυθµού ανάπτυξης, την προσέλκυση νέων επενδύσεων, την
αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ.
Παρουσιάζετε τον στόχο κατάκτησης της επενδυτικής βαθµίδας
ως το σίγουρο δρόµο που θα οδηγήσει στη λαϊκή ευηµερία.

Όµως, ήδη έχει αρχίσει να συσσωρεύεται πάρα πολύ µεγάλη
πείρα ανάµεσα στους εργαζόµενους, για να πιστέψουν ξανά το
γνωστό παραµύθι της ανάπτυξης για όλους. Έχουµε και λέµε. Ο
ρυθµός ανάπτυξης το 2021 ήταν 8,4% και 5.9% το 2022. Σηµει-
ώθηκε, όπως λέτε και εσείς, ρεκόρ επενδύσεων και κερδών.
Ήρθε τάχα η ευηµερία για τους εργαζόµενους; Γνώρισαν καλύ-
τερες µέρες οι εργαζόµενοι, για παράδειγµα, στον τουρισµό, στις
κατασκευές. στις τηλεπικοινωνίες, στην υγεία; Όπως παντού, ένα
πράγµα αποδεικνύεται: Προϋπόθεση για να αυξάνονται τα κέρδη
είναι να αυξάνεται το ξεζούµισµα, ο βαθµός εκµετάλλευσης των
εργαζοµένων και αυτό σηµαίνει πως οι ανισότητες αυξάνονται
και δεν µειώνονται, όπως υπόσχεται η Κυβέρνησή σας.

Τα ίδια, βέβαια, υποσχόταν και το ΠΑΣΟΚ παλιότερα και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Τι διαφορετικό θα φέρει, τάχα, η νέα αύξηση του ρυθµού
ανάπτυξης που θα είναι στην καλύτερη των περιπτώσεων κάτω
από το µισό της περσινής; Λέµε «στην καλύτερη περίπτωση»
µόνο αν υπάρξει καλύτερη επίδοση από τις αρχικές προβλέψεις
του ΟΟΣΑ και τις δικές σας και ο ρυθµός φτάσει στο 2,5% για το
2023. Δηλαδή, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, η ελ-
ληνική οικονοµία βρίσκεται ήδη σε πορεία επιβράδυνσης. Και τι
θα γίνει, αν εκδηλωθεί τελικά νωρίτερα νέα κρίση στην Ευρω-
ζώνη; Ποιος θα σηκώσει ξανά τα πρόσθετα βάρη;

Τα µαντάτα δεν είναι καλά. Η γερµανική οικονοµία είναι ήδη σε
ύφεση και η Ευρωζώνη σηµειώνει επίσης συνεχή συρρίκνωση για
δύο συνεχόµενα τρίµηνα. Αποδεικνύεται ότι το σύστηµα δεν δια-
θέτει φάρµακο για τη µεγάλη ασθένειά του, τα πολλά δηλαδή
υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια που δεν µπορούν να διασφαλί-
σουν ικανοποιητικό ποσοστό κέρδους.

Έτσι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, αφού δοκίµασε τον
φθηνό δανεισµό και τα µεγάλα κρατικά πακέτα για την τόνωση
της ανάπτυξης, προχωρά στην πιο γρήγορη και µεγάλη εκτίναξη
των επιτοκίων µεταπολεµικά, για να αντιµετωπίσει τον πληθωρι-
σµό που αυξήθηκε µε την προηγούµενη πολιτική της. Ήδη η Λα-
γκάρντ προεξόφλησε νέα αύξηση του επιτοκίου και υψηλά επιτό-
κια για τα δύο επόµενα χρόνια. Ταυτόχρονα, υποδεικνύει καθή-
λωση των πραγµατικών µισθών και διατήρηση του ακριβού δα-
νεισµού για τα λαϊκά νοικοκυριά για να συγκρατηθεί ο πληθω-
ρισµός. Παραδέχεται ότι πίσω από την άνοδο των τιµών κρύβεται
κυρίως η αύξηση των καπιταλιστικών κερδών. 

Όµως όλοι ξέρουµε και βλέπουµε ότι αυτά τα καπιταλιστικά
κέρδη για την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, για την Κοµισιόν,
για τις κυβερνήσεις τους είναι ιερά. Γι’ αυτό και έχουν αρχίσει τα
ευχολόγια να δεχθούν οι όµιλοι εθελοντικά µια µείωση στα περι-
θώρια κέρδους τους.

Στην πράξη, λοιπόν, η κατάσταση θα επιδεινωθεί τόσο για τα
υπερχρεωµένα κράτη όσο και για τα χρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά.
Την ίδια ώρα το ελληνικό κρατικό χρέος έχει ήδη διογκωθεί κατά
50 δισεκατοµµύρια ευρώ από το 2015. Μπορεί σήµερα ακόµα να
εξυπηρετείται, αλλά τα δεδοµένα θα αλλάξουν σε περίπτωση εκ-
δήλωσης διεθνούς κρίσης.

Δεν θα επιδράσουν, λοιπόν, αυτές οι εξελίξεις αρνητικά το επό-
µενο διάστηµα τον τουρισµό, τις εξαγωγές, το ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών; Ήδη υπάρχουν αρνητικά σηµάδια. Ποιος,
λοιπόν, θα φορτωθεί ακόµα µεγαλύτερα βάρη για να διασφαλι-
στούν τα ετήσια πλεονάσµατα που απαιτεί η Κοµισιόν και στα
οποία έχει ήδη συµφωνήσει η Κυβέρνηση, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ και
το ΠΑΣΟΚ; Δεν θα πληρώσουν ασφαλώς οι µεγαλοµέτοχοι των
εισηγµένων στο Χρηµατιστήριο οµίλων, θα συνεχιστεί το καθε-
στώς του αναβαλλόµενου φόρου για τις τράπεζες και των αφο-
ρολόγητων µερισµάτων των εφοπλιστών. Τι θα γίνει ακριβώς; Μα,
φυσικά, θα κλιµακωθεί, σύµφωνα µε την υπόδειξη της Τράπεζας
της Ελλάδος η επίθεση στους αυτοαπασχολούµενους, στους µι-
κρούς επιχειρηµατίες µέσα από τους ψηφιακούς ελέγχους, αυ-

τούς τους αυτοαπασχολούµενους τους οποίους εσείς και οι µε-
γαλοεπιχειρηµατίες έχετε το θράσος -και σήµερα το κάνατε- να
τους βαφτίζετε φοροφυγάδες, ενώ θα συνεχιστεί το αίσχος των
υψηλών άδικων έµµεσων φόρων που φορτώνουν ίσα βάρη σε
άνισα εισοδήµατα.

Μαζί µε όλα αυτά θα υλοποιηθούν και οι απαιτήσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Τα διαβάσαµε στην εαρινή έκθεση της Κοµισιόν,
«να κοπούν οι επιδοτήσεις και οι δαπάνες κοινωνικής πολιτικής
και να περιοριστούν µόνο στην ακραία φτώχεια». Ήδη ο Ελληνι-
κός Σύνδεσµος Προµηθευτών Ενέργειας ζητά αυξήσεις στο Κοι-
νωνικό Τιµολόγιο του ρεύµατος, ενώ οι σχετικές επιδοτήσεις θα
σταµατήσουν τους επόµενους µήνες.

Ποια είναι η απάντησή σας σε όλα αυτά; Τα γνωστά που λέγατε
και προεκλογικά, ότι ο ρυθµός ανάπτυξης της Ελλάδας είναι δι-
πλάσιος της Ευρωζώνης, ότι σύντοµα θα αποκτήσετε την επεν-
δυτική βαθµίδα. Μα αυτά ακριβώς τα χαρακτηριστικά είχε η
ελληνική οικονοµία και την περίοδο πριν εκδηλωθεί η µεγαλύτερη
µεταπολεµική κρίση το 2008-2009. Οι ευνοϊκοί όροι δανεισµού
έτσι κι αλλιώς θα αφορούν τους µεγάλους επενδυτές. Δεν θα
σταµατήσει το κούρεµα των λαϊκών καταθέσεων από τον πληθω-
ρισµό ούτε η δραµατική επιβάρυνση των λαϊκών οικογενειών από
τους τόκους των δανείων. Όλα αυτά, βέβαια, είναι γνωστά, γι’
αυτό και ο κ. Στουρνάρας προσπαθούσε να τα µαζέψει -να µαζέ-
ψει εσάς µάλλον- λέγοντας πως δεν υπάρχει επαρκής δηµοσιο-
νοµικός χώρος για να υλοποιηθούν αυτές οι εξαγγελίες σας. Κάτι
ξέφυγε για αυτό και στον κ. Σκυλακάκη, νοµίζω.

Εσείς, όµως, τον χαβά σας, προσπαθείτε να κάνετε το άσπρο
µαύρο, για να κρύψετε ποιος πραγµατικά χάνει και ποιος πρα-
γµατικά κερδίζει. Συνεχίζετε τη µεγάλη κλοπή του λαϊκού εισο-
δήµατος και παρουσιάζετε την επιστροφή ελάχιστων από τα
κλεµµένα ως φιλολαϊκή πολιτική. Σαν να λέµε «τα δικά µου δικά
µου και τα δικά σου πάλι δικά µου».

Βέβαια, θα καταργήσετε σταδιακά ορισµένα από τα παλιά αντι-
λαϊκά µέτρα, όπως τα τεκµήρια διαβίωσης, αφού έχετε εξασφα-
λίσει ότι η φοροαφαίµαξη θα γίνει µε πιο σύγχρονους τρόπους.
Το παράδειγµα της φορολογίας των αυτοαπασχολούµενων είναι
ίσως το χαρακτηριστικότερο: Υπόσχεστε σηµαντική µείωση φο-
ρολογίας για τους µικροεπαγγελµατίες, τους φτωχούς αγρότες,
κάποια από τα εργατικά λαϊκά στρώµατα, χωρίς να τους λέτε,
όµως, την αλήθεια. Γιατί δεν λέτε στον λαό ότι αυτό που προτεί-
νετε είναι µικρότερους συντελεστές, αλλά περισσότερους φό-
ρους;

Στην πραγµατικότητα, είναι εµφανές τι θέλετε να κάνετε: Θα
αξιοποιήσετε την ψηφιακή τεχνολογία, την ηλεκτρονική διασύν-
δεση, το πλαστικό χρήµα και το περιβόητο «myDATA», για να βά-
λετε µια πραγµατική θηλιά σε εκατοντάδες χιλιάδες αυτοα-
πασχολούµενους και πολύ µικρές επιχειρήσεις που φοροδιαφεύ-
γουν. Στόχος σας είναι να εντείνετε την επίθεση στους αυτοαπα-
σχολούµενους και στις µικρές επιχειρήσεις για να προωθήσετε
και µάλιστα µε επιθετικό τρόπο τη συγκέντρωση της πίτας στους
µεγάλους λίγους οµίλους.

Η πολιτική σας αποκαλύπτει ποιο είναι το πραγµατικό πολιτικό
και ταξικό αποτύπωµα του περιβόητου ψηφιακού κράτους, το
οποίο -σας θυµίζω- έγινε στάχτη σε εκείνη την ανείπωτη τραγω-
δία όπου χάθηκαν αθώες ψυχές, στη σύγκρουση των τρένων στα
Τέµπη, για το οποίο οι γονείς και όλοι οι συγγενείς των παιδιών
ζητούν να µην παραγραφούν τα εγκλήµατα όλων των υπεύθυνων,
όσο ψηλά κι αν βρίσκονται.

Ανοίγω µια ακόµα µικρή παρένθεση. Αυτό το ψηφιακό κράτος
θυµίζει λίγο ένα παλιό τηλεοπτικό σποτ, πάει µε όλα. Προβάλλετε
τον ψηφιακό µετασχηµατισµό ως δήθεν διασφάλιση της ισότιµης
πρόσβασης όλων στις δηµόσιες υποδοµές, ως κατοχύρωση της
διαφάνειας της κρατικής λειτουργίας, µαζί µε τα γνωστά περί κα-
τάργησης των χρονοβόρων γραφειοκρατικών εµποδίων στην εξυ-
πηρέτηση του πολίτη. Μάλιστα! Μπορεί να γλιτώσουµε από ορισ-
µένες περιττές ουρές αναµονής στις κρατικές υπηρεσίες που
προκαλούν εκνευρισµό, αγανάκτηση στον κόσµο και αργήσαµε
και πολύ να το κάνουµε, βέβαια, αυτό.

Όµως η ψηφιακή διακυβέρνηση υπηρετεί την αντιλαϊκή πολι-
τική σας, έχει ταξικό πρόσηµο. Τα παραδείγµατα είναι πολλά. Τι
εννοούµε; Η ψηφιακή άυλη, για παράδειγµα, συνταγογράφηση
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έχει στόχο την πιο αποτελεσµατική περικοπή αναγκαίων κρατικών
δαπανών στην υγεία. Τα ψηφιακά ραντεβού δεν καταργούν τους
µήνες αναµονής για µια εξέταση στα δηµόσια νοσοκοµεία. Οι
ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί είναι ο εφιάλτης των λαϊκών νοικο-
κυριών µε τα κόκκινα δάνεια. Σας το λέµε εµείς που κάθε µέρα
µπαίνουµε µπροστά για να τους ακυρώσουµε και το καταφέρ-
νουµε. Η Ψηφιακή Κάρτα Εργασίας -διάταξη του νόµου Χατζη-
δάκη που ψήφισε και ο ΣΥΡΙΖΑ- δεν µείωσε την εκµετάλλευση,
τις απλήρωτες υπερωρίες. Ο νέος Υπουργός Εργασίας εξήγγειλε
κιόλας αλλαγές στην Ψηφιακή Κάρτα Εργασίας. Εδώ θα είµαστε
να τα λέµε, κυρίως να καταγγέλλουµε την εργοδοτική τροµοκρα-
τία την οποία υφίστανται και θα υφίστανται οι εργαζόµενοι. Η ηλε-
κτρονική έκδοση οικοδοµικών αδειών, η Ηλεκτρονική Ταυτότητα
Κτηρίου, το e-ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ, η ψηφιοποίηση των υποθηκοφυ-
λακείων και των αρχείων των πολεοδοµιών -όλα έργα του Τα-
µείου Ανάκαµψης- δεν κάνουν φθηνότερη και πιο ασφαλή τη
λαϊκή στέγη. Κλείνω την παρένθεση.

Μην µας πείτε, λοιπόν, πως µε τις νέες τεχνολογίες θέλετε να
διευκολύνετε τη ζωή των εκατοντάδων χιλιάδων αυτοαπασχολού-
µενων και πολύ µικρών επιχειρήσεων, να τους κυνηγήσετε ανε-
λέητα θέλετε. Οι φοροελαφρύνσεις που υπόσχεστε είναι, λοιπόν,
ένα µεγάλο ψέµα. Το κάθε ευρώ από τα ψίχουλα φοροελάφρυν-
σης για τους αυτοαπασχολούµενους ΕΒΕ θα το πληρώνουν
διπλά και τρίδιπλα οι ίδιοι. Οι ίδιες οι ελαφρύνσεις για τους πολ-
λούς είναι πραγµατικά ψίχουλα. Υπόσχεστε µια µείωση 100 ευρώ
φόρου για έναν µισθωτό και ενδεχοµένως µια µεγαλύτερη µεί-
ωση για έναν αυτοαπασχολούµενο, που, όµως, θα κληθεί µέσα
από ένα ασφυκτικό δίκτυ φοροαφαίµαξης να πληρώσει χιλιάδες
ευρώ περισσότερα σε φόρους και πρόστιµα.

Θα µας απαντήσετε, ενδεχοµένως, ότι απλά εφαρµόζετε τους
νόµους µε µεγάλη αυστηρότητα και ότι για σας αυτή είναι η δι-
καιοσύνη. Άλλωστε, λέτε, κάποιος πρέπει να πληρώσει. 

Όχι, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Τους νόµους σας τους έχε-
τε φτιάξει για να κερδίζουν οι πάνω, οι µεγάλοι, οι διάφοροι όµι-
λοι, όλοι αυτοί που νόµιµα δεν καταβάλλουν φόρους για τα τρελά
κέρδη τους, για τα δισεκατοµµύρια που χουφτώνουν κάθε χρόνο.
Μιλάµε για εφοπλιστές, για δεκάδες φοροαπαλλαγές, για τους
µεγαλοξενοδόχους, για τους βιοµηχάνους, τους τραπεζίτες, που
όλοι τους δεν ξέρουν τι έχουν. Μιλάµε για όλους αυτούς που δεν
έχουν καµµία ανάγκη να αποκρύψουν έσοδα, γιατί µε ένα απί-
στευτα πολύπλοκο σύστηµα που έχετε φτιάξει φοροαπαλλαγών,
αποσβέσεων, άλλων εργαλείων, απλά δεν πληρώνουν φόρους
νόµιµα. Και για όλα αυτά προεκλογικά δεν είπατε, βέβαια, κου-
βέντα, παρ’ ότι συνεχώς σας προκαλούσαµε δηµόσια. Όλοι σας
κάνατε τον ψόφιο κοριό ή σφυρίζατε αδιάφορα. 

Αντίστοιχα ψέµατα λέτε για τους µισθούς. Οι υποσχέσεις σας
για δήθεν καλύτερους µισθούς έχουν πάντα ένα «εάν», «εάν και
εφ’ όσον» έρθει αυτή η καπιταλιστική ανάπτυξη. Πώς ορίζονται,
λοιπόν, οι καλύτεροι µισθοί, όταν έχουµε δραστική µείωση του
ονοµαστικού µέσου µισθού πάνω από 25% την τελευταία δεκα-
πενταετία και όταν η εκτίναξη της φορολογίας µε τους άµεσους
και κυρίως τους έµµεσους φόρους και ο πληθωρισµός έχουν τε-
λείως αφανίσει σχεδόν το 30% του εργατικού λαϊκού εισοδήµα-
τος; 

Και εσείς υπόσχεστε αυξήσεις, χωρίς καν να λέτε πότε και
πόσο. Ακούµε ξανά το γνωστό επιχείρηµα: «Θα έρθει η ανάπτυξη
και µετά θα έρθουν και οι αυξήσεις». Όµως η πραγµατικότητα
σας διαψεύδει κατηγορηµατικά. Το παράδειγµα του τουρισµού,
του αναπτυξιακού σας µοντέλου, του πρωταθλητή της ανάπτυ-
ξης των τελευταίων ετών, είναι χαρακτηριστικό. Δεκάδες εκατοµ-
µύρια πρόσθετοι τουρίστες, δισεκατοµµύρια ευρώ τζίρος,
βουλιάζουν τα νησιά µας και µαζί βουλιάζουν στην κυριολεξία και
οι εργαζόµενοι στον τουρισµό, όπως ο σερβιτόρος στη Ρόδο. Οι
εικόνες είναι ανατριχιαστικές. Να το χαίρεστε, λοιπόν, αυτό το
τουριστικό σας θαύµα!

Εδώ και χρόνια λέµε το αυτονόητο, αυτό που όλοι πλέον βλέ-
πουν. Οι τεράστιοι ρυθµοί ανάπτυξης στον τουρισµό όχι απλά
δεν οδηγούν σε αξιοπρεπείς σχέσεις εργασίας, σε µισθούς που
να καλύπτουν τις ανάγκες των εργαζοµένων, αλλά επιδείνωσαν
τις συνθήκες γαλέρας. 

Ακούσαµε, επίσης, Υπουργούς σας να λένε διάφορα ωραία δη-

µοσίως όταν ανέλαβαν τα καθήκοντα στα Υπουργεία τους, όπως
ο νέος Υπουργός Ναυτιλίας ο οποίος δήλωσε κατά την παραλαβή
του Υπουργείου του ότι έχετε στόχο και όραµα να διευκολύνετε
όσο µπορείτε την ελληνική ναυτιλία. Όµως, αλήθεια, πόσο άλλη
διευκόλυνση χρειάζεται το εφοπλιστικό κεφάλαιο, όταν απολαµ-
βάνει πάνω από πενήντα φοροαπαλλαγές συνταγµατικά κατοχυ-
ρωµένες και φορολογείται εθελοντικά; Την ίδια ώρα η Κυβέρνησή
σας ετοιµάζεται να προχωρήσει και σε νέα προνόµια σε εφοπλι-
στές, όταν στην ακτοπλοΐα οι εφοπλιστές επιδοτούνται επιπλέον
για τα καράβια καρυδότσουφλα που έχουν και για τα κάτεργα
για τους ναυτεργάτες, όταν τα τελευταία χρόνια αυξάνονται συ-
νεχώς οι επιδοτήσεις προς αυτούς τους εφοπλιστές ακτοπλόους,
όταν αναµένουν κέρδη ρεκόρ από την τουριστική κίνηση, µε νέες
αυξήσεις σε τιµές των εισιτηρίων, κάνοντάς τα απλησίαστα όµως
για την εργατική λαϊκή οικογένεια να πάει διακοπές, ενώ τα νησιά
µας την ίδια ώρα αποκόβονται από τις ακτοπλοϊκές συνδέσεις,
ειδικά τις µη τουριστικές περιόδους, µε διάφορες φθηνές δικαιο-
λογίες εκ µέρους των εφοπλιστών. 

Τα γνωρίζουν καλά αυτά οι νησιώτες µας, όπως και οι εργαζό-
µενοι γνωρίζουν πολύ καλά πως όταν ο νέος Υπουργός Εργασίας
λέει: «Είµαστε εδώ για να κάνουµε τη ζωή των συµπολιτών µας
καλύτερη», κλείνει το µάτι κυρίως στους µεγαλοεργοδότες. 

Πάµε λοιπόν στο διά ταύτα. Πόσο θα αυξηθεί ο πραγµατικός
µισθός; Πότε; Πώς θα διαµορφωθούν οι συνθήκες εργασίας;
Πότε θα αναπληρωθούν οι απώλειες; Δεν χρειάζεται να πάει κα-
νείς πολύ µακριά. Αρκεί να δει τις συγκεκριµένες λεγόµενες «πα-
ροχές», για να καταλάβει, όπως αυτά που είπατε στους δηµό-
σιους υπαλλήλους οι οποίοι έχουν παγωµένους µισθούς εδώ και
χρόνια σε µια περίοδο που ο συνδυασµός φόρων, ακρίβειας και
αύξησης του κόστους ζωής τσακίζει και εσείς απλά υπόσχεστε
µια ευθυγράµµιση µε την αύξηση του κατώτερου µισθού. Το µόνο
που κάνετε είναι να εφαρµόσετε τη νοµοθεσία των µνηµονίων για
τους µισθούς στο δηµόσιο. Αυτό δεν είναι; 

Όµως, ίσως η µεγαλύτερη πρόκληση είναι τα περιβόητα Pass.
Έχετε το θράσος να λέτε ότι το Market Pass αντιµετωπίζει την
ακρίβεια στα σουπερµάρκετ ή ότι το Youth Pass βοηθάει τους
νέους να πάνε διακοπές το καλοκαίρι. Μιλάµε για τα διάφορα
Pass τα οποία προέρχονται πάλι από τους φόρους που πληρώνει
ο ίδιος ο ελληνικός λαός, αν και απ’ ό,τι γράφεται γενικώς –θα
το δούµε- κι αυτά σταµατούν. Η Ευρωπαϊκή Ένωση ζητά πλέον
σιδερένια εφαρµογή των δηµοσιονοµικών κανόνων και διαµηνύει:
«Pass τέλος». Αυτό δεν µας το είπατε. Το λέει όµως η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Ήδη, τα λαϊκά νοικοκυριά έχουν µειώσει την κατανά-
λωση σε τρόφιµα υψηλής διατροφικής ποιότητας και καταναλώ-
νουν φθηνότερα, αµφιβόλου όµως ποιότητας. Εκεί φτάσαµε. Ο
πληθωρισµός έχει οδηγήσει σε εκτίναξη τιµών, τιµές που δεν
πρόκειται να µειωθούν, ακόµα και αν ο πληθωρισµός πέσει. Το
πολύ-πολύ να σταµατήσουν οι τιµές να αυξάνονται.

Παρ’ όλα αυτά, εσείς ξεχειλίζετε από ψεύτικη αισιοδοξία για
την πορεία της ελληνικής οικονοµίας. Αισιόδοξοι, όµως, µπορεί
να είναι µόνο κάποιοι όµιλοι που προσδοκούν νέες επιδοτήσεις,
νέα προνόµια και όχι οι εργαζόµενοι, ο ελληνικός λαός που πλη-
ρώνουν µόνιµα τη λυπητερή.

Κυρίες και κύριοι, όταν µιλάµε βέβαια για προγραµµατικές δη-
λώσεις, µιλάµε και για τους σχεδιασµούς σας σε αυτό που ονο-
µάζουµε εξωτερική πολιτική, που δεν είναι βέβαια µόνο
εξωτερική. Θα πω δυο λόγια µόνο. Ως Κυβέρνηση, µε τη στήριξη
του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ και άλλων κοµµάτων, έχετε σπρώξει τη
χώρα µας σε µια βαθιά εµπλοκή στον ιµπεριαλιστικό πόλεµο και
στις επιπτώσεις του στην Ουκρανία. Μπορεί πλέον ως θέµα να
µη µονοπωλεί, όµως ο πόλεµος κλιµακώνεται επικίνδυνα και µε
τη δική σας συµβολή, γιατί στέλνετε πυροµαχικά και όπλα στη
φωτιά του πολέµου, αποψιλώνοντας την όποια άµυνα των ελλη-
νικών νησιών και επιπλέον µετατρέποντας τη χώρα σε ένα απέ-
ραντο αµερικανονατοϊκό πολεµικό προγεφύρωµα, δρόµο που
άνοιξε βέβαια –δεν το ξεχνάµε ούτε αυτό- η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε την επέκταση των αµερικανικών βάσεων και το άνοιγµα
του δρόµου για τη νέα επαίσχυντη συµφωνία. Η χρήση της Σού-
δας, της Αλεξανδρούπολης, της Λάρισας, του Βόλου και άλλων
υποδοµών στην υλοποίηση αυτών των σχεδιασµών βάζουν τον
λαό µας σε πολύ µεγάλες περιπέτειες που θα µεγαλώσουν µετά
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από τις αποφάσεις που θα πάρει το ΝΑΤΟ στη Σύνοδο Κορυφής
σε λίγες µέρες µε τη συµµετοχή του Έλληνα Πρωθυπουργού.

Συνεχίζετε, όµως, την κοροϊδία του ελληνικού λαού και των
στρατευµένων παιδιών του µε το ότι η βαθύτερη εµπλοκή της
χώρας σε αυτά τα σχέδια στην Ουκρανία ή στην Αφρική στη ζώνη
του Σαχέλ ή αύριο στη θάλασσα ακόµα της νότιας Κίνας γίνεται
δήθεν για την ασφάλεια της χώρας µας, για τη διασφάλιση της
εδαφικής µας ακεραιότητας. Σας διαψεύδει, όµως, οικτρά η ίδια
η ζωή, τα ίδια τα γεγονότα. Πάει πολύ όµως να µας λέτε ότι η
εµπλοκή της Ελλάδας δήθεν µας προφυλάσσει από την επιθετι-
κότητα του τουρκικού κράτους που προωθεί όλα τα σχέδια της
άρχουσας τάξης του και όχι µόνο. Μόνο οι πολιτικά τυφλοί δεν
µπορούν να δουν το ανατολίτικο παζάρι της Τουρκίας και µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και µε το ΝΑΤΟ και µε άλλους,
προκειµένου να την κρατήσουν πάση θυσία στη στρούγκα, µα-
κριά βέβαια από την αγκαλιά της Ρωσίας και φυσικά από την
Κίνα. 

Αλήθεια, µε τι ανταλλάγµατα θα γίνει κάτι τέτοιο, όταν η τουρ-
κική άρχουσα τάξη έχει απλώσει όλο τον τραχανά των διεκδική-
σεών της µε τη λεγόµενη γαλάζια πατρίδα, την αµφισβήτηση
κυριαρχικών δικαιωµάτων, ακόµα και της κυριαρχίας ελληνικών
νησιών;

Αυτά παραµένουν, παρά την προσωρινή ύφεση στις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις. Οι σύµµαχοί σας οι νατοϊκοί στρώνουν το κρε-
βάτι του Προκρούστη για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας
µε τη λεγόµενη συνδιαχείριση του Αιγαίου, για την οποία βέβαια
αµείωτο είναι το ενδιαφέρον και του µεγάλου κεφαλαίου, που
θέλει να πλιατσικολογήσει τον ορυκτό και φυσικό πλούτο σε
βάρος και των δύο λαών, αλλά και του περιβάλλοντος και της ει-
ρήνης και της ασφάλειας στην περιοχή, γιατί ας µην διαφεύγει
από τον καθένα και την καθεµία πως συµφωνίες χωρίς αρχές ή
που βάζουν αστερίσκους σε κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας,
σαν αυτές που η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας υπέγραψε και µε την Ιταλία και µε την Αίγυπτο για την ΑΟΖ,
µόνο την όρεξη άνοιξαν στην τουρκική επιθετικότητα και φτάσανε
κάποιοι τώρα να µιλούν και για «Πρέσπες του Αιγαίου», δηλαδή
κατ’ αναλογία και αυτή µε την απαράδεκτη συµφωνία που µαγεί-
ρεψε ο ΣΥΡΙΖΑ για τα συµφέροντα των «διαβολικά καλών Ηνω-
µένων Πολιτειών Αµερικής», της διεύρυνσης του ΝΑΤΟ, της
διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα Δυτικά Βαλκάνια, ώστε
να αυξηθούν τα κέρδη, να µεγαλώσει η εκµετάλλευση των πολ-
λών, αφήνοντας άθικτο το σπέρµα του αλυτρωτισµού που βλέ-
πουµε ακόµα καλά να κρατεί.

Βλέπουµε τι γίνεται τώρα στα Βαλκάνια µε την αύξηση της
έντασης στο νατοϊκό προτεκτοράτο του Κοσσόβου και στο αντί-
στοιχο της Βοσνίας - Ερζεγοβίνης.

Βλέπουµε πώς αξιοποιούνται οι εθνικισµοί στα Βαλκάνια για
να συνεχίζεται το διαίρει και βασίλευε, για να καλλιεργούνται
αποπροσανατολιστικές και καταστροφικές µεγάλες ιδέες, όπως
της «Μεγάλης Αλβανίας», που κυοφορείται αυτήν την περίοδο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Και από αυτό το Βήµα θέλουµε να καταδικάσουµε τη συνεχι-
ζόµενη κράτηση του εκλεγµένου δηµάρχου Χειµάρρας, του Φρέ-
ντι Μπελέρη, που αποτελεί προσπάθεια παρεµπόδισης της
πολιτικής δραστηριότητας της ελληνικής µειονότητας. 

Όλοι σας σιγοντάρετε τα τελευταία χρόνια τους σχεδιασµούς
του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έχουν κάνει βήµατα
προς την κατεύθυνση αναγνώρισης του προτεκτοράτου του Κοσ-
σόβου, παραδείγµατος χάριν, µε το γραφείο του Υπουργείου
Εξωτερικών στην Πρίστινα. Και αυτό τη στιγµή που η Τουρκία επι-
διώκει να επιβάλει την αναγνώριση του ψευδοκράτους της βό-
ρειας Κύπρου και µαζί µε τους συµµάχους σας διαχρονικά προω-
θεί την αναγνώριση των αποτελεσµάτων της τουρκικής εισβολής
και κατοχής της Κύπρου.

Όµως δίκαιη και βιώσιµη λύση για το Κυπριακό δεν µπορεί να
υπάρξει χωρίς ενιαία, ανεξάρτητη Κύπρο, ένα και όχι δύο κράτη,
µε µία και µόνη κυριαρχία, µία ιθαγένεια, µία διεθνή προσωπικό-
τητα, χωρίς ξένες βάσεις και στρατεύµατα, κοινή πατρίδα Ελλη-
νοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, χωρίς ξένους εγγυητές και
προστάτες, µε τον κυπριακό λαό πραγµατικά κυρίαρχο στον τόπο

του, στην πατρίδα του. 
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα συνεχίσει και µέσα και

έξω από τη Βουλή να αντιπαλεύει την πολιτική που θέτει τη χώρα
και τον λαό µας στις µυλόπετρες των πολεµικών επεµβάσεων, για
να επιστρέψουν ελληνικές ένοπλες δυνάµεις που βρίσκονται σε
διάφορες αποστολές εκτός συνόρων, µακριά, όπου δεν έχουν
καµία δουλειά για την υπεράσπιση των συµφερόντων του ελλη-
νικού λαού και της πατρίδας, για να κλείσουν οι ξενόφερτες βά-
σεις και να αποδεσµευτεί η χώρα από σχεδιασµούς, αλλά και
τους οργανισµούς του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για
να επικρατήσει τελικά και οριστικά η ειρήνη, η φιλία, η συνεργα-
σία ανάµεσα στους λαούς κόντρα στα συµφέροντα εκείνων που
κερδίζουν από τους πολέµους και τη δήθεν ειρήνη µε το πιστόλι
στον κρόταφο των λαών. 

Εµείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν σας κατηγορούµε ότι
δεν έχετε πρόγραµµα, όπως κάνουν άλλα κόµµατα. Έχετε και πα-
ραέχετε και πρόγραµµα και συγκεκριµένες στοχεύσεις. Μόνο
που αυτό είναι κοµµένο και ραµµένο, κοστολογηµένο, για να µι-
λήσω στη γλώσσα σας, στα µέτρα του µεγάλου κεφαλαίου, στο
οποίο φυσικά δεν χωράνε οι ανάγκες των εργαζοµένων, του ελ-
ληνικού λαού γιατί αποτελούν κόστος γι’ αυτό, επιβαρύνουν,
όπως λέτε, την οικονοµία σας, που υπηρετεί τους λίγους, τους
επιχειρηµατικούς οµίλους.

Η δική µας πρόταση είναι στην αντίπερα όχθη, εκεί που οι ανά-
γκες του λαού και της νεολαίας θα είναι πραγµατικά στο επίκε-
ντρο. Κατά συνέπεια, µάλλον είναι περιττό να πω τελειώνοντας
το αυτονόητο: Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ δεν δίνει ψήφο
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. Καταψηφίζουµε µια ακόµα αντι-
λαϊκή κυβέρνηση, µια ακόµα από αυτές που έχει γνωρίσει ο
τόπος µας όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Στον χρόνο µου είµαι!
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Κουτσούµπα,

πώς το κάνατε αυτό; Να µας το µάθετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Σταµατάω να λέω παρα-
πάνω πράγµατα. Θα µπορούσα να πω άλλα τόσα, αλλά δεν χρει-
άζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μπορείτε να γράψετε
ένα άρθρο.

Να χτυπήσω ξύλο, πάει καλά η ιστορία του χρόνου! 
Ευχαριστούµε τον κ. Κουτσούµπα για την µε το υποδεκάµετρο

τήρηση του χρόνου.
Καλούµε τώρα στο Βήµα τον κ. Βασίλειο Στίγκα, Πρόεδρο της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες, για τη δική του οµιλία επί
των προγραµµατικών δηλώσεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, είναι µεγάλη µου τιµή που συµµετέχω µαζί µε
µια οµάδα έντεκα Βουλευτών στη σηµερινή συνεδρίαση που διε-
ξάγεται ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας και αφορά την ανά-
πτυξη των προγραµµατικών θέσεων, τόσο της Κυβέρνησης, όσο
και των λοιπών κοινοβουλευτικών κοµµάτων. 

Εµείς, οι Σπαρτιάτες, καταφέραµε τελικά να µπούµε στη Βου-
λή, παρά τη σύντοµη προεκλογική περίοδο και παρά τη διασπορά
ψευδών ειδήσεων και αναληθών πληροφοριών από τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, ότι δήθεν είµαστε συνεχιστές ενός άλλου κόµ-
µατος, εικασία τόσο αβάσιµη, όσο και παρελκυστική.

Κάποιοι έσπευσαν να µας αποδώσουν χαρακτηρισµούς υβρι-
στικούς και συκοφαντικούς. Βιάστηκαν γιατί έτσι τους βόλευε. Ο
πανδαµάτωρ χρόνος θα αποδείξει του λόγου το αληθές. Είµαστε
κάθετα απέναντι από τον ναζισµό και τον φασισµό και σε οτιδή-
ποτε εκπορεύεται από αυτές τις ξένες προς εµάς ιδεολογίες.

Ταυτόχρονα, όµως, εκφράζουµε δίχως δισταγµό και µε περη-
φάνια ότι πορευόµαστε στην πολιτική ακολουθώντας τις διδαχές
των Ελλήνων προφητών και µαχητών του ευγενούς πνεύµατος
του ελληνικού εθνικισµού, όπως είναι ο Παύλος Μελάς, ο Ίων
Δραγούµης, ο Περικλής Γιαννόπουλος και πολλοί άλλοι άνθρω-
ποι του πνεύµατος.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να κάνω µια παρένθεση. Προ-
ηγουµένως οι προλαλήσαντες αντί να µας κάνουν ως είθισται ένα
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καλωσόρισµα, µας είπαν φασίστες, ναζιστές κ.λπ.. Επειδή και
εγώ και η Κοινοβουλευτική Οµάδα µου κατά τη διάρκεια του προ-
εκλογικού αγώνα έχουµε ακούσει πάρα πολλά πράγµατα, έχουµε
µπερδευτεί λιγάκι. Δεν ξέρουµε τι είναι φασισµός και τι είναι δη-
µοκρατία. 

Δηλαδή δηµοκρατία τι είναι; Να λες ότι θα σκίσεις τα µνηµόνια
µε έναν νόµο, µε ένα άρθρο και να κάνεις ακριβώς το αντίθετο; 

Δηµοκρατία τι είναι; Να έχεις έναν Πρωθυπουργό να δουλεύει
δεκαέξι ώρες και στο τέλος µε το πιστόλι στον κρόταφο να υπο-
γράφει ένα τρίτο µνηµόνιο και να χρεώνει τη χώρα µε 100 δισε-
κατοµµύρια; 

Δηµοκρατία τι είναι; Να παίρνεις ένα δηµοψήφισµα του ελλη-
νικού λαού και να το γυρίζεις ανάποδα; 

Και, τέλος, τι είναι δηµοκρατία; Να υπογράφεις το ξεπούληµα
της χώρας σου, το ξεπούληµα της Μακεδονίας; Αυτό είναι δηµο-
κρατία;

Ή µήπως δηµοκρατία είναι να είσαι αρχηγός ενός κόµµατος
το οποίο χρωστάει 300 εκατοµµύρια ευρώ στον ελληνικό λαό και
στο τέλος να αλλάζει ΑΦΜ και όνοµα για να γλυτώσει τις συνέ-
πειες; Εγώ έχω µπερδευτεί πάντως.

Πολλούς ενδεχοµένως τους ενοχλεί που αγαπάµε την πατρίδα
µας, που σηκώνουµε ψηλά τις σηµαίες µας, που δακρύζουµε
στην ανάκρουση του εθνικού µας ύµνου, που είµαστε έτοιµοι να
υπερασπιστούµε µε κάθε τίµηµα τα διαχρονικά ιδεώδη του γέ-
νους µας. Ο πρωταρχικός µας στόχος είναι να µεταφέρουµε
εντός της Αίθουσας της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων τα
αληθινά και µείζονα προβλήµατα που ταλανίζουν τον µέσο Έλ-
ληνα και τη µέση Ελληνίδα στην Ελλάδα του 2023. Στεκόµαστε
εδώ, µπροστά στο Βήµα της δηµοκρατίας, και είµαστε έτοιµοι να
εκθέσουµε τα πιστεύω µας, προκειµένου να µας γνωρίσετε, να
µας ακούσετε και να καταστείτε κοινωνοί των βασικών µας πολι-
τικών και οικονοµικών θέσεων, τις οποίες ευελπιστούµε στο άµε-
σο µέλλον να εφαρµόσουµε ως υπηρέτες του δηµοσίου συµφέ-
ροντος.

Αξιολογώντας πρώτα εµείς τον εαυτό µας, ξέρουµε ότι είµαστε
βαθιά δηµοκράτες, πραγµατικοί Έλληνες, µε εθνική και θρησκευ-
τική συνείδηση, στοιχεία και δοµικά χαρακτηριστικά της πολιτι-
κής µας ταυτότητας και της εν γένει πολιτικής µας αποστολής.
Οι Σπαρτιάτες είναι ο πολιτικός φορέας της αναγεννηµένης εθνι-
κής πατριωτικής Δεξιάς, που µέσα από το πολίτευµα της κοινο-
βουλευτικής δηµοκρατίας αγωνίζεται για την ισονοµία και την
ισοτιµία όλων των Ελλήνων πολιτών, ως τούτο επιτάσσει ο συ-
νταγµατικός και δηµοκρατικός πατριωτισµός. 

Η ιδέα του υγιούς πατριωτισµού, η κοινωνική δικαιοσύνη, ο
πλήρης σεβασµός στα ατοµικά δικαιώµατα, µέσα στο πλαίσιο της
αυστηρής και απαρέγκλιτης τήρησης του Συντάγµατος και της
διαφύλαξης της εθνικής µας ταυτότητας και εθνικής ιδεολογίας
είναι τα ορµητήρια της πολιτικής µας δράσης. 

Προσβλέπουµε σε µια ενωµένη Ευρώπη, όπου κυριαρχούν οι
αξίες της συνεργασίας, της αλληλεγγύης και του αλληλοσεβα-
σµού και όπου τα κράτη µέλη της θα είναι απολύτως ισότιµα, µε
τη διατήρηση των πολιτιστικών και πολιτισµικών τους χαρακτη-
ριστικών. Δηλαδή ευαγγελιζόµαστε την παλινόρθωση της Ευρώ-
πης των εθνών και των λαών και όχι της Ευρώπης της θεσµικής
ελίτ των ολιγαρχών. 

Η Ελλάδα, ως θεµελιωτής του πολιτεύµατος της δηµοκρατίας,
οφείλει να πορεύεται, να συµπορεύεται ως εγγυητής της διασφά-
λισης των δηµοκρατικών θεσµών και αξιών στον ευρωπαϊκό
χώρο. Επιθυµούµε να εκφράσουµε µια νέα εθνική πατριωτική πα-
ράταξη, προσαρµοσµένη στις ανάγκες και τις επιταγές της σύγ-
χρονης εποχής, µε γνώση και σεβασµό στο παρελθόν µας και µε
το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον, όπου ανήκει στα παιδιά µας
και τις επόµενες γενεές των Ελλήνων. 

Στεκόµαστε απέναντι στην κοσµοπολίτικη διεθνιστική αριστερά
και δεν συµφωνούµε µε τη σηµερινή παγκοσµιοποιηµένη κεντρο-
δεξιά, που εµείς αντιλαµβανόµαστε ως τον αγγελιοφόρο της
νέας τάξης πραγµάτων, που κατά τη γνώµη µας συνιστά έναν θε-
σµικό ολετήρα και αποδοµητή των ευρωπαϊκών εθνών και κρα-
τών. 

Επιδιώκουµε να εκπροσωπήσουµε στην κοινωνία, αλλά εντός
αυτής της ιστορικής Αιθούσης, τον αγνό εθνικό πατριωτικό χώρο,

ο οποίος έχει ως πρωταρχικό στόχο την κοινωνική ανάπτυξη και
ευηµερία, που επιτυγχάνονται µόνο µε σκληρή εργασία, προ-
ώθηση θεσµικών εργαλείων για την ενίσχυση της υγιούς επιχει-
ρηµατικότητας, τις νέες ψηφιακές τεχνολογίες -τεχνητή νοη-
µοσύνη- καθώς και τον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας και της
οργάνωσης της δηµόσιας διοίκησης και ολόκληρου του κράτους,
µε αφετηρία την εξυπηρέτηση των Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι
κατά την τελευταία δεκαετία µπήκαν στο στόχαστρο των ξένων
οικονοµικών και εθνοµηδενιστικών µηχανισµών, όπου πολλοί εξ
αυτών ουσιαστικά καταστράφηκαν, τόσο οικονοµικά όσο και κοι-
νωνικά. 

Προτεραιότητά µας λοιπόν είναι αναµφισβήτητα η Ελλάδα και
οι Έλληνες. Δεσµευόµαστε να επιδιώξουµε την επίλυση των εθνι-
κών µας θεµάτων, µε γνώµονα την εξυπηρέτηση των εθνικών
συµφερόντων στο πλαίσιο της διεθνούς έννοµης τάξης. Σκοπός
µας είναι να συµµετέχουν οι νέοι µας στις πολιτικές εξελίξεις και
όχι ως παρατηρητές, αλλά ως συνδιαµορφωτές τους. 

Θέλουµε και πρέπει να επενδύσουµε στην παιδεία, ώστε οι
επερχόµενες γενιές των Ελλήνων να είναι συνειδητοποιηµένοι
πολίτες, οι οποίοι θα κρατήσουν µε σεβασµό τη θρησκεία και την
ιδέα της πατρίδας. Στοχεύουµε σε µια νέα σύγχρονη, ισχυρή Ελ-
λάδα, µε ευαισθητοποιηµένους και ενεργούς πολίτες, αξιοποι-
ώντας το εξαιρετικό ανθρώπινο δυναµικό µας, το οποίο µε
πρωτόγνωρους ρυθµούς εγκαταλείπει την πατρίδα προς ανεύ-
ρεση εργασίας στο εξωτερικό. 

Προσβλέπουµε στη δηµιουργία ενός κράτος δικαίου, που θα
λειτουργεί ως εγγυητής των θεσµών και όχι ως τροχονόµος της
διαπλοκής. Όλοι οι Έλληνες είναι ίσοι απέναντι στο νόµο, όπως
το Σύνταγµα ορίζει, µε ίσες ευκαιρίες, δικαιώµατα και υποχρεώ-
σεις. 

Στεκόµαστε απέναντι σε κάθε προσπάθεια αλλοίωσης της πο-
λιτιστικής µας ταυτότητας και της επιχειρούµενης από το καθε-
στωτικό πολιτικό σύστηµα ισλαµοποίησης της Ελλάδας. 

Επιδιώκουµε να αναδεικνύονται οι άριστοι στους χώρους της
επιστήµης, της εργασίας, του πολιτισµού και της επιχειρηµατι-
κότητας, επιδιώκοντας ένα καλύτερο αύριο για την πατρίδα µας,
για τις νέες γενιές, προς αποφυγήν άλλης µεταναστευτικής αι-
µορραγίας νέων επιστηµόνων αλλά και εργατικού δυναµικού στο
εξωτερικό, όπως τούτο έλαβε χώρα κατά επαχθή τρόπο κατά τη
ζοφερή περίοδο των µνηµονίων. 

Σαλπίζουµε και προσκαλούµε σε συµπαράταξη µαζί µε όλους
τους ελληνόψυχους, που έχουν εθνική συνείδηση και καρδιά, τον
νέο άνθρωπο, τον νοικοκύρη, τον αγρότη, τον δηµόσιο υπάλληλο,
τον ελεύθερο επαγγελµατία, τον πολύτεκνο, τον άνεργο, τον φοι-
τητή, που ονειρεύεται να σπουδάσει σε ένα καθαρό πανεπιστή-
µιο, χωρίς καταλήψεις και απουσίες µαθηµάτων, όλους αυτούς
που οραµατίζονται την Ελλάδα που µας αξίζει. 

Πρέπει να αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη στις σχέσεις πολίτη-
κράτους, όπου προδόθηκε και αποδοµήθηκε τις τελευταίες δε-
καετίες στη χώρα µας. 

Αναγνωρίζουµε τον ρόλο της εκκλησίας µας ως συνθεµελιωτή
του έθνους των Ελλήνων και θεµατοφύλακα της γλώσσας και των
παραδόσεων. 

Στηρίζουµε τις ένοπλες δυνάµεις και τα σώµατα ασφαλείας ως
βασικούς πυλώνες ισχύος του έθνους µας. 

Στηρίζουµε την ελληνική οικογένεια ως το βασικό υγιές κύτ-
ταρο της κοινωνίας µας, ενισχύοντας και προστατεύοντάς την µε
κάθε µέσο, βάζοντας ένα τέλος στην υπογεννητικότητα που µα-
στίζει το έθνος µας. 

Εν κατακλείδι, οι προτεραιότητές µας είναι: η καθ’ οιονδήποτε
σύννοµο τρόπο άµεση αναστολή των πλειστηριασµών και η γεν-
ναία προστασία των καθηµαγµένων δανειοληπτών οποιασδήποτε
µορφής δανεισµού, εν είδει σεισάχθειας, επιδιώκοντας κατά τον
τρόπο την ανακούφιση των ευπαθών και οικονοµικά ευάλωτων
συµπολιτών µας. 

Επίσης άµεση θεσµοθέτηση δυνατότητας δυναµικής εξωδικα-
στικής διαπραγµάτευσης των δανειοληπτών µε τα funds σχετικώς
µε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές τους, τα οποία σφυροκοπούν ανε-
λέητα και αδυσώπητα τα ελληνικά νοικοκυριά. 

Άµεση θέσπιση ανασχετικού νόµου για την ασυδοσία και την
επίδειξη καταχρηστικής και έκνοµης συµπεριφοράς των εισπρα-
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κτικών εταιρειών, οι οποίες εκβιάζουν ευθέως τους δανειολήπτες,
καταστρατηγώντας κατ’ αυτόν τον τρόπο την έννοµη τάξη και
στραγγαλίζοντας κάθε αµυντικό τους δικαίωµα. 

Διεύρυνση των δυνατοτήτων ασκήσεως ενδίκων βοηθηµάτων
και µέσων υπέρ δανειοληπτών και κατά τη λήψη καταδιωκτικών
µέτρων εις βάρος των πολιτών, αναγκαστικές κατασχέσεις και
πλειστηριασµοί. 

Άµεση επίλυση του οξέος δηµογραφικού µε τη διασφάλιση οι-
κονοµικών κινήτρων για τις νέες οικογένειες και την προώθηση
φοροελαφρύνσεων προς τις πολύτεκνες οικογένειες, καθότι για
εµάς έχει προτεραιότητα η ελληνική παραδοσιακή οικογένεια, θε-
µέλιο συστατικό της διαχρονικότητας της ελληνικότητας και της
εθνικής µας ταυτότητας εις το διάβα των αιώνων.

Άµεσα µέτρα τώρα τα οποία έχουν να κάνουν µε κρατική επι-
δότηση ενοικίων για τη διευκόλυνση φοιτητών ανά την επικρά-
τεια, υποστηρίζοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο, εµµέσως πλην
σαφώς, τη µικροµεσαία οικογένεια.

Προτείνουµε τη θωράκιση της ελληνικής οικογένειας, η οποία
πλήττεται εκ βάθρων εξαιτίας της εισβολής νέων ηθών και επεί-
σακτων θεσµών, οι οποίοι εργαλειοποιούν για πολιτικούς λόγους
και αλλότριους σκοπούς τις ιδιαιτερότητες µιας ορισµένης κοι-
νωνικής οµάδας.

Για τον λόγο αυτόν, προτείνουµε την εφαρµογή του θεσµού
του «pride family», ενός επιτυχηµένου θεσµού, ο οποίος χαίρει
υποδοχής στη γειτονική Ιταλία της Τζόρτζια Μελόνι. Ζητούµε τον
εξορθολογισµό της µεταναστευτικής πολιτικής και τη σαφή διά-
κριση του όρου «οικονοµικού µετανάστη» µε αυτόν του «πρό-
σφυγα», την άµεση απέλαση των παράνοµων µεταναστών και την
αυστηρότερη φύλαξη των θαλασσίων και χερσαίων συνόρων
µας, κατάργηση του υφιστάµενου νόµου ο οποίος χορηγεί αφει-
δώς και µε ευσύνοπτες διαδικασίες υπηκοότητα σε αλλοδαπούς,
µε όλα τα συνεπακόλουθα αυτής προνόµια, εξοµοιώνοντας
άµεσα µε τον Έλληνα πολίτη, εξυγίανση του πολυδαίδαλου κα-
ταρρέοντος δηµοσίου συστήµατος υγείας, το οποίο πνέει τα λοί-
σθια, στερούµενο στοιχειωδώς τις βασικές παροχές-υπηρεσίες
υγείας προς τους πολίτες, όπως ανύπαρκτα ασθενοφόρα για την
άµεση διακοµιδή των ασθενών, έλλειψη υγειονοµικού προσωπι-
κού, έλλειψη του προσήκοντος τεχνικού εξοπλισµού, εµφανίζο-
ντας συνάµα ιδιαίτερα προβλήµατα οργάνωσης στις ΜΕΘ.

Συνοψίζοντας, στο σηµερινό σύστηµα υγείας θα δίναµε τον
τίτλο «πεθαίνοντας στους δρόµους». Είναι ντροπή για την Ελ-
λάδα του 2023 ο µέσος Έλληνας πολίτης, παρά το γεγονός ότι
καταβάλλει µια ζωή ασφαλιστικές εισφορές, δεν απολαµβάνει τις
ανάλογες υπηρεσίες σε ένα ανύπαρκτο σύστηµα υγείας, σε αντί-
θεση µε το ιδιωτικό σύστηµα υγείας των προνοµιούχων, στο
οποίο οι ολίγοι προνοµιούχοντες και κεφαλαιοκράτες έχουν απο-
κλειστική πρόσβαση.

Τέλος, κλείνοντας µε τα εθνικά µας θέµατα, φυλάττουµε Θερ-
µοπύλες και δεν θα επιτρέψουµε να θιγεί έτι περαιτέρω η εθνική
µας αξιοπρέπεια, όπως αυτή επλήγη ανεπανόρθωτα από την
προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών και την αναθεώρηση της
οποίας επιφυλάσσουµε και προτείνουµε την ανακήρυξη της ελ-
ληνικής ΑΟΖ µε την Κύπρο, επέκταση χωρικών υδάτων στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια, όπως προβλέπεται από το Διεθνές Δίκαιο,
καµµία προσφυγή στη Χάγη, προστασία της ελληνικής µειονότη-
τας στη Βόρειο Ήπειρο, δικαίωµα ψήφου στην οµογένεια. Τα σύ-
νορά µας είναι τα όρια της πατρίδας µας και η πατρίδα µας είναι
το σπίτι µας, όπου αναπτύσσουµε την προσωπικότητά µας και τη
ζωή µας, τιµώντας ζώντες και νεκρούς οι οποίοι θυσιάστηκαν µε
αυταπάρνηση για να είµαστε σήµερα ελεύθεροι και να ευηµε-
ρούµε, διότι τούτο το οφείλουµε στην παράδοσή µας, στο ένδοξο
ηρωικό παρελθόν µας, αλλά και στην ιστορία µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Στίγκα. Πολύ συντοµότερος από τον διατεθειµένο
χρόνο. Πάµε ανησυχητικά καλά!

Καλώ τώρα στο Βήµα τον κ. Κυριάκο Βελόπουλο, Πρόεδρο της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση για τη δική του οµιλία
επί των προγραµµατικών δηλώσεων.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα πάρω και τους
προηγούµενους χρόνους, αν θέλετε!

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ευχαριστήσουµε, ως Ελληνική Λύση,
τον ελληνικό λαό για την εµπιστοσύνη του για τέταρτη συνεχό-
µενη φορά. Για πρώτη φορά στα πολιτικά χρονικά ένα µικρό
κόµµα µπορεί και τέταρτη φορά να εισέρχεται στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ αυτό στα χρονικά της νεότερης
πολιτικής ιστορίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έτσι, λοιπόν, δεσµευόµαστε ενώπιον Θεού και ανθρώπων ότι

θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε για τα δίκαια του ελληνικού
λαού, µε πρόγραµµα, σχέδιο, προτάσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούγοντας τους προηγούµενους συνοµιλητές και Προέδρους

των κοµµάτων, έχω να παρατηρήσω ότι ουδείς µίλησε για την
ουσία της οµιλίας του Έλληνα Πρωθυπουργού.

Σήµερα ο Έλληνας Πρωθυπουργός ήρθε και επιδοκίµασε µία
κορυφαία πολιτική φυσιογνωµία της πολιτικής ιστορίας, τον Ουίν-
στον Τσόρτσιλ. Τι είχε πει; «Πολιτική ικανότητα είναι να παρου-
σιάζεις σήµερα τι θα γίνει αύριο και να εξηγείς αύριο γιατί δεν
έγινε». Αυτά µας είπε σήµερα ο Πρωθυπουργός. Μας εξήγησε
ότι δεν έκανε κάποια πράγµατα και θα τα επαναλάβει τώρα. Και
θα σας αποδείξω το γιατί. 

Έχω µπροστά µου το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας 2019
- 2023. Αυτό εδώ. Τότε έλεγε «ισχυρή ανάπτυξη - αυτοδύναµη
Ελλάδα». Θα πάµε σταχυολογώντας σε µερικά σηµεία των δε-
σµεύσεων του Έλληνα Πρωθυπουργού και αναρωτιέµαι αν πρέ-
πει να τον εµπιστευτούµε κιόλας. 

Λέει: «Μείωση ΕΝΦΙΑ, έκπτωση φόρου για ενεργειακή λειτουρ-
γία». Όσον αφορά στη µείωση του ΕΝΦΙΑ, µπράβο, την κάνατε
τη µείωση! Αυξήσατε, όµως, τις αντικειµενικές αξίες και εισπρά-
ξατε τα ίδια έσοδα και περισσότερα. Άρα, λοιπόν, καµµία µείωση
δεν κάνατε, αλχηµεία κάνατε. 

Πάµε παρακάτω, σε ένα προς ένα. Στον πρωτογενή τοµέα και
τη µεταποίηση τροφίµων, σύµφωνα µε το πρόγραµµά σας, θα δί-
νατε 20 δισεκατοµµύρια ευρώ. Λέγατε: «Καταργούµε σταδιακά
το τέλος επιτηδεύµατος και την ειδική εισφορά αλληλεγγύης.
Μειώνουµε ΦΠΑ, µε καθιέρωση δύο βασικών συντελεστών, 11%
και 22%, από 13% και 24%». Δεν το κάνατε. Αυτές είναι οι δεσµεύ-
σεις σας του 2019. 

Πάµε παρακάτω. Άλλη δέσµευση. Εδώ είστε γεµάτοι δεσµεύ-
σεις. Γιατί είναι πραγµατικά κάποιος να απορεί, όχι µε την πολι-
τική θρασύτητα, αλλά µε την κοντή µνήµη του Έλληνα
Πρωθυπουργού. Νοµίζει ότι απευθύνεται εδώ µέσα σε ανθρώ-
πους που δεν θυµούνται. Όµως, έχετε ένα πρόβληµα. Τώρα θα
έχετε πραγµατική αντιπολίτευση, µε επιχειρήµατα, µε σχέδιο και
αποδείξεις. Δεν θα κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό συνέχεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε σε άλλο. Το 2019 λέγατε ότι «δίνουµε τη δυνατότητα για

ελεύθερη επιλογή του οικογενειακού γιατρού». Ούτε αυτό έγινε.
Θέλετε και άλλα; 

Εν πάση περιπτώσει, για να µη σας κουράζω, ό,τι είπε σήµερα
είναι «copy – paste» των δικών του δεσµεύσεων του 2019. Πώς
να πιστέψεις, λοιπόν, έναν άνθρωπο ο οποίος ψευδόµενος συλ-
λαµβάνεται και λέει ότι δεν λέει ψέµατα; 

Θα πω, λοιπόν, στον Έλληνα Πρωθυπουργό τι είπε ο ίδιος πριν
από λίγα λεπτά. Επικαλέστηκε τον Κωνσταντίνο Καραµανλή, τον
γενάρχη της Νέας Δηµοκρατίας. Θα «τρίζουν τα κόκαλά του», όχι
τίποτε άλλο. Τι είπε; Ότι «ακολουθώντας τις επιταγές του Καρα-
µανλή…». Ξεχνάει ότι εκείνος έκανε κρατική την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ»,
τα τρένα, τα λιµάνια, τα αεροδρόµια και αυτός τα ξεπουλάει. Νέα
Δηµοκρατία είστε. Αποφασίστε τι είστε ιδεολογικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο επόµενο. Το 2019 µιλούσε πάλι για την επενδυτική

βαθµίδα. Πάλι το ίδιο παραµύθι, πάλι οι ίδιες υποσχέσεις. Αυτά –
ακούστε- θα τα βρείτε µπροστά σας. Μας είπε σήµερα µε περη-
φάνια -αφού ήµουν έτοιµος να τον χειροκροτήσω- ότι
αποπληρώσαµε το δάνειο µε 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το δάνειο
είναι 50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δώσαµε τα 5 δισεκατοµµύρια
ευρώ και µιλάει για αποπληρωµή δανείων. 

Μιλάει για αυξήσεις δηµοσίων υπαλλήλων. Τα είπε εδώ. Πόσες
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θα είναι οι αυξήσεις; Γιατί αν πραγµατικά µιλάµε για ισόποση αύ-
ξηση αυτού που έχασε ο δηµόσιος υπάλληλος, είναι το 15%, ίσο
µε τον πληθωρισµό. Θα του δώσετε 15% του δηµοσίου υπαλλή-
λου; Αυτό περιµένουµε να ακούσουµε. 

Είπε, επίσης, για µείωση φόρου 1.000 ευρώ για όσους έχουν
τρία παιδιά. Τι λογική, σε µια χώρα που πεθαίνει δηµογραφικά,
που τελειώνει ο πληθυσµός της, να δίνεις 1.000 ευρώ έκπτωση
φόρου; Έτσι θα γεννηθούν Έλληνες; Αλλά, ξέχασα, το µυαλό του
Έλληνα Πρωθυπουργού είναι στα επιδόµατα. Στα επιδόµατα,
όµως, στον Χασάν και στον Ιµπραήµ, που να τα πάρουν αν έχω,
αλλά, αν δεν έχω, γιατί να τα δώσω; Θα τα δώσω στον Γιώργο,
στον Νίκο, στον Σταύρο, στη Γεωργία, στη Σταυρούλα, για να κά-
νουν Ελληνόπουλα. Αυτή είναι η ποιοτική µας διαφορά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχουµε και ένα άλλο κόλπο, µία καλή δουλειά: Ασφάλιση σπι-

τιών! Εντελώς συµπτωµατικά η «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ» πήγε
στη CVC. Συµπτωµατικό είναι αυτό. Δεν θα µιλήσω για οικογενει-
ακές σχέσεις εδώ. Το προσπερνώ. Προσωπικά χτυπήµατα από
την Ελληνική Λύση δεν θα ακουστούν ποτέ εδώ µέσα. Θα µιλάµε
πολιτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, λέει ότι µέσα στην τετραετία ο κατώτατος µισθός θα

πάει στα 900 ευρώ. Να ρωτήσω κάτι τους Νεοδηµοκράτες; Σο-
βιετία είµαστε; Θα επιβάλλετε εσείς στον ιδιώτη επιχειρηµατία τι
µισθό θα δώσει; 1.200 ευρώ ή και 1.500 ευρώ θέλουµε εµείς.
Όµως, δώστε τα χρήµατα αυτά -από πού; Θα τολµήσετε;- από
την πάταξη του λαθρεµπορίου πετρελαίου, από τις ανεξάρτητες
αρχές. Από εκεί µπορούν να βγουν τα δισεκατοµµύρια και όχι
από την τσέπη του Έλληνα µε φόρο. Πάλι κάνετε λάθος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα. Μείωση τεκµηρίων κατά 30%. Είµαστε

η µοναδική χώρα που έχει τεκµήρια! Τεκµήρια για το παιδί, τε-
κµήρια διαβίωσης, τεκµήρια για το δεύτερο παιδί, τεκµήρια για
το τρίτο. Τι παγκόσµια πρωτοτυπία! Μιλάµε για µυαλά - Αϊνστάιν
οικονοµολόγων, οι οποίοι σκέφτονται το βράδυ τι πρέπει να κά-
νουν και εφευρίσκουν τα τεκµήρια! 

Επίσης, να σας πω και κάτι ακόµα. Δείξτε µου µία χώρα που
έχει ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, έστω µία ευρωπαϊκή, µία!
Η µοναδική είναι η Ελλάδα. Τεράστια επιτυχία και αυτή! 

Πάµε στην πάταξη φοροδιαφυγής. Είπε για την πάταξη φορο-
διαφυγής, θέλει να κάνει κυνηγούς κεφαλών τους εφοριακούς
πάλι και να κυνηγούν τους Έλληνες. Τι λέει η Ελληνική Λύση, η
µόνη σοβαρή πολιτική φωνή; Λέει, οριζόντιος φόρος 15% σε
έσοδα και έξοδα, αφαίρεση και φορολόγηση εκεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ιχνηλάτηση του λαθρεµπορίου καυσίµων. Πήγε να το κάνει ο

ΣΥΡΙΖΑ, αλλά έκανε πίσω. Έτσι δεν είναι, κύριε Παππά; Πήγατε
να το κάνετε, αλλά κάποιοι λαθρέµποροι φίλοι ή εχθροί, σας φό-
βισαν. Εµείς, λοιπόν, θα κάνουµε την ιχνηλάτηση και θα µαζέ-
ψουµε τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ που κλέβουν οι εφοπλιστές
και οι λαθρέµποροι πετρελαίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ζητάµε τη βοήθεια όλων υµών, αρκεί να ενωθούν πραγµα-

τικά οι δυνάµεις χωρίς προσωπικές ακρότητες και ούτε απλές
φωνές διαµαρτυρίας, αλλά προτάσεις. 

Ακούστε τώρα. Εγώ το πρωί ξεκινώντας από το σπίτι µου για
να έρθω στην Αθήνα, πήρα το µετρό του κ. Μητσοτάκη, αλλά δεν
είχε να βγάλω εισιτήριο. Είναι σταµατηµένο στην Εγνατία Οδό.
Ο Πρωθυπουργός µας έλεγε ότι το 2021 θα είναι έτοιµο, µετά
µας πήγε στο 2022, τώρα θα µας πάει στο 2024. Και ακόµη, κύριε
Καλαφάτη µου, περιµένουµε το µετρό στο αεροδρόµιο Θεσσα-
λονίκης. Εάν µου δείξετε µία χώρα που έχει µετρό χωρίς να συν-
δέεται µε το αεροδρόµιο, αυτή µπορεί να είναι της Αφρικής. Όχι
η Θεσσαλονίκη. Δεν αξίζει αυτό το πράγµα η νύµφη του Θερµαϊ-
κού. Δεν αξίζει αυτό το πράγµα η Μακεδονία µας. Δεν αξίζει αυτό
το πράγµα, αυτό που κάνετε, να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στο επόµενο, σε µία απορία. Ο κύριος Πρωθυπουρ-

γός αγάπησε τη Μακεδονία, τον Μέγα Αλέξανδρο και πήγε και
έκανε οµιλία κάτω από τον Βουκεφάλα. Σε µία στιγµή το πίστεψα,
ότι µπορεί να είναι και ο Μέγας Αλέξανδρος! Μετά, όµως, είδα

το Υπουργικό Συµβούλιο και την απαξία για τη Μακεδονία. Ούτε
ένας Υπουργός Μακεδόνας! Αυτή είναι η αγάπη του Έλληνος
Πρωθυπουργού προς τη βόρεια Ελλάδα, προς τη Μακεδονία,
προς τη Θράκη, τη Θεσσαλία, όλη την Ελλάδα! Δεν του αρέσει η
επαρχία. Νιώθει µεγαλοαστός, δικαίωµά του. Εµείς αγαπάµε τη
Μακεδονία, αγαπάµε τη Θράκη, αγαπάµε τους Έλληνες όπου κι
εάν κατοικοεδρεύουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ούτε ένας Υπουργός από τη Μακεδονία, µα ούτε ένας! 
Και ως Κρητικός, για πέµπτη φορά εγκαινίασε τον ΒΟΑΚ. Πήγε

για πέµπτη φορά και εγκαινίασε τον ΒΟΑΚ! Είκοσι χρόνια πη-
γαίνω στην Κρήτη, είκοσι χρόνια ακούω ΒΟΑΚ, βόας έγινε και
ΒΟΑΚ δεν έγινε. Γιατί το λέω αυτό; Δεν έχει πει ο κ. Μητσοτάκης
στους Κρητικούς ότι για να πάνε από το Ηράκλειο στα Χανιά θέ-
λουν πήγαινε-έλα 50 ευρώ διόδια; Άλλη κλοπή του ελληνικού
λαού! Πληρώνει τέλη κυκλοφορίας και από πάνω πληρώνει σε
νταβατζήδες και τα διόδια. Τέρµα τα διόδια. Ή θα πληρώνουµε
τέλη κυκλοφορίας ή διόδια, όχι και τα δύο. Είναι παράνοµο, είναι
αντισυνταγµατικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στο επόµενο. Ήρθε εδώ και µας είπε ο κύριος Πρω-

θυπουργός ότι πήραµε λεφτά από το Ταµείο Ανάκαµψης. Ξα-
φνικά κοιτάµε πάνω όλοι µαζί και πέφτουν πεντακοσάευρα.
Πήραµε λεφτά! Δεν λέει, όµως, στον ελληνικό λαό ότι τα λεφτά
αυτά είναι δανεικά. Τουλάχιστον ένα ποσό των 9 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ είναι δανεικά, είναι λεφτά µε τόκο, τα οποία θα επι-
στρέψουµε πίσω. 

Πείτε, επίσης, ότι τα λεφτά αυτά έχουν εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου. Δηλαδή, εάν ο ιδιώτης πάρει το δάνειο και δεν θα το
αποπληρώσει, ποιος θα το πληρώσει; Ο κ. Μητσοτάκης; Όχι. Ο
Γιώργος από το Κερατσίνι, ο Σταύρος από το Κορδελιό, ο κ.
Γιώργος από τον Άβαντα στην Αλεξανδρούπολη, αυτοί θα τα πλη-
ρώσουν. Ωραίοι είστε! Παίρνετε δάνεια, τα δίνετε στους κολλη-
τούς και, εάν δεν τα πληρώσουν οι κολλητοί, όπως τα γνωστά
θαλασσοδάνεια, θα τα πληρώσει ο κάθε µεροκαµατιάρης. Αυτό
που κάνετε είναι έγκληµα, γιατί επιφορτίζετε και µε άλλα χρέη
τους Έλληνες, γιατί διογκώνετε το ιδιωτικό και το δηµόσιο χρέος. 

Ακούστε τώρα το εξής. Μου θυµίζει αυτόν που έχει καταντήσει
την Ελλάδα επαίτη και ζητιάνο. Μόλις ακούει δανεικά ο Πρωθυ-
πουργός, τρέχει να πάρει δανεικά. Είµαστε µε τα καλά µας; Αυτό
είναι παραγωγικό µοντέλο; Αυτό είναι παραγωγή πλούτου; Αυτό
είναι ισχυρή χώρα, να τρέχεις για δανεικά; Εάν θέλετε να πάρετε
δανεικά, να τα εγγυηθεί η ίδια η Νέα Δηµοκρατία που δεν έχει
πληρώσει ποτέ τα δικά της δάνεια, τα 400 εκατοµµύρια ευρώ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι και το ΠΑΣΟΚ. Εγώ τουλάχιστον είµαι ακριβοδίκαιος. Και

αυτοί χρωστάνε 350 εκατοµµύρια ευρώ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ε, τι να κάνουµε, αφού τα χρωστάς κι εσύ. Εγώ φταίω; Α-
φού τα χρωστάτε, κύριε Κατρίνη µου, τι να κάνω; Τα χρωστάτε.
Εγώ φταίω που τα χρωστάτε;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Και τα πληρώνουµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Άµα τα πληρώνατε, θα ήµασταν όλοι καλά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Πάµε στην ουσία. Δεν είναι σπέκουλα, είναι η αλήθεια. Είναι
η αλήθεια, κύριε Κατρίνη. Ενοχλεί η αλήθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι διακοπές, όχι
διακοπές. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ενοχλεί η αλήθεια, όπως πάντα, ενοχλεί το ΠΑΣΟΚ η αλή-
θεια, αλλά δεν πειράζει. Θα τη λέµε εµείς και ας ενοχλείται και
το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και όλοι οι υπόλοιποι.

Πάµε στην παιδεία. Ήρθε εδώ, µας µίλησε για µεταρρυθµίσεις,
κάλεσε και το ΠΑΣΟΚ σώνει και καλά να συρθεί πίσω τους για να
ψηφίσουν, λέει, τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Για να είµαστε σοβα-
ροί, αν θέλετε να µιλήσουµε σοβαρά για ιδιωτικά πανεπιστήµια,
να µιλήσουµε σοβαρά. Να έρχεστε εδώ, όµως, και να απειλείτε ή
έµµεσα να εκβιάζετε κόµµατα πολιτικά να συρθούν πίσω από την
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επιλογή σας, είναι λάθος. Και θα σας αποδείξω γιατί. Τα ίδια λέ-
γατε για την πανεπιστηµιακή αστυνοµία. Πού είναι τώρα η πανε-
πιστηµιακή αστυνοµία; Πού πήγε; Διακτινίστηκε. Δίπλα σε κά-
ποιον Βουλευτή, σε κάποιο Υπουργό, σε κάποιο γραφείο. Ούτε
αυτό δεν µπορέσατε να κάνετε. Απλά προσλάβατε κόσµο, δικά
σας παιδιά. Εσείς τα δικά σας παιδιά τα βολεύετε, τα παιδιά των
Ελλήνων, όµως, δεν σας ενδιαφέρουν.

Εµάς πρωτίστως µας ενδιαφέρουν τα παιδιά των Ελλήνων και
όχι τα παιδιά του κόµµατός µας και του κοµµατικού σωλήνα. Αυτή
είναι η ποιοτική διαφορά της Ελληνικής Λύσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πήγε στα σπίτια και µας είπε ότι θα κάνει δεκατέσσερις, δεκα-

πέντε χιλιάδες σπίτια. Να το δεχτώ, είναι µία καλή πράξη, αλλά
ένας Πρωθυπουργός πρώτιστα ενδιαφέρεται να βρει λύση για τα
επτακόσιες χιλιάδες κόκκινα δάνεια που κινδυνεύουν να χάσουν
τα σπίτια τους και µετά να ασχοληθεί µε τα δεκατέσσερις χιλιά-
δες σπίτια που θα κάνει. 

Σώστε τα σπίτια των Ελλήνων. Διαγραφή τώρα. Κούρεµα,
όπως κάνατε σε εφοπλιστές, µεγαλοκαναλάρχες κολλητούς σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κούρεµα όλων των δανείων. Θέλετε ονόµατα; Πηλαδάκης. Κα-

ζινάρχης. Θέλετε κι άλλα ονόµατα; «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Θέλετε κι
άλλα ονόµατα να σας πω; Τα έχω πει πολλές φορές. Το θέµα
είναι ότι δεν κάνετε τίποτα. 

Ακούστε τώρα. Ήρθε εδώ και µας είπε ότι επιτέλους θα αυξηθεί
ο χρόνος περαιώσεως των δικαστηρίων. Θα κάνουµε, λέει, ταχύ-
τερες δικαστικές αποφάσεις µε ηλεκτρονικά µέσα. Μα το έχετε
κάνει ήδη. Το πετύχατε αυτό. Η δικαιοσύνη απονέµεται πολύ πιο
γρήγορα. Ένα παράδειγµα θα σας δώσω. Σε οκτώ ηµέρες έβγαλε
απόφαση ο Άρειος Πάγος για να παίρνουν τα σπίτια τα funds. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πόσο πιο γρήγορα πια!  Πόσο πιο γρήγορα, κύριε Βορίδη µου!
Έξι µήνες κάνει, οκτώ µήνες, έναν χρόνο, σε οκτώ ηµέρες!

Φαστ τρακ διαδικασίες! Γιατί, όπως είχα αποδείξει από του Βή-
µατος της Βουλής, πολλοί εξ αυτών, αγαπητοί συνάδελφοι, πο-
λιτικοί, κοµµατικά παιδιά έχουν δικά τους call center, αλλά έχουν
και δικές τους σχέσεις µε τα funds. Είναι οι ίδιοι άνθρωποι αυτοί,
τα «κοράκια» που εξυπηρετούν και υπηρετούν κόµµατα και πα-
ρατάξεις. 

Πάµε και στο επόµενο. Πράσινη ανάπτυξη. Εδώ τι να πει κά-
ποιος. Διότι είναι ευαίσθητος ο Πρωθυπουργός µε το περιβάλ-
λον. Έχει µία ιδιαίτερη ευαισθησία µε τις ανεµογεννήτριες. Εγώ
δεν λέω ότι έχει σχέση µε αυτούς που τις φέρνουν εδώ, τους Γερ-
µανούς φίλους του που τις πουλάνε. Όχι. Καµµία σχέση. Λέω,
όµως, ότι δεν µπορείς να βάζεις όπου να ’ναι ανεµογεννήτριες
και να έρχεται η Κοµισιόν και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και να σου
βάζει πρόστιµο να πληρώνεις 100 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο
γιατί πήγατε και βάλατε ανεµογεννήτριες σε περιοχές «NATURA».
Δηλαδή, πόσο ευαίσθητοι είστε µε το περιβάλλον; Να πληρώ-
νουµε και 100 εκατοµµύρια ευρώ.

Το χειρότερο απ’ όλα που είπε, ήρθε εδώ και υποσχέθηκε ως
νέος πολιτικός-Χουντίνι, ότι σε έξι χρόνια θα παράγουµε 80%,
λέει, ενέργεια από αιολικά πάρκα. Δεν βγαίνει µε τίποτα. Αυτό
που είπε ο Πρωθυπουργός δεν βγαίνει µε τίποτα, όχι µόνο γιατί
δεν υπάρχουν µπαταρίες αποθηκεύσεως, όχι µόνο γιατί δεν γί-
νεται. Αφήστε τα αυτά, αφήστε τα. Γιατί; Για έναν και µόνο λόγο.
Πρέπει ο καθένας από εµάς να κουβαλάει και µία ανεµογεννήτρια
µαζί του, να έχουµε δέκα εκατοµµύρια ανεµογεννήτριες. Αυτοί
είναι. Δηλαδή, έρχεται εδώ και κοροϊδεύει, το καταλαβαίνετε; 

Κοροϊδεύει τον ελληνικό λαό και νοµίζει ο Πρωθυπουργός, ο
αξιότιµος κύριος Πρωθυπουργός, ότι µπορούν να τρώνε σανό οι
Έλληνες εσαεί. Δεν τρώνε σανό πλέον οι Έλληνες. Σας ψήφισαν,
ναι. Ας είναι καλά τα µέσα ενηµερώσεως και ο Γκρίνµπεργκ. Θα
τα πούµε σε λίγο αυτά. Πάλι σε πράσινο πέσατε. Γκρίνµπεργκ.
Πράσινος. Αντί για Γκρίνµπεργκερ, τον λέτε Γκρίνµπεργκ, πρά-
σινος. Να µας πείτε, όµως, αυτός ο Γκρίνµπεργκ, ο επικοινωνιο-
λόγος σας, από πού πληρώνεται. Από το κόµµα; Πόσα λεφτά του
δώσατε; Ο πιο ακριβός επικοινωνιολόγος στον κόσµο. Πόσα του
δώσατε; 

Αν τον πλήρωσε το κόµµα, κύριε Παππά, της Νέας Δηµοκρα-
τίας, λέω εγώ: «Αυτοί είναι χρεωκοπηµένοι. Χρωστάνε 300 - 400

εκατοµµύρια ευρώ. Δεν τα πληρώνουν αυτά, αλλά πληρώνουν
τον Γκρίνµπεργκ για να δολοφονεί χαρακτήρες». Θα τα πούµε
στην πορεία. 

Εάν πληρώνεται από κάπου αλλού και είναι δωρεάν η παροχή,
σηµαίνει ότι έχουµε έναν ξένο πολίτη, ο οποίος παρεµβαίνει στις
εκλογές τις ελληνικές. Άρα και εδώ υπάρχει θέµα ηθικής τάξεως.
Τι είπα; Ηθικής τάξεως; Όταν µιλάς µε Νέα Δηµοκρατία και ηθική
τάξη, είναι µαλωµένες οι έννοιες.

Πάµε στο εθνικό σχέδιο προσεισµικών ελέγχων. Πέρυσι –επα-
ναλαµβάνω πέρυσι- εδώ τα κατέθεσα και σας έδωσα µία ολό-
κληρη µελέτη για προσεισµικούς ελέγχους και γελούσατε και
σήµερα το ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός. Πηγαίνετε στα Πρα-
κτικά, πείτε στον Πρωθυπουργό να πάρει έτοιµη τη µελέτη, µην
πληρώσει πάλι κάνα διακοσάρι χιλιάδες, πεντακοσάρι χιλιάδες.
Έτοιµη είναι η µελέτη. Πηγαίνετε πάρτε την από τα Πρακτικά της
Βουλής ή να σας την προσκοµίσουµε εµείς, αν θέλετε.

Πάµε τώρα στην πολιτική προστασία. Προειδοποιώ τη Νέα Δη-
µοκρατία ότι ήρθε το καλοκαίρι. Δεν έχουµε πάρει ούτε ένα αε-
ροσκάφος πυροσβεστικό. Δεν έχουµε πυροσβεστικά αεροσκάφη.
Τα µισά και παραπάνω είναι µε προβλήµατα από ανταλλακτικά.
Το είχαµε πει τον Γενάρη µήνα. Εδώ ήταν ο Πρωθυπουργός. Του
είχα πει ότι δεν έχετε πάρει πυροσβεστικά. Μη θρηνήσουµε πάλι
θύµατα, µη θρηνήσουµε καµένες περιουσίες και λέµε ότι δεν ξέ-
ραµε, δεν γνωρίζαµε, δεν προκάναµε, δεν φτάσαµε. Ε, λοιπόν,
αυτό το «δεν ήξερα, δεν γνώριζα» κάποια στιγµή πρέπει να είναι
«αναλαµβάνω και την ευθύνη σοβαρά». 

Πάµε και στο επόµενο. Ήρθε ο Πρωθυπουργός εδώ και µας
είπε για τη Χάγη. Δεν κατάλαβα. Για να ρωτήσω κάτι απλό εγώ
τώρα: Τι σχέση έχει ένα δικαστήριο που αφορά την ΑΟΖ, δηλαδή
ένα δικαστήριο που είναι στο Αµβούργο;

Κύριε Βορίδη, επειδή δεν είναι εδώ ο Πρωθυπουργός, να σας
πω ότι δεν θα πρέπει να πάµε στη Χάγη, πρέπει να πάµε εδώ.
Αυτό είναι το δικαστήριο του Αµβούργου. Αυτό εδώ. Εδώ πρέπει
να πάει ο Πρωθυπουργός, γιατί για την ΑΟΖ πηγαίνεις στο Αµ-
βούργο, στη Χάγη πηγαίνεις για άλλους λόγους, αν το πακέτο
διεκδικήσεων της Τουρκίας είναι µεγαλύτερο από την ΑΟΖ. Εδώ
πρέπει να πάτε. Γιατί µιλάτε για Χάγη; Ποιες είναι οι δεσµεύσεις
της Κυβερνήσεως στη Χάγη; Τι προαπαιτούµενα έθεσε η Τουρ-
κία; Πείτε µας, γιατί αν δεν µας τα πείτε, θα επιβεβαιώσετε την
Ελληνική Λύση, που εδώ και ενάµιση χρόνο οµιλεί για Χάγη και
συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο και συνδιαχείριση του πετρελαίου.
Τα έχουµε πει. Έχουµε φωνάξει. Έχουµε διαµαρτυρηθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να πω και το εξής: Εσείς, κύριε Βορίδη, δικηγόρος είστε. Αν

είχατε µία αστική διαφορά, θα πηγαίνατε στο ποινικό δικαστήριο;
Φαντάζοµαι πως όχι. Είστε και έγκριτος νοµικός, από τους καλύ-
τερους. Δεν θα το έλεγα, γιατί µου λέγατε θα κερδίσουµε το «Tur-
kaegean». Ως νοµικός µιλούσατε στο «OPEN», αλλά ακόµη δεν
το κερδίσαµε. 

Περιµένουµε, κύριε Βορίδη, έγκριτε νοµικέ. Εγώ θα είχα παρα-
δώσει το πτυχίο µου, αν δεσµευόµουν δηµοσίως πριν από έναν
χρόνο ότι θα το έχαναν οι Τούρκοι το «Turkaegean» και θα το κερ-
δίζαµε εµείς νοµικά. Τι έγινε;

Το είπατε στο «OPEN», κύριε Βορίδη; Το είπατε στο «OPEN».
Είπατε ότι ως νοµικός γνωρίζω ότι αυτό θα καταρριφθεί. Το εί-
πατε. Να πω ότι δεν το είπατε; Το είπατε. Να πάτε, λοιπόν, στο
Αµβούργο για να µη συζητάµε περισσότερα. 

Να πω και το εξής: Έχω την ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξω-
τερικών. Λέει τα ίδια µε µένα. Το Υπουργείο Εξωτερικών, στο
οποίο σήµερα υπάρχει Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας, λέει
ακριβώς τα ίδια µε µένα για την ΑΟΖ, ότι πρέπει να πάµε στο δι-
καστήριο για το σύµφωνο και τη σύµβαση των θαλασσών. Άρα,
στο Αµβούργο πρέπει να πάµε. Γιατί στη Χάγη; Ποιος ο λόγος
και η αναγκαιότης να προστρέξουµε εις τη Χάγη;

Ερωτώ, γιατί άλλο εθνική κυριαρχία, κύριε Βορίδη, -το ξέρετε
καλά εσείς- και άλλο κυριαρχικά δικαιώµατα. Το ένα συζητά κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα και το άλλο εθνική κυριαρχία. Βλέπετε ποια
είναι η διαφορά της Ελληνικής Λύσης; Με την Ελληνική Λύση δεν
θα παίζει κανείς, γιατί ξέρουµε καλά τα θέµατα και δεν µπορείτε
να µας κοροϊδεύετε, τουλάχιστον εµάς. Τους άλλους κοροϊδέψτε
τους. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, ήρθε ο Πρωθυπουργός και δεν είπε κουβέντα για τα

Τέµπη. Κουβέντα δεν είπε. Εγώ έχασα φίλο, τριάντα χρόνια φίλο
µου. Κουβέντα δεν είπε για τα Σκόπια, για την Κύπρο. Τίποτα. 

Μια παρατήρηση, κύριε Βορίδη, θα κάνω σε όλους σας. Όλοι
µίλησαν εδώ, κυρίως η Αντιπολίτευση, τα δύο κόµµατα, κύριε
Παππά –κύριε Κατρίνη, µη µου θυµώσετε πάλι- για τα κόκκινα δά-
νεια και για το ακριβό ρεύµα. Ερωτήσεις: Ποιος µετοχοποίησε τη
ΔΕΗ; Εσείς, το ΠΑΣΟΚ. Ποιος έκανε το Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας; Εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ. Ποιος έκανε τη «µικρή» ΔΕΗ; Εσείς. Ποιος
έκανε τα funds; Το ΠΑΣΟΚ το 2003. Ποιος έκανε τους πλειστη-
ριασµούς; Εσείς. 

Άρα, γιατί διαµαρτύρεστε εσείς τα κόµµατα της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως, αλλά και της ελάσσονος Αντιπολιτεύσεως; Για
ποιον λόγο; Αφού όλοι εσείς κάνατε και τα κόκκινα δάνεια να τα
παίρνουν τα funds και να έχουν ακριβό ρεύµα οι Έλληνες. Προς
τι τα δάκρυα τώρα; Για ποιον λόγο βλέπουµε το δάκρυ το πικρό
από το µάτι του καθενός, το υποκριτικό, όµως, πικρό δάκρυ;

Θα σας διαβάσω τι έγινε σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, µή-
πως και ευαισθητοποιηθεί η Κυβέρνηση, είδηση από το «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ» και από το newsit.gr.

Το απόγευµα έγινε το συµβάν και η είδηση είναι από το
newsit.gr. «Τέλος στη ζωή της προσπάθησε να δώσει µία γυναίκα
πενήντα δύο χρόνων από την περιοχή της Αµαλιάδας. Πρόκειται
για µία γυναίκα της οποίας έκοψαν το ρεύµα για οφειλές και στην
απελπισία της και τη στεναχώρια της προσπάθησε να αυτοκτο-
νήσει µε χάπια».

Είναι επτακόσιες χιλιάδες Έλληνες σε αυτή τη θέση µε τα κόκ-
κινα δάνεια και χιλιάδες άλλοι µε το κοµµένο ρεύµα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτούς πρέπει να προστατεύετε και όχι τους κολλητούς σας

εφοπλιστές και παρόχους ενέργειας, αυτά τα πλατιά λαϊκά στρώ-
µατα που αιµορραγούν καθηµερινά, τον άνθρωπο του κόπου, του
µόχθου, του µεροκάµατου, όχι τα χιλιάδες βολεµένα σας παιδιά
στον δηµόσιο τοµέα. 

Και µια και µιλάµε λίγο για τη Ρωσία, άκουγα έναν πολιτικό Αρ-
χηγό να σκίζει τα ιµάτιά του, αλλά δεν µας είπε ο πολιτικός Αρ-
χηγός αυτός την είδηση που ήρθε από το IIF. Το IIF είναι το κο-
ρυφαίο οικονοµικό ινστιτούτο µετά το IMF. Κατηγορεί την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας ότι χρηµατοδοτεί τον πόλεµο του
Πούτιν. Αποκαλύπτει ότι η Νέα Δηµοκρατία δέχτηκε κυρώσεις για
τα ζαρζαβατικά της Ελλάδας, κυρώσεις για τα προϊόντα τα ελλη-
νικά για εξαγωγές, αλλά έθεσε βέτο στις κυρώσεις για τους Έλ-
ληνες εφοπλιστές που φέρνουν το πετρέλαιο από τη Ρωσία, το
φυσικό αέριο και το κάρβουνο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία «της σωστής πλευράς της ιστο-

ρίας», να βολεύει εφοπλιστές και κολλητούς, αλλά ο Έλληνας
αγρότης που έχει το ροδάκινο να µην µπορεί να το κάνει εξα-
γωγή. Καταστρέψατε, λοιπόν, τους Έλληνες. 

Και θα σας πω και ένα άλλο παράδειγµα. Μου το είπε φίλος
κτηνοτρόφος. Πολλοί είστε από χωριά, όπως εσύ, αγαπητέ φίλε
εκεί πίσω, από τον Λαγκαδά. Στην µπανανία που λέγεται Ελλάδα,
για να φτιάξεις έναν στάβλο, ένα υπόστεγο εκατό τετραγωνικών
µέτρων, για να βρίσκουν οι αγελάδες σου σκιά, χρειάζεσαι άδεια
από την πολεοδοµία. Όµως, για να µπορείς να κάνεις ένα παρα-
θαλάσσιο beach bar µε χίλια τετραγωνικά σκέπαστρο, δεν χρει-
άζεται καµµία άδεια. Το επιτελικό σας κράτος! Να το χαίρεστε!

Αυτή είναι η αλήθεια. Σε αυτή την Ελλάδα ζούµε, σε αυτή την
Ελλάδα, που τόλµησε να πει ένας εδώ µέσα «επανίδρυση του
κράτους» και έπεσαν να τον φάνε! Αν δεν επανιδρυθεί το κράτος,
αν δεν το ξαναϊδρύσουµε, θα έχουµε πρόβληµα! Καταλάβετέ το!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα πάµε στο ιστορικό, γιατί ξεκινήσαµε µε πολλές δυσκολίες

ως Ελληνική Λύση. Ξεκινήσαµε το 2016 µία πορεία µοναχική, µία
πορεία απέναντι σε ένα σύστηµα ολόκληρο. Επί τέσσερα ολό-
κληρα χρόνια ήµασταν ανύπαρκτοι για τα κανάλια, δεν µας πα-
ρουσίασαν ποτέ!

Ο οµιλών εδώ, στην κρατική τηλεόραση στη δεύτερη εκλογική
αναµέτρηση δεν πάτησε ούτε απ’ έξω! Μιλώ για την κρατική τη-
λεόραση, την ΕΡΤ. Δεν λέω για τα δύο-τρία κανάλια, τα αφήνω.

Μου επέβαλε το ΕΣΡ παράνοµα 2,5 εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµα
που τα πλήρωσα και στο Σ.τ.Ε σιγά-σιγά κερδίζω γιατί ήταν κα-
τάφωρη η παραβίαση του συνταγµατικού δικαιώµατος να οµιλώ. 

Μας έκαναν οι δηµοσκοπήσεις πόλεµο. Κάθε φορά πριν από
τις εκλογές, τις τελευταίες ηµέρες, οι δηµοσκοπήσεις µας έδει-
χναν 2%, 2,5%, 2,2% και έβγαζαν τα «παπαγαλάκια» να λένε ότι
δεν µπαίνουµε στη Βουλή. Η πρόθεση ψήφου µε αναγωγή επί
των εγκύρων στις 9 Μαΐου του 2023 –ακούστε- έδινε στην Ελλη-
νική Λύση 2,8%. Η πρόθεση ψήφου µε τη «RASS ACTION» έδινε
στην Ελληνική Λύση 2,7% στις 15 Μαΐου του 2023. Η πρόθεση
ψήφου «RASS» στις 15 Μαΐου –είναι η δεύτερη δηµοσκόπηση-
έδινε 2,6%. Η «METRON ANALYSIS» στη «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» στις
5 Μαΐου έδινε 2,4%. Η «MARC» στον «ANTENNA» έδινε στις 19
Μαΐου 2,3%. Σε λίγο θα µας έδιναν και 0,1%!

Και βγαίνουν –ακούστε ποια είναι τα χειρότερα- στις 13.30’ η
ώρα και διαρρέουν το exit poll. Παρανοµία καραµπινάτη! Έπρεπε
πολλοί να πάνε φυλακή εκείνη τη µέρα, αλλά τολµά η Νέα Δηµο-
κρατία να βάλει φυλακή αυτούς µε τους οποίους συνεργάζεται;
Δεν γίνεται. Τον συνεργάτη δεν τον βάζεις φυλακή, αλλά τον κα-
λύπτεις. Η διαρροή ήταν παράνοµη. Το exit poll έδινε 2,3% στην
Ελληνική Λύση και 4,3% µάξιµουµ. Ήταν 2,3%, δηλαδή το ψυχο-
λογικό όριο, επίτηδες. Αυτό εδώ είναι, το δείχνω κιόλας. Είναι
2,3% σύµφωνα µε το exit poll. 

Ξέρετε τι περάσαµε αυτές τις ηµέρες εµείς; Περάσαµε γολ-
γοθά. Όµως, αντέξαµε. Δώσαµε µάχες, πολεµήσαµε. Αγωνιστή-
καµε τίµια και έντιµα. Ποτέ δεν λοιδορήσαµε κανέναν. Ποτέ δεν
ασχοληθήκαµε µε κανέναν προσωπικά. Ποτέ δεν µίλησα άσχηµα
για κανέναν σας εδώ µέσα επί τέσσερα ολόκληρα χρόνια. Απο-
δείξαµε ότι µε έργο µπορούµε να κάνουµε πολλά εµείς οι Έλλη-
νες. 

Ακόµα και για Ραφάλ εγώ το είπα. Ακόµα και για τις Μπελαρά
ας πει ο Πρωθυπουργός ότι του το πρότεινα εγώ τηλεφωνικά και
τον παρακαλούσα για τα Ραφάλ. Και βγήκαν τα «παπαγαλάκια»
σας και λέγανε ότι εγώ δεν θέλω τα F-35! Και δεν ντρέπεστε να
έχετε µονταρισµένο βίντεο! Και αναγκαζόµουν να πηγαίνω στα
δικαστήρια που δεν έχω πάει ποτέ στη ζωή µου!

Όµως, φτάνει πια η συκοφαντία! Εγώ είπα ότι τα F-35, σύµ-
φωνα µε το Κογκρέσο, έχουν προβληµατάκια, να δούµε τη σύµ-
βαση, να κάνουµε συµπαραγωγή και υπογράφουµε µε δέκα
χέρια, γιατί το κοινό καλό της Ελλάδας είναι η Ελλάδα να είναι
«αστακός», αλλά για να είναι «αστακός» πρέπει να έχει δόντια, να
µην είναι ξεδοντιασµένος «αστακός». Αυτό είπαµε, αλλά είπαµε
τα «παπαγαλάκια» σας αυτό έκαναν, δολοφόνησαν χαρακτήρες
ανθρώπων, όπως έκαναν και µε αυτούς και µε αυτούς. Αυτό έκα-
νε ο κ. Γκρίνµπεργκ. Τι έκανε; Να σας το πω τώρα: Επειδή είχε
ένα προϊόν το οποίο δεν είχε µεγάλο ύψος -τι να κάνουµε τώρα;-
δεν είχε το µεγάλο πολιτικό ύψος, έπρεπε να κοντύνει τους άλ-
λους, χτυπώντας ηθικά, χτυπώντας τον χαρακτήρα, χτυπώντας
µε µονταρισµένα βίντεο. Αν αυτή είναι η δηµοκρατία σας, σας τη
χαρίζουµε, σας την επιστρέφουµε! Δεν τιµάτε τον Κωνσταντίνο
Καραµανλή, αυτόν που έκανε τη δηµοκρατία µετά το 1974! Δεν
τον τιµάτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε σε ένα άλλο θέµα, στα γρήγορα. Είχα ανακοινώσει

πριν από δύο µήνες ότι θα κατατεθούν εξεταστικές επιτροπές -
το είχα πει- για το έγκληµα στο Μάτι µε τους εκατόν τέσσερις νε-
κρούς. Επίσηµα το είχα πει και µε δελτίο Τύπου και µε εκποµπή
στο «OPEN».

Κύριε Παππά, στα Τέµπη χάθηκαν πολλοί άνθρωποι, όπως και
στο Μάτι. Ζητώ από τους φίλους της Νέας Δηµοκρατίας, όπως
και των υπολοίπων κοµµάτων -δεν κάνουµε εξαίρεση- να κάνουν,
όπως κάναµε εµείς κατά το παρελθόν, όταν υπήρχαν –ακούστε-
εξεταστικές, όπως µε τις υποκλοπές, κύριε Παππά. Εµείς υπο-
γράψαµε, άσχετα αν δεν την κάναµε εµείς την πρόταση. Όταν
είναι για το κοινό καλό, για το καλό του ελληνικού λαού, για το
καλό των πλατιών λαϊκών στρωµάτων, είµαστε δίπλα, συµπο-
ρευόµαστε και αγωνιζόµαστε µε οποιονδήποτε για να µπορέ-
σουµε να δώσουµε τη λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν τρέφουµε αυταπάτες ούτε µωροφιλοδοξίες ούτε προσω-

πικά παιχνίδια κάναµε ποτέ. Εδώ δεν είναι ο ανταγωνισµός, ποιος
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είναι πρώτος, ποιος είναι δεύτερος, εδώ είναι ο ευγενής ανταγω-
νισµός του να ενωθούµε για να παλέψουµε για το δίκιο του ελ-
ληνικού λαού.

Για το έγκληµα στο Μάτι, λοιπόν, γιατί το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους συνεχώς κάνει εφέσεις, όταν κερδίζουν 200.000 ή
300.000 ευρώ οι άνθρωποι που έχασαν ανθρώπους; Κερδίζουν
µια αστική αγωγή και πάει και κάνει το κράτος, το Νοµικό Συµ-
βούλιο εφέσεις. Γιατί, ρε παιδιά; Γιατί, κύριε Βορίδη; Κύριε Βο-
ρίδη, γιατί; Γιατί; Να µην το κάνουµε αυτό! Δώστε µια εντολή!
Εφέσεις σε ανθρώπους όπου επιδικάστηκε µία αποζηµίωση για
το ότι έχασαν τους ανθρώπους στο Μάτι; Πάει και κάνει εφέσεις
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους! Δείτε το, κύριε Βορίδη µου!
Εσείς είστε καλός άνθρωπος, καλό παιδί, καλός άνθρωπος είστε
εσείς!

Πάµε, λοιπόν, εδώ και ζητάµε από εσάς, για το Μάτι ειδικά, να
υπογράψετε την εξεταστική επιτροπή, να δούµε τι είχε γίνει. Μου
βάλατε τον Τσουβάλα, τον προηγάγατε, µου βάλατε τον άλλον
τον πυροσβέστη, τον κάνατε πιο πάνω, τον αστυνοµικό, τον κά-
νατε πιο πάνω. Γιατί;

Πάµε στο δεύτερο: Τέµπη. Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Παππά -
ξέρω ότι έχετε προβλήµατα εσωτερικά, το καταλαβαίνω- στα
Τέµπη χάθηκαν άνθρωποι. Εγώ έχασα φίλο τριάντα ετών. Γιατί
να µην κάνουµε µία εξεταστική; Την καταθέσαµε, υπογράψτε την!
Να µαζευτούν υπογραφές, να δούµε οι κύριοι από εδώ πόσα ψέ-
µατα έχουν πει, αν υπήρχε ηλεκτρονική διακυβέρνηση και ηλε-
κτρονική διαδικασία για να προσέχουµε τα τρένα, να απολο-
γηθούν, να τιµωρηθούν οι ηθικοί και φυσικοί αυτουργοί του
εγκλήµατος των Τεµπών. Έχασα φίλο, τριάντα χρόνια φίλο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το καταλαβαίνετε αυτό; Και έχω δώσει όρκο τιµής, θα πάω

µέχρι τέλους όσο πηγαίνει η ιστορία, γιατί είναι ανθρώπινες
ψυχές, νέα παιδιά. Έκαναν µήνυση οι γονείς. Ας τους βοηθή-
σουµε τουλάχιστον, ας τους βοηθήσουµε! Έκκληση!

Πάµε στο πρώτο εξάµηνο των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς δεν
λέγατε, κύριε Βορίδη, ότι είναι 100 δισεκατοµµύρια ευρώ –το
έλεγε ο Άδωνις και εσείς και πολλοί άλλοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας- ότι το πρώτο εξάµηνο του ΣΥΡΙΖΑ χάσαµε 100 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ µε αυτά τα στρεβλά που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ; Ωραία,
ελάτε, υπογράψτε την εξεταστική, να δούµε αν τελικά το έκαναν
ή δεν το έκαναν. Τι σας ζητάµε; Να πέσουµε στα πόδια σας να
σας παρακαλέσουµε και για τα Τέµπη και για το Μάτι και γι’ αυτό;
Αυτό θέλετε; Αυτό ζητάτε;

Ζητήσαµε εξεταστική για τις επιπλοκές. Άρχισαν να µιλάνε
πολλοί πλέον. Ακούω πολλούς να µιλάνε για επιπλοκές και παρε-
νέργειες από τα εµβόλια, για την υποχρεωτικότητα. Αυτό είναι
καλό, αλλά θα πω το εξής: Πρέπει δηλαδή, να το κάνει πρώτος
κάποιος άλλος για να προστρέξω εγώ να υπογράψω; Έτυχε να
είναι η Ελληνική Λύση, κύριοι συνάδελφοι, εκεί στα ορεινά. Υπο-
γράψτε, ρε παιδιά! Κακό είναι; Τόσο κακό είναι; Τι είναι; Αγώνας
εκατό µέτρων ποιος θα βγει πρώτος; Ας υπογράψει το ΚΚΕ και ο
ΣΥΡΙΖΑ και όλοι, να δούµε τι συνέβη, τι συνέβη! Το πρόστιµο των
100 ευρώ να καταργηθεί, αυτό ζητάνε, τα αυτονόητα!

Όσο για τις Πρέσπες είµαι ο τελευταίος που θα χαρακτηρίσω
κάποιον πατριώτη ή µη πατριώτη. Και ξέρετε γιατί το κάνω αυτό;
Γιατί ο πατριώτης εν τοις πράγµασι αποδεικνύει πόσο πατριώτης
είναι, γιατί ο πατριώτης στα λόγια µπορεί να είναι πατριώτης,
όπως όλοι, αλλά στην πραγµατικότητα πώς είναι πατριώτης έχει
σηµασία.

Δεν µπορεί να δέχεσαι το όνοµα Βόρεια ψευτο-Μακεδονία και
να είσαι πατριώτης κατά την άποψή µου, µπορεί να κάνω λάθος
εγώ. Δεν µπορεί να δέχεσαι τον φυλακισµένο Μπελέρη, να δια-
µαρτύρονται άλλοι για εµάς και να θεωρείσαι ψευτοπατριώτης ή
πατριώτης κανονικός. Δεν µπορεί να δέχεσαι συνεκµετάλλευση
στο Αιγαίο και να λέγεσαι πατριώτης. 

Τα έχετε λίγο µπερδεµένα όλοι εδώ µέσα. Ο πατριωτισµός
είναι µία βιωµατική σχέση, µία σχέση άδολης αγάπης µε τα ιερά
και όσια των προγόνων, µε την πατρίδα, µε τη γη που από αυτήν
απορρέει µία οσµή νεκρών, αίµατος που πολέµησαν για να είµα-
στε ελεύθεροι εµείς σήµερα. Δεν έχουµε το δικαίωµα να λέµε ότι
είµαστε πατριώτες και να ανεχόµαστε το όνοµα Βόρεια ψευτο-
Μακεδονία. Τελεία και παύλα. Όποιος θέλει, ακολουθεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα, λοιπόν, θα ήθελα να πω και να απαντήσω σε κάποιους

που δεν κατάλαβαν, το είπαµε πριν ενάµιση µήνα δηµόσια ότι θα
καταθέσουµε πέντε εξεταστικές. Την Τρίτη ορκιστήκαµε και το
κάναµε την ίδια µέρα. Πού είναι το κακό; Δεν το κατάλαβα ποτέ
µου. Περιµένουµε, λοιπόν, από όλους τους Βουλευτές, που µπο-
ρεί να έκαναν και λάθος πάνω στη σπουδή τους, που αµέλησαν
να συνυπογράψουν, να συνταχθούν µε τις εξεταστικές όλοι οι
Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου. Έχουµε ηθική, εθνική,
κοινωνική, λαϊκή υποχρέωση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η άποψή µας, γιατί δεν παίζουµε µε τα εθνικά θέ-

µατα και δεν µπορεί να παίζει κανείς, µα κανένας. Και το λέω µε
πολλή αγάπη αυτό είναι, πραγµατικά, απορίας άξιον να µην µπο-
ρούµε να µαζέψουµε εκατόν είκοσι υπογραφές για την τραγωδία
στα Τέµπη, κύριε Παππά. Είναι τραγικό και να το συζητάµε και το
λέω, γιατί έχω προσωπικό πρόβληµα. Το λέω δηµοσίως, δεν µε
ενδιαφέρει αν κάποιοι ενοχληθούν. Ναι, γιατί ορκίστηκα να το
πάω µέχρι τέλους, γιατί έχασα τριάντα χρόνια φίλο µου, µεγαλώ-
σαµε µαζί. Χάθηκε και δεύτερη φορά έπαιρνε το τρένο στη ζωή
του. Και σκοτώθηκε εκεί µέσα. Και δεν σκοτώθηκε, η µάνα του
ξέρετε τι πήρε; Τίποτα. Είχε 1.98 ύψος, µεγάλο παλικάρι και δεν
είχε τίποτα το φέρετρο για να τον κλάψει. Σοβαρά µιλάµε και δεν
θα το ψάξουµε; Δεν θα το ψάξουµε, κύριοι συνάδελφοι; Δεν µε
ενδιαφέρει εάν είστε Αριστεροί ή Δεξιοί, δεν θα το ψάξουµε ούτε
αυτό; Τίποτε δεν θα ψάξουµε σ’ αυτή τη χώρα; Όλοι ατιµώρητοι
θα είναι και όλοι δικαιωµένοι και όλοι µε βουλεύµατα έξω;

Είδαµε τι έγινε µε τη γνωστή ιστορία, δέκα ατυχήσαντες έφυ-
γαν από τη ζωή σε µεγάλο κορυφαίο δικαστήριο. Τους πάτησε
το τρένο, τους πάτησε αυτοκίνητο, έτσι φεύγουν από τη ζωή µε-
ρικοί µάρτυρες κατηγορίας. Αλλά είπαµε ποσώς µε ενδιαφέρει
το πρόσωπο. Με ενδιαφέρει η ηθική υπόσταση της ιστορίας. Πρέ-
πει αυτό το Κοινοβούλιο να κάνει τη διαφορά ανεξαρτήτου ιδεο-
λογίας. Πρέπει να αισθανθεί ο Έλληνας ότι µπορεί να ακου-
µπήσει πάνω µας. Πρέπει να αισθανθεί ο νεοέλληνας, ο πολίτης,
ο Έλληνας πατριώτης ότι µπορούµε µαζί να ενώσουµε δυνάµεις
για να πάµε µπροστά τη χώρα. Όχι διχασµοί αλλά ένωση δυνά-
µεων. Αυτό ζητάµε και αυτό θέλουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ως προς τα υπόλοιπα, η αγωγή µου δεν µου επιτρέπει να

φερθώ ανάγωγα. Θα πω, λοιπόν, το εξής: Δεν θέλω άλλα ψέµατα
εναντίον µας, δεν θέλω άλλη λάσπη εναντίον µας ούτε συκοφα-
ντίες. Ουδέποτε ήµουν στη Νέα Δηµοκρατία όταν υπεγράφη η
Συµφωνία των Πρεσπών. Ουδέποτε στη ζωή µου είπα ότι η συµ-
φωνία ήταν καλή. 

Για τον υποχρεωτικό εµβολιασµό και την fake είδηση θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά για τελευταία πλέον φορά την ψηφοφορία
ότι ψηφίσαµε «όχι». Το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής,
όποιος θέλει να την πάρει από εκεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ζητήσαµε, επίσης, εξεταστική επιτροπή πριν τρία χρόνια για
τις Πρέσπες. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Δεν είναι τωρινή η αντί-
δραση µας και δεν ήµουν ποτέ στη Νέα Δηµοκρατία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το αναγιγνώσκω, όπως ακριβώς έχει. Ο Βελόπουλος είπε «όχι»
στον Σαµαρά για το ευρωψηφοδέλτιο. «Όχι» από τον Βελόπουλο
στον Σαµαρά. Το καταθέτω στα Πρακτικά για να τελειώνει η
πληµµελής ενηµέρωση κάποιων και η διασπορά fake news. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με ευγένεια το λέω, µε κοµψό τρόπο το λέω. Το λέω προς
κάθε κατεύθυνση. Μηνύσεις και αγωγές δεν έκανε ποτέ o Βελό-
πουλος. Αναγκάστηκα να κάνω τώρα, γιατί µε το όνοµα της Ελ-

1288 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ληνικής Λύσης δεν θα παίζει κανένας όταν συκοφαντεί και λέει
ψέµατα. Πείτε αλήθεια, κατηγορήστε µας για αυτά που κάνουµε,
όχι για αυτά που δεν κάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και στην τελική ακούστε τον οµιλητή πώς µίλησε σήµερα για

τη Νέα Δηµοκρατία και ακούστε τους προηγούµενους όλους πώς
µίλησαν για τη Νέα Δηµοκρατία. Εµείς δεν φοβηθήκαµε. Εµείς
δεν σκιαχτήκαµε. Εµείς δεν λιποψυχήσαµε. Εµείς ήρθαµε εδώ και
θα λέµε πάντα αυτό που, πραγµατικά, συµβαίνει, είτε είναι η Νέα
Δηµοκρατία είτε το ΠΑΣΟΚ είτε ο ΣΥΡΙΖΑ να τα ξεκαθαρίσουµε
λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επειδή πιέζει και ο χρόνος, θα ήθελα να πάµε στο πλαίσιο µετά

τις εκλογές. Κατά την άποψή µας είναι ένα πολύ κακό πλαίσιο. Ο
Πρωθυπουργός είναι ηγεµών κατά την άποψή του, κατά τη δική
µας όχι, αλλά φοβάµαι ότι θα έχουµε µια αυταρχική, απόλυτη κυ-
ριαρχία της Νέας Δηµοκρατίας στην πολιτική. 

Αυτό σκέφτονται, αυτό οραµατίζονται -πιστέψτε µε- µε το χα-
µογελάκι τους, µε την ευγένεια. Κοιτάξτε τους. Τί χαµόγελο ο κ.
Βορίδης! Αυτό το αλαζονικό, ξέρετε το µπλαζέ. Το έχετε, δεν
είναι κακό. 

Εσείς είστε από χωριό, κύριε Χαρδαλιά, είστε από επαρχία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Εί-

ναι καµάρι µου που είµαι από χωριό!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Και εγώ. Το µπλαζέ το έχουν άλλοι σου λέω. Μην µπερ-
δεύεσαι. Γιατί πετάγεσαι; Εσένα είπα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Ισο-
πεδώνετε τα πάντα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι, το µπλαζέ το έχετε ο Πρωθυπουργός, εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μην απαντάτε, µην
απαντάτε 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Λέω ότι το έχετε -δεν είναι κακό- είναι και φίλος µας ο Χαρ-
δαλιάς, ελικοπτεράς.

Θα πω, όµως το εξής, για να το ξεκαθαρίσουµε: Να θυµάστε
ένα πράγµα: Πως όσο µπλαζέ ύφος κι αν έχετε, όσο κι αν νιώθετε
ηγεµόνες της Βουλής γιατί το νιώθετε -λογικό- δολοφονήσατε
όλους τους αντιπάλους σας ηθικά, όλους τους κοντύνατε ηθικά,
όλους, όλους. Και τι πετύχατε; Να φαίνεστε ηγεµονική δύναµη
στη Βουλή. Σας βγάζω το καπέλο στον κ. Γκρίνµπεργκ, τον Αµε-
ρικανό, τον πράσινο, πάλι πράσινος, πάλι πασόκος µέσα. Και ο
κ. Φλωρίδης ΠΑΣΟΚ ήταν. Πώς τυχαίνει να είναι όλοι πασόκοι, ρε
παιδί µου; Αρχίζω να µπερδεύοµαι. Θα λέω ΠΑΣΟΚ τη Νέα Δη-
µοκρατία τώρα. Τριάντα άνθρωποι είναι ΠΑΣΟΚ εκεί µέσα. 

Θα πω το εξής: Να θυµάστε ένα πράγµα, θα έχετε εδώ τη Νέ-
µεση. Θα έχετε εδώ τον εφιάλτη σας, όχι µε κεφαλαίο αλλά µε
µικρό, τον εφιάλτη της ειλικρίνειας και της αλήθειας, αυτόν που
θα οµιλεί εξ ονόµατος του ελληνικού λαού, του κατατρεγµένου.
Θα έχετε εδώ την Ελληνική Λύση για να ορθοτοµεί τον πολιτικό
λόγο, θέλετε, δεν θέλετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας είπα για τον κ. Γκρίνµπεργκ. Περιµένω να µου απαντήσει.

Είπα ΠΑΣΟΚ. Όχι εσείς, εσείς µια χαρά είστε. Μας τα χαλάσατε
λίγο µε τη δήλωση σήµερα, θα σας τα πω σε λίγο. Λίγο, όχι πολύ,
µε τις συντεταγµένες.

Από αύριο σύµφωνα µε τη Νέα Δηµοκρατία θα λέµε την Κύπρο
38ος παράλληλος και 25ος µεσηµβρινός, γιατί έτσι θέλουν οι Αµε-
ρικάνοι µε συντεταγµένες στους χάρτες.

Μη γελάτε, κύριε Συρίγο, αυτό θα λέµε, τι να κάνουµε; Και δεν
µίλησε κανένας σας, όµως. Αποφάσισαν η Κύπρος να λέγεται µε
συντεταγµένες στους χάρτες του ΝΑΤΟ και κανένας δεν µίλησε.
Τα Δαρδανέλια να λέγονται τουρκικά στενά, κανένας δεν µίλησε.
Μόνο εµείς φωνάζουµε. Φωνάξτε και εσείς, τί κάθεστε; Διαµαρ-
τυρηθείτε όλοι. Αλλιώς τους βλέπω αυτούς καβάλα στο άλογο
µε τον Βουκεφάλα από την παραλία Θεσσαλονίκης να πηγαίνουν
στον Έβρο, κύριε Βορίδη. 

Η νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι κυβέρνηση Ση-
µίτη. Ακούστε τώρα. Σύνθηµα Σηµίτη προεκλογικά…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ να απευθύνεστε προς τη Βουλή και όχι προς άτοµα.
Αυτό λέει ο Κανονισµός, προς τη Βουλή, όχι προς άτοµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι συµπάθειά µου ο κ. Βορίδης, τον ξέρω από παλιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρά τις συµπάθειές
σας, εδώ ήρθαµε για να καταπιέσουµε τις συµπάθειές µας, όχι
να τις αναδείξουµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Πάντως, η αντιπάθειά σας φαίνεται, συνεχώς, προς το πρό-
σωπό µας αλλά δεν πειράζει, πάµε στην ουσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σύνθηµα Σηµίτη, ακούστε λίγο: «Σιγουριά-νίκη-ελπίδα». Μητσο-

τάκης: «Σταθερά-τολµηρά-µπροστά». 
Κοινό θέµα ο εκσυγχρονισµός. Σηµίτης: «Εκσυγχρονισµός, µε-

ταρρυθµίσεις και Ευρώπη. Προτεραιότητα το ευρώ, µεγάλα
έργα, ΕΣΠΑ, φιλελεύθερη κατεύθυνση. Όχι λαϊκό ΠΑΣΟΚ». 

Μητσοτάκης: «Εκσυγχρονισµός, µεταρρυθµίσεις και Ευρώπη,
προτεραιότητες Ταµείο Ανάκαµψης, επενδυτική βαθµίδα, εύνοια
σε µεγάλες επιχειρήσεις, υποβάθµιση της λαϊκής δεξιάς και των
δεξιών πρώην, τέως του κ. Βορίδη και των υπολοίπων». 

Ελαφροδεξιοί είστε πλέον, αφήστε τα αυτά τώρα. 
Στυλ διακυβέρνησης είναι από τα προσπέκτους. Σηµίτης:

Υπουργικό Συµβούλιο ογδόντα µέλη, τετράδια µε δράσεις, Υ-
πουργείο, έµπιστοι εκσυγχρονισµού.

Μητσοτάκης: Υπουργικό Συµβούλιο, εξήντα τρία µέλη, µπλε
φάκελοι µε δράσεις, Υπουργείο «Μητσοτάκης Α.Ε.». 

Κοινά πρόσωπα. Εδώ είναι το µεγάλο γέλιο. Σηµίτης: Χρυσο-
χοΐδης, Φλωρίδης, Μενδώνη, Γεραπετρίτης, Παπανδρέου σύµ-
βουλος, Λιβάνιος.

Μητσοτάκης. Γελάτε. Είναι οι ίδιοι ακριβώς. Οι ίδιοι δεν είναι;
Καλοί άνθρωποι, δεν µπορώ να πω κάτι άλλο. Τα ίδια πουλέν του
ΠΑΣΟΚ είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Του εκσυγχρονιστικού Σηµίτη του ΠΑΣΟΚ, γιατί άλλο ο Αν-

δρέας Παπανδρέου που δάκρυζε για το όνοµα Μακεδονία και
έλεγε: «Το όνοµά µας είναι η ψυχή µας» για τη Μακεδονία και
άλλο ο Σηµίτης, άλλο πράγµα. Έµφαση σε οικονοµία έλεγε ο Ση-
µίτης. Κατασκευαστικά µε πακέτο Ντελόρ - ΕΣΠΑ, προώθηση
ιδιωτικοποιήσεων.

Τι λέει ο Μητσοτάκης; Προώθηση ιδιωτικοποιήσεων, πωλήσεις
ιδιωτικής περιουσίας, µεγάλα έργα µε Ταµείο Ανάκαµψης. 

Εξήντα τρεις είναι οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας. Εδώ
είναι το µεγάλο πάρτι, κύριοι συνάδελφοι. Ακούστε, πόσοι γραµ-
µατείς; Ρωτώ. Πόσοι διευθυντές; Πόσοι µετακλητοί; Πόσα αυτο-
κίνητα; Πόσοι οδηγοί; Πόσοι υπάλληλοι; Πόσα εκατοµµύρια ευρώ
πετάµε µε εξήντα τρεις Υπουργούς και όλους µαζί τους παρα-
τρεχάµενους; Και σ’ όλα αυτά ούτε ένας Μακεδόνας Υπουργός!
Αυτό είναι το δυστύχηµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εγώ που
είµαι από το Κιλκίς δεν µετράω;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι. Υπουργός λέω, εσύ είσαι ΠΑΣΟΚ εκ µετεγγραφής. Οι
εκ µετεγγραφής δεν θεωρούνται Υπουργοί. Είσαι τελευταίας στι-
γµής µετεγγραφή. Σε πήραν και σε έβαλαν. Και µη νοµίζεις, άµα
κάνεις νερά, δεν σε βλέπω να µακροηµερεύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Άρα υπάρχει Μακε-
δόνας Υπουργός. Πάµε παρακάτω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πώς όχι; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ο κ. Φλωρίδης για το Μακεδονικό έχει µια προχωρηµένη
άποψη, Βόρεια ψευτο-Μακεδονία. Άρα δεν είναι Μακεδόνας. Ο
Μακεδόνας λέει: «Δεν υπάρχει Βόρεια ψευτο-Μακεδονία».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στο άλλο τραγελαφικό.
Ξέρετε διάβαζα µια οικονοµική εφηµερίδα. Τελευταία, κύριοι

Υπουργοί και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε ένα
χάρισµα να µετονοµάζετε τα Υπουργεία. Το Υπουργείο Παιδείας
έχει µετονοµαστεί πέντε φορές. Από ουσία καµµία, µόνο το πε-
ριτύλιγµα. 
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Ξέρετε πόσο κοστίζει κάθε µετονοµασία ενός Υπουργείου,
κύριε ναύαρχέ µου; Οκτακόσιες χιλιάδες ευρώ. Δηλαδή πέντε
φορές άλλαξαν τα ονόµατα, 4 εκατοµµύρια σε σφραγίδες, έγ-
γραφα, αυτά. Αυτοί είστε.

Ακούστε, τώρα, να γελάσετε περισσότερο. Προλάβατε να κα-
ταργήσετε, όµως, τη Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων.
Γιατί; Να σας πω εγώ. Γιατί πλέον ο Πρωθυπουργός µας είπε ότι
υπάρχουν κι άλλα φύλα, το τρίτο, το τέταρτο, το πέµπτο. Θα
έχουµε και γάµους οµοφυλοφίλων και υιοθεσία οµοφυλοφίλων,
θα τα έχουµε όλα εδώ. Τι Δεξιά είναι αυτή, Θεέ µου; Δεν βλέπει
η δεξιά του Κυρίου τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία και η Δεξιά της.
Πού είναι η Δεξιά η πατριωτική; Πού είναι οι πατριώτες της Νέας
Δηµοκρατίας να πουν: «Όχι! Μέχρι εδώ». Τι είναι αυτό; Έχετε ξε-
χειλώσει την ιδεολογία σας. Τα έχετε ισοπεδώσει όλα. 

Θέλετε αλήθεια, λοιπόν; Πάµε στην οικονοµία, γιατί είναι πάρα
πολλά τα θέµατα.

Θα σας πω µια αλήθεια µια αλήθεια που την ξέρουν οι πρωτο-
ετείς φοιτητές των οικονοµικών. Με σκληρό νόµισµα µια χώρα
που δεν παράγει, µαθηµατικά παράγει µόνο χρέη γιατί είναι όλα
εισαγόµενα. Πρώτο µάθηµα πρωτοετούς των οικονοµικών. Δεν
χρειάζεσαι να ξέρετε οικονοµικά. Το λέει, βέβαια, και ο κολλητός
του κυρίου Πρωθυπουργού. Ποιος το λέει; ο Τζορτζ Σόρος, γνω-
στό παιδί του Open Society, µε τις ΜΚΟ, µε τα εκατοµµύρια να
ρέουν. Μόνο το Υπουργείο Μεταναστεύσεως χρειάζεται 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ τον χρόνο για να υπάρχει. Αυτή είναι απάντηση
του Υπουργού σε µας: Τετρακόσια εκατοµµύρια. Μπράβο λεφτά!
Άπλα τα λεφτά. Φεύγουν έτσι. Πού πάνε ξέρουµε. Στα κοντέινερ,
στην τροφοδοσία, στα κέτερινγκ, στα φιλαράκια µας, εκεί πάνε.

Τι είπε ο Σόρος; «Η Ελλάδα ποτέ ξανά δεν θα ορθοποδήσει οι-
κονοµικά όσο είναι µέλος της Ευρωζώνης. Το ευρώ ήταν ο τάφος
της. Η Ελλάδα πρέπει να αποχωρήσει από την Ευρωζώνη, να επι-
στρέψει σε ένα άλλο νόµισµα». 

Εγώ δεν µιλώ για το νόµισµα αν είναι καλό ή κακό. Θα σας πω,
όµως, το εξής: Πετύχατε το ακατόρθωτο. Έχουµε σκληρό νόµι-
σµα, δεν παράγουµε τίποτα και παράγουµε µόνο χρέη. Αλλαγή
παραγωγικού µοντέλου. Με 75% παροχή υπηρεσίας δεν κινείται
η ατµοµηχανή της οικονοµίας. Τόσο απλά είναι τα πράγµατα, σας
λέω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, µισείτε και την αλήθεια. Έµαθα ότι το Νοµικό Συµβού-

λιο του Κράτους -εν µέσω προεκλογικής περιόδου, στις 8 Ιουνίου
µε υπηρεσιακή κυβέρνηση- προχώρησε σε αίτηση επανεξέτασης
της υπόθεσης Γεωργίου. Η Κυβέρνηση προχώρησε σε άµεση πα-
ρέµβαση καταθέτοντας αίτηµα ανάκλησης της προσφυγής. Δη-
λαδή το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους ενεργεί νόµιµα και
έντιµα για να ψάξει αν υπήρχε µαγειρείο από τον Γεωργίου και
τρέχει µετά η δική σας Κυβέρνηση και βάζει τον κ. Χατζηδάκη -
δεν ξέρω ποιος είναι αυτός- να κάνει ανακοπή. 

Γιατί βρε; Γιατί; Τον Καραµανλή κορόιδεψαν βρε, τον Καρα-
µανλή έριψαν µε τα πλαστά στοιχεία, τον Καραµανλή σας! Γιατί
φοβάστε; Πώς δώσατε εντολή να γίνει ανακοπή; Εξηγήστε µου
τον λόγο! Δεν πρέπει να µάθει ο ελληνικός λαός ποιος πλαστο-
γράφησε, και αν, τα swaps του Σηµίτη; Δεν θα µάθουµε ποτέ;
Γιατί να µη µάθουµε; Πείτε µου: Γιατί να µη µάθουµε; Διότι από
εκεί οδηγηθήκαµε στα µνηµόνια, συρθήκαµε στα µνηµόνια. 

Και είτε συµφωνεί είτε διαφωνεί κανείς, ακόµα µε τα µνηµόνια
είµαστε. Είναι κοροϊδία να λέµε ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια. Εί-
µαστε για εκατόν δεκαπέντε χρόνια «βουτηγµένοι» σε επιτροπεία.
Το καταλαβαίνετε αυτό; Ποιον κοροϊδεύετε πια; Πείτε στον ελλη-
νικό λαό την αλήθεια. 

Και εδώ θα πω το εξής: Το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βου-
λής χθες σε οικονοµική εφηµερίδα µας δικαιώνει, κύριε Παππά.
Και τι λέει; Για να µη µας κοροϊδεύουν αυτοί. Μιλάει για πληθω-
ρισµό απληστίας. Η ακρίβεια ρηµάζει την Ελληνίδα και τον Έλ-
ληνα για να πλουτίζουν τα καρτέλ. Γιατί δεν υπάρχει έλεγχος. Το
καταλαβαίνετε; Δεν ελέγχει κανείς τα καρτέλ! Κανένας! Μόνοι
τους κάνουν τις τιµές, µόνοι τους τις ανεβάζουν, µόνοι τους τις
φουσκώνουν και δεν ελέγχει κανένας κανέναν. Γίνεται χαµός και
κλαίει ο κόσµος για να πάρει ένα κιλό ντοµάτα! Έχουν 3 ευρώ οι
ντοµάτες και 7 ευρώ τα κεράσια! Είµαστε µε τα καλά µας; Ο
Θεός, ο Χριστός και η Παναγία µας ακούν και µας βλέπουν δη-

λαδή, τι είναι αυτά που λέτε; Και όλα είναι καλά και η ανάπτυξη
έρχεται; Με τι έρχεται; Με το σαλιγκάρι; 

Και µένουµε σε µια ερώτηση ρητορική προς όλους σας. Αν µεί-
νουµε στην απλή διαχείριση της είσπραξης των φόρων, πότε θα
αποπληρώσουµε το δηµόσιο χρέος; Ποτέ! Ξέρετε οικονοµικά
εσείς; Ποτέ! Τι απαιτούµε εµείς; Εµείς θα είµαστε µαζί σας, από
αύριο το πρωί η Ελληνική Λύση στηρίζει την οποιαδήποτε κυβέρ-
νηση που θα πατάξει το λαθρεµπόριο πετρελαίου, θα κλείσει τις
ανεξάρτητες αρχές µε τους υπέρογκους µισθούς, θα επιβάλει
οριζόντιο φόρο 15%, θα ζητήσει επιστροφή του κατοχικού δα-
νείου, που έκαναν γαργάρα κάποια στελέχη σας. Γιατί; Κέρδος
δεκάδες δισεκατοµµύρια είναι. Γιατί να µην τα πάρουν οι Έλλη-
νες τα λεφτά αυτά; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι εδώ θα µείνουµε λίγο πάλι στο Σ.τ.Ε.. Βγαίνει το Σ.τ.Ε. και

τους εξευτελίζει πάλι. Κατεδαφίζει τον νόµο Χατζηδάκη για τα
golden boys του ΕΦΚΑ. Βγαίνει το Σ.τ.Ε. και τους λέει ότι όλες οι
αποφάσεις για τον ΕΦΚΑ και τα golden boys, για τα δέκα χιλιά-
ρικα, πέντε χιλιάρικα, οκτώ χιλιάρικα ή δεκαπέντε που πέταξαν
από τα παράθυρα στους κολλητούς τους, δεν αιτιολογήθηκαν και
δεν τεκµηριώθηκαν. Για τις γενικές διευθύνσεις που µπήκαν ιδιώ-
τες µε πολλά λεφτά, κανένας δεν µιλάει. Δεν τους νοιάζει! Πέντε
πάνω, πέντε κάτω, να περνάει µέρα και να είµαστε καλά εµείς. 

Κι εδώ θα σας πω και κάτι ακόµα. Ξέρετε πόσο κάνει να εγκρι-
θούν τα αρχιτεκτονικά σχέδια, κύριοι Υπουργοί, ενός κτηρίου από
τις αρµόδιες υπηρεσίες, για να βγει µια άδεια οικοδοµής ηλε-
κτρονικά; Πέντε έως δώδεκα µήνες! Το ακούτε;

Και θα ήθελα να πω κάτι που κι ο Πρωθυπουργός το είπε ακρο-
θιγώς. Έρχονται τα παιδιά µας να πάνε τον Σεπτέµβριο και τον
Οκτώβριο στις σχολές. Υπάρχει τροµακτικό πρόβληµα στη στέ-
γαση. Τα Airbnb σκότωσαν τα ενοικιοστάσια. Δεν µπορούν να νοι-
κιάσουν τα παιδιά µας ένα ακίνητο για να πάνε ως φοιτητές σε
µια πόλη. Πρέπει να βρει γρήγορα τρόπο η Κυβέρνηση! Δεν µπο-
ρεί να τραβιέται αυτή ιστορία παραπάνω! Δίνουν 700 και 800
ευρώ για ένα δυάρι. Πώς θα παντρευτεί ο άλλος; Πώς θα κάνει
παιδιά; Πώς θα βγει; Δεν βγαίνει! 

Και επειδή κλείνω, εδώ πρέπει να πω το εξής: Δεν έχετε ιδέα
τι σηµαίνει, πραγµατικά, τουρισµός. Αντιγράψτε την Ευρώπη.
Από το 2019 σας το λέω. Ακόµη και η Αλβανία µας προσπέρασε.
Το Ελµπασάν, το κεντρικό κάστρο της Αλβανίας υποχρεώθηκε
ιδιώτης να το αναπαλαιώσει. Τα δικά µας γκρεµίζονται! Έκανε
µέσα ξενοδοχείο έξι αστέρων, εστιατόρια. Έκανε τα πάντα, αλλά
είναι υποχρεωµένος να το συντηρεί. Φεργκές λέγεται το κάστρο.
Κάντε κάτι επιτέλους! 

Κι εδώ έρχεται το τελευταίο και οριστικό. Πρέπει να συνδέσετε
τον τουρισµό µε τον πρωτογενή τοµέα, να παίρνουµε από την
αγροτική και κτηνοτροφική µονάδα τα προϊόντα, να τα µεταφέ-
ρουµε στα ξενοδοχεία. Εσείς κοιτάτε τον αριθµό επισκεπτών και
λέτε: «Τροµακτικά τα νούµερα του τουρισµού. Τριάντα εκατοµ-
µύρια ήρθαν». 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, το τριάντα εκατοµµύρια δεν µου
λέει τίποτα. Ο τζίρος µου λέει και πόσα λεφτά µένουν εδώ. Όταν
Γερµανός µου φέρνει τους τουρίστες, γερµανική αεροπορική
εταιρεία τους φέρνει εδώ, σε γερµανικό ξενοδοχείο, Γερµανός
είναι ο tour operator, εισαγόµενα τα προϊόντα που καταναλώνουν,
όλα πάνε έξω. Ας βρούµε ένα µοντέλο σοβαρά, γιατί τα πρά-
γµατα δεν πάνε καθόλου καλά. 

Επίσης, κανείς δεν υπολογίζει εδώ µέσα ότι µε σαράντα εκα-
τοµµύρια τουρίστες στην Ελλάδα, έχουµε καταπόνηση των υπο-
δοµών. Είναι και το νερό που χρησιµοποιούν. Κατασπαταλούνται
πάρα πολλά χρήµατα σε αυτή την κατεύθυνση. Υπολογίζονται; 

Γι’ αυτό λέµε ότι στηρίζουµε πρωτογενή τοµέα, αγροτική οικο-
νοµία, κτηνοτροφία, αλιεία, µεταποίηση, υδρογονάνθρακες, για
να µπορέσει η Ελλάδα να πάει µπροστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Υπηρετείτε το κεφάλαιο, υπηρετούµε τον πολίτη. Καλούµε σε

ενιαία συµπαράταξη παραγωγικών, καταναλωτικών, πολιτισµι-
κών, κοινωνικών δυνάµεων, των πλατειών λαϊκών στρωµάτων, για
µια νέα στρατηγική, για εθνική, κοινωνική, λαϊκή, πολιτική υπέρ-
βαση όλων των Ελλήνων απέναντι σ’ αυτά που έρχονται.

Είµαστε η δύναµη που µπορεί να αλλάξει την Ελλάδα. Είστε το
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πρόβληµα. Είµαστε η λύση.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης

χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αµέσως µετά τον κ.

Βελόπουλο καλείται στο Βήµα ο τέταρτος πολιτικός Αρχηγός -αν
δεν κάνω λάθος, που πρωτοανεβαίνει σε αυτό το Βήµα- ο κ. Δη-
µήτριος Νατσιός, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-
τικού Κινήµατος - Νίκη)

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, ευχαριστούµε τους Έλληνες που µας τίµησαν µε την
ψήφο τους. Υποσχόµαστε σε αυτούς αλλά και σε ολόκληρο τον
ελληνικό λαό, ασφαλώς και σε αυτή τη σιωπηλή πλειοψηφία που
δεν προσήλθε να ψηφίσει, ότι θα εργαστούµε για την ενότητά
του, υπό το πρίσµα των κοινών µας αρχών και αξιών. 

Το σύνθηµα που χάραξε την πορεία της Νίκης -και το λέµε ενώ-
πιον όλου του ελληνικού λαού- είναι ότι σε τούτες τις δύσκολες
στιγµές η πατρίδα µας χρειάζεται παιδιά και παιδεία, δηλαδή
εστίαση στο δηµογραφικό µας πρόβληµα που είναι το πρώτο και
κυριότερο πρόβληµα της πατρίδας µας, αλλά και στην ποιότητα
της διάπλασης των παιδιών µας που είναι οι αυριανοί πολίτες. Ο
αόρατος εχθρός που λέγεται υπογεννητικότητα είναι πολύ πιο
ύπουλος από τους ορατούς εχθρούς του έθνους µας, διότι µας
παρασύρει στην εθνική αυτοκτονία και διότι πρέπει να αντιµετω-
πίσουµε τις παθογένειες της ίδιας µας της κοινωνίας για να επι-
βιώσουµε. 

Η υπογεννητικότητα είναι η µεγαλύτερη εθνική απειλή που
αντιµετωπίζει η χώρα µας και έχουµε ιερό χρέος να θίγουµε
ασταµάτητα αυτό το ζήτηµα. Ο Ελληνισµός αργοπεθαίνει από δη-
µογραφική αιµορραγία και οι στρατηγικές επιλογές των τελευ-
ταίων δεκαετιών άφησαν την ωρολογιακή βόµβα του δηµο-
γραφικού να ριζώνει όλο και πιο βαθιά στα θεµέλια της κοινωνίας.
Στην τελευταία τριετία καταγράφηκαν τα θλιβερότερα εθνικά
ρεκόρ µε τις λιγότερες γεννήσεις και τους περισσότερους θανά-
τους στην πατρίδα µας, εδώ και ενενήντα χρόνια, από τότε που
καταγράφονται στατιστικά στοιχεία. Μέχρι το 2050 εκτιµάται πως
ο µέσος όρος ηλικίας του πληθυσµού στη χώρα µας θα έχει ανέ-
βει στα σαράντα επτά µε πενήντα έτη. Η Ελλάδα µετατρέπεται
σε µια χώρα γερόντων. Ένα ολόκληρο έθνος οδεύει προς τη σύ-
νταξη, γιατί παύει να εκτιµά το θεόσδοτο δώρο της ζωής έτσι
όπως του αξίζει. Ο ατοµικισµός που προωθεί η κουλτούρα των
ηµερών µας, βάζει φρένο στον κύκλο της ζωής και στην απαραί-
τητη ανανέωση του πληθυσµού µας.

Για τη Νίκη η ενίσχυση της ελληνικής οικογένειας είναι άµεση
προτεραιότητα. Η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικώς θυµήθηκε τη
λέξη οικογένεια και υποσχέθηκε ότι θα ξεκινήσει τώρα να συζητά
τη χάραξη εθνικής στρατηγικής για την οικογένεια και το δηµο-
γραφικό. Μάλιστα αποφάσισε ως Κυβέρνηση, σήµερα, πως
αυτός ο τόπος έχει ανάγκη από την ύπαρξη νέου Υπουργείου µε
αντικείµενο ειδικά την οικογένεια. Στην ονοµασία του, βέβαια,
σβήστηκε η λέξη δηµογραφικό. Λέγεται Υπουργείο Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας. 

Βέβαια, µέχρι σήµερα, ελλείψει τέτοιου Υπουργείου, τα δεί-
γµατα γραφής της Κυβέρνησης ήταν διαφορετικά. Έχουµε ακού-
σει κυβερνητικά στελέχη να υποστηρίζουν ευθέως την πολυ-
πολιτισµικότητα. Βλέπουµε τα παιδιά µας να αντιµετωπίζονται ως
τεκµήριο και όχι ως αιτία φοροελάφρυνσης. Ψάχνουµε χωρίς να
βρίσκουµε την ελάχιστη θετική µνεία στην αξία του ιερού θεσµού
της οικογένειας µέσα στα σχολικά βιβλία. 

Αλήθεια; Ποιο θα είναι το αντικείµενο αυτού του ειδικού
Υπουργείου; Τι είναι αυτό που δεν κάλυπταν ως σήµερα τα άλλα
και πολλά συναρµόδια Υπουργεία; Αυτό το Υπουργείο θα αναλά-
βει να λύσει το δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας, προστατεύο-
ντας και ενισχύοντας την πυρηνική οικογένεια; Θα προστατέψει,
σύµφωνα µε την παράδοση και τις επιταγές της εκκλησίας µας,
το απολύτως σεβαστό δικαίωµα στη ζωή που έχει εξ άκρας συλ-
λήψεως το αγέννητο παιδί; Θα στηρίξει, ουσιαστικά, την πολύτε-
κνη οικογένεια, φροντίζοντας, µεταξύ άλλων, να υπάρχουν

φορολογικές απαλλαγές ανάλογες του αριθµού των παιδιών
κάθε οικογένειας, οι οποίες µάλιστα θα αυξάνονται όχι αριθµη-
τικά αλλά γεωµετρικά, σε σχέση µε τον αριθµό των παιδιών; Θα
µεριµνήσει να στηρίξει τη µάνα, θεσπίζοντας, για παράδειγµα,
άδεια µητρότητας σε νεαρές µάνες µέχρι την ηλικία τουλάχιστον
των τριών ετών; Έρευνες αποδεικνύουν ότι τα παιδιά που µεγα-
λώνουν στην αγκαλιά της µάνας τους δεν -πολύ σπάνια- παρου-
σιάζουν αργότερα βίαιες και αποκλίνουσες συµπεριφορές. Θα
βοηθά µε µια πάγια αντιµισθία την κάθε µητέρα για το σπουδαίο
έργο της ανατροφής των παιδιών της;

Θα µεριµνήσει το νέο Υπουργείο για να διαφηµιστεί η ευλογη-
µένη γονεϊκότητα, µητρότητα και πατρότητα και να υπάρξουν κί-
νητρα για τους συνανθρώπους µας που θα αποφασίσουν να
γίνουν γονείς σε, κατά το δυνατόν, νεαρή ηλικία, ώστε να µπο-
ρούν να τεκνοποιούν χωρίς δυσκολίες και ανησυχίες και να αντε-
πεξέρχονται ευκολότερα στην ανατροφή των παιδιών τους; 

Θα συνεργαστεί το νέο Υπουργείο µε το Υπουργείο Παιδείας,
ώστε να ενισχυθεί το δηµογραφικό µέσω της παιδείας; Σαράντα
σχολεία έκλεισαν στην Ήπειρο µόνο το 2021 επειδή είχαν λιγο-
στούς µαθητές. Και οι ιθύνοντες έκριναν πως πρέπει να συγχω-
νεύσουν σχολικές µονάδες, αντί να κοιτάξουν πώς θα αντιµε-
τωπίσουν το πρόβληµα στη ρίζα του. Σύµφωνα µε επίσηµα στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ, τα τελευταία χρόνια µόνο ο αριθµός των εγγε-
γραµµένων µαθητών σε δηµοτικά σχολεία έχει µειωθεί κατά
σχεδόν είκοσι επτά χιλιάδες παιδιά. 

Πάγια θέση της Νίκης είναι ότι σε οποιαδήποτε γωνιά της Ελ-
λάδας υπάρχουν έστω και τρία παιδιά, λόγοι εθνικοί και δηµο-
γραφικοί επιβάλλουν το άνοιγµα του σχολείου για να τα στε-
γάσει. Ο Άγιος Κοσµάς ο Αιτωλός έλεγε: «Καλύτερα να έχεις εις
την χώραν σου σχολείον ελληνικόν παρά να έχεις βρύσες και πο-
ταµούς, διότι η βρύσις ποτίζει το σώµα, το δε σχολείον ποτίζει
την ψυχήν».

Θέση µας και πρότασή µας είναι, επίσης, η άµεση µονιµοποί-
ηση των χιλιάδων αναπληρωτών εκπαιδευτικών, οι οποίοι σήµερα
µε διαρκείς αποσπάσεις και αλλαγές τόπου κατοικίας βιώνουν
καθεστώς αβεβαιότητας για το µέλλον τους, κάτι που τους απο-
τρέπει από το να προγραµµατίσουν τη ζωή τους και να κάνουν
οικογένεια. Δεν είναι δυνατόν να µπαίνει το µέλλον της Ελλάδας
στη ζυγαριά του δηµοσιονοµικού κόστους. Είναι ανεπίτρεπτο εν
έτει 2023 να αναγκάζονται οικογένειες να φύγουν από τον τόπο
τους για να εξασφαλίσουν προσβάσιµο σχολείο στα παιδιά τους.
Είναι απαράδεκτο να ερηµώνουν τα χωριά της πατρίδας µας,
πολύ περισσότερο τα ακριτικά, επειδή κλείνουν τα σχολεία τους
και να καταδικάζονται οι οικογένειες σε εκπαιδευτική προσφυγιά.
Μέτρησαν ποτέ οι κυβερνήσεις τη ζηµία της εθνικής οικονοµίας
από την καταστροφή των τοπικών µικροοικονοµιών εξαιτίας
αυτής της πολιτικής; Βέβαια, όλα είναι θέµα προτεραιοτήτων. 

Ο Πρωθυπουργός ανέφερε στην οµιλία του πρώτα την πολιτική
για τη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα και τελευταία την πολιτική για το παιδί.
Πράγµατι, µέχρι στιγµής η πρώτη πρωτοβουλία που εκφράστηκε
από την Κυβέρνηση ήδη προ των προγραµµατικών της δηλώ-
σεων, είναι η νοµιµοποίηση γάµων οµοφυλοφίλων. Προεκλογικώς
δεν ακούσαµε στις επίσηµες οµιλίες της Νέας Δηµοκρατίας την
ευθεία οµολογία της πρόθεσης αυτής. Δυστυχώς, οι περισσότε-
ροι ανύποπτοι ψηφοφόροι σας το έµαθαν αφού σας επέλεξαν. Η
πρότασή σας αυτή συνιστά αποϊεροποίηση, θα λέγαµε, του θε-
σµού της οικογένειας, προσβολή της παράδοσης και του νοµικού
πολιτισµού µας και ευθεία παραβίαση του Συντάγµατος που στο
άρθρο 21 προβλέπει ότι: «Η οικογένεια, ως θεµέλιο της συντή-
ρησης και προαγωγής του έθνους, καθώς και ο γάµος, η µητρό-
τητα και η παιδική ηλικία τελούν υπό την προστασία του κρά-
τους».

Αναφορικά, λοιπόν, µε την πρόθεσή σας να νοµιµοποιήσετε
τους γάµους οµοφυλοφίλων, σας πληροφορούµε ότι θα καταψη-
φίσουµε οποιαδήποτε τέτοια πρόταση νόµου. Η Νίκη επιθυµεί να
ακούγεται και η γνώµη της σιωπηλής πλειοψηφίας των Ελλήνων
που δεν συµφωνεί µε όσα κάνουν την κοινωνία µας αγνώριστη. 

Ως Κυβέρνηση έχετε µεγάλη ευθύνη να καλλιεργείτε τον αλ-
ληλοσεβασµό και την οµόνοια στην κοινωνία αντί να νοµοθετείτε
καταστάσεις που διχάζουν τον καταταλαιπωρηµένο λαό µας. Τι
τον θέλετε τον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών, όταν όλα τους τα
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αστικά δικαιώµατα είναι εξασφαλισµένα από το σύµφωνο συµ-
βίωσης το οποίο ήδη είχατε υπερψηφίσει;

Ας δούµε, όµως, και το δεύτερο µέγα σηµείο των θέσεων της
Νίκης, την παιδεία που την διακόνησα τριάντα πέντε χρόνια ως
µάχιµος δάσκαλος. Αναρωτήθηκε κανείς από τους υπεύθυνος τι
είναι αυτό που αγριεύει, εξαγριώνει τα παιδιά σήµερα, ώστε να
βλέπουµε φαινόµενα όπως συµµορίες ανηλίκων και βιαιοπραγίες
µεταξύ µικρών παιδιών; Ποιος φταίει; Φταίνε τα παιδιά µας; Δεν
θα έπρεπε εύκολα να καταδικάζουµε τα παιδιά ότι έχουν πάρει
λάθος δρόµο. Όχι. Απλώς, και αυτό είναι το πιο τραγικό, βαδίζουν
µπροστά από εµάς στον δρόµο που εµείς τους δείξαµε να βαδί-
ζουν. Εµείς είµαστε αυτοί οι οποίοι στην πράξη βάζουµε πάνω
απ’ όλα τα υλικά αγαθά και τα χρήµατα και όσα σχετίζονται µε
τον άνθρωπο από τη µέση και κάτω. Αν δεν διδάξουµε διά του
παραδείγµατος στα παιδιά µας την ειρήνη, την απλότητα, το φι-
λότιµο και την αιώνια προοπτική του ανθρώπου, τότε κάποια αρ-
ρωστηµένα πρότυπα θα τους διδάξουν τη βία, την απληστία, τη
διαφθορά και τον νόµο της ζούγκλας.

Η νεανική εγκληµατικότητα καλπάζει, διότι πολλά παιδιά µεγα-
λώνουν µε την υλιστική πεποίθηση πως πρέπει να πατήσουν επί
πτωµάτων για να διεκδικήσουν ό,τι προλαβαίνουν σε τούτη τη
ζωή. Και γι’ αυτή τη στρεβλή πεποίθηση ευθύνεται το οικογενει-
ακό περιβάλλον και φυσικά η άρρωστη παιδεία µας, ειδικά τώρα
που την έχει καταλάβει το ανεξέλεγκτο διαδίκτυο. Η τηλεόραση
και τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης έχουν γίνει οι νέοι «δάσκαλοι»
των παιδιών και το εκπαιδευτικό σύστηµα µεταδίδει στους µαθη-
τές άψυχες γνώσεις που έχουν αποσυνδεθεί από την εθνική µας
συνείδηση, την ιστορία µας και την πίστη µας. Τα σχολεία έχουν
µετατραπεί σε γκρίζα φυτώρια απαισιοδοξίας, σε κέντρα εκπαί-
δευσης απογοητευµένων και καταπτοηµένων νέων ανθρώπων.
Κατά τον Καποδίστρια, τον µεγάλο κυβερνήτη, τα σχολεία δεν
είναι µόνο «τόποι προσκτήσεως γνώσεων αλλά φροντιστήρια ηθι-
κής, εθνικής και χριστιανικής αγωγής». 

Να αναφέρω κάτι από την εµπειρία µου στη σχολική αίθουσα
και τη διδασκαλία των σχολικών βιβλίων. Τρία εµβληµατικά κεί-
µενα, αγαπητοί µου, αφαιρέθηκαν πριν από δεκαπέντε περίπου
χρόνια από τα σχολικά βιβλία γλώσσας. Και αυτά είναι τα εξής:
Πρώτον, ο ύµνος στη δηµοκρατία από τον «Επιτάφιο» του Περι-
κλή, ένα κείµενο εµβληµατικό, παγκόσµιας εµβέλειας και ιδρυτικό
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος που αναφέρει, το ξέρετε οι πε-
ρισσότεροι: «Κα� �νοµα µ�ν δι� τ� µ� �ς �λίγους �λλ� �ς πλείονας
ο�κε�ν δηµοκρατία κέκληται». Και σε µετάφραση: «Το πολίτευµα
µας ονοµάζεται δηµοκρατία, γιατί η διοίκηση είναι στα χέρια των
πολλών και όχι των ολίγων». 

Δεύτερο κείµενο που εκπαραθυρώθηκε από τα σχολικά βιβλία
γλώσσας είναι το αριστουργηµατικό ποίηµα για τον ελληνοκύ-
πριο ήρωα του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ, τον µα-
θητή Ευαγόρα Παλληκαρίδη, γραµµένο από τον σπουδαίο -δεν
ζει πια- Δωδεκανήσιο ποιητή Φώτη Βαρέλη.

Τρίτο κείµενο που αφαιρέθηκε µε τίτλο: «Ο βασιλιάς Φίλιππος
κοιµάται στη Μακεδονία» που αναφερόταν στις ανασκαφές του
αείµνηστου καθηγητή της αρχαιολογίας Μανόλη Ανδρόνικου. 

Είναι κείµενα που ακριβώς παρουσιάζουν στα Ελληνόπουλα
τον πολιτισµό των προγόνων τους και τους αγώνες του λαού µας
για ελευθερία και δηµοκρατία. Αυτά αντικαταστάθηκαν µε συντα-
γές µαγειρικής. 

Χρειάζεται άµεσα αλλαγή βιβλίων γλώσσας τα οποία πρέπει να
αποκτήσουν ταυτότητα. Αν δεν υπάρξει επανασύνδεση του µα-
θητή µε τη ζωντανή υπόσταση της γλώσσας του και της ελληνορ-
θόδοξης ταυτότητάς του, τότε θα συνεχίσουµε να έχουµε µία
απονεκρωµένη παιδεία που θα φέρνει στην κοινωνία παιδιά χωρίς
πνευµατικά εφόδια, χωρίς πολιτισµικό υπόβαθρο, χωρίς επίγνωση
της πλούσιας κληρονοµιάς µας. Αυτό το σχολείο θα παράγει πα-
γκοσµιοποιηµένους πολίτες για τη δυστοπία του αύριο και όχι συ-
νειδητοποιηµένους Έλληνες για την ευηµερία του σήµερα. 

Αναφορικά µε την εξαγγελία του Πρωθυπουργού περί παι-
δείας, ως εκπαιδευτικός πολλά χρόνια σε δηµόσια σχολεία γνω-
ρίζω την κατάσταση που επικρατεί και στα ιδιωτικά. Θα
περιµένουµε να δούµε αποτυπωµένη στο χαρτί την πρότασή σας
για την ανώτατη εκπαίδευση προκειµένου να διατυπώσουµε τη
γνώµη µας.

Επί της αρχής, θεωρούµε αυτονόητο ότι πρώτον, τόσο στα δη-
µόσια όσο και στα ιδιωτικά ΑΕΙ το κράτος θα διατηρεί την επο-
πτεία και τα προγράµµατα σπουδών τους θα τίθενται υπό την
έγκριση του Υπουργείου Παιδείας όπως γίνεται σήµερα µε την
ιδιωτική δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Δεύτερον, δηµόσια και ιδιωτικά ΑΕΙ θα προσφέρουν εθνική παι-
δεία µε ανοιχτούς ορίζοντες, θα διδάσκουν την ελληνική σκέψη
η οποία είναι η µόνη γνησίως δυτική και οικουµενική στον νέο πα-
γκοσµιοποιηµένο κόσµο που ζούµε. Θέλουµε τα πανεπιστήµιά
µας, δηµόσια και ιδιωτικά, να εκπαιδεύουν και να µορφώνουν Έλ-
ληνες και όχι ελληνόφωνους. 

Τρίτον, το επιστηµονικό προσωπικό τους να αποτελείται κατά
πλειοψηφία από Έλληνες και Ελληνίδες της ηµεδαπής ή της αλ-
λοδαπής από τον Απόδηµο Ελληνισµό. Δεν είµαστε δογµατικοί
µε την ίδρυση µη κρατικών ΑΕΙ, υπό την προϋπόθεση ότι θα προ-
άγουν τα γερά ελληνικά γράµµατα, την ελληνική έρευνα και τον
ελληνικό πολιτισµό στο νέο άχρωµο παγκοσµιοποιηµένο κόσµο
που ζούµε.

Και, βεβαίως, να µην αποβάλουµε την πίστη µας και τις αξίες
της από τα πανεπιστήµια όπου είναι συναφή µε το περιεχόµενο
των σπουδών. Σας θυµίζω, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι στο πανεπι-
στήµιο Στάνφορντ των ΗΠΑ όπου µιλήσατε προ δύο ετών, σας
προλόγισε ο πάστορας πρύτανής του. 

Το στοίχηµα για την ελληνική εκπαίδευση σε µια Δύση που πα-
ρακµάζει ιδεολογικώς είναι η Ελλάδα να ηγηθεί της µεταρρύθµι-
σης της Δύσεως εκπαιδευτικά. Έχουµε το δικαίωµα. Εδώ
γεννήθηκαν όλα. Την ώρα που η Δύση ψυχορραγεί ιδεολογικά
εµείς να ηγηθούµε της αναγέννησής της µε οδηγό τις ελληνικές
ιδέες.

Έχετε εξαγγείλει, κύριε Πρωθυπουργέ, συνταγµατική Αναθε-
ώρηση. Είναι απαράδεκτο να µην αποκαλύπτετε ποια άρθρα του
Συντάγµατος θέλετε να αναθεωρήσετε. Η δηµόσια πολιτική δεν
είναι εθνικό µυστικό. Θα περιµένουµε το σύνολο της προτάσεώς
σας, αν και όσα ακούµε και διαβάζουµε είναι ανησυχητικά και
πρέπει να µας τα διευκρινίσετε. 

Θα καταργήσετε το άρθρο 59 του Συντάγµατος για τον θρη-
σκευτικό όρκο των Βουλευτών; Θα αλλάξετε το άρθρο 16 ώστε
να πάψει να αποτελεί αποστολή της παιδείας η καλλιέργεια της
εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης; Θα ανοίξετε θέµα αναθε-
ώρησης του άρθρου 3 περί χωρισµού κράτους και εκκλησίας για
να γίνει το κράτος µας ουδετερόθρησκο όπως στη Γαλλία, όπου
ελλείψει χριστιανισµού κυριαρχεί το ριζοσπαστικό ακραίο Ισλάµ;
Διασκεδάστε τις ανησυχίες µας και τις ανησυχίες όλου του ελ-
ληνικού λαού, κύριε Πρωθυπουργέ. Θα το εκτιµήσουµε.

Η ακρίβεια που µαστίζει τα ελληνικά νοικοκυριά είναι πλέον ένα
διαρκές φαινόµενο που, δυστυχώς, τείνει να γίνει µια νέα κατο-
χική κανονικότητα. Οι χαµηλοί µισθοί η δραµατική µείωση της
αγοραστικής δύναµης και οι τιµές που συνεχώς ανεβαίνουν προ-
καλούν ραγδαία πτώση του βιοτικού επιπέδου, άδειασµα των
αποταµιεύσεων, αδυναµία πληρωµής λογαριασµών. 

Μάλιστα, και χρειάζεται αυτό να επισηµανθεί, έγιναν πανά-
κριβα και απλησίαστα για τους απλούς ανθρώπους και για τα νοι-
κοκυριά αυτά τα αναγκαία για τη ζωή, τα τρόφιµα, το ρεύµα, τα
καύσιµα, οι µικροχαρές της ζωής, τα υλικά και τα αναγκαία της
πρωτογενούς παραγωγής, όσα επαρκούν για να ζήσει ένας άν-
θρωπος και µια οικογένεια χωρίς να έχει ανάγκη να καταφύγει
στην επαιτεία των επιδοµάτων και των κάθε λογής Pass.

Έχουµε αντιληφθεί ότι οδηγείται ο λαός µας σε µια νέου τύπου
δουλοπαροικία, στην οποία η ποιότητα της ζωής του δεν θα εξαρ-
τάται από την ελεύθερη και φιλότιµη εργασία του αλλά από τις
διαθέσεις φιλανθρωπίας του όποιου αφέντη του, είτε είναι στη
θέση του αφέντη η Κυβέρνηση, είτε η Ευρωπαϊκή Ένωση, είτε
οποιοδήποτε σκοτεινό ή φανερό κέντρο εξουσίας. 

Σύµφωνα µε πρόσφατα στοιχεία πάλι της ΕΛΣΤΑΤ ο πληθυ-
σµός που βρίσκεται σε κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικό αποκλεισµό
αντιστοιχεί στο 26,3% του πληθυσµού της χώρας, δηλαδή παρα-
πάνω από ένας στους τέσσερις πολίτες αντιµετωπίζουν καθηµε-
ρινώς τον εφιάλτη της φτώχειας. Εκατοντάδες χιλιάδες οικο-
γένειες σφίγγουν όλο και περισσότερο το ζωνάρι για να ανταπε-
ξέλθουν στα έξοδα και οι πολίτες µετατρέπονται σε δουλοπάροι-
κους που ζουν για να εξυπηρετούν τις πάγιες οφειλές και να
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προµηθεύονται τα απολύτως βασικά τρόφιµα. Και παρά τον τιτά-
νιο αγώνα που δίνουν και πάλι ο µήνας δεν βγαίνει.

Την ίδια στιγµή η κάθε κυβέρνηση αρνείται πεισµατικά να µει-
ώσει τους φόρους σε τρόφιµα και καύσιµα και αρκείται µόνο στο
να µοιράζει επιδόµατα φτώχειας και να λανσάρει καλάθια του νοι-
κοκυριού που δεν προσφέρουν τίποτα ουσιαστικό στη µάχη κατά
της ακρίβειας. Η αισχροκέρδεια συνεχίζει να καλπάζει στα τρό-
φιµα και το επίσηµο κράτος αρνείται να ελέγξει την εκτίναξη της
τιµής από την παραγωγή έως το ράφι. Αρκείται µόνο στο να δια-
πραγµατεύεται για τα µάτια του κόσµου µερικά φραγκοδίφρα-
γκα, ενώ το προϊόν έχει ήδη φτάσει πανάκριβο στο σουπερµάρ-
κετ.

Για τα οικονοµικά µέτρα που εξαγγείλατε θα είµαστε υπέρ σε
ό,τι ωφελεί τον λαό, έστω κι αν οι ενισχύσεις σας είναι περιστα-
σιακές και άπαξ. Όµως, θέλουµε τον λαό ισότιµο στη σκέψη σας
µε τις δυνάµεις της αγοράς. Να µη δίνετε στο λαό ό,τι περισσεύει
µόνο, αφού έχετε µοιράσει όλη την πίτα στις γνωστές οικογέ-
νειες. Σε αυτό θα µας βρείτε απέναντι. Δεν είναι επίµονη η ακρί-
βεια. Επιµονή είναι η κερδοσκοπία των µεγάλων οµίλων που η
Κυβέρνησή σας αφήνει ανεξέλεγκτους. Δυστυχώς στις προγραµ-
µατικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού δεν ακούσαµε κανένα µε-
γάλο φιλολαϊκό µέτρο, ώστε να πάρει την επενδυτική βαθµίδα.
Με άλλα λόγια ο νους σας βρίσκεται στις αγορές και όχι στους
πολίτες. 

Όσον αφορά στην ενέργεια, η χώρα µας συνεχίζει να είναι πα-
ραδοµένη στο έλεος της ακρίβειας. Πληρώνουµε πανάκριβα το
ρεύµα στη χονδρεµπορική αγορά του ηλεκτρισµού, κάτι που µε-
τακυλίεται συνεχώς στους πολίτες, γονατίζοντας τους προϋπο-
λογισµούς τους. Το κάθε νοικοκυριό είναι όµηρος του οργίου
κερδοσκοπίας του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας αλλά και του στρε-
βλού τρόπου λειτουργίας του εγχώριου ανταγωνισµού που λει-
τουργεί αποκλειστικά προς όφελος των παρόχων και όχι του
καταναλωτή. 

Εντός του 2022 δόθηκαν συνολικά τετρακόσιες τριάντα χιλιά-
δες εντολές για διακοπές ρεύµατος σε όλη την Ελλάδα. Και
πολλά απ’ αυτά τα σπιτικά βυθίστηκαν στο σκοτάδι. Το ρεύµα
είναι απολύτως αναγκαίο αγαθό. Και είναι ανεπίτρεπτο να µην
υπάρχουν µέτρα πρόνοιας ώστε να αποκλείονται οι διακοπές στα
ευάλωτα στρώµατα της κοινωνίας.

Η πολιτική βίαιης απολιγνιτοποίησης που εφάρµοσαν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, έκαναν τη χώρα µας πλήρως εξαρτη-
µένη από τις εισαγωγές ρεύµατος και αχρήστεψε τους εθνικούς
πόρους που θα µπορούσαν να µας προσφέρουν φτηνότερο
ρεύµα και µεγάλο βαθµό αυτάρκειας κατά την περίοδο της ενερ-
γειακής κρίσης που ακόµη διανύουµε. Ενώ ζούµε σε µια ευλογη-
µένη χώρα µε άφθονο ηλιακό και αιολικό δυναµικό, δυστυχώς η
επανάσταση που υποτίθεται πως θα έφερναν οι ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας αντί να µεταφράζεται σε ανακούφιση της τσέ-
πης του καταναλωτή, χρησιµεύει κυρίως στο να θησαυρίζουν οι
χορηγοί και οι επενδυτές. 

Το θέµα των πλειστηριασµών και των κόκκινων δανείων είναι
µια ακόµα ανοιχτή πληγή της κοινωνίας που προξενεί όλο και πε-
ρισσότερο δυστυχία στον ελληνικό λαό. Οι ιθύνοντες και εδώ µε
την πολιτική που ακολούθησαν απέδειξαν πως ήταν οι µεγαλύτε-
ροι ευεργέτες των fund, τα οποία λεηλατούν ασταµάτητα τις πε-
ριουσίες των Ελλήνων. Σχεδόν καθηµερινώς βλέπουµε στις
ειδήσεις πλέον σκηνές απόλυτης ντροπής µε όργανα του κρά-
τους να βγάζουν σηκωτούς από τα σπίτια τους ακόµα και ηλικιω-
µένους, ανάπηρους ή καρκινοπαθείς που πέφτουν θύµατα µιας
νόµιµης πλέον τροµοκρατίας. Κάθε έννοια ανθρωπιάς έχει ισο-
πεδωθεί χάριν του κέρδους των τραπεζών και των αρπακτικών
της αγοράς ακινήτων.

Πάνω στο δράµα του Έλληνα βασίζεται µια τεράστια αναδια-
νοµή πλούτου που βρίσκεται σε εξέλιξη και φέρει τη σφραγίδα
όλων των µνηµονιακών αποφάσεων. Ενώ η παρούσα Κυβέρνηση
δεν δείχνει για την ώρα να έχει καµµία πρόθεση να φέρει µια νο-
µοθετική ρύθµιση ώστε να προστατεύεται τουλάχιστον η πρώτη
κατοικία, κάθε fund που έχει έδρα στην Ιρλανδία ή οπουδήποτε
αλλού στον κόσµο τυγχάνει πολύ ευνοϊκότερης µεταχείρισης από
τον Έλληνα φορολογούµενο που ζει, εργάζεται και προσφέρει
στην ίδια τη χώρα του και βλέπει ανάλγητο το κράτος να τον πετά

στο δρόµο µε συνοπτικές διαδικασίες. 
Ακόµη δε χειρότερα το ελληνικό κράτος έχει µπει εγγυητής

των fund ώστε όλοι οι Έλληνες πολίτες να χρηµατοδοτούν την
αρπαγή της πρώτης κατοικίας των πιο αδύναµων συµπολιτών
µας. Και για τα κόκκινα δάνεια θα απαιτήσουµε το άνοιγµα όλων
των φακέλων και όλων των αποφάσεων µε τις οποίες προέκυψε
αυτή η ληστρική διαδικασία. 

Περαιτέρω, όµως, προτείνουµε ότι όταν ξεκινά ο θεσµικός διά-
λογος µεταξύ ενός ενδιαφεροµένου fund και ενός τραπεζικού
ιδρύµατος για την εξαγορά ενός δανείου, θα πρέπει να προβλέ-
πεται ένα διαδικαστικό στάδιο κατά το οποίο θα παρέχεται
οµοίως η δυνατότητα στον οφειλέτη να εξαγοράσει το δάνειό του
στη συµφωνηθείσα προνοµιακή τιµή στην οποία θα το εξαγόραζε
άλλως το fund, το «κοράκι», όπως το ξέρουµε. 

Παράλληλα θεωρούµε απαραίτητο το κράτος να έχει πνεύµα
επιβράβευσης απέναντι στους συνεπείς και ενήµερους οφειλέ-
τες, καθώς και εκείνους που διατίθενται να εξοφλήσουν άπαξ το
χρέος που ταυτίζεται µε τις κύριες οφειλές τους, διαγράφοντας
το 100% των προσαυξήσεων τους ή παρέχοντας άλλες διευκο-
λύνσεις. 

Οι µεγάλες καθυστερήσεις στην απονοµή δικαιοσύνης είναι
ένα άλλο θέµα, το γενικευµένο αίσθηµα ατιµωρησίας, οι διαφαι-
νόµενες παρεµβάσεις από πολιτικούς και επιχειρηµατίες, είναι
παράγοντες που προκαλούν κλονισµό της εµπιστοσύνης των πο-
λιτών στο θεσµό της δικαιοσύνης. Συγχρόνως αποθαρρύνουν ξέ-
νους ιδιαίτερα επιχειρηµατίες από το να επενδύσουν και να
επιχειρήσουν στην Ελλάδα. 

Σεβόµαστε απόλυτα τη διάκριση των εξουσιών και πιστεύουµε
ότι πρέπει να αφαιρεθεί από την Κυβέρνηση κατά την επικείµενη
Αναθεώρηση του Συντάγµατος το δικαίωµα να διορίζει εκείνη
αποκλειστικώς την ηγεσία της δικαστικής εξουσίας. Έτσι γίνεται
αντιληπτή και πραγµατική η διάκριση των εξουσιών, η οποία δυ-
στυχώς λείπει από την πατρίδα µας και καλλιεργεί τη δυσπιστία
του πολίτη απέναντι στο κράτος και διαιρεί την κοινωνία µας. 

Αναφορικά µε την εξωτερική µας πολιτική ο κύριος γνώµονας
που θα έπρεπε να διαµορφώνει την ουσία της είναι το να είµαστε
πάντα συνεπείς στο βάρος που κουβαλά η ιστορία µας, να είµα-
στε έντιµοι απέναντι στους ηρωικούς αγώνες των προγόνων µας.
Δεν έχουµε το δικαίωµα να παραδώσουµε ούτε µια χούφτα χώµα,
µια σπιθαµή γης λιγότερη στα παιδιά µας από αυτή που παραλά-
βαµε. Χρωστάµε σε όσους πέρασαν, θα έρθουν, θα περάσουν.
Κριτές θα µας δικάσουν, οι αγέννητοι, οι νεκροί, κατά τον αειθαλή
λόγο του Παλαµά.

Στην κοιτίδα της δηµοκρατίας την αρχαία Αθήνα, οι πρόγονοί
µας έδιναν τον όρκο «και την πατρίδα ουκ ελάσσω παραδώσω,
πλείω δε και αρείω όσης αν παραδέξωµαι». Δεν θα παραδώσω
δηλαδή στις επόµενες γενιές πατρίδα µικρότερη, αλλά µεγαλύ-
τερη και ισχυρότερη εκείνης που παρέλαβα. Στα εθνικά θέµατα
δεν χωράνε εκπτώσεις, δεν χωράνε παραχωρήσεις, δεν χωράνε
συµβιβασµοί µε τον εχθρό. Μήπως στα χρόνια της Μεταπολίτευ-
σης έχουµε δει να τηρείται στο ελάχιστο αυτός ο ιστορικός όρ-
κος; 

Ο «Αττίλας ΙΙ» στη µαρτυρική Κύπρο δεν τιµωρήθηκε ποτέ, τα
εγκλήµατα πολέµου, οι αγνοούµενοι, ή µάλλον δυστυχώς αγνοη-
µένοι από την πατρίδα, η κατοχή κι ο παράνοµος εποικισµός. Αρ-
γότερα προστέθηκε η αποδυνάµωση του Ελληνισµού της
Βορείου Ηπείρου, το γκριζάρισµα του Αιγαίου, οι νεκροί µας πι-
λότοι, η δράση του τουρκικού προξενείου στη δυτική Θράκη, η
ντροπιαστική κηδεµονία της πατρίδας µας µε τα µνηµόνια, η πι-
σώπλατη διπλή µαχαιριά στη Μακεδονία µας, η ύβρις στην Αγιά
Σοφιά και πλέον πρόσφατα τα µισόλογα από πολλούς πολιτικούς
για την ΑΟΖ της πατρίδας µας. 

Και να θυµίσουµε τα τελευταία που καταφέρατε ως κυβέρνηση
για την Ουκρανία. Έως πότε θα στέλνετε όπλα τα οποία, απ’ όσο
διαβάζουµε, οι εµπόλεµοι πωλούν σε άλλες χώρες; Δεν καταλα-
βαίνετε ότι έτσι εξασθενεί η άµυνά µας, ειδικά στα νησιά του Αι-
γαίου; Ο όρκος των αρχαίων εφήβων Αθηναίων δυστυχώς κατα-
πατήθηκε, όπως προείπα, από τους σύγχρονους επιγόνους. Πώς
θα προχωρήσουµε µπροστά; 

Η Νίκη δεν αναγνωρίζει κανένα περιθώριο συνδιαλλαγής µε
την Τουρκία για οποιαδήποτε εκχώρηση της εθνικής µας κυριαρ-
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χίας. Πρέπει να πάψει επιτέλους η µακροχρόνιος πολιτική της
υποχωρητικότητας και η έλλειψη πραγµατικής εθνικής στρατη-
γικής. 

Η σηµερινή οµιλία του Πρωθυπουργού υπήρξε οµιλία διαχει-
ριστική, χωρίς εθνικό όραµα, χωρίς εκτεταµένη αναφορά στα
εθνικά θέµατα και στην εξωτερική πολιτική. Συναντηθήκατε, κύριε
Πρωθυπουργέ, µε τον πρόεδρο Ερντογάν, ο οποίος ισχυρίζεται
ότι του έχετε δώσει υποσχέσεις που πρέπει να τηρηθούν. Αλή-
θεια, ποιες υποσχέσεις δώσατε; Μιλάτε για την ώρα µόνο για την
προστασία της ελληνικής κυριαρχίας και όχι για κυριαρχικά δι-
καιώµατα. Γιατί τα ξεχνάτε; Επιτρέπεται; Κυριαρχικά δικαιώµατα
είναι η ΑΟΖ, η έρευνα και διάσωση, η υφαλοκρηπίδα, το FIR Αθη-
νών. Ελπίζουµε να µην παραπέµψετε στην κρίση τρίτων στη Χάγη
την κυριαρχία των νησιών µας, νησιά που µας ανήκουν πανάρ-
χαια. Και επιτέλους ξεκαθαρίστε µας τι θα κάνετε µε τον εθνικό
πλούτο. Όταν σας ρώτησαν για τη συνεκµετάλλευση στην τηλε-
όραση του «ΑΝΤ1» µασούσατε τα λόγια σας. 

Ως έθνος, ιστορικό έθνος, οφείλουµε να προχωρήσουµε σε δυ-
ναµικές πρωτοβουλίες. Η Ελλάδα σαφώς στηρίζεται στο Διεθνές
Δίκαιο για την οριοθέτηση της ΑΟΖ µας. Άραγε αποτελεί λύση το
Δικαστήριο της Χάγης, όπως προωθεί η Κυβέρνηση, χωρίς η
Τουρκία να έχει αναγνωρίσει εκ των προτέρων το Δίκαιο της Θα-
λάσσης, ένα δίκαιο που µάλιστα έγινε πρωτογενές δίκαιο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης; Μήπως επιτέλους πρέπει να απαιτήσουµε την
αλληλεγγύη των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε
το δίκαιο αυτό να εφαρµοστεί στην οριοθέτηση της ΑΟΖ; 

Παράλληλα, για τη Νίκη είναι σαφές ότι πρέπει αµέσως να απο-
µακρυνθεί η απειλή του τουρκικού προξενείου στη Θράκη, που
απλώνει ολοένα και περισσότερο τα πλοκάµια του στην πατρίδα
µας µε την ανοχή ελληνικών κοµµάτων. Να σας το πούµε απλά:
Ακόµη να απελάσετε τον πρόξενο; 

Σε ένα άλλο θέµα, οι δεσµοί της µητέρας Ελλάδας µε την απα-
νταχού Οµογένεια πρέπει να γίνουν και πάλι ισχυροί. Πρέπει να
σταµατήσει το ανίερο παζάρεµα των Ελλήνων της Οµογένειας,
είτε χάριν µικροκοµµατικών συµφερόντων είτε χάριν συµφερό-
ντων τρίτων. Στις τελευταίες εκλογές οι εγγεγραµµένοι Έλληνες
του εξωτερικού ήταν χίλιοι οκτακόσιοι ογδόντα οκτώ από όλη τη
Βόρεια και Κεντρική Αµερική και µόλις εκατόν ενενήντα πέντε
από την Αυστραλία. Αυτή είναι η τιµή που κάνουµε στον παγκό-
σµιο Ελληνισµό. 

Είναι πάγια και βασική θέση µας ότι πρέπει να εκλέγεται στα-
θερός αριθµός οµογενών Βουλευτών στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
χωρίς να χρειάζεται να ανήκουν σε κάποιο κόµµα και επιτέλους
να ανοίξουµε την πόρτα στους οµογενείς µας, ακόµη και δεύτε-
ρης και τρίτης γενιάς, για την επίλυση του σοβαρότατου δηµο-
γραφικού µας προβλήµατος, µε παροχή σπουδαστικών και
φορολογικών κινήτρων, να έρθουν δηλαδή να υπηρετήσουν, να
σπουδάσουν και να ξεκινήσουν τη ζωή τους στη µητέρα πατρίδα
µε τους καλύτερους όρους. Και βεβαίως απαιτούνται ισχυρά κί-
νητρα επαναπατρισµού των Ελλήνων που ξενιτεύτηκαν τα τελευ-
ταία χρόνια. Υψηλάντηδες υπάρχουν και σήµερα. Ίσως από τους
απόδηµους Έλληνες ξανάρθει η πραγµατική λευτεριά.

Η πατριωτική συνείδηση πρέπει και πάλι να αναζωπυρωθεί στις
καρδιές των Ελλήνων. Αγαπητοί µου, δεν προασπίζουν την εθνική
ανεξαρτησία και την εδαφική ακεραιότητα µόνο οι πανάξιες Ένο-
πλες Δυνάµεις µας, τις προασπίζει ο λαός µε την οµηρική και
θουκυδίδειο έννοια, όχι ο φιλοπόλεµος, αλλά ο ψυχικά αρµατω-
µένος, ο νηφάλιος, ο φωτισµένος, ο πολίτης που είναι ταυτό-
χρονα και οπλίτης. Κι αυτό µας το παρέχει η παιδεία, η έσχατη
γραµµή άµυνας των Ελλήνων. Δράξασθε παιδείας.

Τρέφουµε απόλυτο σεβασµό για το ετοιµοπόλεµο και τη δύ-
ναµη των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά µια χώρα µε τον
πληθυσµό της Ελλάδας χρειάζεται οπωσδήποτε να διαθέτει
δόγµα παλλαϊκής άµυνας. Ας πάψουµε επιτέλους να νανουριζό-
µαστε µε παραµύθια για συµµάχους που υποτίθεται πως θα µας
σώσουν στην κατάλληλη στιγµή και θα προστρέξουν προς βοή-
θεια. Ουαί τω µη τοις ιδίοις όνυξι ξυοµένω. Αλίµονο σε αυτούς
που δεν µπορούν να ξυσθούν µε τα δικά τους νύχια, σύµφωνα µε
µια ωραία βυζαντινή παροιµία. 

Η ιστορία µας µάς έχει διδάξει πολλές φορές πως τη δύσκολη
ώρα οι Έλληνες καταλήγουν να βασίζονται αποκλειστικά στις

δικές τους δυνάµεις και αυτό σηµαίνει δυνάµεις πραγµατικών Ελ-
λήνων. Δεν νοείται να έχει καταργηθεί το γένος ως κριτήριο ει-
σόδου στις στρατιωτικές µας σχολές. Η φύλαξη των ελληνικών
συνόρων θα αποτελεί πάντοτε ύψιστη προτεραιότητα και τιµή. 

Όσον αφορά στη µετανάστευση ή στη λαθροµετανάστευση
δεν µπορεί να κατηγορείται ο φιλότιµος και φιλόξενος ελληνικός
λαός για το ότι του έχει ανατεθεί βάρος πολύ µεγαλύτερο από
αυτό που µπορεί να σηκώσει, ως λαός που έχει πονέσει πολύ,
έχει µατώσει, θα έλεγα, από τη µάστιγα της ξενιτιάς, που και σή-
µερα καθηµερινά αιµορραγεί, αφού εκατοντάδες χιλιάδες νέοι
εργαζόµενοι, επιστήµονες, οικογένειες ολόκληρες φεύγουν από
την Ελλάδα για να αναζητήσουν ένα καλύτερο µέλλον. Οι περισ-
σότεροι δεν φεύγουν επειδή το επιθυµούν, αλλά επειδή η πολι-
τική των προηγούµενων κυβερνήσεων τούς έδιωξε ως άσπλαχνη
µάνα.

Ως χριστιανοί, ως επιστήµονες, ως άνθρωποι σεβόµαστε τον
πόνο των ανθρώπων, όσων από πόλεµο, από κατατρεγµό, από
πικρό καηµό άφησαν βωµούς και εστίες στην πατρίδα τους και
αναζητούν ζωή και πατρίδα. Αλλά δεν µπορούµε να επιτρέψουµε
να µετατραπεί η χώρα µας σε χώρο ασταµάτητης αποθήκευσης
ψυχών, πόσο µάλλον στις περιπτώσεις που δεν έχουµε πολλές
φορές να κάνουµε µε κατατρεγµένους πρόσφυγες, αλλά µε ένα
ετερόκλητο πλήθος εποίκων, που δεν έχουν καµµία πρόθεση να
σεβαστούν και να αφοµοιωθούν στη χώρα µας και να ασπαστούν
τους νόµους και τις αξίες µας. 

Δεν θα συναινέσουµε στην ανεξέλεγκτη πληθυσµιακή αλλοί-
ωση που συντελείται στη χώρα µας µε τις ευλογίες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, που φιλοδοξεί να µετατρέψει τις ευρωπαϊκές χώρες
σε πολυπολιτισµικά σκλαβοπάζαρα ανθρώπων. 

Το ελληνικό κράτος ας υπολογίσει επιτέλους και ας ενηµερώ-
σει υπεύθυνα τον λαό µας πόσους µετανάστες µπορεί να βοηθή-
σει και ας εργαστεί για την αλλαγή της Συνθήκης του Δουβλίνου
µε βάση τα εθνικά µας συµφέροντα. 

Τελευταίο θέµα άφησα αυτό που µε πληγώνει περισσότερο ως
Μακεδόνα, αυτό που συνιστά προσβολή στη µνήµη των µακεδο-
νοµάχων αγωνιστών µας, των διδασκαλισσών του Μακεδονικού
Αγώνα, διαστροφή της ιστορίας µας, σπίλωση της αλήθειας και
προδοσία της θέλησης του ελληνικού λαού. Η Συµφωνία των
Πρεσπών έχει υποστεί εκατοντάδες παραβιάσεις από τα Σκόπια,
ενώ η Κυβέρνηση ουδέποτε διερεύνησε τις κατηγορίες χρηµατι-
σµού αρκετών που την υπερψήφισαν στα κοινοβούλια και των
δύο χωρών.

Οφείλει η Νέα Δηµοκρατία να εξηγήσει στον ελληνικό λαό, τον
πάντοτε ευκολόπιστο και πάντα προδοµένο, γιατί είπε προεκλο-
γικώς ψέµατα στον ελληνικό λαό όταν υποσχόταν βέτο για την
ευρωπαϊκή και νατοϊκή ένταξη των Σκοπίων µε το κλεµµένο
όνοµα, ενώ µετεκλογικώς ως Κυβέρνηση έκανε και κάνει τα ακρι-
βώς αντίθετα.

Τελικά, όµως, αξιοποιήσαµε το διαπραγµατευτικό µας πλεονέ-
κτηµα ως χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ; Τι κερδίσαµε
για τα µακεδονικά µας προϊόντα; Τι κερδίσαµε από επιρροή στη
βαλκανική ενδοχώρα; Μήπως φράξαµε το δρόµο στο ισλαµικό
λεγόµενο τόξο επιρροής της Τουρκίας; Μήπως προστατέψαµε
τη γλώσσα µας; Ήδη εκδόθηκε απόφαση για τη διδασκαλία της
λεγόµενης µακεδονικής γλώσσας στην Ελλάδα. 

Για τη Νίκη η συµφωνία αυτή πρέπει να καταλήξει εκεί που της
αρµόζει, δηλαδή στον κάλαθο των αχρήστων!

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είµαστε
επαγγελµατίες πολιτικοί. Κοιτάµε την πατρίδα µας µε όρους ιστο-
ρικού µέλλοντος και όχι µε όρους τετραετίας. Μας αγχώνει και
µας προβληµατίζει η δηµογραφική µας συρρίκνωση έως κατάρ-
ρευση, ο θρησκευτικός αποχρωµατισµός, η καταδίωξη του εθνι-
κού σε κάθε µορφή, η άκριτη νεωτερικότητα. Είµαστε εδώ, για
να προτείνουµε λύσεις βάθους για την παιδεία και τη µορφή της,
για την ιστορία και πώς πρέπει να διδάσκεται στα παιδιά µας, για
την οικογένεια και τις παρενέργειες από την κρίση της. 

Δεν ήρθαµε, για να κάνουµε τη Βουλή τσίρκο. Δεν θα αντιδι-
κήσουµε για µια αντιπροεδρία της Βουλής. Χάρισµά σας οι κα-
ρέκλες. 

Από την Ελλάδα, όπως προείπαµε, λείπουν παιδιά, λείπει παι-
δεία και αίσθηση συλλογικής µοίρας. Λείπει η ενότητα. 
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Μην περιµένετε από εµάς άκρα, ακόµη κι αν µας λέτε µόρ-
φωµα. Μην περιµένετε από εµάς µίσος κι ας µας αποκαλείτε λαν-
θασµένα ακροδεξιά. Μην περιµένετε από εµάς σκοτάδια, για να
λύσετε τα αδιέξοδά σας. Μην περιµένετε από εµάς νέα τακτική.
Κι αν µπορείτε, ακολουθήστε. Με αγκάθια θα µας µατώνετε; Λου-
λούδια θα σας ρίχνουµε. Γιατί, ναι, πιστεύουµε στον Χριστό και
στην αγάπη του, στην ειρήνη, στην καταλλαγή, στα ήρεµα πνεύ-
µατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-
τικού Κινήµατος -Νίκη)

Με ψέµατα θα µας συκοφαντείτε; Με την αλήθεια θα σας τι-
µωρούµε. Αυτή είναι η Νίκη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Νατσιό για την πρώτη του αυτή εµφάνιση και για
την τήρηση του χρονικού περιθωρίου.

Και οδηγούµεθα στη λήξη των οµιλιών των πολιτικών Αρχηγών
µε την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας Πλεύση Ελευθερίας που καλείται τώρα στο Βήµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι και κυρία της Κυ-
βέρνησης, σήµερα είναι η επίσηµη έναρξη των εργασιών της Κ’
Κοινοβουλευτικής Συνόδου της Βουλής των Ελλήνων και των Ελ-
ληνίδων. 

Σήµερα είναι η πρώτη µου οµιλία από αυτό εδώ το Βήµα ως
επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας.

Σήµερα είναι η πρώτη κοινοβουλευτική παρέµβαση της Πλεύ-
σης Ελευθερίας.

Και θα ήθελα να συστηθούµε.
Είµαι η Ζωή Κωνσταντοπούλου, δικηγόρος, πρώην Πρόεδρος

της Βουλής και Επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας. Σε αυτό
το Βήµα πρωτοανέβηκα πριν από έντεκα χρόνια, τον Ιούλιο του
2012, νεοεκλεγµένη Βουλευτής, πρώτη σε ψήφους στην περιφέ-
ρειά µου, γεµάτη όνειρα για την πατρίδα µου και για τους συµπο-
λίτες µου. Και από αυτό εδώ το Βήµα µίλησα για τελευταία φορά
πριν από οκτώ χρόνια, τον Αύγουστο του 2015, ως Πρόεδρος της
Βουλής, εξακολουθώντας να είµαι γεµάτη όνειρα για τη χώρα
µου και για τους πολίτες της, που προδόθηκαν. Κατέβηκα από
αυτό το Βήµα στις 14 Αυγούστου του 2015 µε την υπόσχεση ότι
θα συνεχίσω να αγωνίζοµαι για τα όνειρα όλων των ανθρώπων. 

Και βρίσκοµαι εδώ, ενώπιόν σας, για να µιλήσω και για να πα-
λέψω για τα όνειρα των ανθρώπων που έχουµε την υποχρέωση
να τα κάνουµε πραγµατικότητα. Βρίσκοµαι ενώπιόν σας ως µο-
ναδική γυναίκα Αρχηγός κόµµατος στη σηµερινή Βουλή, γιατί το
θέλησαν και το επέλεξαν οι πολίτες αυτής της χώρας. Βρίσκοµαι
εδώ, για να εκπροσωπήσω τους πολίτες και τους ανθρώπους
αυτής της χώρας, τους νέους, τους µεγαλύτερους, τους φοιτη-
τές, τους µαθητές, τους άνδρες, τις γυναίκες, τα νέα ζευγάρια,
τους συνταξιούχους, τα παιδιά. Βρίσκοµαι εδώ, για να είµαι η
φωνή τους, ο λόγος τους και η παρέµβασή τους. Βρίσκοµαι εδώ,
για να τους υπερασπιστώ από την αδικία, από την αυθαιρεσία,
από την αναλγησία. Βρίσκοµαι εδώ, για να τους φέρω στο προ-
σκήνιο, µε τα προβλήµατά τους, τις αγωνίες τους, τα αιτήµατά
τους, για να υποστηρίξω κάθε θετική παρέµβαση υπέρ τους και
για να αντιπαλέψουµε κάθε απόφαση που τους αδικεί. 

Γι’ αυτό φτιάχτηκε η Πλεύση Ελευθερίας, που βρίσκεται σή-
µερα στη Βουλή µε οκτώ Βουλευτές, η µικρότερη Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα, αλλά διόλου η έσχατη και καθόλου αµελητέα. Η
Πλεύση Ελευθερίας, που αποτελεί µια µοναδική περίπτωση κινή-
µατος, που κατάφερε να µπει στη Βουλή χωρίς να ακολουθήσει
καµµία πεπατηµένη, χωρίς να αποτελεί διάσπαση κάποιου κόµ-
µατος, χωρίς να φτιάξει κοµµατικούς µηχανισµούς, χωρίς ιεραρ-
χίες, στελέχη του κοµµατικού σωλήνα, χωρίς ίντριγκες. Ένα
κίνηµα µέσα από την κοινωνία, µε ανθρώπους εργαζόµενους, που
µέσα από τη ζωή, την πορεία και τη διαδροµή τους διακρίθηκαν
και µε αυτά τα εφόδια παλεύουν για τους συµπολίτες τους. Ένα
κίνηµα µέσα από την κοινωνία, µε ευθεία αναφορά στα κοινωνικά
κινήµατα και την αµεσοδηµοκρατία, ένα κίνηµα που µπήκε µέσα
στη Βουλή, για να δώσει ζωή στη Βουλή, για να φέρει τους πολί-

τες µέσα στη Βουλή, για να ακουστούν οι πολίτες µέσα στη Βου-
λή, ένα κίνηµα που οι οκτώ Βουλευτές του θα συγκροτήσουν µια
Κοινοβουλευτική Οµάδα - πρότυπο, όπως εµείς την ονειρευόµα-
στε, την οραµατιζόµαστε, µια Κοινοβουλευτική Οµάδα τέτοια που
αξίζουν οι πολίτες αυτής της χώρας, µε Βουλευτές που αποτε-
λούν -αυτό πιστεύω- την ελπίδα και το φως στο σηµερινό Κοινο-
βούλιο.

Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Πλεύσης Ελευθερίας είναι η µόνη που αποτελείται από ίσο
αριθµό ανδρών και γυναικών. Τέσσερις άνδρες, τέσσερις γυναί-
κες αποτελούν την κοινοβουλευτική δύναµη της Πλεύσης Ελευ-
θερίας. Τρεις άνθρωποι του Πολιτισµού είναι Βουλευτές της
Πλεύσης Ελευθερίας και αυτό σηµατοδοτεί την έµφαση που θέ-
λουµε να δώσουµε στον Πολιτισµό και στα δικαιώµατα των αν-
θρώπων του πολιτισµού. Δύο άνθρωποι των γραµµάτων και της
Παιδείας είναι Βουλευτές της Πλεύσης Ελευθερίας, καθηγητές
πανεπιστηµίου στο εξωτερικό και στην Ελλάδα. Ένας ιατρός είναι
µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας.
Τέσσερις νοµικοί είναι µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας. Και να µην ξεχάσω, και δύο αριστερόχει-
ρες είναι µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας. Αν ακούσατε περισσότερους και περισσότερες στην
απαρίθµηση, είναι γιατί η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα είναι πο-
λυσχιδής και πολυτάλαντη και µε όλες της τις δυνάµεις και µε
όλα της τα ταλέντα, µε όλη της τη δηµιουργικότητα και µε όλη
της την εργατικότητα θα δώσει τα πάντα, για να κάνει αυτή τη
Βουλή όχι «τη Βουλή, όπως την ξέραµε», αυτή που κάποιοι κά-
ποτε αναπολούσαν, αλλά µια Βουλή αντάξια στον 21ο αιώνα. 

Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα θα ενισχυθεί και θα συµπληρω-
θεί, πιστεύω, και µε την ένατη έδρα, που µας αφαιρέθηκε άδικα
και για την οποία θα κάνουµε αυτά που προβλέπονται. 

Αυτή η µικρή Κοινοβουλευτική Οµάδα είχε το δικαίωµα να εκ-
προσωπείται στο Προεδρείο της Βουλής µε έναν Αντιπρόεδρο.
Το δικαίωµα αυτό της το στέρησε η κυβερνητική πλειοψηφία, κα-
ταψηφίζοντας τον Αντιπρόεδρό µας. Αυτό, θα µου επιτρέψετε να
πω προς τους κυρίους της Κυβέρνησης και της κυβερνητικής
πλειοψηφίας, δεν είναι πράξη ούτε συναίνεσης ούτε θεσµικής λει-
τουργίας. Και αν ειλικρινά ευαγγελίζεστε τη θεσµική λειτουργία
σε µια δηµοκρατία, θα πρέπει να αναθεωρήσετε την απόφασή
σας αυτή, ακόµη κι αν σηµαίνει µία ακόµη ψήφο για την Πλεύση
Ελευθερίας στη Διάσκεψη των Προέδρων, γιατί αυτή είναι η δη-
µοκρατία και σε µία δηµοκρατία η αντιπολίτευση και ο σεβασµός
στα δικαιώµατά της είναι εξίσου σηµαντική µε την κυβέρνηση.

Οι προγραµµατικές δηλώσεις γίνονται στο Κοινοβούλιο. Αυτό
αντικατοπτρίζει και τη σηµασία του Κοινοβουλίου, τη σηµασία της
Βουλής σε µία δηµοκρατία. Η Πλεύση Ελευθερίας, που θέλει να
χτίσει το πρότυπο, το υπόδειγµα της σύγχρονης Αντιπολίτευσης
στο Κοινοβούλιο, θέλει να υπογραµµίσει ότι σε µια δηµοκρατία,
στη δηµοκρατία του 2023, το Κοινοβούλιο πρέπει να είναι ανα-
βαθµισµένο και ανεξάρτητο, να µην είναι περιθωριοποιηµένο,
ούτε να µετατρέπεται σε εκτελεστικό όργανο της Κυβέρνησης. 

Και επειδή από δηλώσεις που διατυπώθηκαν, υποψιάζοµαι ότι
αρκετοί, ενδεχοµένως, θα αρέσκονταν σε ένα Κοινοβούλιο πα-
ραγκωνισµένο, απαξιωµένο, χωρίς κύρος και χωρίς θεσµική δη-
µοκρατική λειτουργία, σε αυτούς, θα ήθελα να πω ότι η Πλεύση
Ελευθερίας θα είναι εδώ, υπερασπίστρια της θεσµικής δηµοκρα-
τικής λειτουργίας της Βουλής, γιατί αυτή είναι η εντολή των πο-
λιτών, γιατί η Βουλή εκπροσωπεί µε άµεση ψήφο τους πολίτες
αυτής της χώρας, η Βουλή ελέγχει την Κυβέρνηση και τις πρω-
τοβουλίες της, η Βουλή είναι η µόνη που µπορεί να νοµοθετεί
έγκυρα και δηµοκρατικά, µε βάση το Σύνταγµα. 

Δεν είµαστε αυτά που λέµε, είµαστε αυτά που κάνουµε και
εµείς θα πράξουµε µέσα στη Βουλή, µε βάση τις αρχές, τις ιδέες
και τις αξίες µας. Θα δράσουµε µέσα στη Βουλή µε γνώµονα τη
δηµοκρατία και την αµεσοδηµοκρατία. 

Είναι κρίµα που απουσιάζει ο Πρωθυπουργός και οι περισσό-
τεροι Υπουργοί, εξήντα τρεις τον αριθµό οι Υπουργοί και Υφυ-
πουργοί, εκπροσωπούνται από ορισµένους. Είναι κρίµα, γιατί
ήθελα και ενώπιόν σας και ενώπιον του Πρωθυπουργού, να εκ-
θέσω αυτά που πρόκειται εµείς να κάνουµε ως Αντιπολίτευση σε
αυτή τη Βουλή, για να φέρουµε τους πολίτες µέσα στη Βουλή. 
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Έχουµε, λοιπόν, την πρόθεση -και χαίροµαι που µε ακούει ο
κύριος Πρόεδρος- να ενισχύσουµε τους θεσµούς της αµεσοδη-
µοκρατίας. Έχουµε την πρόθεση να υπογραµµίσουµε τις διαδι-
κασίες αναφορών των πολιτών στη διαδικασία κοινοβουλευτικού
ελέγχου µέσα στη Βουλή. Και βεβαίως, θα ασκήσουµε έντονο κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο στις πράξεις της Κυβέρνησης. Έχουµε την
πρόθεση και σας ενηµερώνω -και ελπίζω ότι θα σας βρούµε σε
αυτό σύµφωνους- να ζητάµε την ακρόαση των πολιτών σε κάθε
νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης.

Η ακρόαση των πολιτών, η ακρόαση των φορέων, είναι ένας
θεσµός της νοµοθετικής λειτουργίας, εξαιρετικά υποβαθµισµέ-
νος, που ελπίζουµε ότι σε αυτήν την κοινοβουλευτική περίοδο,
την 20η, επιτέλους, θα αναβαθµιστεί. Και δεν θα ακούγονται
µόνον οι φορείς, τους οποίους επιθυµούν τα κόµµατα, αλλά ελεύ-
θερα θα δηλώνουν συµµετοχή οι πολίτες, θα έρχονται και θα
προσκαλούνται στη Βουλή και θα ακούγονται επί των νοµοθετι-
κών πρωτοβουλιών.

Έχουµε την πρόθεση να επιµένουµε σε µία Βουλή ζωντανή, µε
Βουλευτές παρόντες, διαβασµένους, ενεργούς, µια Βουλή στην
οποία θα γίνεται -γιατί όχι, κύριε Πρόεδρε, πολλά ακούσαµε για
τις αξιολογήσεις- και µια αξιολόγηση των Βουλευτών και του κοι-
νοβουλευτικού έργου και της συµµετοχής και της παρουσίας, όχι
ποσοτική, αλλά κυρίως ποιοτική.

Άκουσα και σας άκουσα, κύριε Πρόεδρε στην πανηγυρική σας
οµιλία µετά την εκλογή σας που αναφερθήκατε στο νοµοθετικό
έργο της προηγούµενης περιόδου. Τετρακόσιοι τόσοι νόµοι ψη-
φίστηκαν. Γιατί; Γιατί αυτή η πολυνοµία που ταλανίζει τη χώρα
και όλοι το ξέρουµε ότι είναι κακονοµία; Γιατί τόσες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες ασυνάρτητες, µε τροπολογίες άσχετες της τελευ-
ταίας στιγµής; Γιατί να δουλεύει το Κοινοβούλιο σε συνθήκες βιο-
µηχανικής παραγωγής νοµοθετηµάτων, τα οποία εκ των υστέρων
ελέγχονται ως άστοχα και διορθώνονται και ξαναδιορθώνονται; 

Εµείς δεν πιστεύουµε σε µία Βουλή, η οποία νοµοθετεί µε
αυτόν τον φρενήρη τρόπο. Πιστεύουµε σε µία Βουλή που νοµο-
θετεί µε πρόγραµµα και σχέδιο και θα πρέπει η Κυβέρνηση να
θέσει πρόγραµµα και σχέδιο νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Θα
πρέπει, αντί να αξιολογούµε πόσα νοµοσχέδια ψηφίστηκαν, να
αξιολογούµε ποια µέτρα πραγµατικά πάρθηκαν που ανακούφι-
σαν την κοινωνία, ποιες νοµοθετικές πρωτοβουλίες βελτίωσαν τη
ζωή των ανθρώπων και αν κάνουµε έναν τέτοιο έλεγχο νοµίζω ότι
θα είναι πολύ φτωχά και απογοητευτικά τα συµπεράσµατα. 

Ας κάνουµε την προσπάθεια! Εµείς σας προσκαλούµε από
πλευράς της Πλεύσης Ελευθερίας. Ας κάνουµε την προσπάθεια
σε αυτή τη Βουλή να βάλουµε τους πολίτες στο επίκεντρο, να βά-
λουµε τη ζωή τους στο πρώτο πλάνο, να βάλουµε τη βελτίωση
των συνθηκών ζωής ως πρώτη και κυρίαρχη προτεραιότητα και
κυβερνητική, για εσάς της Κυβέρνησης και κοινοβουλευτική, για
εµάς τους Βουλευτές. 

Στη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου κάλεσα τους πολίτες
να αλλάξουµε τον κόσµο και να το κάνουµε µε αγάπη και από
πολλούς -σας ακούω για τις καρδούλες!- λοιδορήθηκε η αγάπη
και όχι µόνο εσείς και άλλοι χαµογέλασαν ή χασκογέλασαν. 

Η αγάπη, όµως, είναι εκείνη η οποία µπορεί να κινήσει το σύ-
µπαν και η αγάπη είναι εκείνη που µπορεί να µετακινήσει βουνά.
Η αγάπη είναι εκείνη που ενοχλεί, αλλά και η αγάπη είναι εκείνη
που πρέπει να δείξουµε για τους πολίτες της χώρας αυτής, τους
οποίους εµείς οι Βουλευτές της Πλεύσης Ελευθερίας θέλουµε
να τους υπερασπιστούµε. Και αυτό θα κάνουµε!

Θέλουµε και θα δώσουµε την έµφαση στους αδύναµους αν-
θρώπους, σε αυτούς που δεν έχουν φωνή. Θέλουµε να είµαστε
η φωνή τους.

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των παιδιών που ακόµη και σή-
µερα, το έτος 2023, δεν έχει ρυθµιστεί το θέµα της µεταφοράς
τους στα σχολεία τους. Σας καλούµε να πάρετε πρωτοβουλίες,
ώστε αυτά τα θέµατα που διαχρονικά εκκρεµούν και βασανίζουν
παιδιά και οικογένειες, να λυθούν. 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των γονιών που κάθε χρόνο αγω-
νιούν αν θα µπορέσουν να γράψουν τα παιδιά τους στον βρεφο-
νηπιακό σταθµό ή στο νηπιαγωγείο της γειτονιάς. Είµαστε στο
2023 και αυτά δεν έχουν λυθεί. Σας καλούµε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, να τα λύσετε και να τα λύσουµε µαζί.

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των εκπαιδευτικών που ζουν µε
µισθούς πείνας, που ζουν σε ανασφάλεια και επισφάλεια, χωρίς
πολλές φορές να ξέρουν σε ποιο σχολείο και σε ποια γωνιά της
χώρας θα υπηρετήσουν. Σας καλούµε να τα λύσετε να τα λύ-
σουµε µαζί αυτά τα θέµατα.

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των µαθητών, των παιδιών που πέ-
ρασαν πάρα πολύ δύσκολα µέσα στην πανδηµία, που έκαναν µά-
θηµα σε συνθήκες που κανείς µας δεν έχει κληθεί να προσεγγίσει
την παιδεία και βρέθηκαν για άλλη µια φορά αντιµέτωπα µε την
κατάρρευση των δοµών του κράτους τώρα, στην προεκλογική
περίοδο. Γιατί αυτό το «επιτελικό κράτος», αυτό το «εκσυγχρονι-
σµένο κράτος», αυτό το κράτος που όλα τα σκέφτεται, σκέφτηκε
πώς δεν θα πέσουν οι εκλογές πάνω στις εξετάσεις, αλλά δεν
σκέφτηκε τι θα κάνουν τα παιδιά της Α’ λυκείου, της Β’ λυκείου,
της Γ’ λυκείου που έδιναν εξετάσεις µε την τράπεζα θεµάτων να
καταρρέει και τα θέµατα της παιδείας να τα χειρίζεται µια υπη-
ρεσιακή κυβέρνηση χωρίς κανένα εργαλείο. 

Σας καλούµε αυτά τα θέµατα να φροντίσετε να µην ξαναπρο-
κύψουν, να µην υπάρξουν ξανά µαθητές εγκαταλελειµµένοι απέ-
ναντι στην αβελτηρία των, κατά τα άλλα «ψηφιακών δοµών». 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των φοιτητών, που οι συνθήκες
φοίτησής τους δεν αρµόζουν σε ένα σύγχρονο κράτος, αλλά
συχνά στοχοποιούνται σαν να φταίνε αυτοί. Ν+2, σαν να είναι το
πρόβληµα της παράτασης της φοίτησης το πραγµατικό πρό-
βληµα της παιδείας. Ελάχιστη βάση εισαγωγής, σαν το πρόβληµα
να είναι των παιδιών αν δεν καταφέρνουν σε αυτές τις συνθήκες
που και πριν περιέγραψα να πιάσουν υψηλότερες βαθµολογίες.
Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, σα να είναι κακοποιά στοιχεία οι φοι-
τητές. 

Σας καλούµε να δούµε τα θέµατα της παιδείας µε άλλο µάτι,
από τη σκοπιά των µαθητών, από τη σκοπιά των φοιτητών, από
τη σκοπιά των εκπαιδευτικών.

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των φοιτητών και θέλουµε και εί-
µαστε η φωνή εκείνων των φοιτητών που αποκλείστηκαν από τις
εκλογές τον Ιούνιο, γιατί οι εκλογές προσδιορίστηκαν µέσα στην
εξεταστική τους περίοδο και δεν προβλέφθηκε τρόπος για να ψη-
φίσουν µε εκλογικό κατάλογο εν µέσω εξεταστικής περιόδου,
γιατί δυστυχώς στην ψηφιακή Ελλάδα το ζήτηµα της ψήφου δεν
θεωρείται τόσο σηµαντικό όσο άλλα ζητήµατα, για να αντιµετω-
πιστεί µε τη δέουσα ταχύτητα.

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των εργαζοµένων που εργάζονται
σε επισφαλείς συνθήκες και που πάρα πολλές φορές χάνουν τη
ζωή και την υγεία τους ακόµη και σε εργασίες συνδεδεµένες µε
λεγόµενες πρωτοβουλίες ανάπτυξης. Χαρακτηριστικά τα παρα-
δείγµατα των ανθρώπων που έχουν χάσει τη ζωή τους στο λιµάνι
του Πειραιά, στις εργασίες της «COSCO» και του ΟΛΠ. 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των ανέργων, που δεν δικαιολο-
γείται, το 2023 µε προσόντα και µε όρεξη, να µη βρίσκουν δου-
λειά. 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των νέων ζευγαριών που αναζη-
τούν τρόπο για να χτίσουν τη ζωή τους, αλλά δεν µπορούν να
αντιµετωπίσουν ούτε το ύψος των ενοικίων. 

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι η Κυβέρνησή σας εξαγγέλλει
αύξηση του µέσου µισθού στα 1.500 ευρώ και αύξηση του κατώ-
τατου µισθού στα 950 ευρώ. Μα, αν αυτά τα ποσά δεν στοιχη-
θούν µε το κόστος ζωής, δεν έχουν καµµία σηµασία. Σήµερα οι
περισσότεροι άνθρωποι, οι φοιτητές, οι νέοι άνθρωποι, η νέα
γενιά, οι νέοι εργαζόµενοι στενάζουν υπό το βάρος των ενοικίων
και δεν µπορούν να κάνουν οικογένεια. 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των συνταξιούχων, που αγωνιούν
ακόµη και για την ιατροφαρµακευτική κάλυψή τους και την ίδια
ώρα στη δύση του βίου τους, λόγω της κακής διαχείρισης των
οικονοµικών της χώρας από όλες τις κυβερνήσεις µέχρι σήµερα,
καλούνται να υποστηρίζουν µε τις πενιχρές συντάξεις τους τις
νεότερες γενιές. 

Θέλουµε να είµαστε και θα είµαστε η φωνή των δανειοληπτών,
των ανθρώπων που ακόµη τους καταδιώκουν τράπεζες και funds.
Λείπει ο κ. Μητσοτάκης, που ουσιαστικά ένιψε τας χείρας του
µετά την απόφαση του Αρείου Πάγου για τα funds. Λείπει ο κ.
Τσίπρας που είναι εκείνος ο οποίος νοµοθέτησε τα funds. 

Τι θα κάνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, για τα funds; Θα τα κα-
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ταργήσετε; Είναι ζήτηµα νοµοθετικής πρωτοβουλίας, πρόκειται
για νοµικό έκτρωµα και οφείλετε να τοποθετηθείτε και οφείλετε
να απαλλάξετε τους απλούς ανθρώπους από αυτήν τη µάστιγα. 

Τι θα κάνετε µε την πρώτη κατοικία; Άκουσα τον Πρωθυπουργό
να µιλάει για το δικαίωµα στη στέγη. Εµείς θα είµαστε η φωνή
των ανθρώπων που τους παίρνουν το σπίτι µε ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς. Τι θα κάνετε; Θα τους καταργήσετε; Θα θε-
σµοθετήσετε το πραγµατικό δικαίωµα στη στέγη, που σηµαίνει
απόλυτη προστασία, όπως το Σύνταγµα ορίζει, της πρώτης κα-
τοικίας; Θα προστατεύσετε τις οικογένειες από τις εξώσεις; Θα
προστατεύσετε τα παιδιά από αυτές τις τραυµατικές εµπειρίες;
Θα αναλάβετε νοµοθετικές πρωτοβουλίες για την περίπτωση των
δανειοληπτών του ελβετικού φράγκου και των µικροοµολογιού-
χων, θύµατα και οι δύο κατηγορίες -εκατοντάδες χιλιάδες άνθρω-
ποι- των εσφαλµένων πολιτικών; Σας καλούµε να πάρετε πρωτο-
βουλίες. 

Με δεδοµένο το γεγονός ότι λέτε και λέει ο κύριος Πρωθυ-
πουργός πως είµαστε σε µια τόσο καλή κατάσταση ώστε θα αρ-
χίσουµε να αποπληρώνουµε προ πάσης οφειλής το χρέος των
πρώτων µνηµονίων, σας καλούµε να απαλλάξετε τους πολίτες
αυτής της χώρας και τους δανειολήπτες αυτής της χώρας από
τα χρέη που ανυπαίτια επωµίσθηκαν και που συνδέονται µε τα
δύο πρώτα µνηµόνια.

Θέλουµε να είµαστε και θα είµαστε η φωνή των γυναικών. Εδώ
θα µου επιτρέψετε να εκφράσω πραγµατικά τη λύπη µου για το
γεγονός ότι επτά πολιτικοί Αρχηγοί µίλησαν πριν από εµένα, συ-
µπεριλαµβανοµένου του Πρωθυπουργού και λέξη δεν ειπώθηκε
για την ισότητα των φύλων, λέξη δεν ειπώθηκε για την έµφυλη
βία, για την κακοποίηση των γυναικών, για τις γυναικοκτονίες.

Εµείς θα ζητήσουµε τη νοµική θεσµοθέτηση του όρου γυναι-
κοκτονία. Και περιµένουµε να δούµε πώς θα τοποθετηθεί η Κυ-
βέρνηση. Περιµένω ο Πρωθυπουργός, που πριν από σχεδόν ένα
χρόνο δήλωσε ότι οι γυναικοκτονίες είναι τα εγκλήµατα πάθους,
όπως λέγαµε σε άλλες εποχές, περιµένω τι θέση θα πάρει και ο
Πρωθυπουργός για το θέµα αυτό, όταν έχουµε τη µία µετά την
άλλη γυναίκες θύµατα -επειδή είναι γυναίκες- και ανύπαρκτες,
δυστυχώς, δοµές για να προστατεύσουν τα θύµατα κακοποί-
ησης. Πρέπει να σκύψουµε πάνω στο θέµα αυτό και θα πρέπει
επιτέλους οι θεωρίες περί ισότητας να γίνουν πράξη. 

Έχετε µια Κυβέρνηση των εξήντα τριών συν τεσσάρων Υπουρ-
γών µε τέσσερις γυναίκες Υπουργούς, µία γυναίκα Αναπληρωτή
Υπουργό και εννέα γυναίκες Υφυπουργούς. Είµαστε σε µία
Βουλή των τριακοσίων Βουλευτών µε εξήντα εννέα γυναίκες. Η
ισότητα είναι πράξη. Και για να γίνει πραγµατικότητα χρειάζεται
και πραγµατική βούληση όλων. Παρεµπιπτόντως για το θέµα
αυτό και για την αντιµετώπιση των γυναικών στο Κοινοβούλιο
απέστειλα µία επιστολή προς τον κύριο Πρωθυπουργό και τον
κύριο Πρόεδρο της Βουλής. Δεν πήρα κάποια απάντηση. Ελπίζω
ότι η απάντηση θα είναι έµπρακτη. 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των παιδιών που δεν προστατεύο-
νται επαρκώς από την κακοποίηση, που δεν προστατεύονται ούτε
δικαστικά από την κακοποίηση. Κι αυτό κάποτε πρέπει να ελεγ-
χθεί στον τρόπο της θεσµικής λειτουργίας της δικαιοσύνης. 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή όλων όσοι υφίστανται διακρίσεις
λόγω φύλου, φυλής, εθνικής ταυτότητας, εθνότητας, θρησκεύ-
µατος, σεξουαλικού προσανατολισµού, ταυτότητας φύλου, ασθέ-
νειας ή αναπηρίας. Άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό να µιλάει
για κάποιες µόνο από τις διακρίσεις αυτές. Θα πρέπει για όλες
να αρθρώσει λόγο η Κυβέρνηση. Σίγουρα η Πλεύση Ελευθερίας
µέσα στη Βουλή θα αρθρώνει πάντοτε λόγο στο όνοµα των θυ-
µάτων των διακρίσεων αλλά και εναντίον των πάσης φύσεως δια-
κρίσεων. 

Θέλουµε να είµαστε και θα είµαστε η φωνή των ασθενών και
των συγγενών τους, που στην Ελλάδα το 2023, µετά την πανδη-
µία ακόµη δεν είναι δεδοµένη ούτε καν η διακοµιδή τους µε ασθε-
νοφόρο. Λυπάµαι πάρα πολύ που µε πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου, µε πρόχειρες ρυθµίσεις και µε επιστράτευση των πυ-
ροσβεστών εν µέσω αντιπυρικής περιόδου επιχειρείται σαν απρό-
βλεπτη συνθήκη να λυθεί το ζήτηµα της διακοµιδής των ασθενών.
Θα πρέπει επιτέλους να γίνουµε η φωνή των ασθενών αλλά και
των εργαζοµένων στην υγεία που συχνά αδικούνται και βαρέως

στοχοποιήθηκαν την προηγούµενη περίοδο. 
Θέλουµε να είµαστε η φωνή των ανθρώπων µε αναπηρία και

των οικογενειών τους που και σήµερα διαπραγµατεύονται ακόµα
και τα αυτονόητα, την πρόσβασή τους, δηλαδή στις δοµές και
στην φαρµακευτική κάλυψη. 

Θα είµαστε και θέλουµε να είµαστε η φωνή των κινηµάτων που
αγωνίζονται για τα δηµόσια αγαθά, για το νερό. Άκουσα ότι θα
ληφθεί κυβερνητική πρωτοβουλία για την ανάληψη της διοίκησης
της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ από το δηµόσιο. Χαιρετίζουµε την πρω-
τοβουλία αυτή και ελπίζουµε το αντίστοιχο να γίνει και µε τη ΔΕΗ.

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των θυµάτων, των εξαθλιωµένων
ανθρώπων που ζητούν καταφυγή µέσα από συνθήκες πολέµου,
µέσα από απάνθρωπες συνθήκες. 

Κύριοι, κηρύξατε τριήµερο εθνικό πένθος στο προηγούµενο
διάστηµα για τα θύµατα του ναυαγίου της Πύλου. Και δεν ειπώ-
θηκε µία λέξη στις προγραµµατικές δηλώσεις αυτής της Κυβέρ-
νησης. 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των Ελλήνων της διασποράς, που
ακόµη αγωνίζονται να συµµετέχουν στις δηµοκρατικές διαδικα-
σίες αυτής της χώρας. 

Θέλουµε να είµαστε η φωνή των αγροτών και των ανθρώπων
της πρωτογενούς παραγωγής. 

Θέλουµε να είµαστε και θα είµαστε η πραγµατική Αντιπολί-
τευση σε αυτή τη Βουλή. Ακούµε τώρα πολλούς να λένε ότι θα
είναι αντιπολίτευση. Άλλοι αντιπολιτεύονται τον εαυτό τους και
τις πολιτικές τους και άλλοι υπόσχονται ότι θα κάνουν τώρα µέσα
στη Βουλή αυτά που δεν έκαναν εδώ και δεκαετίες. 

Ως Αντιπολίτευση, εµείς θα µιλήσουµε για τον πολιτισµό και
την παιδεία µε έµφαση στα πολιτιστικά αγαθά. Χαιρετίζουµε την
πρωτοβουλία επανένωσης των Γλυπτών του Παρθενώνα. Περι-
µένουµε ανάλογη πρωτοβουλία για την επιστροφή των κλεµµέ-
νων αρχαιολογικών θησαυρών στη διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου
Πολέµου, που αποτελεί κοµµάτι των γερµανικών οφειλών. 

Θα µιλήσουµε για το περιβάλλον και την πολιτική προστασία
που ακόµη δεν έχει συγκροτηθεί, για τη δασοπυροπροστασία
που ακόµη δεν υπάρχει σε επαρκή ετοιµότητα και ελπίζω να µην
θρηνήσουµε ούτε θύµατα ούτε άλλες απώλειες, όπως το 2018
στο Μάτι και το 2021 στη βόρεια Εύβοια. 

Άκουσα τον Πρωθυπουργό να λέει ότι δεν θα παραδώσουµε
τα νησιά και τα βουνά µας. Ελπίζω αυτή η διακήρυξη να σηµαίνει
ότι δεν θα παραδώσουµε ούτε τις καµένες εκτάσεις στις εται-
ρείες ανεµογεννητριών. Ελπίζω, επίσης, αυτό να σηµαίνει ότι θα
προστατεύσουµε τη χλωρίδα και την πανίδα, το φυσικό περιβάλ-
λον που αποτελεί περιουσία µας, τους δρυµούς που αποτελούν
εθνικό κεφάλαιο, τα ζώα, τις ζωντανές υπάρξεις που είναι υπάρ-
ξεις υπό την προστασία µας. 

Κύριε Πρόεδρε, στο πλαίσιο της λειτουργίας της Βουλής θα
ζητήσουµε να αναληφθούν ενέργειες κοινοβουλευτικής διπλω-
µατίας µε αξιοποίηση των εργασιών της Βουλής και του πορίσµα-
τος, που αφορά τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών, µε
αξιοποίηση των πορισµάτων της Βουλής που αφορούν την απο-
κήρυξη του χρέους. Γιατί σπεύδετε να αποπληρώσετε κάτι όταν
δικαιούστε να το αµφισβητήσετε και όταν η χώρα ξεκάθαρα έχει
ανάγκη από πόρους για την υποστήριξη της κοινωνίας; 

Είµαστε στο επίπεδο της εξωτερικής πολιτικής απέναντι στη
µυστική διπλωµατία και ζητάµε φανερές αποφάσεις από την Κυ-
βέρνηση. Θα υποστηρίξουµε την ειρήνη και όχι την προσέγγιση
του Πρωθυπουργού, που είπε ότι «ο πόλεµος στην Ουκρανία
ανοίγει πολλές δυνατότητες για την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχα-
νία». Θα υποστηρίξουµε τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας,
τα δικαιώµατα της Κύπρου. Θα υποστηρίξουµε τους λαούς που
πλήττονται από τις κυβερνήσεις και όχι την διπλωµατία των σει-
σµών που επιβραβεύει τις κυβερνήσεις και την τουρκική κυβέρ-
νηση που θυµατοποίησε τόσους ανθρώπους. Θα υποστηρίξουµε
ένα Κοινοβούλιο που ανταποκρίνεται στο ρόλο του, σχετικά µε
τις ποινικές υποθέσεις που αφορούν υπουργούς και πρωθυπουρ-
γούς. 

Υπάρχει σε εξέλιξη, κύριε Πρόεδρε, η δίκη για το Μάτι και ανα-
µένεται να διαβιβαστεί στη Βουλή η αίτηση άρσης ασυλίας της
κ. Δούρου, Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου. Θα πρέπει η
διαδικασία αυτή να κινηθεί τάχιστα για να προχωρήσει η διαδι-
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κασία απονοµής δικαιοσύνης για το έγκληµα στο Μάτι. Και θα
πρέπει η Βουλή, για το έγκληµα των Τεµπών, να µην συµπράξει
σε διαδικασίες σύντµησης των προθεσµιών παραγραφής. 

Και ελπίζουµε, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν πρόκειται να επιχειρή-
σετε τη σύντµηση της τακτικής συνόδου, αλλά θα υπάρξει µία
ενιαία τακτική σύνοδος από εδώ και στο εξής. Είµαστε εναντίον,
λοιπόν, του κλεισίµατος της Βουλής και υπέρ της διερεύνησης
για τα θύµατα των Τεµπών, για τις ψυχές αυτές που χάθηκαν, για
τη βόρεια Εύβοια και την απώλεια του εθνικού δρυµού. 

Άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό να µιλάει µε αόριστο -µάλ-
λον- τρόπο για τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Είµαστε κατά της
αναθεώρησης του άρθρου 16, που αποτελεί την εγγύηση για τη
δηµόσια δωρεάν παιδεία υψηλού επιπέδου σε τριτοβάθµιο επί-
πεδο. Ταυτόχρονα, είµαστε υπέρ της δηµιουργίας ξεχωριστής
κατηγορίας εκπαίδευσης, της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης, που
µπορεί να γίνει χωρίς Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Εάν, όµως, φέρετε διαδικασία Αναθεώρησης του Συντάγµατος,
να ξέρετε -και σας το θέτουµε από τώρα- ότι εµείς θα προτεί-
νουµε την αναθεώρηση τριών άρθρων του Συντάγµατος: 

Του άρθρου που θεσµοθετεί τη βουλευτική ασυλία και είναι η
ώρα να καταργηθεί, για να πάψει η ατιµωρησία του πολιτικού
προσωπικού. 

Του άρθρου που προβλέπει την υπουργική ασυλία και του
νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Και τέλος, του άρθρου το οποίο
προβλέπει τον διορισµό της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την Κυ-
βέρνηση, άρθρο που τελικώς κατοχυρώνει 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας) 

Κύριε Πρόεδρε, ένα µε δύο λεπτά -το πολύ- θα χρειαστώ.
Άρθρο, λοιπόν, που κατοχυρώνει τη διαπλοκή εκτελεστικής και

δικαστικής εξουσίας.
Και τέλος, θα προτείνουµε στο πλαίσιο της αναθεώρησης να

θεσµοθετηθεί -κύριοι της Κυβέρνησης, ακούστε το γιατί σας
αφορά- η απαγόρευση σύµπτωσης υπουργικής και βουλευτικής
ιδιότητας. Να µην είναι µέλη της Κυβέρνησης οι Βουλευτές, να
µην είναι Βουλευτές εν ενεργεία υπουργοί, γιατί αυτό είναι άλλος
ένας παράγοντας σύγχυσης και αλλοίωσης της διάκρισης των
εξουσιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τελευταία φορά που ανέ-
βηκα σε αυτό το Βήµα, πριν από οχτώ χρόνια, σε εντελώς διαφο-
ρετικές συνθήκες, ως Πρόεδρος της Βουλής, στη θύελλα της
παραβίασης της δηµοκρατικής εντολής του δηµοψηφίσµατος και
της επιβολής του τρίτου µνηµονίου, του δηµοψηφίσµατος που
παραβιάστηκε και καταπατήθηκε -δεν διορθώθηκε, όπως ειπώ-
θηκε σήµερα- στη θύελλα της υιοθέτησης µέτρων που βάθυναν
τις αδικίες, υποσχέθηκα ότι θα αγωνιστώ -όπως διαχρονικά αγω-
νίστηκα- για να πάρουν τα όνειρα εκδίκηση. 

Αυτό που σήµερα αισθάνοµαι την ανάγκη να πω, είναι ότι τα
όνειρα είναι πολύ επίµονα, όπως και οι ιδέες, όπως και οι αξίες.
Έτσι επίµονη είναι και η Πλεύση Ελευθερίας, που µε τους οκτώ
Βουλευτές της θα υπηρετήσει τα όνειρα, τις προσδοκίες, τις ελ-
πίδες των ανθρώπων αυτής της χώρας. Γι’ αυτούς είµαστε εδώ,
αυτούς υπηρετούµε, αυτούς θα υπηρετήσουµε απαρέγκλιτα και
στο όνοµά τους θα επιµείνουµε να µιλάµε εδώ στη Βουλή και έξω
από τη Βουλή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κωνσταντοπούλου και -προφανώς- για την τήρηση
του χρόνου επίσης, όπως όλοι οι πολιτικοί αρχηγοί. Απλώς, ήθε-
λα να σας πω, κυρία Κωνσταντοπούλου, ότι από τους τετρακόσι-
ους είκοσι τρεις νόµους -που είναι µεγάλος αριθµός, πράγµατι-
το 37% δηλαδή, εκατόν πενήντα τέσσερις, είναι διεθνείς συµβά-
σεις-κυρώσεις, άρα ο πραγµατικός αριθµός είναι πολύ µικρότε-
ρος. 

Ολοκληρώσαµε µε αξιέπαινη και αξιοσηµείωτη -και µην το υπο-
τιµάµε αυτό ως οκτακοµµατική Βουλή- τήρηση του χρόνου από
τους πολιτικούς Αρχηγούς, η οποία πρέπει να συνεχιστεί και από
τους Βουλευτές και τους Υπουργούς, την πρώτη ενότητα οµιλη-
τών. 

Πάµε τώρα ολοταχώς στον κατάλογο των κατά προτεραιότητα

οµιλητών από τους Βουλευτές. 
Καλώ στο Βήµα, για το δεκάλεπτο που δικαιούται, την κ. Ιωάν-

να Λυτρίβη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, νεοεκλεγείσα Βουλευτή Επικρατείας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία της ψήφου εµπιστο-

σύνης, της πιο υψηλής κοινοβουλευτικής δοκιµασίας για κάθε νέα
Κυβέρνηση, συνιστά µια λαµπρή ευκαιρία για διεξοδική συζήτηση,
ανάλυση και εµβάθυνση του προγράµµατός µας. Αυτό τίµησαν,
άλλωστε, µεταξύ άλλων και οι πολίτες στις εκλογές: Την τεκµη-
ρίωση, την αιτιολόγηση, το θεσµικό σχεδιασµό, την πολιτική των
έγκυρων στοιχείων και αναλυτικών δεδοµένων και -εξίσου σηµα-
ντικό- την ηθική της εκφορά, την ευθύτητα και την ειλικρίνειά της. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Το ισχυρό µήνυµα της Νέας Δηµοκρατίας βρήκε ευρεία απή-
χηση σε ακροατήρια που επιδοκίµασαν ακριβώς αυτό το παρά-
δειγµα πολιτικού λόγου. Αρθρώθηκε πάνω στο µετρήσιµο και
συγκρίσιµο έργο της τετραετίας που προηγήθηκε και αναπτύ-
χθηκε πάνω στο ορατό και κοστολογηµένο πρόγραµµα για την
τετραετία που ακολουθεί, µακριά από τοξικότητες και διχαστικές
ρητορικές, που ανήκουν στο παρελθόν και γι’ αυτό άλλωστε απο-
δοκιµάστηκαν.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµο-
κρατίας φέρει την εµπειρία της διακυβέρνησης, µαζί µε την ανα-
νέωση της προγραµµατικής της σκευής. Διαχειρίστηκε τις οξείες
κρίσεις της εποχής µας και φτιάχνει τις κανονικότητες της επό-
µενης µέρας. Έχει ευρύτατη εµβέλεια, όπως το απέδειξε η ανα-
τοµία του εκλογικού αποτελέσµατος, διότι δεν απευθύνεται σε
λίγους, δεν απευθύνεται σε επιλεγµένες κοινωνικές οµάδες, αλλά
σε όλους. Διαµορφώνει και επικοινωνεί µε µια ισχυρή κοινωνική
συµµαχία, η οποία στοχεύει στον εκσυγχρονισµό της χώρας και
τον συντονισµό της µε τη διεθνή συγκυρία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγάλο εύρος της εκλογικής
µας νίκης, η επιβράβευση του Πρωθυπουργού, ως κύριου εκφρα-
στή µιας πολιτικής του 21ου αιώνα και της Νέας Δηµοκρατίας, ως
παράταξης κυβερνητικής, είναι η πιο µεγάλη µας ευθύνη για τη
συνέχεια, σε ένα περιβάλλον υψηλού ρίσκου, σε κοινωνίες πολύ-
πλοκες και γεµάτες αντιφάσεις, σε µια παγκόσµια συνθήκη, που
από τη µια γεννά ανεξάντλητες δυνατότητες και από την άλλη,
τις πιο ισχυρές εξαρτήσεις για όλους µας, µε γεωπολιτικές και
στρατηγικές µετατοπίσεις, που µαρτυρούν πόσο εύθραυστη είναι
η ισορροπία του κόσµου µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες πλέον εστιάζουν στην
πολιτική της καθηµερινότητας και των µετρήσιµων αποτελεσµά-
των. Αδιαφορούµε ειλικρινά για τα κενά συνθήµατα και τις εύκο-
λες γενικεύσεις, τον ανεπίκαιρο λόγο της ήσσονος προσπάθειας.
Αναζητούν την προστασία και την ασφάλεια απέναντι στις σύγ-
χρονες διακινδυνεύσεις και επιλέγουν τις βέλτιστες πολιτικές,
που επιδεικνύουν προσαρµοστικότητα και ευελιξία, προφανώς
και τα πρόσωπα που µπορούν να τις εγγυηθούν και να τις εφαρ-
µόσουν. Επιλέγουν αυτές τις πολιτικές, που µπορούν δίχως να
χάσουν τη συνοχή τους, να ικανοποιήσουν διαφορετικά ακροα-
τήρια και αιτήµατα, που αµβλύνουν και συνθέτουν τις αντιθέσεις
της πραγµατικότητας, λειτουργώντας συµπεριληπτικά και ενο-
ποιητικά, µακριά από ιδεολογήµατα και άκαµπτες διακρίσεις του
παρελθόντος. 

Η µεγάλη πολιτική δεν γίνεται µε ψευδαισθήσεις και νοσταλ-
γίες, παρά µόνο µε συνεχή και σκληρή δουλειά, µε το βλέµµα
τόσο στο σήµερα και τις επείγουσες ανάγκες του όσο και στον
µακρύ ιστορικό χρόνο, τον απώτερο ορίζοντα της κοινής µας συ-
νύπαρξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις εκλογές οι πολίτες επέλε-
ξαν τη σταθερότητα. Ταυτόχρονα όµως, επέλεξαν τη δράση και
την κινητοποίηση. Έδωσαν σαφή εντολή στην Κυβέρνηση να
δώσει τέλος στις διαχρονικές αδυναµίες του κράτους, δίχως δι-
σταγµούς και συµβιβασµούς, εδραιώνοντας ριζικές αλλαγές για
τις οποίες τέθηκαν οι στέρεες βάσεις στην προηγούµενη θητεία
και τολµώντας και κάνοντας τοµές εκεί που οι συνθήκες δεν το
επέτρεψαν. 
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Η κοινωνία µας είναι έτοιµη. Έχει ήδη υποδείξει και επιλέξει
τις αλλαγές µε την αποφασιστική και καθαρή κρίση της. Εµείς
έχουµε το καθήκον να τις υλοποιήσουµε σε µια σειρά από µεταρ-
ρυθµιστικά πεδία, ιδιαιτέρως κρίσιµα για την ποιότητα της ζωής
µας, στη δηµόσια υγεία και την αναβάθµιση του ΕΣΥ που τόσο
δοκιµάστηκε και άντεξε στην πανδηµία, στην παιδεία, τα σχολεία
και τα πανεπιστήµιά µας που παραµένει το πιο ισχυρό εργαλείο
κοινωνικής κινητικότητας και συνοχής των Ελλήνων, στη δηµόσια
διοίκηση και τον ψηφιακό της µετασχηµατισµό που αλλάζει επί-
πεδο στην καθηµερινότητά µας και στην καθηµερινή µας σχέση
µε τη δηµόσια υπηρεσία, στην επίτευξη µιας πιο αποτελεσµατι-
κής και ταχύτερης απονοµής της δικαιοσύνης, σύµφωνα µε τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο, στη δηµιουργία νέων και ποιοτικών θέσεων
εργασίας και στην κατάρτιση και τη διά βίου µάθηση για την πε-
ραιτέρω µείωση της ανεργίας και την ενίσχυση της απασχόλη-
σης, ιδιαιτέρως των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και αυτών που
µέχρι πρότινος έµεναν πίσω, στην βιώσιµη ανάπτυξη, τη δηµο-
σιονοµική αξιοπιστία και την εξωστρέφεια, που φέρνει τις επεν-
δύσεις και ανοίγει τις προοπτικές για όλους σε µια παγκοσµιο-
ποιηµένη κοινότητα, που κάνει την Ελλάδα µας διεθνώς ισχυρή,
έναν σοβαρό ισότιµο εταίρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντικείµενο των προγραµµατι-
κών µας δηλώσεων δεν είναι µόνο η τετραετία που έρχεται. Είναι
το όραµα και το σχέδιο µας για την Ελλάδα της επόµενης δεκαε-
τίας. Την Ελλάδα, που γυρίζει σελίδα και διατηρώντας τα πολύ-
τιµα µεταπολιτευτικά της κεκτηµένα, την εδραίωση των δηµο-
κρατικών θεσµών και των δικαιωµάτων, υπερβαίνει τις παθολο-
γίες της. Οι πολίτες µας τίµησαν και δικό µας ύψιστο χρέος είναι
να τιµήσουµε τη δική τους εµπιστοσύνη, να υπηρετήσουµε το δη-
µόσιο συµφέρον, να υπηρετήσουµε όλους τους πολίτες µε συνέ-
πεια, µε ταπεινότητα, µε αποφασιστικότητα. Ποτέ άλλοτε δεν
υπήρχαν τόσες ευκαιρίες και δυνατότητες για να προχωρήσει η
χώρα µπροστά, σταθερά και τολµηρά, όπως υποσχεθήκαµε προ-
εκλογικά. 

Δίνοντας ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας απελευθερώνουµε τις πιο δηµιουργικές, τις πιο υγιείς
δυνάµεις της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει για δέκα λεπτά -το τονίζω-, ο Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος.

Πιστεύω ότι θα τηρηθεί από όλους ο χρόνος για να είµαστε
όλοι εντάξει. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
καλή αρχή.

Σε αυτή τη συγκυρία νοµίζω ότι αρµόζει να κάνουµε και κά-
ποιες παρατηρήσεις για το πού βρισκόµαστε, για την παγκόσµια
οικονοµία και για το τι έχουµε µπροστά µας. Δεν µπορώ να το
κάνω σε δέκα λεπτά, αλλά θέλω να πω κάτι που νοµίζω πως έχει
σηµασία και έχει σηµασία και για τη συντηρητική παράταξη. 

Αυτό που βλέπουµε παγκοσµίως είναι η υποχώρηση του νεο-
φιλελευθερισµού, όπως τον ξέραµε µέχρι τώρα, λόγω των αντι-
φάσεων του νεοφιλελευθερισµού, ένα µοντέλο που υποστήριξαν
παλιότερα κεντροαριστερά και κεντροδεξιά. Θα θυµάστε, κύριε
Κατρίνη ότι ο κ. Σηµίτης ήταν ο πρωταθλητής των ιδιωτικοποι-
ήσεων στην Ευρώπη και δεύτερος ήταν ο Ζοσπέν από το σοσια-
λιστικό κόµµα. Και αυτή η σύγκλιση της κεντροαριστεράς και της
κεντροδεξιάς αυτό το νεοφιλελεύθερο µοντέλο, δηµιούργησε µε-
γάλες ανισότητες, δεν αύξησε την ανάπτυξη, δεν αύξησε την πα-
ραγωγικότητα και είχε µια µεγάλη ανικανότητα να δηµιουργήσει
συνθήκες ηγεµονίας, δηλαδή να µπορεί να ενσωµατώσει ένα κοµ-
µάτι των µεσαίων στρωµάτων και των λαϊκών στρωµάτων. 

Τι γίνεται τώρα που το βλέπουµε παγκοσµίως; Έχουµε την επι-
στροφή του κράτους. Έχουµε την επιστροφή του κράτους σε
πάρα πολλές χώρες, στις Ηνωµένες Πολιτείες, σε χώρες όπως
στην Ινδία και στην Κίνα. Έχουµε δηλαδή µια κατανόηση ότι αν
είναι η κεντροδεξιά να έχει ηγεµονία, χρειάζεται το ισχυρό κρά-
τος. Και αυτό φαίνεται παντού. Σηµειώνω δε ότι στην εποχή της
παγκοσµιοποίησης, οι µόνες χώρες όπου µειώθηκε η ανισότητα,

ήταν οι χώρες που δεν πήραν σοβαρά τον νεοφιλελευθερισµό,
όπως η Κίνα, η Ινδία, οι χώρες δηλαδή που ήταν πιο κοντά στο
puro, στον καθαρό νεοφιλελευθερισµό. Δηµιούργησαν πάρα
πολύ µεγάλες ανισότητες. Αν δείτε το inflation reduction act, δη-
λαδή το µεγάλο νοµοσχέδιο του Μπάιντεν, µιλάει για βιοµηχανική
πολιτική. Όταν ήρθα στην Ελλάδα ως καθηγητής ήταν σχεδόν
βρώµικη η λέξη «βιοµηχανική πολιτική». Τώρα βλέπουµε ότι η βιο-
µηχανική πολιτική είτε για να αντιµετωπίσουµε την οικολογική
κρίση είτε την ενεργειακή κρίση είτε -λιγότερο θεµιτό αυτό- για
µια νέα στρατικοποίηση, το κράτος είναι ισχυρό και παρεµβαίνει.
Αυτό έχει µεγάλο ενδιαφέρον. Βλέπουµε ότι έχουµε και µια µεί-
ωση του άγχους στα δηµοσιονοµικά είτε στα ελλείµµατα είτε στο
χρέος, ότι σε πάρα πολλές χώρες -και έχουµε και θεωρίες πίσω
από αυτό-, λένε δεν πρέπει να έχουµε το άγχος που είχαµε τότε
στη συναίνεση της Ουάσιγκτον.

Πάµε όµως, στη συντηρητική παράταξη. Πώς αντιλαµβάνονται
οι συντηρητικοί αυτή τη µετάλλαξη; Φεύγουν σιγά-σιγά -το βλέ-
πουµε και µε τον Σούνακ, το βλέπουµε και µε τον Τράµπ, το βλέ-
πουµε και µε άλλους- από τον καθαρό νεοφιλελευθερισµό και
πηγαίνουν σε ένα µοντέλο που η βιογραφία και οι συντηρητικοί
σχολιαστές γράφουν κάτι που ονοµάζουν «συντηρητικό εθνικι-
σµό». Δηλαδή, τι προσπαθούν να κάνουν; Να συνδέσουν το κρά-
τος και την παρέµβαση του κράτους ακριβώς για να δηµιουρ-
γηθεί ξανά µια ηγεµονία, µαζί µε συντηρητικές αξίες, πατρίδα,
θρησκεία, οικογένεια. Μετά τις εκλογές όλοι είπαν ότι έχουµε µια
συντηρητικοποίηση. Αυτή όµως, δεν έγινε από µόνη της. Στα συ-
ντηρητικά κόµµατα δούλεψαν γι’ αυτό. Προσπάθησαν να ταυτο-
ποιήσουν τον κόσµο, ότι το βασικό είναι να έχουµε ένα κράτος
που κοιτάει για εσάς, έχουµε έναν ηγεµόνα που δουλεύει για
εσάς και εσείς να κάνετε τη δουλειά σας. Άρα ένας εθνικός συ-
ντηρητισµός που προσπαθεί να λειτουργήσει το κράτος υπέρ του
και να ταυτοποιήσει τον κόσµο σε συντηρητικές αξίες, για να
µπορέσει να δηµιουργήσει αυτή την ηγεµονία. 

Η Ευρώπη βέβαια είναι λιγότερο µέσα σε αυτό το µοντέλο. Το
πόδι είναι ακόµα πολύ πιο γερά µέσα στον νεοφιλελευθερισµό.
Υπάρχει το ταµείο ανάκαµψης, που είναι το µοντέλο ότι το κρά-
τος τώρα πρέπει να έχει πιο ενεργή συµµετοχή. Και η Νέα Δηµο-
κρατία από τα συντηρητικά κόµµατα νοµίζω έχει πολύ περισ-
σότερο µέσα της τον νεοφιλελευθερισµό ακόµα. Δεν έχει κάνει
αυτή τη µετάβαση που βλέπουµε στις Ηνωµένες Πολιτείες µε
τους ρεπουµπλικάνους ή µε τον Σούνακ στη Βρετανία. 

Δύο παραδείγµατα. Μας λένε ότι θα ασχοληθεί ο κ. Μητσοτά-
κης προσωπικά µε το ΕΣΥ, αλλά είναι νεοφιλελεύθερος ακόµα.
Η αγορά είναι να πάµε στον ιδιωτικό τοµέα. Δεν δεσµεύεται για
το 7,5% δαπάνες στο σύστηµα υγείας. Δεν έχει αυτή την αντί-
ληψη ότι µόνο έτσι θα µπορέσουµε να κάνουµε αυτή τη διαφορά
και να αλλάξουµε αυτά που όλοι οι πολίτες βλέπουν. 

Στους µισθούς υπάρχει υπόσχεση για 25% αύξηση. Το πρό-
γραµµα σταθερότητας που παρουσιάζεται στην ουσία µιλάει για
1% µε 1,5% σε πραγµατικούς όρους σε τέσσερα χρόνια και όχι
25% και όταν η παραγωγικότητα θα αυξηθεί 7%. Άρα, το µερίδιο
της εργασίας θα µειωθεί ακόµη περισσότερο, γιατί για τους µη
οικονοµολόγους για να µείνει το µερίδιο της εργασίας το ίδιο -το
µερίδιο της εργασίας σηµαίνει τι παίρνει από το εθνικό εισόδηµα
το κοµµάτι της εργασίας κι όχι το κεφάλαιο, τα µερίσµατα, τα
κέρδη- πρέπει οι εργαζόµενοι να παίρνουν όλο τον πληθωρισµό
και όλη την αύξηση της παραγωγικότητας. Αυτή είναι ταυτότητα.
Μην µε κοιτάτε έτσι, κύριε Βορίδη. Δεν είναι επιχείρηµα αυτό,
είναι µια ταυτότητα.

Άρα βλέπουµε ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να υποσχεθεί
αυξήσεις στους µισθούς και πώς θα ήταν αλλιώς όταν η άποψή
τους είναι να αποδυναµώσουν την εργασία µε ατοµικές συµβά-
σεις, χωρίς ΣΕΠΕ, µε ευέλικτες µορφές εργασίας. Η εργασία και
το κεφάλαιο είναι µια σχέση. Όταν εσύ παρεµβαίνεις για να µει-
ώσεις τη δύναµη της εργασίας, προφανώς δε θα αυξηθούν οι µι-
σθοί. 

Η δική µας προοπτική, η δική µας πρόταση είναι τελείως δια-
φορετική, παρ’ όλο που συµφωνούµε για την επιστροφή του κρά-
τους. Και εµείς λέµε για ένα αναπτυξιακό κράτος. Η δική µας,
όµως, ιδεολογική αφετηρία είναι στον αντίποδα της παραπάνω
προσέγγισης. Δεν στηριζόµαστε στην ανάθεση σε έναν σοφό
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ηγεµόνα. Στηρίζουµε την ενδυνάµωση της κοινωνίας, την ενερ-
γοποίηση των δυνάµεων των παραγωγικών των πολιτών. Αυτή
είναι µια µεγάλη διαφορά. Δεν είναι ένα πατερναλιστικό κράτος
που ξέρει τι είναι καλό για εσάς καλύτερα από εσάς, αλλά ένα
κράτος που ενεργοποιεί τις µεγάλες δυνάµεις που υπάρχουν. Και
µόνο έτσι θα αντιµετωπιστούν τα µεγάλα δοµικά προβλήµατα της
χώρας, το ισοζύγιο πληρωµών, η ερήµωση της χώρας, η εξάρ-
τηση από εισαγωγές.

Λέει ο κ. Μητσοτάκης: «Μα, θα πάρουµε την επενδυτική βαθ-
µίδα». Σωστά θα την πάρουµε την επενδυτική βαθµίδα και αυτό
θα µας βοηθήσει στη χρηµατοδότηση. Μα, κοιτάξτε την ελληνική
οικονοµική ιστορία µετά από το ’75. Είχαµε πάρα πολλές χρηµα-
τοδοτήσεις από την Ευρώπη, από προγράµµατα ευρωπαϊκά,
τώρα από το Ταµείο Ανάκαµψης. Είχαµε πάρα πολλές χρηµατο-
δοτήσεις, αλλά δεν είχαµε θεσµούς. Δεν είχαµε θεσµούς που θα
έδιναν την εγγύηση ότι αυτές οι χρηµατοδοτήσεις θα πήγαιναν
στον παραγωγικό τοµέα. Δεν είχαµε θεσµούς, που θα µπορούσαν
να µετατρέψουν αυτή τη χρηµατοδότηση σε µια διαφορετική οι-
κονοµία. Δεν είχαµε τους θεσµούς και δεν είχαµε κυβερνήσεις
που θέλανε την ανθεκτικότητα της κοινωνίας. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για ένα, δύο λεπτά
µόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω µε το τελευταίο επι-
χείρηµα. Ποιο είναι το άλλο βασικό επιχείρηµα της Νέας Δηµο-
κρατίας και του συστήµατος που την υποστηρίζει; Είναι ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ήταν µια ανάγκη ειδικού σκοπού,
ότι υπήρχε µόνο επειδή υπήρχε η κρίση του µνηµονίου και τώρα
δεν χρειάζεται. Κάνουν λάθος και θα τους εκπλήξουµε, γιατί ο
ΣΥΡΙΖΑ µεγάλωσε από την ανάγκη της ελληνικής κοινωνίας να
βγει από την κρίση, αλλά η ελληνική κοινωνία εξακολουθεί να
χρειάζεται µια δυνατή αριστερά, µια αριστερά που θα παλεύει
για τους µισθούς, για τα δικαιώµατα, για τη νέα γενιά. 

Και θέλω να δώσω µια υπόσχεση. Ο ΣΥΡΙΖΑ την επόµενη µέρα,
όλος ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι εδώ να παλεύει και θα είµαστε η φωνή
όσων δεν ακούγονται, αλλά όσων θέλουν να γίνουµε επιτέλους
ένα σοβαρό κράτος. Θα είµαστε η φωνή των παιδιών που δου-
λεύουν στον τουρισµό επτά µέρες στις επτά, δωδεκάωρο σε
άθλιες συνθήκες, των παιδιών που πέφτουν λάδια πάνω τους και
που τους βάζουν σε ψυγεία, των παιδιών που δεν αφήσατε να
πάνε να ψηφίσουν, αλλά σε αυτή τη Βουλή θα ακουστεί η φωνή
τους. 

Θα είµαστε, όµως, και η φωνή των παιδιών που πνίγηκαν στην
Πύλο, γιατί κάθε παιδί στη χώρα δικαιούται µέλλον, φωνή και ζωή
και θα κάνουµε τα πάντα για να µην ξανασυµβεί ποτέ κάτι τέτοιο,
ποτέ ξανά. Θα είµαστε η φωνή όλων των παιδιών που γεννιούνται
στη χώρα, γιατί γι’ αυτά τα παιδιά παλέψαµε µαζί µε τον Αλέξη
Τσίπρα να βγάλουµε τη χώρα από τα µνηµόνια και να ρυθµίσουµε
το χρέος για να µην το έχουν βραχνά πάνω στο κεφάλι τους. Θα
είµαστε η φωνή όλων των γεννηµένων παιδιών. Και το τονίζω
αυτό εδώ, γιατί εδώ µέσα έχουµε ακούσει υποκριτές που µιλάνε
για αγέννητα παιδιά µε σκοπό να ελέγξουν τα σώµατα των γυναι-
κών. 

Να το πω, λοιπόν, πολύ απλά ο σκοταδισµός στη χώρα δεν θα
πετύχει ούτε µια νίκη. Θα είµαστε εδώ να δίνουµε τη µάχη κάθε
µέρα όλος ο ΣΥΡΙΖΑ µαχητικά µε αντιπολίτευση, µε πρόγραµµα,
µε σχέδιο για την Ελλάδα της επόµενης µέρας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η

Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, κ. Νάντια Γιαννα-
κοπούλου, για δέκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
εκλογικός κύκλος έκλεισε µετά από δύο εκλογικές µάχες και βρι-
σκόµαστε ως χώρα και ως κοινωνία µπροστά σε ένα κρίσιµο
σταυροδρόµι µε µια πολύχρωµη και πολύβουη Βουλή, απέναντι
σε µια ισχυρή κοινοβουλευτική πλειοψηφία, µε µια βαθιά ταυτο-
τική περιδίνηση του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και µε την ταυτόχρονη ανησυχητική παρουσία µορφωµάτων της

ακροδεξιάς. Έχουµε ένα µεγάλο πολιτικό διακύβευµα κατ’
αρχάς, ως Βουλή: Να δείξουµε και να αποδείξουµε ότι µπορούµε
να υπερβαίνουµε πάθη, ανταγωνισµούς, τοξικότητες, λαϊκισµούς
και να µπορούµε να συνθέτουµε απόψεις, να αποφασίζουµε µέσα
-ναι- και από αναπόφευκτες συγκρούσεις µε γνώµονα, όµως, το
καλό για τη ζωή των πολιτών, για την πρόοδο της χώρας. 

Την Κυβέρνηση -ας το λάβουν, λοιπόν, σοβαρά υπ’ όψιν- ο
λαός την εµπιστεύτηκε για δεύτερη φορά και η πρωτοβουλία για
σοβαρό διάλογο ή πολύ περισσότερο για δυνατές συνθέσεις ανή-
κει πριν και πάνω από όλα στην ίδια. Μην το ξεχνάτε αυτό. 

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, ο λαός δεν σας έδωσε λευκή επι-
ταγή, ούτε έσβησε µέσω του εκλογικού αποτελέσµατος τα λάθη
και τις παραλείψεις σας. Προβλήµατα, υπερβάσεις εξουσίας, δη-
µοκρατικά προβληµατικές καταστάσεις, όπως ήταν οι υποκλοπές
και η αδυναµία να αντιµετωπιστούν µεγάλα προβλήµατα, όπως η
ακρίβεια, όπως η κατάσταση στο ΕΣΥ, οι δυσκολίες πάνω από
δύο εκατοµµυρίων πολιτών που βρίσκονται κυριολεκτικά στα
όρια της φτώχειας δεν σας άναψαν πράσινο φως να νοµοθετείτε
µε τον απαράδεκτο τρόπο που είδαµε, που βιώσαµε την προ-
ηγούµενη τετραετία, χωρίς ουσιαστική διαβούλευση ακόµα και
των πολύ σοβαρών νοµοθετηµάτων και δεν σας δίνει πίστωση
χρόνου. Η δε αλαζονεία είναι θανάσιµο αµάρτηµα για κάθε εξου-
σία, για κάθε κυβέρνηση. 

Ας µη λέτε, λοιπόν, µε περισσή αυταρέσκεια ότι και αν δεν
υπάρχει αντιπολίτευση, θα είστε εσείς οι ίδιοι αντιπολίτευση του
εαυτού σας, γιατί το ακούσαµε και αυτό. Είναι υπερφίαλη αυτή η
άποψη, είναι ανερµάτιστη, είναι επικίνδυνη. Υπάρχει Αντιπολί-
τευση. 

Υπάρχει, πριν από όλα, το ΠΑΣΟΚ ενισχυµένο κατά 50% και
βαθιά ανανεωµένο µε τον Πρόεδρό µας, Νίκο Ανδρουλάκη, που
εκφράζει αυτή την ανανέωση και τη θέληση για τη νέα µας πο-
ρεία. 

Με αυτή, λοιπόν, τη δύναµη προσερχόµαστε και δεσµευόµα-
στε σήµερα στη Βουλή, αλλά κυρίως δεσµευόµαστε σε κάθε Ελ-
ληνίδα, σε κάθε Έλληνα ότι το ΠΑΣΟΚ ως ισχυρή, προοδευτική
δύναµη, θα ασκήσει σοβαρή, αξιόπιστη, στιβαρή αντιπολίτευση,
µε βάση αρχές και αξίες, µε σαφείς εναλλακτικές προτάσεις και
µε επιµονή για τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις που τόσο πολύ έχει
ανάγκη η χώρα. 

Θα είµαστε δίπλα στους Έλληνες πολίτες σε όλες τις µάχες
που έχουµε µπροστά µας για την ενίσχυση του κοινωνικού κρά-
τους, για τον σεβασµό των θεσµών και των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, για την ανάδειξη ενός νέου βιώσιµου και ανθεκτικού
µοντέλου παραγωγής που θα δίνει πραγµατικά ελπίδα και προ-
οπτική στη νέα γενιά. 

Το ΠΑΣΟΚ, η σύγχρονη πατριωτική κεντροαριστερά είναι η εγ-
γύηση για όλα αυτά. Το αποτέλεσµα των εκλογών υπογραµµίζει
το χρέος µας να οικοδοµήσουµε τη σύγχρονη κεντροαριστερά
για να αποκτήσει η χώρα µια ισχυρή, προοδευτική πρόταση δια-
κυβέρνησης απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και να καλύ-
ψουµε το κενό µιας αδύναµης Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Θα ασκήσουµε, λοιπόν, αντιπολίτευση χωρίς παρωπίδες, χωρίς
τοξικότητα και διχαστικές λογικές, αντιπολίτευση σκληρή όταν
πρέπει να υπερασπιστούµε τα συµφέροντα του ελληνικού λαού,
αλλά και µε εναλλακτικές προτάσεις, µε διάθεση διαλόγου όταν
το εθνικό συµφέρον το επιβάλλει. Άλλωστε έχουµε δώσει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δείγµατα γραφής τα προηγούµενα χρό-
νια. Και αυτό ακριβώς επιβράβευσε ο ελληνικός λαός. 

Θυµίζω ότι είµαστε εµείς οι πρώτοι που θέσαµε στη δηµόσια
συζήτηση τις προτάσεις µας για την κοινωνική κατοικία, για να
µπορούν οι νέοι άνθρωποι να ζουν αυτόνοµα σε ποιοτικές κατοι-
κίες µε χαµηλό κόστος ενοικίασης. Για τη δίκαιη πράσινη µετά-
βαση µε τα φωτοβολταϊκά στις στέγες προκειµένου, για να
µπορεί ο κάθε πολίτης να παράγει µόνος του την ενέργεια την
οποία καταναλώνει. Για το πλαφόν στη λιανική τιµή της ενέργειας
του ρεύµατος. Για τη µείωση του ΦΠΑ σε βασικά είδη διατροφής
ως βασικά θεσµικά µέτρα για την αντιµετώπιση της ακρίβειας. 

Όπως, ακριβώς, ήµασταν εµείς αυτοί οι οποίοι δώσαµε θετική
ψήφο στις συµφωνίες και τις συµβάσεις για την αµυντική θωρά-
κιση της χώρας, ακόµη και αν είχαµε σοβαρές ενστάσεις και επι-
φυλάξεις για την απουσία µέτρων στήριξης της αµυντικής και
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ναυπηγικής µας βιοµηχανίας. Ήµασταν εµείς αυτοί που υπερψη-
φίσαµε και συµβάλαµε στη διαµόρφωση ρυθµίσεων για την απα-
γόρευση καθόδου στις εκλογές του κόµµατος του έγκλειστου
στον Κορυδαλλό κ. Κασιδιάρη. 

Εµείς ήµασταν αυτοί, που υπερψηφίσαµε διατάξεις που ανα-
κούφιζαν έστω και λίγο τους Έλληνες πολίτες και ιδιαίτερα τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ακόµα και αν θεωρήσαµε ότι τα
µέτρα τα οποία φέρνατε ήταν ηµίµετρα ή αλυσιτελή. Ήµασταν
εµείς αυτοί οι οποίοι εναντιωθήκαµε σε συνωµοσιολογικές αντι-
λήψεις την περίοδο της πανδηµίας ή σε αντι-δυτικές και θολές
θέσεις κατά τη διάρκεια της ρωσικής εισβολής στην Ουκρανία. 

Δεν πιστεύουµε στην ισοπέδωση των πάντων για µικροκοµµα-
τικά οφέλη. Μακριά από εµάς αυτές οι λογικές. Δεν µας εκφρά-
ζουν. Αλλά δεν πρόκειται να ανεχθούµε καµµία απολύτως πολι-
τική η οποία αντιστρατεύεται στο δηµόσιο συµφέρον, η οποία
αφαιρεί δικαιώµατα από τους εργαζόµενους, η οποία υπονοµεύει
το κοινωνικό κράτος, που υλοποιεί καθεστωτικές λογικές, που
αντιλαµβάνεται το κράτος ως λάφυρο της εκάστοτε εξουσίας.
Καθαρές κουβέντες, λοιπόν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία κυβερνάει
ήδη εδώ και τέσσερα χρόνια. Άρα οι προγραµµατικές της δηλώ-
σεις δεν έρχονται εν κενώ. Αποτελούν τη συνέχεια των πεπρα-
γµένων όλης της προηγούµενης περιόδου και εν τέλει πρόκειται
για την ίδια πολιτική, για τις ίδιες κεντρικές επιλογές, για τις ίδιες
αντιλήψεις. 

Μιλούν η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης για µια καλύ-
τερη ζωή για τους Έλληνες, αλλά τα λόγια τους ξενίζουν. Δεν
έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα που βιώνει σήµερα η ελλη-
νική οικογένεια. Γιατί οι πολίτες αντιµετωπίζουν σήµερα την ακρί-
βεια της απληστίας των οικονοµικά ισχυρών, µε το πρωτοφανές
φαινόµενο να πέφτει ο πληθωρισµός, αλλά την ίδια στιγµή να
ανεβαίνουν κατά 11% οι τιµές των τροφίµων στο ράφι, µε τα
κέρδη των µεγάλων επιχειρήσεων να αυξάνονται µε ιλιγγιώδεις
ρυθµούς έξι φορές περισσότερο από την αύξηση των µισθών
σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT. 

Τι θα γίνει, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µε την
αισχροκέρδεια; Τι θα γίνει µε την απληστία; 

Κοινοτικές εκτιµήσεις εξηγούν την αύξηση της ακρίβειας στο
ράφι κατά 50% στα τεράστια κέρδη ολόκληρων κλάδων. Αν δεν
γίνει κάτι γι’ αυτό, ούτε τα προσωρινά pass, ούτε τα ξεπερασµένα
«καλάθια» θα είναι λύση. Επιβάλλεται, λοιπόν, τώρα να κάνετε
ουσιαστικούς ελέγχους στην αγορά και κυρίως να µειωθούν οι
έµµεσοι φόροι και ο ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής. Πέντε δι-
σεκατοµµύρια παραπάνω θα πληρώσουν οι Έλληνες πολίτες
αυτή τη διετία µέσα από τους έµµεσους φόρους. Ας διατεθεί ένα
µέρος από αυτούς, λοιπόν, για την ανακούφισή τους. 

Μιλούν η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης για µια καλύ-
τερη ζωή για τους Έλληνες, αλλά τα λόγια τους ξενίζουν, γιατί
δεν έχουν καµµία σχέση µε την αθλιότητα που αντιµετωπίζει ο
Έλληνας πολίτης λόγω της κατάρρευσης του ΕΣΥ. Ακόµη κι αν
κάποιος είναι καλοπροαίρετος, ακόµη και αν κάποιος σκεφτεί ότι
ναι, το ΕΣΥ πέρασε και µια πανδηµία και στάθηκε όρθιο πρωτί-
στως λόγω της αυτοθυσίας των εργαζοµένων του, από κει και
πέρα έχουν περάσει δύο χρόνια από τότε που ουσιαστικά έχει
φύγει η πανδηµία. Πηγαίνει κάποιος τον άνθρωπό του στην εφη-
µερία και πρέπει να περάσει µια πολύωρη δοκιµασία. Εισάγεται
σε ένα νοσοκοµείο και έχει να αντιµετωπίσει την έλλειψη ιατρικού
και νοσηλευτικού προσωπικού, άθλιες συχνά νοσοκοµειακές υπο-
δοµές. Η πρωτοβάθµια υγεία έχει αφεθεί στην τύχη της και τα
περιφερειακά νοσοκοµεία παραµένουν ξεχασµένα. 

Αυτή, λοιπόν, η αθλιότητα πρέπει επιτέλους να αντιµετωπιστεί.
Κάτι που δεν κάνατε τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια. Εδώ, λοι-
πόν, δοκιµαστείτε κι εδώ θα δοκιµαστείτε και γρήγορα, γιατί η
κατάσταση δεν πάει άλλο! Χρειάζεται βαθιά µεταρρύθµιση, όµως,
χωρίς αστερίσκους απέναντι στην αναγέννηση του ΕΣΥ, χωρίς
άλλες προϋποθέσεις οι οποίες θολώνουν τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα του.

Τέλος, µιλούν η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης για µια
καλύτερη ζωή για τους Έλληνες. Αλλά τα λόγια τους δεν έχουν
καµµία σχέση µε την αθλιότητα που αντιµετωπίζει ο Έλληνας πο-
λίτης όταν προσφεύγει στην ελληνική δικαιοσύνη για να βρει το

δίκιο του. Πώς να είναι διαφορετικά όταν χρειάζονται, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πέντε χρόνια όχι απλά για να τελεσιδικήσει
µια υπόθεση, αλλά για να πάρει δικάσιµο, ειδικά στο Ελεγκτικό
Συνέδριο. 

Αλλά και στις µεγάλες δίκες τα πράγµατα δεν είδα να πηγαί-
νουν καλύτερα. Δέκα χρόνια είµαστε µε τη Χρυσή Αυγή στο εδώ-
λιο και ακόµα δεν έχει εκδικαστεί η έφεση για την εγκληµατική
οργάνωση των νεοναζιστών µε πρωτοπαλίκαρο τον κ. Κασιδιάρη
που κάποιοι τον ευχαριστούν και δηµόσια γιατί τους βοήθησε να
µπουν στη Βουλή. Τέσσερα χρόνια χρειάστηκε για να ξεκινήσει
η εκδίκαση της φονικής πυρκαγιάς στο Μάτι. Επί χρόνια ταλαι-
πωρείται ο πρώην επικεφαλής της ΕΛΣΤΑΤ Ανδρέας Γεωργίου,
που ουσιαστικά κυνηγήθηκε ανηλεώς και εκδικητικά γιατί ενό-
χλησε τα greek statistics. Ως πότε, λοιπόν, θα συνεχιστούν αυτές
οι καταστάσεις. 

Αυτά και άλλα πολλά, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κρατούν τη χώρα µας αγκυλωµένη. Αυτά πρέπει να αντιµετωπι-
στούν αποφασιστικά, αποτελεσµατικά, κάνοντας τη ζωή των Ελ-
λήνων καλύτερη και τη χώρα µας µια χώρα πραγµατικά ευρω-
παϊκή. Γι’ αυτά, λοιπόν, θα παλέψουµε. Γι’ αυτά θα παλέψει το
ΠΑΣΟΚ αποφασιστικά, µε ιδέες και µε προτάσεις που θα οδη-
γούν σε µια πραγµατικά νέα Ελλάδα. 

Είναι σαφές, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σε αυτή
την Κυβέρνηση, µε αυτές τις πολιτικές, δεν υπάρχει εµπιστοσύνη.
Με απόλυτη συναίσθηση της ευθύνης µας απέναντι στον ελλη-
νικό λαό, λέµε «όχι» στην πρόταση ψήφου εµπιστοσύνης σε αυτή
την Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κόλαος Καραθανασόπουλος για δέκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Οι προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης και οι πέντε πυ-
λώνες για την Ελλάδα που παρουσίασε ο κύριος Πρωθυπουργός
είναι ξένες προς τις ανάγκες των εργαζοµένων, των αυτοαπασχο-
λούµενων, των βιοπαλαιστών αγροτών. 

Αυτοί οι πέντε πυλώνες υπηρετούν τις ανάγκες και τα συµφέ-
ροντα του µεγάλου κεφαλαίου. Μίλησε βεβαίως και για παροχές,
όµως, πολύς θόρυβος για το τίποτα. Σιγά τις παροχές! Άνθρακας
για τον λαό ο θησαυρός των προγραµµατικών εξαγγελιών της
Κυβέρνησης! Οι αυξήσεις που υπόσχεται στους δηµοσίους υπαλ-
λήλους αποτελούν ένα ελάχιστο µέρος των πολύ σηµαντικών
απωλειών που έχουν για πάνω από δεκαπέντε χρόνια. Και βε-
βαίως αυτές οι αυξήσεις δεν καλύπτουν ούτε τον τιµάριθµο των
αυξήσεων στα τρόφιµα. Βεβαίως, δεν µιλάµε για τον δέκατο τρίτο
και δέκατο τέταρτο µισθό στο δηµόσιο. Ενώ για τους συνταξιού-
χους η Κυβέρνηση προτείνει την εργασία µέχρι τα βαθιά γερά-
µατα, για να µπορέσουν να συµπληρώσουν την πενιχρή σύνταξη
που τους απέµεινε από τη µεγάλη ληστεία στα ασφαλιστικά τα-
µεία που έκαναν όλες οι κυβερνήσεις. 

Η δε αύξηση του αφορολογήτου για τα παιδιά είναι επιστροφή
ενός µέρους µόνο της φοροληστείας που υφίστανται τα λαϊκά ει-
σοδήµατα ιδιαίτερα από τον ΦΠΑ και τους ειδικούς φόρους κα-
τανάλωσης. Ενώ φτάνει στο σηµείο να βαφτίζει «µείωση του
ΕΝΦΙΑ» την επιβάρυνση -την επιβάρυνση!- από την ιδιωτική
ασφάλεια την οποία θα πρέπει να κάνουν για την προστασία της
κατοικίας τους, δηµιουργώντας δηλαδή µε αυτόν τον τρόπο νέα
πελατεία, αλλά και κέρδη, στα κοράκια των ιδιωτικών ασφαλιστι-
κών εταιρειών. 

Εκεί, όµως, που το θράσος της Κυβέρνησης ξεπερνάει και το
µπόι της είναι η νέα φοροεπιδροµή στους επαγγελµατίες και
στους αυτοαπασχολούµενους, στο όνοµα της πάταξης της φο-
ροδιαφυγής, τη στιγµή που συνεχίζει προκλητικά να απαλλάσσει
τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους από την όποια φορο-
λογία. Ενώ ταυτόχρονα αποτελεί πρόκληση και η διαγραφή των
χρεών των µεγαλοοφειλετών στην εφορία, λόγω του ότι, όπως
ισχυρίζεστε, χαρακτηρίζονται αυτά ανεπίδεκτα είσπραξης. 

Με όλα αυτά θέλετε να συσκοτίσετε το γεγονός ότι ο Μινώταυ-
ρος βρίσκεται µέσα στο δωµάτιο και ότι τα δύσκολα για τον λαό
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είναι µπροστά! Είναι τα αντιλαϊκά προαπαιτούµενα για την ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας. Είναι τα αντιλαϊκά προαπαιτού-
µενα του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, δηλαδή το
πανευρωπαϊκό µνηµόνιο για τους λαούς. Είναι το ακόµη πιο
σκληρό, νέο δηµοσιονοµικό σύµφωνο µε τα µατωµένα πρωτο-
γενή πλεονάσµατα και τους κόφτες για τις κοινωνικές δαπάνες,
δηλαδή, µε τη συνεχιζόµενη φοροεπιδροµή για τον λαό και τη
συρρίκνωση των κοινωνικών δαπανών, για να επιτευχθεί µε αυτόν
τον τρόπο ακόµη περισσότερο η εµπορευµατοποίηση της υγείας,
της παιδείας, αλλά και των άλλων λαϊκών αναγκών, όπως της λαϊ-
κής στέγης. Όσο αυτά παραµένουν εµπορεύµατα µε σκοπό το
κέρδος, τόσο θα θυσιάζονται τα δικαιώµατα και η ικανοποίηση
των λαϊκών αναγκών και οι εργαζόµενοι θα αναγκάζονταν να τα
πληρώνουν πολύ ακριβά. Και στον καπιταλισµό όλα αυτά είναι
εµπορεύµατα. 

Έτσι, λοιπόν, αποδεικνύεται η τεράστια υπεροχή του σοσιαλι-
σµού, παρά τα λάθη που έγιναν, γιατί όλα αυτά, η υγεία, η παι-
δεία, η στέγη, η φοιτητική µέριµνα και η φοιτητική στέγαση ήταν
κοινωνικά αγαθά και άλλα πολλά, τα οποία παρέχονταν δωρεάν
σε όλους και χωρίς διακρίσεις. Και όλοι σας τώρα προσπαθείτε
να τετραγωνίσετε τον κύκλο. Και όλοι σας τώρα προσπαθείτε να
συγκαλύψετε τα βάρη, αλλά και τους κινδύνους που επωµίζεται
ο λαός µας από τη µεγαλύτερη συµµετοχή της χώρας µας στον
ιµπεριαλιστικό πόλεµο στην Ουκρανία, από τη βαθύτερη εµπλοκή
της χώρας µας στους αµερικανονατοϊκούς ιµπεριαλιστικούς σχε-
διασµούς, στο όνοµα της γεωστρατηγικής αναβάθµισης της άρ-
χουσας τάξης της περιοχής, δηλαδή, στη συµµετοχή της από
καλύτερες θέσεις στο πλιάτσικο σε βάρος των λαών της περιο-
χής. Έχετε µετατρέψει τη χώρα µας σε ορµητήριο και ταυτό-
χρονα σε πεδίο αντιποίνων. Και την ίδια στιγµή προετοιµάζετε το
έδαφος για οδυνηρούς συµβιβασµούς σε βάρος των κυριαρχικών
δικαιωµάτων της χώρας µας σε Αιγαίο και Ανατολική Μεσόγειο,
στο πλαίσιο των αµερικανονατοϊκών, αλλά και ευρωενωσιακών
σχεδιασµών και επιδιώξεων περί συνδιαχείρισης της περιοχής. 

Εκεί, όµως, που η Κυβέρνηση ξεπερνάει και τον ίδιο της τον
εαυτό είναι η υπόσχεση περί αναπτυξιακού µερίσµατος, θυµίζο-
ντας το αλήστου µνήµης σλόγκαν του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ
περί δίκαιης ανάπτυξης. Άλλωστε αυτό το αναπτυξιακό, όπως το
λέτε, µέρισµα ξεπροβάλλει ανάγλυφα από τον τουρισµό, τη
ναυαρχίδα της ελληνικής καπιταλιστικής ανάπτυξης µε τις συν-
θήκες γαλέρας για τους εργαζόµενους και µε το όνειρο απατηλό
για διακοπές όσον αφορά τη λαϊκή οικογένεια και τη νεολαία των
λαϊκών στρωµάτων. Διότι η καπιταλιστική ανάπτυξη από το ίδιο
της το DNA βασίζεται στην αύξηση της εκµετάλλευσης των ερ-
γαζοµένων, διευρύνει όλο και περισσότερο την ψαλίδα ανάµεσα
στις υπαρκτές αντικειµενικές δυνατότητες και στο επίπεδο ικα-
νοποίησης των λαϊκών αναγκών, οδηγεί στην όλο και µεγαλύτερη
διεύρυνση των κοινωνικών ανισοτήτων: από τη µια µεριά στη συ-
γκέντρωση του πλούτου σε όλο και λιγότερα χέρια και από την
άλλη µεριά στη διεύρυνση της σχετικής, αλλά και απόλυτης εξα-
θλίωσης των λαϊκών στρωµάτων. 

Ένα πρόσφατο παράδειγµα αυτής της τεράστιας αναδιανοµής
που γίνεται σε βάρος των λαών και προς όφελος των λίγων είναι
και ο πληθωρισµός της απληστίας, όπως την ονοµάζει, το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο και όχι το Γραφείο του Κρατικού Προϋπολο-
γισµού στη Βουλή. Από εκεί δανείστηκε τον τίτλο. Τι λέει αυτή,
λοιπόν, η έκθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για τον
πληθωρισµό απληστίας; Λέει ότι ο πληθωρισµός στην Ευρωζώνη
συνολικά και όχι µόνο στην Ελλάδα από τις αρχές του 2022 οφεί-
λεται κατά 45% στα υψηλότερα επιχειρηµατικά κέρδη. Να, πώς
εξυπηρετούνται επί της ουσίας η συγκέντρωση του πλούτου σε
όλο και λιγότερα χέρια. Μέσα από αυτές τις ίδιες τις αναπτυξια-
κές διαδικασίες γεννιούνται οι παράγοντες εκδήλωσης µιας νέας
καπιταλιστικής κρίσης, από την οποία δεν πρόκειται ποτέ να
απαλλαγεί το εκµεταλλευτικό σύστηµα. Και όλα αυτά σε µια πε-
ρίοδο που επιβραδύνεται η παγκόσµια καπιταλιστική οικονοµία
µε πολλαπλασιασµό των αβεβαιοτήτων, αλλά και µε όξυνση των
ανταγωνισµών, όπως, για παράδειγµα, ο εµπορικός πόλεµος ανά-
µεσα σε Ηνωµένες Πολιτείες και Κίνα για τον έλεγχο της εφοδια-
στικής αλυσίδας των πρώτων υλών και ιδιαίτερα των σπάνιων
γαιών. 

Σήµερα, κατά τη διάρκεια της συζήτησης των προγραµµατικών
δηλώσεων, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ εξέφρασαν µε κάθε τρόπο την
ανησυχία τους µην τυχόν και δεν υλοποιηθεί το πρόγραµµα της
Κυβέρνησης για πράσινη µετάβαση και ψηφιακή µετάβαση. Ενώ
εµείς ως ΚΚΕ θέλουµε αυτό το κυβερνητικό πρόγραµµα να το
ακυρώσει µε την παρέµβασή του ο λαϊκός παράγοντας. Αυτή
τους η ανησυχία, βεβαίως, σχετίζεται µε το γεγονός ότι έχουν
κοινό πρόγραµµα Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ και δεν
είναι άλλο από το πρόγραµµα το οποίο υπηρετεί τις ανάγκες του
κεφαλαίου, το πρόγραµµα που υλοποιεί την πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και αποδέχεται τις δεσµεύσεις της χώρας µας
από τη συµµετοχή της στο αµερικανονατοϊκό στρατόπεδο. Άρα,
δεν είναι µόνο το πρόγραµµά σας κοινό, είναι και τα εργαλεία τα
οποία εφαρµόζετε, όπως για παράδειγµα, οι λεγόµενες κρατικο-
ποιήσεις ή ιδιωτικοποιήσεις.

Λέει η Κυβέρνηση ότι θα περάσουν υπό δηµόσιο έλεγχο η
ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ. Και λοιπόν; Θα πάψει το νερό να είναι εµπό-
ρευµα; Όχι. Το νερό θα παραµένει εµπόρευµα. Ή η διαχείρισή
τους, η διαχείριση των υδάτινων πόρων θα σταµατήσει από τον
έλεγχο των ιδιωτικών επιχειρηµατικών οµίλων; Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ιδιω-
τικοποίησε το φράγµα στη Ρόδο για να µπορεί να το διαχειρίζεται
η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ; Να, λοιπόν, πώς µετατρέπονται σε εµπορεύµατα
και πώς είναι εµπόρευµα στον καπιταλισµό και το νερό, ανεξάρ-
τητα από το αν είναι υπό δηµόσιο έλεγχο και η ΕΥΔΑΠ και η
ΕΥΑΘ. Άλλωστε και η ΔΕΗ υπό δηµόσιο έλεγχο ήταν και είναι
ακόµη. Παρ’ όλα αυτά επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ πωλούσε το
ρεύµα στους άµεσους ανταγωνιστές της κάτω του κόστους, για
να µπορέσουν να διασφαλίσουν τα κέρδη τους. Ή από κοινού
Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ δεν ψηφίσατε την ιδιωτικοποίηση
των ναυπηγείων Ελευσίνας; Για αυτό και οι όποιες διεργασίες
στον σοσιαλδηµοκρατικό χώρο στον ΣΥΡΙΖΑ και στο ΠΑΣΟΚ είναι
ξένες προς τις λαϊκές ανάγκες και αγωνίες και δεν προσφέρουν
καµµία εναλλακτική πρόταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα έχω τελειώσει σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δείτε, για παράδειγµα, στη Γερµανία, η κυβέρνηση Σολτς µει-

ώνει τις κρατικές δαπάνες για τον προϋπολογισµό του 2024 κατά
31 δισεκατοµµύρια ευρώ που αφορούν κατά κύριο λόγο κοινωνι-
κές ανάγκες, και αντίθετα αυξάνει τις δαπάνες για τους εξοπλι-
σµούς, για να προσαρµοστεί µε αυτόν τον τρόπο στη δηµοσιο-
νοµική κανονικότητα, δηλαδή, στη δηµοσιονοµική πειθαρχία.
Είναι µια πολιτική που δίνει αέρα στα πανιά του ακροδεξιού AfD,
λόγω και της ανυπαρξίας ενός ισχυρού κοµµουνιστικού κόµµα-
τος. 

Το ίδιο και στην Ισπανία. Καταρρέει µε πάταγο η κυβέρνηση
των σοσιαλδηµοκρατών και την ίδια στιγµή αυξάνει τη δύναµη
του ακροδεξιού VOX, το οποίο σχεδιάζει να µπει στην κυβέρνηση
µε το Λαϊκό Κόµµα όπως άλλωστε κάνει σε τρεις περιφέρειες που
συγκυβερνούν. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η βολική Αντιπολίτευση, η συµπολιτευόµενη
Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ προς την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Όπως βολική επίσης είναι και η Αντιπο-
λίτευση των εθνικιστικών και σκοταδιστικών κοµµάτων τα οποία
τα τρέφει ο κοσµοπολιτισµός του κεφαλαίου. 

Μόνο το ΚΚΕ µπορεί να ασκήσει µία ισχυρή, µαχητική Αντιπο-
λίτευση στην Κυβέρνηση προς όφελος των λαϊκών αναγκών τόσο
µέσα στη Βουλή όσο πολύ περισσότερο έξω από αυτήν. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο και η άνοδος του ΚΚΕ ενισχύει το ρεύµα αµφι-
σβήτησης της κυρίαρχης πολιτικής, ισχυροποιεί τον λαϊκό παρά-
γοντα, δηλαδή το αντίπαλο δέος προς την Κυβέρνηση και τα
κόµµατα που υπηρετούν τις ανάγκες του κεφαλαίου, ισχυροποιεί
τη λαϊκή πάλη ενάντια τόσο στην αντιλαϊκή πολιτική όσο και στα
φασιστικά και ναζιστικά µορφώµατα. 

Έτσι, λοιπόν, το ΚΚΕ, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζει τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης και αντιπαλεύει την κυ-
βερνητική πολιτική στην πράξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Βουλευτής του κόµµατος Σπαρτιάτες ο κ. Χαράλαµπος
Κατσιβαρδάς για δέκα λεπτά. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
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τιµοι κύριοι Υπουργοί, αξιότιµες κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κατ’ αρχάς έχω να πω ότι η λαϊκή ετυµηγορία της 25ης Ιουνίου
ήτο σαφής: οι Σπαρτιάτες, ένα εθνικιστικό και πατριωτικό κόµµα,
να είναι στη Βουλή προκειµένου να εκπληρώσουν κατ’ ουσίαν τις
επιθυµίες του ελληνικού λαού και να αντιπροσωπευτούν δεόντως
σε µείζονα και κρίσιµα ζητήµατα. 

Το στίγµα των Σπαρτιατών εν τοιαύτη περιπτώσει, είναι η επι-
τοµή του συνταγµατικού πατριωτισµού. Μιλούµε για δηµοκρατικό
πατριωτισµό. Αυτό είναι το ιδεολογικό περίγραµµα µε αταλά-
ντευτη προσήλωση στις θεµελιώδεις αρχές του Συντάγµατος του
1975 και εντεύθεν. Το Σύνταγµα αυτό διαλαµβάνει στις διατάξεις
του κάποιες αρχές οι οποίες πρεσβεύουν ουσιαστικά τον λαό τον
οποίο εγώ αντιπροσωπεύω, καθότι είναι βαθιά ριζωµένες αυτές
οι αξίες. Αυτές είναι το έθνος, η πατρίδα, η οικογένεια και η θρη-
σκεία. 

Επιτρέψατέ µου να κάνω µια ακροθιγή µνεία στην προµετω-
πίδα του Συντάγµατος, που καθ’ ηµάς υπάρχει θεωρητική διχο-
γνωµία, επιστηµονική, έχει κανονιστική ισχύ διότι ψηφίζεται το
Σύνταγµα στο όνοµα της Αγίας, Οµοουσίου και Αδιαιρέτου Τριά-
δος, όπως και ορκιστήκαµε όλοι στο όνοµα του Τριαδικού Θεού.
Άρα, τα θεµελιακά και δοµικά στοιχεία της πατρίδας, της θρη-
σκείας και της οικογένειας είναι αρρήκτως συνυφασµένα µε τη
δηµοκρατία και ερείδονται στον συνταγµατικό πατριωτισµό. Ο
συνταγµατικός πατριωτισµός ευρίσκεται στον αντίποδα οιασδή-
ποτε µορφής θεσµικής βίας. 

Όταν οµιλώ περί θεσµικής βίας κάνω µια µνεία για το δηµοψή-
φισµα της 5ης Ιουλίου του 2015 όπου νοθεύτηκε η βούλησις του
ελληνικού λαού, οµιλώ για αλλεπάλληλα θεσµικά πραξικοπήµατα
και έτερες παρεµβάσεις, µιλώ για κατά το δοκούν επίκληση του
τεκµηρίου της αθωότητας το οποίο κατοχυρούται ρητώς και σε
υπερνοµοθετική ισχύ διατάξεις στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου και αλλαχού.

Άρα, λοιπόν, µιλούµε ουσιαστικά για την πλήρη νοµιµότητα και
τη διάθεση να ασκήσουµε πάντοτε δηµοκρατικά οτιδήποτε ενα-
ντιώνεται στα θεµελιώδη ατοµικά δικαιώµατα, ελευθερίες και στο
κράτος δικαίου. Κι όταν µιλάω για κράτος δικαίου και περιστολή
των ατοµικών δικαιωµάτων, όπου υπέστησαν µια µορφή αποψι-
λώσεως ένεκεν και συνεπεία της θεσµικής βίας στην οποία ενα-
ντιωνόµεθα µε το προεκτεθέν ιδεολογικό περίγραµµα του συ-
νταγµατικού πατριωτισµού, ήταν διαρκούσης της πανδηµίας κα-
θόσον αφορά νοµικά, αµιγώς νοµικά και ουχί ιατρικώς, καθόσον
αφορά τον υποχρεωτικό εµβολιασµό και όλα τα συµπαροµαρτού-
ντα. Αυτό είναι το ιδεολογικό στίγµα.

Εµείς είµαστε γνωστά πρόσωπα προερχόµενα από τα χαµηλά
κοινωνικά στρώµατα. Δεν είµαστε υπέρµαχοι του φιλελευθερι-
σµού ούτε του νεοφιλελευθερισµού. Είµαστε εθνολαϊκοί, κοινω-
νιοκεντρικοί και παραδοσιοκεντρικοί. Είµαστε λαοπρόβλητοι και
προερχόµαστε από τον πυρήνα της κοινωνίας, εξ’ ού και επιδιώ-
κουµε καθ’ οιονδήποτε τρόπο να εκπληρώσουµε τη ρητή εντολή
µε ακεραιότητα, καθαρό βλέµµα, µε απώτερο σκοπό να προκρι-
θεί το έθνος και η πατρίδα.

Ανεξαρτήτως όλων αυτών των οποίων ελέχθησαν από τα διά-
φορα κόµµατα, αυτό το οποίο παρελήφθη -και θα επαχθώ ακο-
λούθως γιατί έχω σταχυολογήσει κάποια πράγµατα καθόσον
αφορά το πρόγραµµα του αξιοτίµου κυρίου Πρωθυπουργού-
διότι αυτό είναι το διακύβευµα παγκοσµίως και το ερώτηµα το
οποίο παρεµπίµπτει εν τοιαύτη περιπτώσει, είναι γιατί δεν στα-
µατάει ο πόλεµος. Αυτό το θέτω ως προβληµατική χωρίς να ταχ-
θώ υπέρ του ενός ή του άλλου ή µιας ρήσης την οποία είχε πει ο
Τσε Γκεβάρα σχετικά µε το τι µέλλει γενέσθαι. Το αφήνω αυτό
ως ρητορικό να πλανάται. 

Ανεξαρτήτως αυτού, αυτό το οποίο θέλω να είπω είναι ότι το
διακύβευµα είναι η παγκοσµιοποίησις. Και τι σηµαίνει παγκοσµιο-
ποίηση; Σαφώς υπάρχει διαχωρισµός του οικουµενισµού και του
διεθνισµού. Εδώ µιλούµε, όµως, για µια ισοπεδωτική και συνθλι-
πτική παγκοσµιοποίηση. Η παγκοσµιοποίηση καθ’ ηµάς έχει τρία
ερείσµατα, έχει τρεις συνιστώσες τις οποίες τις πολεµούµε δη-
µοκρατικά, αµιγώς δηµοκρατικά. 

Ζητούµε κράτος δικαίου. Ζητούµε συνταγµατικά κατοχυρω-
µένα δικαιώµατα. Ουδέν έτερο. Γιατί υπάρχει κάποια διασπορά
ψευδών ειδήσεων όπου µας προσάπτουν το στίγµα ή προσπα-

θούν να κάνουν µε πιθανολογήσεις, εικοτολογίες και χωρίς απτά
στοιχεία να µας συνδέσουν µε κάποιες άλλες περιόδους. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο θέλω να πω είναι ότι η πρώτη συνι-
στώσα της παγκοσµιοποιήσεως, την οποία πολεµούµε, είναι ότι
προάγεται ο εθνοµηδενισµός, η κατάλυση της εθνικής ιδιοπρο-
σωπείας και της ταυτότητός µας, ανεξαρτήτου ιδεολογίας. Δεν
είναι ιδεολογία. Η ιδεολογία είναι ένα επείσακτο µεταγενέστερα
ιστορικά στοιχείο. 

Άπαντες, εν τοιαύτη περιπτώσει, είµεθα Έλληνες. Έχουµε
ζώσα παράδοση. Άρα αυτό πλήττεται. Νοθεύεται η ταυτότητα.
Προάγεται ο ανθελληνισµός και διαµέσου της παιδείας. Κατακρε-
ουργείται η ελληνική γλώσσα χάριν επιχειρηµάτων, καθ’ ηµάς
ψευδεπίγραφα προοδευτικών επιχειρηµάτων, διότι η γλώσσα
είναι ενιαία, είτε η καθαρεύουσα, είτε η αρχαΐζουσα, είτε η κοινή
ελληνική. 

Κάποιοι µου λένε «δεν καταλαβαίνω τη γλώσσα την οποία οµι-
λείς». Και τους απαντώ ότι «υποκρίνεστε». Διότι υπάρχουν άν-
θρωποι οι οποίοι είναι αγράµµατοι και παρακολουθούν τη θεία
λειτουργία και θεολογίζουν πολύ πιο λυσιτελώς και τελεσφόρως
από κάποιον καθηγητή πανεπιστηµίου Θεολογίας. Γιατί η ελλη-
νική γλώσσα είναι κόσµηµα και είναι βίωµα και ιδίως η αρχαία ελ-
ληνική γλώσσα είναι στο επίκεντρο και αποτελεί το µείζον της
διαµόρφωσης του ανθρώπινου πολιτισµού παγκοσµίως.

Εδώ για ποιον λόγο υποτιµούµε την ελληνική γλώσσα; Είναι κι
αυτό ένα ερώτηµα το οποίο αναφύεται και τίθεται. Γιατί για εµάς
υφίσταται αυτό το ιλαροτραγικόν συναµφοτέρον της ιλιαδορω-
µιοσύνης, δηλαδή του ελληνικού πολιτισµού ο οποίος από αργό-
συρτα ρέει µέσα µας. Είναι το φως τον ανέσπερο, το ζείδωρο, το
ζώπυρο του ελληνισµού, ανεξαρτήτως του παρελθόντος, του πα-
ρόντος και του µέλλοντος. Συµφύρεται και το µεταλαµπα-
δεύουµε το φως ανεξαρτήτως ιδεολογίας. Διότι για όλους εµάς
ο συνεκτικός ιστός είναι η Ελλάδα, είναι το φως το ελληνικό. Άρα,
εδώ το Βήµα αυτό, όπου ο Θεός µε αξίωσε, αποτελεί µια δάδα
φωτός καθ’ ηµάς. 

Άρα, λοιπόν, για να µην µακρηγορώ επειδή κι ο χρόνος περ-
νάει, το πρώτο που πλήττει η παγκοσµιοποίηση είναι η ταυτότητά
µας, η γλώσσα µας, ο πολιτισµός µας. Το δεύτερο είναι µία οι-
ονεί, σοβούσα νεοφεουδαρχία, απαγκίστρωσή µας από τη γη των
προγόνων µας, από την κατοικία µας. Κι αυτό παρασιωπήθηκε
από τους προλαλήσαντες. Διότι βλέπουµε ένα ανελέητο σφυρο-
κόπηµα από τα φερόµενα ως funds -το λέω και αγγλιστί- διότι
στην προκειµένη περίπτωση ουσιαστικά επισπεύστηκαν οι πλει-
στηριασµοί της πρώτης κατοικίας σε µια κρίσιµη περίοδο πανθο-
µολογουµένως, µε έναν πολίτη ο οποίος είναι καθηµαγµένος
εξαιτίας των αλλεπάλληλων µνηµονίων, των εγκλεισµών. Κι έρ-
χεται αυτή τη στιγµή και επειδή είµαι και µαχόµενος δικηγόρος
παρ’ Αρείω Πάγω, είχα αντιµετωπίσει τις ευσύνοπτες διαδικασίες
εφαρµογής του νόµου Κατσέλη, όπου συνέτνηµαν, καταργούσαν
δηλαδή, θεµελιώδη δικαιώµατα επ’ ακροατηρίω.  

Θέλω να πω λοιπόν, ότι το δεύτερο σκέλος ουσιαστικά είναι η
φτωχοποίηση του Έλληνα. Άρα πολιτισµικός αφελληνισµός πρώ-
το σκέλος, δεύτερο η φτωχοποίηση και τρίτο η εθνοτική αλλοί-
ωση. Και γιατί εθνοτική αλλοίωση; Λόγω της µεταναστεύσεως.
Εµείς είµαστε υπέρ του εξορθολογισµού της µεταναστεύσεως.
Δεν είµαστε όµως υπέρ της εργαλειοποιήσεως. Γιατί υπάρχει µια
διττή εργαλειοποίηση. 

Το πρώτο σκέλος είναι υπέρ των ελίτ της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και το δεύτερο είναι εις βάρος της αξίας του ανθρώπου. Διότι για
εµάς κατ’ ουσία ως πρεσβευτές της συνταγµατικής νοµιµότητας,
τους χριστιανούς ορθόδοξους η προστασία της ανθρώπινης
αξίας -για την οποία είχε διαµηνύσει ο Απόστολος Παύλος- είναι
προεξάρχουσα αρχή, η οποία ρητώς κατοχυρώνεται στην ψυχή,
στη συνείδησή µας, στην καθηµερινή προσευχή µας αλλά και
στις διατάξεις της συνταγµατικής εννόµου τάξεως, η οποία συνι-
στά κατά το µάλλον ή ήττον το ιερό µας Ευαγγέλιο. 

Άρα, λοιπόν, εδώ στην παρούσα φάση υπάρχει εργαλειοποί-
ηση του µεταναστευτικού και εις βάρος των ανθρώπων, υπέρ των
ελίτ. Διότι η πρόθεση είναι η νόθευση των εθνών και κατ’ επέ-
κταση της Ευρώπης. Συνοψίζοντας λοιπόν στις τρεις συνιστώσες
της παγκοσµιοποίησης, εµείς είµαστε δηµοκρατικά απέναντι,
διότι προέχει το υποκείµενο, προέχει το έθνος, η ταυτότητα, ο
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πολιτισµός, ο οντολογικός µας προσδιορισµός. Γιατί αν δεν
έχουµε έθνος κράτος, κοινωνική συνείδηση δεν θα µπορέσουµε
να πορευτούµε και να εξελιχθούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και βάζω µια τελεία περί του περιγράµµατος του τι πρε-
σβεύουν οι Σπαρτιάτες, οι οποίοι Σπαρτιάτες ανυπερθέτως συνι-
στούν τους γεννήτορες των πεπρωµένων του. Διότι εµείς όλοι
µας λογοδοτούµε σε ζώνες και τεθνεώτες, σε αυτούς οι οποίοι
έχουν χύσει το αίµα τους για αυτή την πατρίδα. 

Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε, έχω ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Ζητώ συγγνώµη για την κατάχρηση. Τελειώνω σε ένα λεπτό.
Πέραν του περιγράµµατος τελειώνω µε τη συνταγµατική Ανα-

θεώρηση και την ψηφιοποίηση. Η συνταγµατική Αναθεώρηση του
άρθρου 16 είναι ένα µείζον ζήτηµα, αλλά δεν είναι της παρούσης.
Παραλίγο στη προηγούµενη συνταγµατική αναθεωρητική Βουλή
του 2019 να επέλθει ο διαχωρισµός Εκκλησίας και πολιτείας.
Ήδη σε εγχειρίδια ακαδηµαϊκής φύσεως Εκκλησιαστικού Δικαίου
γίνονται ζυµώσεις περί αφαιρέσεως του σταυρού από τη σηµαία.
Εν περιπτώσει που η αναθεωρητική Βουλή προωθήσει τον δια-
χωρισµό Εκκλησίας και πολιτείας θα επέλθει ως αυτόφωρως συ-
νέπεια, διότι θα αποτελεί θρησκευτικό σύµβολο. Δεν το υιοθετώ.
Υπάρχει σαν ζύµωση. Το λέω και αυτό σχετικά δηλαδή µε τον
προωθούµενο αφελληνισµό από κάποια εξωθεσµικά παράκεντρα
ή κάποια διευθυντήρια, χωρίς να χαρακτηριστώ ως συνωµοσιο-
λόγος.

Το λέω αυτό και τελειώνω. Υπάρχει το ζήτηµα της ψηφιοποι-
ήσεως των πάντων. Θεωρώ ότι πρώτον αυτή η πολύφερνη ψη-
φιοποίηση δεν έχει επιφέρει το δέον αποτέλεσµα. Οµιλώ διά της
εµπειρίας µου ως µαχόµενος δικηγόρος. Δεύτερον η πολύφερνη
αυτή η ψηφιακή πραγµατικότητα ήταν η αβελτηρία, η ακηδία η
οποία συνεισέφερε µε αιτιώδη προσφορότητα -είναι κάποιοι νο-
µικοί διακεκριµένοι εδώ που αντιλαµβάνονται την έννοια της αι-
τιώδους προσφορότητας- στην εθνική τραγωδία των Τεµπών, η
έλλειψη δηλαδή, αυτής της ψηφιακής πραγµατικότητας την
οποία εµείς εδώ την επισηµαίνουµε.

Και λέω κι ένα παράδειγµα για την ψηφιακή πραγµατικότητα.
Έχουν έρθει πολλές φορές άνθρωποι ΑΜΕΑ οι οποίοι δεν έχουν
γνώση από υπολογιστή. Τον Ιούνιο του 2022 καταργήθηκε η βε-
βαίωση της υπογραφής από την Αστυνοµία και πρέπει µια κατά-
κοιτη ήταν να πάει στα ΚΕΠ συνοδευόµενη είτε να έχει γνώσεις
και να αποκτήσει πρόσβαση διά ηλεκτρονική υπογραφή. Αυτό
είναι ένα βιοτικό γεγονός το οποίο παραµένει αρρύθµιστο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε. Έχετε πάρει
πολύ περισσότερο χρόνο. Βάλτε τελεία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ναι, εντάξει δεν θα πω κάτι.
Σας ευχαριστώ πολύ. Συγγνώµη για την κατάχρηση του χρόνου
και για την ανοχή των συναδέλφων µου. Βάζω µια τελεία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης, κ. Βασίλειος Βιλιάρδος για
δέκα λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσουµε από το ότι η νέα
κοινοβουλευτική περίοδος θα είναι πολύ κρίσιµη, οπότε, δεν πρέ-
πει να χαθεί καθόλου χρόνος, ενώ αυτός είναι ακριβώς ο λόγος
που καταθέσαµε αµέσως µετά την ορκωµοσία πέντε προτάσεις
για εξεταστικές επιτροπές. Από αυτές, οι δύο είχαν κατατεθεί,
ήδη, στην προηγούµενη Βουλή για το Μάτι και για την ενδοτική
Συµφωνία των Πρεσπών. Τη µία την είχαµε αναφέρει πολλές
φορές για το πρώτο εξάµηνο του 2015, ενώ οι υπόλοιπες είναι
καινούργιες, όπως για το έγκληµα των Τεµπών, καθώς επίσης,
για όλα όσα ακούγονται σχετικά µε τις παρενέργειες των εµβο-
λίων. 

Πιστεύουµε, δε, πως θα στηριχθούν από τη νέα Βουλή οι προ-
τάσεις µας, τουλάχιστον, από τους Βουλευτές και από τα κόµ-
µατα που δηλώνουν ότι αγαπούν πραγµατικά την Ελλάδα, αφού

πρόκειται για θέµατα που πρέπει οπωσδήποτε να διερευνηθούν.
Επειδή ο χρόνος που έχουµε στη διάθεσή µας είναι ελάχιστος,

θα επικεντρωθούµε στην οικονοµία, δυστυχώς επιγραµµατικά. Εν
προκειµένω, θέλουµε να τονίσουµε, αρχικά, ορισµένα θλιβερά
παγκόσµια ρεκόρ της Ελλάδας, τα οποία είναι τα εξής: Πρώτον
είµαστε η µοναδική χώρα στην παγκόσµια ιστορία που οδηγή-
θηκε στο ΔΝΤ στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο από το ΠΑΣΟΚ
το 2010 µε γεµάτα τα δηµόσια ταµεία. Πάνω από 25 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ υπήρχαν σύµφωνα µε το ΔΝΤ στα ταµεία τότε των
οργανισµών του δηµοσίου, που σήµερα είναι κατατεθειµένα στην
Τράπεζα της Ελλάδος. Αποτελούν µέρος του «µαξιλαριού» και
χρησιµοποιούνται στα repos. 

Παρεµπιπτόντως, εδώ διαβάσαµε, πως το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους αποφάσισε να προχωρήσει σε αίτηση επανεξέτα-
σης της υπόθεσης Γεωργίου στις 8 Ιουνίου, όπου υπήρξαν αντι-
δράσεις, µεταξύ άλλων, από το ΠΑΣΟΚ και από τον κ. Παπανδ-
ρέου. Μετά την δηµοσιοποίηση της υπόθεσης, δε, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας κατέθεσε αίτηµα ανάκλησης της προσφυ-
γής. Αν είναι δυνατόν! 

Εν προκειµένω, θεωρούµε πως το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους και η υπηρεσιακή κυβέρνηση ενήργησαν έντιµα προς όφε-
λος των Ελλήνων, αφού η ενδεχόµενη παραποίηση των στοι-
χείων, εκ µέρους του κ. Γεωργίου µας κόστισε τρία µνηµόνια,
περί το 1 τρισεκατοµµύριο ευρώ, καθώς επίσης µια µοναδική στα
ιστορικά χρονικά κατάρρευση της οικονοµίας και της κοινωνίας
µας. 

Εποµένως πρέπει και δικαιούµαστε να µάθουµε την αλήθεια.
Πρέπει και δικαιούµαστε να µάθουµε την αλήθεια, κάτι που όπως
φαίνεται δεν θέλει ο κ. Παπανδρέου, το ΠΑΣΟΚ, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και οι ευρωπαίοι, οι Γερµανοί δηλαδή,
αφού µάλλον δεν τους συµφέρει. 

Δεύτερον, είµαστε η µοναδική χώρα στην παγκόσµια ιστορία
που υποθήκευσε ολόκληρη τη δηµόσια περιουσία της, αφού χρε-
οκόπησε εκούσια µε το PSI από το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρα-
τία το 2012, για να διασωθούν -όπως όλοι γνωρίζουµε- οι ευ-
ρωπαϊκές τράπεζες, µε µείωση του χρέους µας µόλις κατά 51,3
δισεκατοµµύρια. Πενήντα δισεκατοµµύρια µας κόστισε η Νέα Δη-
µοκρατία τα τελευταία τρία χρόνια. 

Τρίτον, είµαστε η µοναδική χώρα στην παγκόσµια ιστορία που
υπέγραψε τρία διαδοχικά µνηµόνια. Πολλές χώρες έχουν υπο-
γράψει ένα. Δύο µόνο χώρες έχουν υπογράψει δύο µνηµόνια και
µόνο η Ελλάδα έχει υπογράψει τρία µνηµόνια µε κυβερνήσεις
ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ. 

Τέταρτον, είµαστε η µοναδική χώρα στην παγκόσµια ιστορία
που µεταβίβασε τη δηµόσια περιουσία της στο Υπερταµείο των
ξένων για έναν αιώνα και µάλιστα χωρίς καµµία εκτίµηση -το το-
νίζω- της αξίας της. Δεν ξέρουµε, δηλαδή, καν τι έχουµε µεταβι-
βάσει. Αυτό συνέβη µε τον ΣΥΡΙΖΑ το 2016. 

Πέµπτον, είµαστε η µοναδική χώρα στην παγκόσµια ιστορία
που το Υπουργείο Οικονοµικών της δεν ελέγχει την εφορία, κάτι
που δροµολόγησε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2016 µε την ίδρυση της ΑΑΔΕ. 

Έκτον, είµαστε η µοναδική χώρα στην παγκόσµια ιστορία που
οι φορολογούµενοι στήριξαν τις τράπεζες πέντε φορές, µε τις
τρεις ανακεφαλαιοποιήσεις των περίπου 44 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, µε τον αναβαλλόµενο φόρο των 17 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, µε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» των 23 δισεκατοµµυρίων
ευρώ και µε επιπλέον δώρο το «hive down» συν το ακαταδίωκτο
των τραπεζιτών. Όπως γράφεται δε τώρα, το δηµόσιο θέλει να
ξεπουλήσει τις υπόλοιπες µετοχές που κατέχει στις τράπεζες,
κάτι που θεωρούµε απαράδεκτο, ειδικά όσον αφορά την Εθνική
Τράπεζα, και θα προσπαθήσουµε να το εµποδίσουµε µε κάθε
τρόπο.

Έβδοµο και τελευταίο -υπάρχουν πολλά άλλα, αλλά δεν υπάρ-
χει χρόνος- είµαστε η µοναδική χώρα που οι πολίτες της ψηφί-
ζουν µετά από τόσες τραγωδίες τα τρία ίδια πολιτικά κόµµατα
που τους χρεοκόπησαν, όταν ακόµη και στην Τουρκία εξαφανί-
στηκαν τα κόµµατα, εξαϋλώθηκαν, έφυγαν τα κόµµατα που την
οδήγησαν στο ΔΝΤ. 

Συνεχίζοντας τώρα µε την οικονοµική καταστροφή που προκά-
λεσε στην Ελλάδα η Νέα Δηµοκρατία τα τέσσερα τελευταία χρό-
νια, επειδή µια κυβέρνηση πρέπει να κρίνεται από το παρελθόν
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της, το κρατικό µας χρέος αυξήθηκε κατά 44 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέσα σε τρία µόλις χρόνια, στα 400,3 δισεκατοµµύρια ευρώ
στα τέλη του 2022 ή στο 192% του πληθωριστικού ΑΕΠ. 

Όσον αφορά την ανάπτυξη, ήταν της τάξης των 9 δισεκατοµ-
µυρίων ή 4,5% σε σχέση µε το 2019 τα τρία τελευταία χρόνια, µε
τη διαφορά όµως ότι δόθηκαν πάνω από 50 δισεκατοµµύρια µε
δανεικά στη στήριξη της κατανάλωσης, όχι λόγω της πανδηµίας
όπως συνηθίζει να λέει η Νέα Δηµοκρατία, αλλά εξαιτίας της λαν-
θασµένης πολιτικής των lockdowns. 

Ακόµη όµως και αυτά τα 9 δισεκατοµµύρια που αυξήθηκε το
ΑΕΠ µας µέσα στα τρία χρόνια παρήχθησαν από τις µεγάλες επι-
χειρήσεις και τα υπερκέρδη τους, αφού οι πραγµατικοί µισθοί
στην Ελλάδα µειώθηκαν κατά 6,7% µόνο το 2022, σύµφωνα βέ-
βαια µε τη EUROSTAT. Περαιτέρω, το ιδιωτικό χρέος αυξήθηκε
πάνω από 40 δισεκατοµµύρια την ίδια χρονική περίοδο, στα 406
δισεκατοµµύρια στα τέλη Ιουνίου του 2022. Έκτοτε συνεχίζει να
αυξάνεται, ενώ το ακαθάριστο εξωτερικό χρέος, που είναι πάρα
πολύ σηµαντικό, αυξήθηκε κατά περίπου 137 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε αυτά τα χρόνια, στα 547 συνολικά δισεκατοµµύρια
ευρώ, τεράστιο ποσό! 

Όσον αφορά το εµπορικό µας έλλειµµα εκτοξεύτηκε στα 38,3
δισεκατοµµύρια, ενώ χωρίς τα καύσιµα στα 25,8 δισεκατοµµύρια,
στο χειρότερο επίπεδό του δηλαδή από το 2008, όπου όλοι γνω-
ρίζουµε τι συνέβη αργότερα.

Το έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών εκτοξεύ-
τηκε στα 20,1 δισεκατοµµύρια, ενώ σύµφωνα µε το ΔΝΤ ήταν το
χειρότερο ως προς το ΑΕΠ, τόσο στην ανεπτυγµένη όσο και στην
αναπτυσσόµενη Ευρώπη, το χειρότερο. Τεκµηριώνει δε, πως όλα
τα τουριστικά µας έσοδα φεύγουν στο εξωτερικό, ενώ είναι µε-
ταξύ άλλων το αποτέλεσµα του εγκλήµατος της µη σύνδεσης του
τουρισµού µας µε την εγχώρια παραγωγή. 

Χωρίς να επεκταθούµε περισσότερο όλοι οι οικονοµικοί δεί-
κτες µας, χωρίς καµµία απολύτως εξαίρεση, είναι στο βαθύ κόκ-
κινο, ενώ είναι µύθος τα περί µεγάλης ανόδου των εξαγωγών
αγαθών και υπηρεσιών, αφού από τα 70 δισεκατοµµύρια το 2019
έφτασαν στα µόλις 71,6 δισεκατοµµύρια, αυξήθηκαν κατά 1,6 δι-
σεκατοµµύριο δηλαδή, το 2022, στα τρία ολόκληρα αυτά χρόνια,
σύµφωνα µε το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, που θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά, µαζί µε όλους τους άλλους δείκτες,
αφού θέλουµε πάντοτε να τεκµηριώνουµε όλα όσα λέµε. 

Μύθος είναι επίσης η άνοδος των Άµεσων Ξένων Επενδύσεων,
ενώ ο ακαθάριστος σχηµατισµός παγίου κεφαλαίου δεν καλύπτει
καν τις αποσβέσεις. 

Παράλληλα δε η υπερφορολόγηση των πολιτών µέσω της δια-
τήρησης των ίδιων φορολογικών συντελεστών στις αυξηµένες
τιµές είναι άνευ προηγουµένου, στο 39% έναντι 34% του µέσου
όρου του ΟΟΣΑ, µε την ακρίβεια ειδικά στα τρόφιµα να είναι
εκτός ελέγχου, ενώ ο δοµικός µας πληθωρισµός -το πιο σηµα-
ντικό- συνεχίζει να αυξάνει. 

Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, να δώσει κανείς ψήφο εµπιστοσύ-
νης σε µία τέτοια Κυβέρνηση; Εντελώς αδύνατο! 

Εντούτοις, επειδή η Ελλάδα είναι µία πολύ πλούσια χώρα,
υπάρχουν λύσεις µε τις οποίες µπορεί πραγµατικά να καταφέρει
θαύµατα. Χρειάζεται όµως τις παρακάτω έξι βασικές ενέργειες
συν µια ικανή κυβέρνηση, που να µπορεί να τις εφαρµόσει. 

Πρώτον, αλλαγή του οικονοµικού µας µοντέλου, µε έµφαση
στον πρωτογενή τοµέα, στη µεταποίηση, στη βιοµηχανία, ιδίως
στην αµυντική, και στην υψηλή τεχνολογία.

Δεύτερον, σύνδεση του τουρισµού -απαραίτητο- µε την εγχώ-
ρια παραγωγή. 

Τρίτον, έναν σωστό ισολογισµό του κράτους, για να γνωρί-
ζουµε τι έχουµε και όχι µόνο πόσα οφείλουµε. 

Τέταρτον, φθηνή ενέργεια, µε τη χρησιµοποίηση των αποθε-
µάτων λιγνίτη -διαθέτουµε περί τα 300 δισεκατοµµύρια ευρώ
αποθέµατα λιγνίτη- µε εξορύξεις, µε ηλιακή ενέργεια, µε γεωθερ-
µία κ.λπ.. 

Πέµπτον, ένα γρήγορο και αποτελεσµατικό δικαστικό σύ-
στηµα.

Έκτον, άµεση επίλυση του προβλήµατος του ιδιωτικού χρέους,
για το οποίο έχουµε καταθέσει λεπτοµερέστατες προτάσεις. 

Τέλος, αλλαγή του φορολογικού µας µοντέλου, µε την υιοθέ-

τηση του συστήµατος εσόδων-εξόδων, µέσω του οποίου θα µη-
δενιστεί η φοροδιαφυγή, σε συνδυασµό µε τη δροµολόγηση ενός
οριζόντιου φόρου, flat tax, της τάξεως του 15%. Επίσης µε την
κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, των τεκµηρίων διαβίωσης και της προκα-
ταβολής φόρου. 

Όσο δεν δροµολογούνται όλα αυτά η πατρίδα µας θα βαδίζει
από το κακό στο χειρότερο, δυστυχώς προς µια νέα χρεοκοπία,
ενώ όλο και περισσότερα παιδιά µας θα µεταναστεύουν για να
επιβιώσουν, επιδεινώνοντας το ήδη τεράστιο δηµογραφικό πρό-
βληµα. 

Σε κάθε περίπτωση το όραµά µας είναι µια Ελλάδα που θα πα-
ράγει ανταγωνιστικά, παρέχοντας όχι επιδόµατα ελεηµοσύνης
και «καλάθια», αλλά αξιοπρεπείς και σωστά αµειβόµενες θέσεις
εργασίας στους πολίτες της. Το όραµα αυτό θα πρέπει να στηρι-
χθεί από όλους µας, από τους πολίτες επίσης, χωρίς τις συνήθεις
κοµµατικές παρωπίδες, αφού αυτό που οφείλει να µας ενδιαφέ-
ρει δεν είναι το κοµµατικό συµφέρον, αλλά η Ελλάδα και οι Έλ-
ληνες. Ευχόµαστε και ελπίζουµε να προλάβουµε προτού ξεσ-
πάσει η αναµενόµενη χρηµατοπιστωτική κρίση µε την Ελλάδα
εντελώς ανοχύρωτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βασίλειος

Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται τώρα στο

Βήµα ο Βουλευτής του κόµµατος Νίκη κ. Νικόλαος Βρεττός για
δέκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Αξιότιµε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εδώ σε αυτήν την πρώτη µου παρουσία στο Βήµα του
ναού της δηµοκρατίας µε προσοχή παρατήρησα όλους τους συ-
νοµιλητές, τους αξιότιµους συνοµιλητές µας, που έχουν τα τε-
λευταία είκοσι πέντε χρόνια διοικήσει ή βοηθήσει στη διοίκηση
αυτού του κράτους. Και µου τέθηκε το εξής ερώτηµα: Μήπως
ζούσα σε άλλη χώρα ή τελικά εδώ, σε αυτόν τον ιερό χώρο για
µένα; Διότι εδώ ορίζονται οι ζωές και οι τύχες τόσων ανθρώπων,
όλων των Ελλήνων. 

Υπάρχουν διαφορετικές προοπτικές συζήτησης, προοπτικές
που βλέπω ότι όλοι συµφωνούµε, αλλά τελικά τα προβλήµατα µέ-
νουν άλυτα και έρχονται οι επόµενοι και λένε γιατί δεν τα έκαναν
οι προηγούµενοι και οι προηγούµενοι γιατί δεν θα τα κάνουν οι
επόµενοι. 

Πάντοτε, η πρώτη στιγµή όµως στην πορεία µιας διαδροµής
είναι σηµαντική. Η αρχή είναι το ήµισυ του παντός, έλεγε ο Πλά-
των. Κάποτε µας τα µάθαιναν αυτά στα σχολεία. 

Σηµαντικότερη όµως είναι η στιγµή του τερµατισµού αυτής της
διαδροµής, η λογοδοσία, η αξιολόγηση αυτής της πορείας και ο
απολογισµός της. Κι αν το πρόσηµο κριθεί θετικό για τους πολ-
λούς και αδύναµους συµπολίτες µας και όχι για την προσωπική
µας καριέρα, τότε ναι, η πρώτη στιγµή είναι και τιµή, τιµή που
οφείλουµε να µη µείνει ατίµητη, αλλά να στέκεται διαρκώς ως ο
δείκτης της στενής οδού της αλήθειας, που τολµήσαµε να βαδί-
σουµε για χάρη του πολύπαθου λαού.

Για το δηµοκρατικό πατριωτικό µας κίνηµα Νίκη όµως αυτή η
πορεία που ξεκινά σήµερα κοινοβουλευτικά αποτελεί ήδη την
πρώτη θετική καταγραφή, µε πρωτόγνωρα πολιτικά χαρακτηρι-
στικά στην περίοδο της Μεταπολίτευσης. Οι πλέον των εκατόν
ενενήντα δύο χιλιάδων ψηφοφόροι µας, µε χαρά, για πρώτη
φορά µετά από πολλά χρόνια έδωσαν ψήφο µαρτυρίας, αλλά όχι
µιας ακόµη στείρας διαµαρτυρίας.

Ταυτίστηκαν µε το κίνηµά τους. Ψήφισαν µε ελπίδα και προ-
οπτική δείχνοντάς µας απόλυτη εµπιστοσύνη. Κυρίως, όµως, ψή-
φισαν µε λογική και θάρρος, µια λογική που τείνει να σβηστεί και
να τοποθετηθεί στο περιθώριο, αλλά και θάρρος άνευ εντάσεων
και φανατισµών, στοιχεία που δεν αρµόζουν στους ανθρώπους
της Νίκης. Δεν βρισκόµαστε εδώ να γεµίσουµε οπαδούς κοµµά-
των, αλλά να ενώσουµε όλους τους Έλληνες, ανεξαρτήτως του
τι πιστεύει ο καθένας και τι αποφάσεις παίρνει στην προσωπική
του ζωή. Η αγκαλιά της Νίκης τούς χωράει όλους και κανείς δεν
περισσεύει. Γιατί µόνο αν παραµείνουµε µαζί ενωµένοι, µόνο τότε
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θα πάει µπροστά η Ελλάδα µας. 
Ναι, θέλουµε πρόοδο για τη χώρα µας. Υπάρχει όµως δέντρο

χωρίς ρίζες; Ευχές γονέων και αγώνες των προγόνων µας στηρί-
ζουν τα θεµέλια της πατρίδας που οραµατιζόµαστε, της Ελλάδας
που θα βρίσκεται στο προσκήνιο κι όχι στο παρασκήνιο του ευ-
ρωπαϊκού και διεθνούς στερεώµατος. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ευχαριστούµε τον ελληνικό λαό που µας ανέ-
δειξε υπηρέτες του στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αγωνιζόµενος µε
σθένος και δυναµισµό απέναντι σε πιέσεις άδικες και ανοίκειες
όλου του παλαιού πολιτικού φάσµατος, ενός πολιτικού κατεστη-
µένου εκπροσωπούµενου κυρίως από µια αυτοδύναµη Κυβέρ-
νηση του 20% των εκλογικών καταλόγων, αρίστων κατά δήλωσή
της, µε αρκετά φοβικά πολιτικά σύνδροµα όµως, και δευτερευό-
ντως από την Αντιπολίτευση που στο σύνολό της σχεδόν φυλλο-
ροεί. 

Κι ενώ ο κοινωνικός ιστός της πατρίδας έχει διαρρηχθεί, το βιο-
τικό επίπεδο υποβαθµίζεται συνεχώς, οι ατοµικές ελευθερίες πε-
ριορίζονται, τα δηµοκρατικά δικαιώµατα κοµµατιάζονται, η
πρόσβαση στη δηµόσια υγεία και παιδεία καταργείται σταδιακά,
η ατοµική ιδιοκτησία αποστερείται συστηµατικά, η εθνική κυριαρ-
χία απεµπολείται σιωπηλά, το δηµογραφικό πρόβληµα οξύνεται
διαρκώς -το δηµογραφικό πρόβληµα συνδέεται παραδόξως µε
το µεταναστευτικό και οξύνονται και τα δύο διαρκώς- και η Κυ-
βέρνηση προπαγανδίζει σθεναρά και επιφανειακά µια επερχό-
µενη µελλοντική ανάπτυξη. Αλλά ανάπτυξη για ποιους; Για τα
λεγόµενα αρπακτικά έως και κοράκια ονοµαζόµενα; Σίγουρα, ναι.
Με την αµέριστη συνδροµή µάλιστα και κυβερνητικών Βουλευτών
που νόµιµα και ηθικά κατά τα άλλα ανέπτυσσαν δίκτυο εξωχώ-
ριων εταιρειών λεηλατώντας την ατοµική περιουσία των συµπα-
τριωτών µας µε το πρόσχηµα ότι δεν ξέρανε ότι ήταν ασυµ-
βίβαστο. Μήπως ανάπτυξη για τους διεθνείς τυχοδιωκτικούς
επενδυτές των τουριστικών µας και όχι µόνο περιοχών; Σίγουρα,
ναι. Με σύµµαχο τη διαφθορά που αυξάνεται απεριόριστα.
Μήπως έστω για το λαό; Σίγουρα, όχι. Γιατί κάνατε µόνιµη πολι-
τική πρακτική την τακτική των Pass και των επιδοτήσεων ως σα-
νίδα σωτηρίας για ένα ακόµα δεκαπενθήµερο για όσους
συµπολίτες µας έχουν ήδη απενταχθεί ή αποκλειστεί από την κοι-
νωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ωραία, θα µας πείτε, και τι µπο-
ρείτε να κάνετε εσείς, πέρα από κάποιες διαπιστώσεις εύκολες
και ανώδυνες; Μπορούµε πρώτα να τολµήσουµε και να φωνά-
ξουµε, όπως το µικρό παιδί µε την αγνότητα του και την αλήθεια
φώναξε πως ο βασιλιάς είναι γυµνός. Μπορούµε να εµπνεύσουµε
το λαό από τον οποίο προερχόµαστε, το λαό µε τον οποίο συ-
µπορευόµαστε και το λαό για τον οποίο αγωνιζόµαστε να πάρει
την τύχη του στα δικά του χέρια, να πάψει να είναι το 50% της
αποχής, να ελευθερωθεί από το σύνδροµο της Στοκχόλµης και
να βγει στο φως, να πιστέψει στο φως και στον εαυτό του και να
απαιτήσει τη ζωή που δικαιούται, να επαναφέρει τη χώρα του στις
ράγες των αρχών και των αξιών της, να διεκδικήσει το µέλλον το
δικό του και των παιδιών του, να αντιδράσει στη νεοεπιβαλλόµενη
woke κουλτούρα του καταχρηστικού δικαιωµατισµού και της ετε-
ροφοβίας που προωθείται παγκοσµίως από τον ακραίο υπερφι-
λελευθερισµό, να φωνάξει πως δεν θέλει να είναι µειοψηφία στον
τόπο του, να περηφανευτεί για την ιστορική, πνευµατική και επι-
στηµονική του παράδοση, να αναδείξει τα σύγχρονα επιτεύγµατα
σπουδαίων Ελλήνων, να καταδείξει κάνοντας αυτοκριτική τα µε-
γάλα λάθη του και να οραµατιστεί µία Ελλάδα φάρο της οικου-
µένης και του πολιτισµού κι όχι αχθοφόρος µιας ξενόφερτης
οικουµενικότητας και µιας βίαια επιβαλλόµενης πολυπολιτισµικό-
τητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ναι, υπάρχει ελπίδα. Όπως έχει
συµβεί και σε άλλες εξίσου δύσκολες περιόδους της ιστορίας
του ελληνικού κράτους, έτσι και τώρα καλούµαστε όλοι σε ένα
εθνικό προσκλητήριο να υπηρετήσουµε το «εµείς», να υπηρετή-
σουµε το λαό µας που εκπροσωπούµε. Αυτή η προσπάθεια δεν
θα είναι εύκολη. Είναι όµως αναγκαία και επιτακτική. Δεν χωρεί
συµβιβασµούς. Δεν επιτρέπει υποχωρήσεις. Θέλει όµως δουλειά,
πολλή δουλειά, γνώσεις και λογική τεκµηρίωση. Θέλει έµπνευση
από τις διαχρονικές αξίες του γένους και ανάδειξη των αρετών
του ελληνισµού. Πάνω απ’ όλα όµως, χρειάζεται συνεργασία στη-

ριγµένη στην αρχή της συµπληρωµατικότητας και όχι στις πρα-
κτικές του αποκλεισµού και της υποχρεωτικότητας. 

Εµείς οι δέκα της Νίκη κι όχι το δεκανίκι οποιουδήποτε, µε επι-
κεφαλής µας το δάσκαλο Δηµήτρη Νατσιό είµαστε έτοιµοι γι’
αυτό το ταξίδι. Είµαστε έτοιµοι µαζί µε τους συνεργάτες του κι-
νήµατος και τις προσδοκίες του ελληνικού λαού να αντιµετωπί-
σουµε αυτή την ιστορική πρόκληση και πρόσκληση. Πιστεύουµε
να είναι παρούσες και όλες οι υγιείς δυνάµεις εντός και εκτός
της πατρίδας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να ευχαριστήσω τους πολίτες του Νο-
τίου Τοµέα Αθηνών, που µου προσέφεραν αυτή τη µοναδική
εµπειρία να τους αντιπροσωπεύω, να τους υποσχεθώ, να ανα-
δείξω και να αγωνιστώ σε συνεργασία και µε τους υπόλοιπους
Βουλευτές, αν το θελήσουν, των άλλων κοµµάτων για την επί-
λυση των πολλών, δύσκολων και άµεσων προβληµάτων. Γιατί τα
προβλήµατα των πολιτών απαιτούν συνέργειες και όχι διαχωρι-
σµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νέα αυτή κοινοβουλευτική πε-
ρίοδος, που ξεκίνησε µε τις προγραµµατικές δηλώσεις του Πρω-
θυπουργού, ας αναδειχτεί σε µια νέα ευκαιρία επαναπροσ-
διορισµού και επανακαθορισµού των στόχων της Κυβέρνησης επ’
ωφελεία των µη προνοµιούχων πολιτών, µε σκοπό τη νίκη του ελ-
ληνισµού και της ανθρώπινης αξιοπρέπειας του ελληνικού λαού,
την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, την πρόοδο και τη µετά-
βαση στη νέα ψηφιακή εποχή µε ισχυρά κοινωνικά αντισώµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ τώρα στο Βήµα
τον Βουλευτή της Πλεύσης Ελευθερίας, τον κ. Μιχαήλ Χουρδάκη.

Ορίστε, κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Αξιότιµε Πρόεδρε, αξιότιµο Προ-

εδρείο, ερίτιµα µέλη της Κυβέρνησης, αξιότιµες κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι µεγάλη χαρά που βρίσκοµαι εδώ εκπροσωπώ-
ντας τον ελληνικό λαό από την περιφέρεια της Α’ Θεσσαλονίκης
ως εκλεγµένο µέλος της Πλεύσης Ελευθερίας. Επιτρέψτε µου
σύντοµα να συστήσω προς το Σώµα, καθότι, όπως είπε και η κ.
Κωνσταντοπούλου, είµαστε όλοι µη πολιτικοί που βρεθήκαµε στο
κίνηµα και υποστηρίξαµε την Πλεύση Ελευθερίας. 

Γεννήθηκα και µεγάλωσα στη Θεσσαλονίκη. Η καταγωγή µου
έλκει από την Κρήτη, από το Αρχοντικό Αρκαλοχωρίου και από
την Ήπειρο, από το Βασιλικό Πωγωνίου. Είµαι πατέρας τριών παι-
διών, που τον Σεπτέµβριο θα φοιτούν σε Γυµνάσιο και σε Λύκειο
και έχω την τιµή να είµαι διδακτικό και ερευνητικό προσωπικό στο
Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης στη βαθµίδα του ανα-
πληρωτή καθηγητή στο Εργαστήριο Υγιεινής, Κοινωνικής-Προ-
ληπτικής Ιατρικής και Ιατρικής Στατιστικής στο Τµήµα Ιατρικής. 

Από το 2006 διδάσκω σε προπτυχιακό επίπεδο, κατόπιν σε µε-
ταπτυχιακό. Είµαι διευθυντής και ιδρυτής ενός µεταπτυχιακού
προγράµµατος µε τίτλο: «Εφαρµοσµένη διατροφή και προαγωγή
υγείας». Είµαι κάτοχος δύο βασικών πτυχίων, από το Τµήµα Επι-
στήµης Διαιτολόγιας-Διατροφής στο Χαροκόπειο Πανεπιστήµιο
και από το Τµήµα Ιατρικής στο Αριστοτέλειο, µεταπτυχιακού τί-
τλου στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας, διδακτορικών σπου-
δών και µεταδιδακτορικής εκπαίδευσης στο εξωτερικό. Έχω
δουλέψει στη Γερµανία ως Επιµελητής σε πανεπιστηµιακή κλινική
και έχω την ειδικότητα της Γενικής Οικογενειακής Ιατρικής.

Έχω διατελέσει ιδρυτικό µέλος και σε διοικητικό συµβούλιο και
σε πειθαρχικό συµβούλιο σε πληθώρα επιστηµονικών εταιρειών
και επιπλέον στην Ευρωπαϊκή Εταιρεία Κλινικής Διατροφής και
Μεταβολισµού στην εκτελεστική επιτροπή από το 2012 υπεύθυ-
νος πλέον των τεκµηριωµένων οδηγιών στην κλινική διατροφή και
µεταβολισµό από το 2020.

Τέλος, επί σειρά ετών υπήρξα µέλος µε διάφορους ρόλους
στον Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων, στον Ενιαίο Φορέα Ελέγχου
Τροφίµων και σε διάφορες άλλες επιτροπές, φορείς και υπηρε-
σίες. 

Τα λέω όλα αυτά, διότι θέλω να εξηγήσω µε ποιες ιδιότητες
και µε ποια εκπαίδευση θα αναφερθώ στα ζητήµατα που θα απευ-
θύνω σε εσάς για θέµατα που απασχολούν τους συµπολίτες µας,
εκείνους και εκείνες που µας εξέλεξαν όλους εµάς εδώ πέρα και
περιµένουν από εµάς να βρούµε λύσεις στα προβλήµατα που
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τους απασχολούν και να βελτιώσουµε τη ζωή τους συνολικά. 
Γι’ αυτό επέλεξα σήµερα να µιλήσω µόνο για την υγεία, έχο-

ντας κατά νου ότι αυτό το «µόνο για την υγεία» πρακτικά περι-
λαµβάνει το σύνολο των ενεργειών που µπορούν να γίνουν από
ένα οργανωµένο κράτος και οφείλουν να αποτελούν βασικό πυ-
ρήνα κάθε Κυβέρνησης. 

Όλο και περισσότερο -και αναφέρθηκε ήδη και από προηγού-
µενους οµιλητές- γινόµαστε δέκτες δυσάρεστων ειδήσεων για
άδικη απώλεια συνανθρώπων µας, λόγω και της έλλειψης έγκαι-
ρης µεταφοράς σε νοσοκοµειακές δοµές ή υποστελέχωσης ή
άλλων αστοχιών. Ταυτόχρονα, γνωρίζουµε όλοι και γινόµαστε
κοινωνοί των δυσκολιών που αντιµετωπίζουν οι συµπολίτες µας
σε ό,τι αφορά την πρόσβαση σε ιατρική και φαρµακευτική φρο-
ντίδα. 

Είναι πράγµατι λυπηρό το 2023 να µην έχουν όλοι πρόσβαση
στις αυτονόητες ως βασικές κατακτήσεις της υγείας και στην
ανεµπόδιστη πρόσβαση στην υγεία και να χάνονται αναίτια αν-
θρώπινες ζωές.

Όπως θα ξέρετε, τα παραπάνω είναι εντονότερα εκτός των
αστικών κέντρων και οι συµπολίτες µας στην περιφέρεια αντιµε-
τωπίζουν ακόµα µεγαλύτερη ανασφάλεια, λόγω της υποστελέ-
χωσης και των αδυναµιών του συστήµατος. Είναι αδυναµίες που
δυστυχώς δεν µπορούν να διορθωθούν µε βιαστικές και στο πόδι
φτιαγµένες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, όπως αυτή στην
οποία αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός νωρίτερα για την υποστε-
λέχωση του ΕΚΑΒ, οι οποίες µόνο επιφανειακά µπαλώνουν το
όποιο πρόβληµα, χωρίς πραγµατικά να το επιλύουν.

Η υποστελέχωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας επιτείνεται
από τις αυξανόµενες παραιτήσεις στελεχών, οι οποίοι µε πάρα
πολύ δυσκολία και σε δύσκολες συνθήκες προσπαθούν να αντα-
πεξέλθουν. Είναι σηµαντικά υποαµειβόµενοι και γι’ αυτό αρκετοί
από αυτούς αναζητούν αλλού εργασία για να έχουν αυξηµένη ερ-
γασιακή και προσωπική αξιοπρέπεια.

Όπως θα συµφωνείτε, αυτά οδηγούν σε απαξίωση του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας και τονίζω την ανάγκη για απόλυτη επανεκ-
κίνηση, µε στόχευση τη διασφάλιση του δηµόσιου χαρακτήρα
του συστήµατος. Αυτό απαιτεί δαπάνες από τον τακτικό Προϋπο-
λογισµό της χώρας και οι οποίες πρέπει να κατευθυνθούν προς
την πρόληψη και τη δηµόσια υγεία, µε ενίσχυση και εφαρµογή
κατάλληλων προγραµµάτων και όχι µε αποσπασµατικές δράσεις,
σαν κι αυτή που αναφέρθηκε από τον Πρωθυπουργό ως «πρό-
γραµµα» -υποθέτω λανθασµένα ή εκ παραδροµής- ενώ αποτελεί
«δράση».

Τα προβλήµατα είναι εντονότερα στην περιφέρεια, αφ’ ενός
λόγω και της δυσκολίας να προσελκυστούν και να παραµείνουν
φυσικά οι εργαζόµενοι, αφετέρου και της υπερσυγκέντρωσης
ιδιωτών ιατρών στα αστικά κέντρα, γεγονός που αφήνει τους συ-
µπολίτες µας στην περιφέρεια στο έλεος µιας κακοτυχίας, ενός
χαλασµένου ασθενοφόρου ή ενός οδηγού ασθενοφόρου που
εκείνη τη µέρα δεν είχε βάρδια. 

Αντίστοιχες δυσκολίες υποστελέχωσης, δυστυχώς, υπάρχουν
και σε άλλους τοµείς, όπως είναι στους εκπαιδευτικούς, καθώς
όχι µόνο δεν παρέχονται χειροπιαστά κίνητρα για να µεταβούν
και να παραµείνουν αυτοί σε σηµεία εκτός των αστικών κέντρων,
αλλά επιπλέον υπάρχουν εµπόδια και δυσκολίες συχνά ανυπέρ-
βλητες, όπως η αδυναµία τακτικής επικοινωνίας ακτοπλοϊκής
σύνδεσης, δηλαδή, τον χειµώνα. 

Η ενίσχυση της περιφέρειας µέσα από την ενίσχυση του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας, αλλά και των εκπαιδευτικών δοµών, θα
αυξήσει την εµπιστοσύνη των συµπολιτών µας στο σύνολό τους
στις κρατικές δοµές, θα επιτρέψει να µη φεύγουν οι συµπολίτες
µας προς τα µεγαλύτερα αστικά κέντρα, όπως συµβαίνει παρα-
δείγµατος χάριν µε όσους είναι χρονίως ασθενείς για τις ανάγκες
της περίθαλψής τους και πιθανώς, να επιταχύνει ή να δηµιουρ-
γήσει τις προϋποθέσεις, προκειµένου ένα σηµαντικό κοµµάτι, ελ-
πίζουµε των νεότερων, να επιστρέψει µετά τις σπουδές τους
προς αυτά τα µέρη. 

Αυτοί οι νέοι και οι νέες επιπλέον αντιµετωπίζουν εντονότερα
τα προβλήµατα της ακρίβειας, του εξαιρετικά υψηλού κόστους
στέγασης, των χαµηλοαµειβόµενων εργασιακών ευκαιριών που
βρίσκουν ή καν δεν βρίσκουν. Δηµιουργούνται, επίσης, προβλή-

µατα σε ό,τι αφορά την αναζήτηση στέγασης και για όσους βρί-
σκονται εκτός της πατρικής εστίας για σπουδές. Ακόµα βέβαια
και αργότερα, όταν θα θελήσουν να κάνουν οικογένεια. Και είναι
ανησυχητικό, για ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι της νεότερης γε-
νιάς και των νέων ζευγαριών που έχουν το όνειρο της οικογένειας
και της τεκνοποίησης στις σηµερινές αντίξοες οικονοµικές συν-
θήκες. Γι’ αυτούς παραµένει ένα άπιαστο όνειρο, οδηγώντας σε
επιπλέον δηµογραφικό µαρασµό τον ελληνικό πληθυσµό και
όπως θα έχετε δει τα πρόσφατα στοιχεία που ανακοινώθηκαν
από την ελληνική Στατιστική Υπηρεσία� η τελευταία απογραφή
δεν είναι καθόλου ενθαρρυντική.

Χρειάζονται κίνητρα εργασιακά, ασφαλιστικά και ενδεχοµένως
και πιο εξειδικευµένα για την παροχή βοήθειας προς ζευγάρια
που δυσκολεύονται να τεκνοποιήσουν, προκειµένου να µη συνε-
χιστεί αυτή η αναστροφή της ηλικιακής πυραµίδας στη χώρα µας.
Δυστυχώς, συµπληρωµατικά προς τη δυσµενή δηµογραφική πο-
ρεία, η οποία αναµφίβολα συνδέεται και µε τις οικονοµικές πολι-
τικές των τελευταίων ετών, υπάρχουν και σηµαντικά ζητήµατα
αυξανόµενης νοσηρότητας, µε αρκετούς δείκτες υγείας να βαί-
νουν επιδεινούµενοι. Αυτό, σαφώς συνδέεται µε ελλειµµατικές
κοινωνικές πολιτικές. Παραδείγµατος χάριν, τέτοιο έλλειµµα κοι-
νωνικής πολιτικής και κατάλληλων πολιτικών υγείας συντηρεί τα
υψηλά ποσοστά παιδικής, εφηβικής και ενήλικης υπερβαρίας και
παχυσαρκίας από τα υψηλότερα στον παγκόσµιο πληθυσµό. Κι
ενώ το πρόβληµα είναι γνωστό εδώ και πάρα πολλά χρόνια, δεν
έχουν ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν οι αρνητικές συνέπειες τόσο µε-
σοπρόθεσµες όσο και µακροπρόθεσµες, όχι µόνο για την υγεία
του ελληνικού πληθυσµού, αλλά και για την ελληνική οικονοµία.

Ταυτόχρονα, δυστυχώς, δεν υπάρχει ικανή στόχευση σε δοµές
ερασιτεχνικού και κοινωνικού αθλητισµού. Αντιθέτως, αφήνουµε
τη νέα γενιά έρµαιο στα εξωσχολικά συµπληρωµατικά µαθήµατα,
απόρροια ενός βαθµοθηρικού εξεταστικού συστήµατος, το οποίο
διαρκώς -σηµειωτέον- αλλάζει, δηµιουργώντας επιπλέον άγχος
στους µαθητές, αλλά και στους εκπαιδευτικούς που προσπαθούν
να φέρουν εις πέρας το έργο τους. Και αντί να προσπαθεί η Κυ-
βέρνηση να διορθώσει τις εµφανείς αδυναµίες που υπάρχουν στο
εκπαιδευτικό σύστηµα, επαίρεται ο Πρωθυπουργός, νωρίτερα,
για την αύξηση των Πρότυπων και Πειραµατικών σχολείων, αντί
να λειτουργούν όλα σε όλη τη χώρα µε όλους τους πόρους και
το προσωπικό που χρειάζονται. Κι αυτή η βιασύνη για την αναθε-
ώρηση του άρθρου 16 που θα επιτρέψει δια της ευθείας οδού -
γιατί εµµέσως ήδη λειτουργούν τέτοια ιδρύµατα µε αβέβαιη
στάθµη παρεχόµενης εκπαίδευσης ως ιδιωτικά πανεπιστήµια-
είναι αδικαιολόγητη. Αν πράγµατι χρειάζονται αλλαγές στο Σύ-
νταγµα αυτές δεν αφορούν το άρθρο 16, αφορούν την εισαγωγή
ασυµβίβαστου της βουλευτικής και της υπουργικής ιδιότητας,
αφορούν αλλαγές στην υπουργική και βουλευτική ασυλία και
πλήρη ανεξαρτησία του διορισµού των επικεφαλής της δικαστι-
κής εξουσίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χρειάζονται ριζικές παρεµβάσεις
και υιοθέτηση ρηξικέλευθων αλλαγών που θα περιλαµβάνουν τον
βέλτιστο, πρακτικά και όχι µόνο θεωρητικά, συντονισµό φορέων,
οργανισµών και υπουργείων. Χρειάζεται συντονισµός στην πρά-
ξη, βασισµένος στην κοινή λογική και µε χρηστή χρήση των δη-
µόσιων πόρων χωρίς τις σπατάλες, απόρροια ενός συστήµατος
επιτελικού κράτους αλά καρτ.

Η στόχευση στην πρόληψη και τη βελτίωση της υγείας του ελ-
ληνικού πληθυσµού θα επιφέρει σηµαντικά πλεονεκτήµατα, πέρα
από την αύξηση του προσδόκιµου επιβίωσης, καθώς µεταξύ
άλλων η υγεία µπορεί να αποτελέσει ισχυρό πυλώνα οικονοµικής
ανάπτυξης, τόσο άµεσα όσο και έµµεσα.

Σας ευχαριστώ πολύ που είχα την τιµή να απευθυνθώ στο
Σώµα ως οµιλητής της νεοεισερχόµενης Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Πλεύσης Ελευθερίας. Δεσµεύοµαι προς όλους τους Έλ-
ληνες και τις Ελληνίδες, ανεξάρτητα από το αν στις πρόσφατες
εκλογές επέλεξαν να ψηφίσουν την Πλεύση Ελευθερίας, αφ’ ενός
ότι η παρουσία µου θα αποτελέσει υπόδειγµα και αφ’ ετέρου ότι
θα επιδιώξω να αποδειχθεί ωφέλιµη για τον ελληνικό λαό στο
όνοµα και για το συµφέρον του οποίου έχουµε, ελπίζω όλοι εµείς,
βρεθεί σήµερα στην Αίθουσα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι ο πρώην Πρωθυπουργός
και Βουλευτής Αχαΐας κ. Γεώργιος Παπανδρέου ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµ-
µατός του κατέθεσαν πρόταση για σύσταση Εξεταστικής
Επιτροπής για τη «διερεύνηση των λόγων, των συνθηκών και των
διαδικασιών κάτω από τις οποίες υπογράφηκε και κυρώθηκε η
συµφωνία των Πρεσπών, καταλογισµού ποινικών ευθυνών και
ανάδειξη λόγων αυτοδίκαιης ακυρότητας λόγων ακύρωσης,
καθώς και επιγενόµενων λόγων καταγγελίας της ανωτέρω συµ-
φωνίας», σύµφωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντά-
γµατος και 144 επί του Κανονισµού της Βουλής. 

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους κυρίους Βου-
λευτές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος
Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρό-
ταση για σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διερεύνηση
των επιπλοκών, των θανάτων και των διαφόρων ασθενειών που
προκάλεσε στις Ελληνίδες και τους Έλληνες το εµβόλιο mRNA,
τον καταλογισµό των ποινικών ευθυνών στα µέλη της κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας που µε τις αποφάσεις τους, ασκώ-
ντας παντός είδους βία, υποχρέωσαν τους πολίτες να υποστούν
το συγκεκριµένο εµβόλιο µε τις εντεύθεν συνέπειες και την πα-
ραποµπή στη δικαιοσύνη των υπευθύνων», σύµφωνα µε τα άρθρα
68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και 144 επί του Κανονισµού
της Βουλής.

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους κυρίους Βου-
λευτές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος
Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρό-
ταση για σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διερεύνηση
των ποινικών ευθυνών των αρµοδίων αξιωµατούχων, πολιτικών

και µη, µέσω πράξεων ή παραλείψεων που οδήγησαν στο µαζικό
έγκληµα στο Μάτι, τυχόν εµπλοκή µελών της τότε κυβέρνησης
σε προσπάθεια συγκάλυψης ή απόκρυψης ευθυνών, καθώς και
για την κατάσταση που επικρατεί στο Πυροσβεστικό Σώµα», σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και 144
έως 148 του Κανονισµού της Βουλής.

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους κυρίους Βου-
λευτές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµ-
µατός του κατέθεσαν πρόταση για σύσταση Εξεταστικής Επιτρο-
πής για τη «διακρίβωση της ζηµίας που επέφερε στο ελληνικό
δηµόσιο, στους Έλληνες και στις τράπεζες η διακυβέρνηση της
χώρας κατά το πρώτο εξάµηνο του 2015 από την κυβέρνηση των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τη διερεύνηση των αιτιών επιβολής τραπεζικής
αργίας και κεφαλαιακών περιορισµών, της υπογραφής τού τρίτου
επώδυνου µνηµονίου, της ανάγκης νέας ανακεφαλαιοποίησης
των πιστωτικών ιδρυµάτων, τον καθορισµό του ακριβούς ύψους
της ζηµιάς που επήλθε και τον καταλογισµό ποινικών ευθυνών
στα µέλη της τότε κυβέρνησης που ευθύνονται», σύµφωνα µε τα
άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και 144 επί του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους κυρίους Βου-
λευτές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός. 

Τέλος, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος
Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρό-
ταση για σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διερεύνηση
των συνθηκών του µαζικού εγκλήµατος των Τεµπών, τη διακρί-
βωση και τον καταλογισµό τυχόν ποινικών ευθυνών σε µέλη τής
τότε κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και την παραποµπή των
ποινικά υπευθύνων ενώπιον της δικαιοσύνης», σύµφωνα µε τα
άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και 144 επί του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους κυρίους Βου-
λευτές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός. 

(Λόγω µεγάλου όγκου το αρχείο βρίσκεται στο Τµήµα της Ει-
δικής Γραµµατείας του Προέδρου της Βουλής)

1308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 01.00’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Παρα-

σκευή 7 Ιουλίου 2023 και ώρα 09.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: Συνέχιση της συζήτησης επί των Προγραµµατικών
Δηλώσεων της Κυβερνήσεως, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


